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Αθήνα, σήµερα στις 8 Ιουλίου 2021, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 9 Ιουλίου 2021, το οποίο έχει ως
εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 912/1-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Χρήστου Σπίρτζη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Έφεση του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη (ΠροΠο)
ενάντια στην απόφαση 8144/2020 του πρωτοβάθµιου διοικητικού
δικαστηρίου». 

2. Η µε αριθµό 911/29-6-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς
τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Όχι στο κλεί-
σιµο του µοναδικού καταστήµατος τράπεζας του Δήµου Αµφίπο-
λης».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 6363/29-4-2021 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φά-
µελλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Φωτογραφικές
προµήθειες και επικάλυψη χρηµατοδοτήσεων υποκρύπτονται
στην πρόσκληση για τη «Χωριστή Συλλογή Βιοαποβλήτων, Γω-
νιές Ανακύκλωσης και Σταθµοί Μεταφόρτωσης Απορριµµάτων»
του προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» και οδηγούν σε σκαν-
δαλώδη απώλεια δηµόσιων πόρων και αποτυχία της ανακύκλω-
σης στην Ελλάδα».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου: «Πρόληψη και καταστολή της νοµι-
µοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες και της
χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας – Τροποποίηση του ν.
4557/2018 – Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2018/1673 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 23ης Οκτω-
βρίου 2018, σχετικά µε την καταπολέµηση της νοµιµοποίησης

εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες µέσω του ποινικού δι-
καίου και διατάξεις για την επιτάχυνση της απονοµής της δικαιο-
σύνης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
1ης Ιουλίου 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου ενιαία, επί της
αρχής, επί των άρθρων και επί των τροπολογιών. Η συζήτηση θα
διεξαχθεί µε συνδυασµό φυσικής παρουσίας και συµµετοχής
Βουλευτών µέσω υπηρεσιών τηλεδιάσκεψης Webex.

Ειδικότερα, µε φυσική παρουσία θα συµµετέχουν οι εισηγητές,
ειδικοί αγορητές, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, καθώς και
Βουλευτές κατανεµηµένοι σε έναν εξαµελή κύκλο κατά προτε-
ραιότητα που θα περιλαµβάνει έναν οµιλητή από κάθε Κοινοβου-
λευτική Οµάδα και σε δύο δωδεκαµελείς κύκλους µε αναλογία
έκαστος από πέντε της Νέας Δηµοκρατίας, τρεις του ΣΥΡΙΖΑ,
έναν του Κινήµατος Αλλαγής, έναν του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, έναν της Ελληνικής Λύσης και έναν του ΜέΡΑ25.

Όσοι από τους παραπάνω Βουλευτές επιθυµούν, µπορούν να
συµµετέχουν µε τηλεδιάσκεψη µέσω της πλατφόρµας Webex.
Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν ήδη οριστεί από τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες µε σχετικές επιστολές και η αρµόδια υπηρεσία
έχει καταρτίσει κατάλογο που θα σας διανεµηθεί. Υπενθυµίζω ότι
οι οµιλητές που θα τοποθετηθούν µέσω τηλεδιάσκεψης, θα µι-
λήσουν µόλις ολοκληρωθούν οι κύκλοι των οµιλητών µε φυσική
παρουσία.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συµφώ-

νησε.
Τον λόγο είχε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Βασί-

λειος Υψηλάντης για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ όλους τους οµιλητές και τους Κοινοβουλευτικούς

Εκπροσώπους να τηρούν τον χρόνο.
Κύριε Υψηλάντη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος. Με δεδοµένο όµως ότι
το νοµοσχέδιο είναι αρκετά τεχνικό και η ανάλυση του θα πρέπει
να είναι όσο το δυνατόν λεπτοµερέστερη θα χρειαστώ λίγο πα-
ραπάνω από τον προβλεπόµενο χρόνο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Δικαιοσύνης που είναι υπό ψήφιση, αφορά τη βελτίωση και τον
εξορθολογισµό του υφιστάµενου νοµοθετικού πλαισίου, για την
καταπολέµηση εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες, µέσω
του ποινικού δικαίου µε την ενσωµάτωση της οδηγίας 2018/1673
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 23ης

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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Οκτωβρίου 2018, σχετικά µε την καταπολέµηση εσόδων από πα-
ράνοµες δραστηριότητες µέσω του Ποινικού Δικαίου.

Επίσης, υπάρχει ένας κατάλογος βασικών αδικηµάτων, που
αφορούν τη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριό-
τητες, την αναδιαµόρφωση των προβλεπόµενων πλαισίων ποινής
και των κυρώσεων και την ευθυγράµµιση των προϋποθέσεων και
της διαδικασίας δέσµευσης και δήµευσης των προϊόντων του εγ-
κλήµατος της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστη-
ριότητες µε τον ποινικό κώδικα και τον ν.4619/2019. 

Επίσης, στο τρίτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου επιδιώκεται η ορ-
θολογική κατανοµή της δικαστηριακής ύλης µεταξύ των διοικη-
τικών δικαστηρίων, προκειµένου να επιταχυνθεί και να βελτιωθεί
η απονοµή της ποινικής δικαιοσύνης.

Είναι σηµαντικό ότι κατά τη συζήτηση, τα περισσότερα κόµ-
µατα στο Κοινοβούλιο, παρά τις όποιες επιφυλάξεις -τις οποίες
αντιµετωπίζει, πιστεύω, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και θα ανα-
φερθεί σε αυτά και ο Υπουργός- δεν αµφισβήτησαν την ανα-
γκαιότητα του σχεδίου νόµου και την ενσωµάτωση της οδηγίας
στο Δίκαιο µας, καθώς επίσης της βελτίωσης και εξορθολογι-
σµού του υφιστάµενου νοµοθετικού πλαισίου. Άλλωστε, είναι
προφανές το ενδιαφέρον της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη µεγα-
λύτερη δυνατή σύγκλιση της νοµοθεσίας αυτής µεταξύ των κρα-
τών-µελών, αλλά και της αναζήτησης ολοένα και µεγαλύτερης
συνεργασίας µεταξύ της δικαστικής εξουσίας, των αρχών, των
ανεξάρτητων αρχών και από την άλλη των διοικήσεων και των
τραπεζών.

Η χώρα µας προσαρµόζεται και ενισχύει το οπλοστάσιό της,
σε ένα περιβάλλον που απαιτεί την ολοένα και µεγαλύτερη και
διαρκέστερη επαγρύπνηση, αφού οι πρακτικές νοµιµοποίησης
των εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες και η συγκέντρωση
περιουσιακών στοιχείων για τροµοκρατικούς σκοπούς εντείνον-
ται διεθνώς, µεταβάλλονται µε ταχύτητα και βεβαίως, είναι ένα
από τα σηµαντικότερα και µεγαλύτερα προβλήµατα στην ευρω-
παϊκή και διεθνή έννοµη τάξη.

Η διάρθρωση του νοµοσχεδίου: Στο πρώτο κεφάλαιο, άρθρα
1 και 2, ορίζεται ο σκοπός και το αντικείµενο του νοµοσχεδίου,
που όπως αναφέρθηκε είναι ο εξορθολογισµός του υφιστάµενου
νοµοθετικού πλαισίου και βεβαίως, από εκεί και πέρα το αντικεί-
µενο γ’ του κεφαλαίου που είναι η ορθολογική κατανοµή της δι-
καστηριακής ύλης, όπως αναφέρθηκε. 

Το δεύτερο κεφάλαιο, άρθρα 3 έως 11, αφορά την πρόληψη
και την καταστολή της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές
δραστηριότητες και τις χρηµατοδοτήσεις της τροµοκρατίας. 

Στο άρθρο 3 επικαιροποιείται και αντικαθίσταται το άρθρο 1
του ν.4557/2018 και πρέπει να το επισηµάνουµε και αυτό. Στην
ουσία είναι µία τροποποίηση του νόµου αυτού, δεδοµένου ότι
αποτύπωνε το σκοπό όπως ίσχυε κατά την ψήφισή του, δηλαδή
µε την ενσωµάτωση της προηγούµενης οδηγίας 2015/849. Από
τότε έχουν συντελεστεί δύο τροποποιήσεις, µία εκ των οποίων
είναι και η συζητούµενη. 

Στο άρθρο 4 αντικαθίσταται το άρθρο 2 του ν.4557/2018, σύµ-
φωνα µε τα προβλεπόµενα στο άρθρο 3 της οδηγίας 2018/1673. 

Στην παράγραφο 1 ορίζεται ποιες πράξεις συνιστούν τη νοµι-
µοποίηση εσόδων από εγκληµατικές ενέργειες και αυτή είναι η µε-
τατροπή, η µεταβίβαση περιουσίας εν γνώσει του ότι προέρχεται
από εγκληµατική δραστηριότητα ή από συµµετοχή σε τέτοια µε
σκοπό τη συγκάλυψη της παράνοµης προέλευσης ή συνδροµής
σε οποιονδήποτε ενέχεται. Είναι η απόκρυψη ή η συγκάλυψη της
αλήθειας και η απόκτηση, κατοχή ή χρήση περιουσίας εν γνώσει
κατά τον χρόνο κτήσης ή της προέλευσης κατοχής.

Στην παράγραφο 2 η νοµιµοποίηση εσόδων υπάρχει υπό προ-
ϋποθέσεις και όταν οι δραστηριότητες από τις οποίες προέρχε-
ται η προς νοµιµοποίηση περιουσία έχουν λάβει χώρα στο
έδαφος άλλου κράτους, εφόσον αυτές θα ήταν βασικό αδίκηµα
αν διαπράττονταν στην Ελλάδα και θεωρούνταν αξιόποινες, σύµ-
φωνα µε τη νοµοθεσία του κράτους αυτού.

Εν συνεχεία, προστίθεται εξαίρεση βάσει της παραγράφου 4
του άρθρου 3 της οδηγίας η οποία αφορά στις δραστηριότητες
που δεν απαιτείται να είναι αξιόποινες, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία
του κράτους, για να θεωρηθεί ότι υπάρχει νοµιµοποίηση των
προερχόµενων από αυτές εσόδων.

Επιπλέον των προβλέψεων της οδηγίας προστίθενται στην εν
λόγω εξαίρεση η περίπτωση ια’ του άρθρου 4 του ν.4557/2018
που αφορά στα αδικήµατα του νόµου περί προστασίας των αρ-
χαιοτήτων και της πολιτιστικής κληρονοµιάς, καθώς επίσης και
η περίπτωση ιθ’ του παραπάνω άρθρου που αφορά στην πειρα-
τεία χάριν προστασίας της ελληνόκτητης ναυτιλίας.

Με τη νεοεισαχθείσα παράγραφο 3 προβλέπεται πως τα κράτη-
µέλη πρέπει να διασφαλίσουν τη δυνατότητα καταδίκης για νοµι-
µοποίηση όταν στοιχειοθετείται ότι η περιουσία προήλθε από
εγκληµατική δραστηριότητα χωρίς να απαιτείται η στοιχειοθέτηση
όλων των πραγµατικών στοιχείων ή όλων των περιστάσεων που
σχετίζονται µε την εν λόγω εγκληµατική δραστηριότητα συµπερι-
λαµβανοµένης της ταυτότητας του δράστη.

Εδώ υπάρχει µια κριτική. Να δούµε αν υπάρχει κάποια νοµο-
τεχνική βελτίωση στη διατύπωση του άρθρου.

Στο άρθρο 5 απαριθµούνται τα βασικά αδικήµατα, δηλαδή εγ-
κληµατικές δραστηριότητες από τις οποίες προέρχεται η προς
νοµιµοποίηση περιουσία. Οι εγκληµατικές αυτές δραστηριότη-
τες, όπως συµβαίνει και µε το υφιστάµενο σήµερα καθεστώς, κα-
τανεµήθηκαν σε κατηγορίες είκοσι µία έναντι δεκαοκτώ της
ισχύουσας σήµερα νοµοθεσίας, εκ των οποίων οι είκοσι πρώτες
περιλαµβάνουν συγκεκριµένα εγκλήµατα, παραδείγµατος χάριν
εγκληµατική οργάνωση, τροµοκρατικές πράξεις, δωροληψία
κ.λπ., ενώ η τελευταία περίπτωση κα’ είναι γενικότερη και περι-
λαµβάνει κάθε άλλο έγκληµα που τιµωρείται µε ποινή στερητική
της ελευθερίας από το οποίο προκύπτει περιουσιακό όφελος.
Πρόκειται για διάταξη η οποία έχει υποστεί και αυτή κριτική λόγω
της αυστηρότητάς της. Επικαιροποιήθηκαν δηλαδή τα εγκλή-
µατα µε βάση τις αλλαγές που επέφερε ο Ποινικός Κώδικας. Πε-
ριελήφθησαν νέα αδικήµατα όπως η δωροδοκία και η δωροληψία
για την αλλοίωση αποτελέσµατος αγώνα, κατά το άρθρο 132 του
ν.2725/1999 σε συµµόρφωση υποχρέωσής µας που έχει αναλά-
βει η χώρα µας µε τη σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης.
Για λόγους νοµοθετικής ορθότητας εµπλουτίστηκε ο κατάλογος
µε περισσότερες αξιόποινες πράξεις, ώστε να ανταποκρίνονται
στα αδικήµατα που προβλέπονται στην οδηγία, όπως τα εγκλή-
µατα της διασυνοριακής απάτης µε τον ΦΠΑ, άρθρο 23 του
ν.4689/2020, και εγκλήµατα για την ποινική προστασία των συµ-
φερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης άρθρο 24 του ν.4689/2020.

Τέλος, προβλέφθηκε στον κατάλογο των βασικών αδικηµάτων
και κάθε άλλο έγκληµα που τιµωρείται µε ποινή στερητική της
ελευθερίας από το οποίο προκύπτει περιουσιακό όφελος για να
συµπεριληφθούν µε τον τρόπο αυτό αξιόποινες πράξεις ειδικών
ποινικών νόµων διάσπαρτες στη νοµοθεσία που υπό ειδικές συν-
θήκες µπορεί να έχουν τεράστια σηµασία.

Αυτό σηµαίνει ότι στα ανωτέρω εγκλήµατα περιλαµβάνεται
κάθε κακούργηµα ή πληµµέληµα που δεν προβλέπεται ειδικώς
στον κατάλογο των βασικών αδικηµάτων του άρθρου 5 του σχε-
δίου νόµου και που υπό συγκεκριµένες προϋποθέσεις µπορεί να
αποτελέσει βασικό αδίκηµα νοµιµοποίησης.

Με το άρθρο 6 επέρχονται αλλαγές στις επιβλητέες ποινικές
κυρώσεις σε περίπτωση τέλεσης αδικηµάτων νοµιµοποίησης. Οι
σηµαντικότερες από αυτές είναι: Πρώτον, οι απειλούµενες στε-
ρητικές της ελευθερίας ποινές καθώς και οι χρηµατικές ποινές
που προσαρµόζονται στις ρυθµίσεις του νέου Ποινικού Κώδικα.
Δεύτερον, το πλαίσιο των απειλούµενων ποινών συστηµατοποι-
είται ώστε να προβλέπεται η βασική µορφή του αδικήµατος, πα-
ράγραφος 1, περίπτωση α’, οι διακεκριµένες περιπτώσεις,
παράγραφος 1 περιπτώσεις β’ και γ’ και οι προνοµιούχες περι-
πτώσεις, παράγραφος 1, περιπτώσεις δ’ και στ’. Τρίτον, ρυθµί-
ζεται αποτελεσµατικότερα και συστηµατικότερα η ποινική
µεταχείριση του δράστη της αυτονοµιµοποίησης και των οικείων
του δράστη του βασικού αδικήµατος, διευρύνεται η δικαιοδοσία
των ελληνικών δικαστικών και εισαγγελικών αρχών, ώστε να κα-
ταλαµβάνει πράξεις νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές
δραστηριότητες τελεσθείσες από αλλοδαπό στην αλλοδαπή σε
περιπτώσεις που το αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσόδων τελείται
προς όφελος νοµικού προσώπου ή οντότητας που έχει την εγ-
κατάστασή της στην Ελλάδα. Με τη διάταξη αυτή πετυχαίνεται
δηλαδή επαρκής διαφοροποίηση του βασικού αδικήµατος από
τις διακεκριµένες παραλλαγές του, καθότι ακολουθείται η κλιµα-
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κούµενη αύξηση της ποινής µε τη διαφοροποίηση της χρηµατι-
κής ποινής. Κατ’ αυτόν τον τρόπο τηρείται ο κανόνας της ανα-
λογικότητας.

Στο άρθρο 7 αντικαθίσταται η ισχύουσα µέχρι σήµερα διάταξη
του άρθρου 40 του ν.4557/2018, ώστε να ευθυγραµµιστούν οι
προβλέψεις περί δήµευσης περιουσιακών στοιχείων µε τα προ-
βλεπόµενα στο άρθρο 68 του νέου Ποινικού Κώδικα και να αντι-
µετωπιστεί το φαινόµενο να υφίστανται διαφορετικές προβλέ-
ψεις για όµοιες ποινικές διαδικασίες µε όµοιο αντικείµενο και
στόχο.

Η ευθυγράµµιση αυτή επιτυγχάνεται κυρίως µέσω: Πρώτον,
της ειδικής αιτιολόγησης της γνώσης του τρίτου φυσικού προ-
σώπου για την τέλεση του βασικού αδικήµατος ή των αδικηµά-
των της νοµιµοποίησης, γνώση η οποία αποτελεί και
προϋπόθεση για την επιβολή της δήµευσης σε βάρος του. Δεύ-
τερον, της πρόβλεψης ότι η χρηµατική ποινή που επιβάλλεται
όταν τα προς δήµευση περιουσιακά στοιχεία δεν επαρκούν δύ-
ναται να επιβληθεί και όταν τα περιουσιακά αντικείµενα ανήκουν
σε τρίτο στον οποίον δεν µπορεί να επιβληθεί δήµευση. Και, τρί-
τον, της πρόβλεψης ότι σε κάθε περίπτωση δήµευσης το δικα-
στήριο αποφασίζει αν αυτά που δηµεύτηκαν επιβάλλεται να
καταστραφούν ή αν µπορούν να χρησιµοποιηθούν για το δηµό-
σιο συµφέρον.

Στο άρθρο 8 επικαιροποιούνται οι ρυθµίσεις για την αποζη-
µίωση υπέρ του δηµοσίου προκειµένου να ευθυγραµµιστούν µε
το άρθρο 4 του ν.4557/2018.

Στο άρθρο 9 εξορθολογίζεται η διαδικασία δέσµευσης και
προσαρµόζεται η επιβολή της και τα µέσα άµυνας κατά αυτής
στις δικονοµικές απαιτήσεις του νέου Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας. Ειδικότερα, οι προτεινόµενες ρυθµίσεις εξυπηρετούν τους
ακόλουθους στόχους:

Πρώτον, εισάγεται η αρχή ότι η επιβολή της δέσµευσης πρέπει
να είναι ευχερέστερη στα αρχικά διαδικαστικά στάδια προκειµέ-
νου να εξασφαλιστεί το δηµευτέο αντικείµενο, η διατήρησή της
όµως στα επόµενα στάδια προϋποθέτει αυξηµένο βαθµό υπό-
νοιας προκειµένου η πρόοδος της διαδικασίας δέσµευσης να
είναι εναρµονισµένη µε τις προϋποθέσεις προόδου της ποινικής
διαδικασίας. 

Δεύτερον, επιδιώκεται η διασφάλιση των δικαιωµάτων του ζη-
µιωθέντος από το βασικό αδίκηµα και το αδίκηµα της νοµιµοποί-
ησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες και του
καλόπιστου τρίτου συγκύριου ή συνδικαιούχου του δεσµευόµε-
νου περιουσιακού στοιχείου. Ταυτόχρονα, παρέχεται η δυνατό-
τητα σε εκείνον κατά του οποίου στρέφεται η δέσµευση να
ανοίξει νέους τραπεζικούς λογαριασµούς για αποκλειστική εξυ-
πηρέτηση των βιοποριστικών αναγκών του ιδίου και της οικογε-
νείας του, υπό την προϋπόθεση της προηγούµενης ενηµέρωσης
του αρµόδιου εισαγγελέα ή του ανακριτή για τις διενεργούµενες
συναλλαγές.

Τρίτον, προβλέπεται ότι τα στοιχεία που συλλέγονται νόµιµα
από την αρχή αποτελούν στοιχεία της σχηµατισθείσας ποινικής
δικογραφίας για λόγους οικονοµίας της δίκης και αποφυγής
άσκοπων προανακριτικών πράξεων. Ρυθµίζεται το ζήτηµα της
χρονικής διάρκειας των µέτρων δέσµευσης που επιβάλλονται µε
τη διάταξη του προέδρου της αρχής. Εισάγονται προβλέψεις
σχετικά µε την τύχη της δέσµευσης κατά την εξέλιξη της ποινικής
διαδικασίας στο πρότυπο ρυθµίσεων του νέου Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας. Απλοποιείται η διαδικασία της αυτοδίκαιης άρσης
της δέσµευσης λόγω της παρέλευσης χρονικών ορίων της
ισχύος της διάταξης µε διαπιστωτική πράξη του εισαγγελέα.
Κατά τον τρόπο αυτόν υφίσταται ασφάλεια δικαίου και εναρµό-
νιση των ρυθµίσεων που αφορούν όµοιες διαδικασίες µε όµοιο
αντικείµενο.

Στο άρθρο 10 προστίθενται κατηγορίες απειλούµενων διοικη-
τικών κυρώσεων σε νοµικά πρόσωπα, ώστε να διασφαλίζεται
πλήρως η αποτελεσµατικότητα, η αναλογικότητα και η αποτρε-
πτικότητα των κυρώσεων.

Στο άρθρο 11 προσαρµόζεται η δυνατότητα του προέδρου να
διατάσσει τη δέσµευση των περιουσιακών στοιχείων των ελεγ-
χόµενων προσώπων όταν υπάρχουν βάσιµες υπόνοιες για την τέ-
λεση των αδικηµάτων της νοµιµοποίησης στη διαδικασία της

παραγράφου 7 του άρθρου 42 του ν.4557/2018.
Στο τρίτο κεφάλαιο είναι τα άρθρα 12 έως 16 του σχεδίου

νόµου. Ρυθµίζονται τα θέµατα της ορθολογικότερης κατανοµής
της δικαστηριακής ύλης µεταξύ των διοικητικών δικαστηρίων µε
σκοπό την επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης, καθώς και
τη διευκόλυνση των πολιτών στην αναζήτηση της δικαστικής
προστασίας.

Πιο συγκεκριµένα, στο άρθρο 12 καθορίζεται η αρµοδιότητα
εκδίκασης των ακυρωτικών διαφορών µε βάση το διοικητικό εφε-
τείο του τόπου όπου εδρεύει το όργανο που τελικώς υπογράφει
την προσβαλλόµενη πράξη.

Στο άρθρο 13 ρυθµίζονται ζητήµατα που αφορούν την κατά
τόπο αρµοδιότητα των διοικητικών δικαστηρίων στις φορολογι-
κές διαφορές, ώστε το σύστηµα να καταστεί περισσότερο απο-
τελεσµατικό και λειτουργικό.

Στο άρθρο 14 ορίζεται ως κατά τόπο αρµόδιο δικαστήριο για
τις υποθέσεις ανακοπών και κατά των κατασχέσεων εις χείρας
τρίτου αποκλειστικά από το δικαστήριο του τόπου κατοικίας του
οφειλέτη.

Περαιτέρω, στο άρθρο 15 προβλέπεται ότι ο ισχυρισµός που
αφορά την παραγραφή του δικαιώµατος του δηµοσίου για επι-
βολή φόρου ή τέλους δύναται να προκληθεί στο πλαίσιο άσκη-
σης ανακοπής για πρώτη φορά, εφόσον δεν είχε προταθεί και
κριθεί από άλλο δικαστήριο µε ισχύ δεδικασµένου.

Ακολούθως, µε το άρθρο 16 αυξάνονται οι οργανικές θέσεις
των διοικητικών δικαστών και ειδικότερα κατά τρεις των προ-
έδρων εφετών και κατά έξι των εφετών µε σκοπό την υποβοή-
θηση της δικαιοδοτικής λειτουργίας της διοικητικής δικαιοσύνης.

Στο άρθρο του τέταρτου κεφαλαίου, «Μεταβατικές διατάξεις»,
που είναι τα άρθρα 17 και 18 µε τη µεταβατική διάταξη του άρ-
θρου 17 αποτρέπεται το ενδεχόµενο να επέλθει αυτοδίκαιη άρση
της δέσµευσης κατά τη νέα ρύθµιση του εδαφίου Α’ της παρα-
γράφου 9 του άρθρου 42 του ν.4557/2018 στις περιπτώσεις που
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου έχει ήδη συµπλη-
ρωθεί το χρονικό διάστηµα των πέντε ετών από την επιβολή του
µέτρου της δέσµευσης ή πάντως έχει παρέλθει χρονικό διά-
στηµα µακρότερο των τριών ετών.

Σε σχέση µε τις περιπτώσεις αυτές προβλέπεται ότι η αυτοδί-
καιη άρση της δέσµευσης επέρχεται µόνον εφόσον παρέλθει διά-
στηµα δύο ετών από την έναρξη ισχύος του νόµου χωρίς να
λάβει χώρα ενδιαµέσως η αµετάκλητη παραποµπή στο ακροα-
τήριο. Κατά αυτόν τον τρόπο δίνεται το απαραίτητο χρονικό διά-
στηµα στις δικαστικές αρχές να ολοκληρώσουν το έργο της
ανάκρισης πριν την παραποµπή της υπόθεσης στο ακροατήριο. 

Με το άρθρο 18 εισάγεται µεταβατική διάταξη µε την οποία
προβλέπεται η µεταφορά των εκκρεµών υποθέσεων των άρθρων
12 και 13 του παρόντος που δεν έχει συζητηθεί στο καθ’ ύλην και
κατά τόπο αρµόδιο δικαστήριο. 

Στο πέµπτο κεφάλαιο εντάσσεται το άρθρο 19 που προβλέπει
τις καταργούµενες διατάξεις και συγκεκριµένα µε το άρθρο 19
καταργείται το άρθρο 25 του ν.4689/2020 που προέβλεπε ότι τα
αδικήµατα των άρθρων 23 και 24 του παρόντος µέρους, καθώς
και τα αδικήµατα των 159, 159α, 235, 236, 237, 237β, 375, 386,
386α, 386β, 390 του Ποινικού Κώδικα και 155 επόµενα του
ν.2960/2001 όταν αυτά στρέφονται κατά οικονοµικών συµφερόν-
των της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή συνδέονται µε την προσβαλλό-
µενη αυτών των συµφερόντων συνιστούν βασικά αδικήµατα κατά
την έννοια του άρθρου 4 του ν.4557/18. 

Τέλος, µε το τελευταίο άρθρο και στο έκτο κεφάλαιο καθορί-
ζεται η έναρξη ισχύος του παρόντος νοµοθετήµατος που είναι η
δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης. 

Με τις σκέψεις αυτές δηλώνουµε ότι υπερψηφίζουµε το νοµο-
σχέδιο που συζητάµε, µε το οποίο σαφώς επέρχεται µία βελ-
τίωση του καθεστώτος για την προστασία από τις παράνοµες
ενέργειες ξεπλύµατος βρώµικου χρήµατος. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Υψηλάντη.

Τώρα τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Αλέξανδρος
Αυλωνίτης.
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ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. Θα σας παρακαλέσω εκ των προτέρων να µου δώσετε
δύο, τρία λεπτά γιατί είναι λίγο πολύπλοκο το θέµα.

Κύριε Υπουργέ, καταθέσατε σήµερα µια τροπολογία µε την
οποία θεσπίζετε την οικονοµική βοήθεια των 150 ευρώ στα παι-
διά από ηλικίας δεκαοκτώ µέχρι είκοσι πέντε ως κίνητρο για να
εµβολιαστούν. 

Φυσικά στην τροπολογία αυτή ρυθµίζονται και άλλα θέµατα
που έχουν σχέση και µε την προµήθεια από τους ιδιοκτήτες των
καταστηµάτων υγειονοµικού ενδιαφέροντος αυτού του µηχανι-
σµού, αυτής της ηλεκτρονικής συσκευής για να ελέγχουν την εί-
σοδο µε τα πιστοποιητικά. Θα τοποθετηθεί σε αυτό, είµαι
σίγουρος, ο κ. Ραγκούσης, ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσω-
πος. 

Η αθλιότητα, όµως, της κυβερνητικής ενέργειας να πληρώσει
150 ευρώ τους νέους για να εµβολιαστούν κατά την άποψή µου
και του κόµµατός µου αποτελεί ύβρη για τον πολιτισµό µας, τις
ηθικές και κοινωνικές µας αξίες και προσβολή της ίδιας της κοι-
νωνίας. Αν η Κυβέρνηση θέλει να δηµιουργήσει τέτοιους πολίτες,
τότε οι πολίτες αυτοί δεν έχουν καµµία σχέση µε την Ελλάδα που
όλοι θέλουµε και όλοι αγαπάµε. Οι Έλληνες που ξέρω δεν πλη-
ρώνονται για να προστατέψουν τους εαυτούς τους, την οικογέ-
νειά τους και την ελληνική κοινωνία. Το λέω αυτό για να είµαι
καλά µε τον εαυτό µου και µε το κόµµα µου και τις αξίες που
αυτό πρεσβεύει.

Προχθές, επίσης, σας ζήτησα να µου πείτε τι θα κάνετε µε τα
αιτήµατα των δικηγόρων. Σας ρώτησα γιατί δεν παρεµβαίνετε
για την αθλιότητα και τα ψεύδη των στελεχών της Κυβέρνησης
και του κόµµατός σας προς τον πρώην Υπουργό Δικαιοσύνης,
τον κ. Παρασκευόπουλο και τη συσχέτιση που κάνουν τα στελέχη
σας των αποφυλακίσεων µε τα εγκλήµατα που διαπράττονται
καθ’ υποτροπήν αυτές τις µέρες. Ακόµη περιµένω την απάντησή
σας. Είναι σηµαντικό θέµα για εµάς. Είπα να µην τα ξαναπώ. Θα
µπορούσε να τελειώσει το όλο θέµα µε µια απλή απάντησή σας.

Προχθές, όµως, κύριε Υπουργέ, µας υβρίσατε. Θα εξηγήσω
γιατί µας υβρίσατε. Μας υβρίσατε, λέγοντάς µας ότι -διαβάζω
από τα Πρακτικά-: «Έχουµε µια προτίµηση, µια εµµονή µόνο µε
τα εγκλήµατα του «λευκού κολάρου». Στα άλλα εγκλήµατα που
αφορούν σε δολοφονίες, σε βιασµούς, σε τέτοιου είδους παρα-
βατικές συµπεριφορές κατά της ανθρώπινης ουσιαστικά υπόστα-
σης δεν δείχνουµε το ίδιο ενδιαφέρον». Μεγάλη προσβολή κατ’
εµέ, πολύ µεγάλη προσβολή.

Ισχυριστήκατε µάλιστα ότι τα ενδιαφέροντά µας αποσκοπούν
και στοχεύουν µόνο στην πάταξη των οικονοµικών εγκληµάτων.
Είναι δυνατόν να τα λέτε αυτά; Είναι δυνατόν να ζητάτε συναί-
νεση από εµάς όταν µας υβρίζετε µε τέτοιο τρόπο;

Εµείς, τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, εγώ που είµαι και δικηγόρος
και βλέπω πολλούς στην Αίθουσα που είναι δικηγόροι, µια ζωή
προστατεύουµε αυτές τις αξίες, τις ανθρώπινες αξίες της ηθικής
πυραµίδας της κοινωνίας µας. Όσο και να προσπαθείτε να θίξετε
την ιδεολογική και ηθική πυραµίδα της Αριστεράς αυτό δεν θα
το πετύχετε. Ξέρετε ότι η Αριστερά έχει στο DNA της την προ-
στασία των ανθρώπινων αξιών.

Με ποιο δικαίωµα, λοιπόν, µας προσβάλλετε εσείς, οι ηθικοί
και οι έντιµοι που µε το θράσος της πλειοψηφίας θεσµοθετείτε
το ακαταδίωκτο των τραπεζιτών, το ακαταδίωκτο των διαχειριζο-
µένων την πανδηµία, το ακαταδίωκτο αυτών που διαχειρίζονται
τις ασφαλιστικές εισφορές των ανθρώπων του µόχθου; Πού
ακούστηκε κάτι τέτοιο σε άλλο πολιτισµένο κράτος;

Κύριε Υπουργέ, πάµε στο προκείµενο. Έγιναν τέσσερις συνε-
δριάσεις για το σχέδιο νόµου του Υπουργείου σας και νοµίζω
πως αναλύσαµε διεξοδικά τις θέσεις µας για τις διατάξεις του.
Θεωρώ πως αναπτύξαµε στη µεγάλη εικόνα, αλλά εξειδικεύσαµε
και στην κατ’ άρθρον συζήτηση τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ κατά τις ηµέ-
ρες της διακυβέρνησής του. Η συντονισµένη νοµοθετική προ-
σπάθεια έλαβε τα εύσηµα των ευρωπαίων ειδικών για το επίπεδο
παρακολούθησης των κοινοτικών πρακτικών µε την εφαρµοστι-
κότητα που υποδείχθηκε, µιλάω για τον ν.4557/18. Ο ΣΥΡΙΖΑ ως
κυβέρνηση ολοκλήρωσε την πιο δύσκολη διαδικασία αξιολόγη-
σης από την FATF, για αυτούς που δεν ξέρουν για την οµάδα διε-
θνούς χρηµατοοικονοµικής δράσης για τα θέµατα ξεπλύµατος

χρήµατος µετά από την οποία η χώρα κατατάχθηκε σε ένα κλαµπ
πολύ λίγων χωρών, το πολύ δέκα ήταν αυτές τις χώρες που απο-
λαµβάνουν αυτό το υψηλό καθεστώς αντιµετώπισης του ξεπλύ-
µατος µαύρου χρήµατος. Το αναγνώρισε άλλωστε και η δικιά
σας Κυβέρνηση. 

Θα ήθελα, όµως, πριν σας εισάγω πάλι στην τεκµηριωµένη
θέση του κόµµατός µου για το παρόν σχέδιο νόµου να εκφράσω
κάποιες εκτενέστερες σκέψεις σχετικές µε όσα συζητάµε σή-
µερα. Η ελληνική δικαιοσύνη, την οποία υπηρετείται από ένα
ανώτατο αξίωµα του αρµόδιου Υπουργού έχει πληγεί σηµαντικά
από την πανδηµία. Οι καθυστερήσεις στην απονοµή της δικαιο-
σύνης είναι προφανώς µια παθογένεια που προσπάθησε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ να θεραπεύσει επί των ηµερών του. Έκανε αρκετά καλές
θετικές ενέργειες. Και γι’ αυτό δέχεται την άδικη και χυδαία πολ-
λές φορές κριτική από το κόµµα σας και ο πρώην αρµόδιος
Υπουργός, κ. Παρασκευόπουλος, που µε επιστηµονικότητα και
νοµικό ορθολογισµό επιχείρησε να δώσει ανάσα στο σωφρονι-
στικό µας σύστηµα για να αποσυµφορήσει τις φυλακές.

Η πολιτική, συνάδελφοι της κυβερνώσας παράταξης, είναι χαρι-
σµατική όταν γίνεται µε ειλικρίνεια, θάρρος και τόλµη και τα στε-
λέχη του ΣΥΡΙΖΑ το απέδειξαν ευρύτερα πως κυβέρνησαν µε το
µέτωπο ενάντια στην µικρόψυχη πολιτική σκοπιµότητα, έκαναν άλ-
µατα δεκαετιών για να υπερβούν αναχρονιστικές λογικές, πήραν
ρίσκα για να ωθήσουν την κοινωνία µας σε ένα προοδευτικότερο
δρόµο, άσκησαν πολιτικές που υιοθετούνται στο σύγχρονο κόσµο,
όπως αυτό που ζητάµε σήµερα και το τροποποιούµε στο ν.4557/18.

Για όλα αυτά µας κατηγορείτε. Μετά την πανδηµία θα βρει η
Κυβέρνησή σας µπροστά της χιλιάδες υποθέσεις που έχουν ανα-
βληθεί λόγω COVID που θα πρέπει να διαχειριστούν οι δικαστικοί
λειτουργοί. Πόσο έτοιµοι είστε για κάτι τέτοιο; Ας αναρωτηθούν
και οι δικηγόροι της Αίθουσας. Φυσικά για τις καθυστερήσεις δεν
ευθύνονται αποκλειστικά οι δικαστές, υφίστανται και άλλα ζητή-
µατα όπως οι κακές υποδοµές και οι ελλείψεις σε δικαστικούς
υπαλλήλους, κ.λπ.. Για αυτό έχετε να µας πείτε κάτι, κύριε
Υπουργέ; 

Κρατήστε αυτό που θα σας πω. Η κρίση δεν µπορεί να χρησι-
µοποιηθεί για να δικαιολογηθούν ανεπάρκειες στα δικαστικά συ-
στήµατα, πολλώ δε µάλλον για να υποβαθµιστούν οι προδιαγρα-
φές τους ή να παραβιαστούν οι νοµικές εγγυήσεις.

Μια παρόµοια τέτοια υγειονοµική κρίση µπορεί να επαναλη-
φθεί, πράγµα που απεύχοµαι. Τα δικαστικά συστήµατα πρέπει
να είναι προετοιµασµένα. 

Σε ό,τι αφορά τους δικηγόρους σας το εξήγησα στις επιτρο-
πές. Ακόµα και διεθνείς έρευνες δείχνουν τη σηµαντική πτώση
της δικηγορικής ύλης. Πονάει ο δικηγορικός κόσµος. Στρέψτε το
βλέµµα του Υπουργείου σας στον δικηγορικό κόσµο. 

Εάν επιχειρούσε κανείς να εντοπίσει τις όποιες θετικές πτυχές
της πανδηµίας στην ελληνική δικαιοσύνη, δεν θα µπορούσε να
µη σταθεί πρωτίστως στο γεγονός ότι ο δηµόσιος διάλογος για
τη νοµική τεχνολογία και για την ηλεκτρονική δικαιοσύνη λαµβά-
νει πλέον χώρα σε µία διαφορετική, πιο πρακτική και πιθανώς
τολµηρή βάση. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, µε τα έργα που αφορούσαν την ηλεκτρονική δικαιο-
σύνη της περιόδου 2015 - 2019, έθεσε την αρχή στην ψηφιακή
εποχή της δικαιοσύνης. Και εσείς πρέπει να κάνετε ό,τι είναι δυ-
νατόν πάνω σε αυτόν τον τοµέα. Και δεν βλέπω να υπάρχει ένα
έργο στρατηγικού χαρακτήρα που να αφορά την ηλεκτρονική δι-
καιοσύνη. Όλα αυτά φυσικά µέσα σε ένα πλαίσιο συσχέτισης,
σύζευξης της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, αλλά και µε τη ζώσα
στο ακροατήριο διαδικασία, που εδώ δυστυχώς πονάει η απο-
νοµή της δικαιοσύνης. 

Επί του νοµοσχεδίου, προβάλατε τον εξορθολογισµό του υφι-
στάµενου νοµοθετικού πλαισίου. Αλήθεια, αυτό κάνετε; Ας πούµε
τα πράγµατα µε το όνοµά τους. 

Η γενικότερη στάση της Νέας Δηµοκρατίας σε σχέση µε το ξέ-
πλυµα σχετίζεται µε την αλλαγή που κάνατε κατά την ενσωµά-
τωση της οδηγίας 843 µε τον ν.4734/2020, όταν τροποποιήσατε
το άρθρο 4 περίπτωση ιη’ του ν.4557/2018, που αφορά τα λεγό-
µενα «βασικά εγκλήµατα», από τα οποία και µόνο µπορεί να προ-
έρχεται το βρώµικο χρήµα που εν συνεχεία «ξεπλένεται». Με την
αλλαγή σας αυτή τεχνηέντως εξαιρέθηκαν από τις διατάξεις για
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το ξέπλυµα χρήµατος µια σειρά από κακουργήµατα, όπως της
απάτης, της υπεξαίρεσης ή των στηµένων ποδοσφαιρικών αγώ-
νων. Σας τα είπα και προχτές. Αµέσως µετά, «οµολογώντας το
έγκληµά σας» -σε εισαγωγικά οι δύο λέξεις-, προωθήσατε προς
ψήφιση το άρθρο 27 του ν.4736/2020, µε το οποίο εισήχθη δήθεν
ερµηνευτική διόρθωση της εξαίρεσης των κακουργηµάτων που
έγινε µε τον ν.4734/2020 αντιµετωπίζοντάς τη δήθεν ως σφάλµα. 

Στο Ποινικό Δίκαιο, όµως, ό,τι γράφει δεν ξεγράφει και έτσι
δόθηκε οριστικό παράθυρο ευκαιρίας για την ευνοϊκή ρύθµιση
που αφορά πλείστους εγκληµατίες ή εγκληµατίες υψηλής εγκλη-
µατικής δραστηριότητας στο οικονοµικό έγκληµα. Αυτό που δια-
φύλαξε ο ΣΥΡΙΖΑ ως κόρη οφθαλµού, δηλαδή το επίπεδο
προστασίας έναντι πράξεων ξεπλύµατος χρήµατος, δεν το προ-
στατέψατε, κατά την άποψή µας. Κοιτάξατε αλλού να αυστηρο-
ποιήσετε το πνεύµα του νόµου και αλλού να το διαχειριστείτε µε
ηπιότητα.

Το ξέπλυµα χρήµατος δεν αποτελεί εξαίρεση από αυτή τη συν-
θήκη. Η οδηγία 1673 που συζητάµε σήµερα και την ενσωµατώ-
νουµε στο δίκαιο, όπως σας το είπα, έχει χαρακτήρα
συµπληρωµατικό σε σχέση µε την οδηγία 849 που ενσωµάτωσε
ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, ο ν.4557. Οι κύριες κατευθύνσεις της είναι
η διευκόλυνση της διασυνοριακής συνεργασίας και η διασφάλιση
ότι ορισµένες πράξεις ξεπλύµατος χρήµατος να µπορούν να τι-
µωρούνται όπου και αν εκτελεστούν, ανεξάρτητα από το αν προ-
βλέπονται ως αξιόποινα αδικήµατα της χώρας τέλεσης.

Στην οδηγία δεν δίνεται κατεύθυνση εξορθολογισµού των ποι-
νών. Το µόνο που προβλέπεται είναι το ανώτερο όριο της ποινής
πρέπει να είναι τουλάχιστον ύψους τεσσάρων ετών. Αυτό σηµαί-
νει ότι ήδη η φυλάκιση της οποίας το ανώτερο ύψος είναι άνω
των τεσσάρων ετών, δηλαδή πέντε έτη, καθώς και η κάθειρξη,
της οποίας το ανώτερο ύψος φτάνει έως και τα δεκαπέντε έτη,
ικανοποιούσε τις απαιτήσεις της οδηγίας σε σχέση µε την αυ-
στηρότητα των ποινών. 

Στην οδηγία βαρύτερες εγκληµατικές συµπεριφορές επιλέγε-
ται να αντιµετωπιστούν µέσω της πρόβλεψης επιβαρυντικών πε-
ριπτώσεων και όχι αυτοτελών εγκληµάτων µε δικό τους
βαρύτερο πλαίσιο της ποινής. Η οδηγία προβλέπει αυστηρότε-
ρες ποινές µόνο σε σχέση µε πράξεις που προέρχονται από δη-
µόσιους λειτουργούς. Γι’ αυτό και λέµε πως η Κυβέρνηση
επιλέγει ψευδεπίγραφα να τοποθετεί τον εξορθολογισµό ποινών
και «κάτω από το τραπέζι» να προωθεί την εκτέλεση ηπιότερων
ποινών ή και το ατιµώρητο σε µερικές περιπτώσεις. 

Κύριε Υπουργέ, οφείλω να πω ότι η οδηγία διαλαµβάνει ότι τα
κράτη-µέλη πρέπει να µεριµνήσουν για την ύπαρξη ικανού προ-
σωπικού, την ειδική κατάρτιση, τη διάθεση πόρων και την επικαι-
ροποιηµένη τεχνολογική δυνατότητα κατά την αντιµετώπιση
τέτοιων εγκληµάτων. 

Ωστόσο, η Κυβέρνηση µε τον ν.4637/2019 δεν ενίσχυσε την
Αρχή Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκλη-
µατικές Δραστηριότητες, τη λεγόµενη «Αρχή Ξεπλύµατος Μαύ-
ρου Χρήµατος», αλλά φρόντισε να τη δυσχεράνει στο έργο της,
προβλέποντας εκτάκτως ανώτατο χρονικό διάστηµα στο οποίο
θα µπορούσε να διατηρείται η δέσµευση των περιουσιακών στοι-
χείων που προέρχονται από εγκληµατική δραστηριότητα, αδια-
φορώντας για τις ανεπάρκειες σε στελέχωση και υποδοµές στην
αρχή και κατά πόσο θα µπορούσε να ανταποκριθεί σε αυτούς
τους περιορισµούς. Έτσι, την «κάµανε πουλάκι», «πετάξανε»
πάρα πολλοί ύποπτοι ελεγχόµενοι από τις διωκτικές αρχές και
µάλιστα και πολλοί που είχαν παραπεµφθεί στη δικαιοσύνη. 

Θα αναφερθώ στις προωθούµενες αλλαγές στο άρθρο 2 του
ν.4557/2018 του νοµοσχεδίου, όπου η χρησιµοποίηση του χρη-
µατοπιστωτικού τοµέα µε την τοποθέτηση σε αυτόν ή τη διακί-
νηση µέσω αυτού εσόδων που προέρχονται από εγκληµατικές
δραστηριότητες είναι η µόνη περίπτωση που εξαλείφεται πλή-
ρως από τον νόµο. 

Ο κ. Καστανίδης λείπει, αλλά θα κάνω αναφορά σε αυτό που
είπε προχθές. Έκανε λόγο στην επιτροπή πως η φύση της δρα-
στηριότητας της εγκληµατικής πράξης για τη χρήση του χρηµα-
τοπιστωτικού συστήµατος ως διαρκούς εγκλήµατος δεν πρέπει να
εξαλειφθεί, για να υπάρχει άνεση στην έρευνα, καθώς επίσης και
στον καταλογισµό των ευθυνών, µιλώντας για νοµικό ολίσθηµα. 

Ο κ. Καστανίδης έχει δίκιο στο ότι η χρήση του χρηµατοπιστω-
τικού συστήµατος ως τρόπου ξεπλύµατος συνιστά τρόπο τέλε-
σης του εγκλήµατος µε διαρκή τρόπο, ενώ οι άλλοι τρόποι
ξεπλύµατος, λ.χ., η µετατροπή περιουσίας, τελούνται στιγµιαία
και, κατά συνέπεια, η κατάργηση της περίπτωσης δ’ της παρα-
γράφου 2 του άρθρου 2 του ν.4557/2018 διακινδυνεύει και πα-
ραγραφές  εκκρεµών υποθέσεων. Φαντάζοµαι στην τοποθέτησή
σας θα το λάβετε υπ’ όψιν σας.

Σε κάθε περίπτωση, η περίπτωση που αφορά την κατάργηση
της χρήσης του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος µας απασχολεί
στη βάση της ύπαρξης σύνθετων χρηµατοπιστωτικών προϊόντων
ή καταθέσεων που γίνονται µέσω παρένθετων και δη µέσω off-
shore εταιρειών. Δηλαδή, πρακτικές που πραγµατικά µπορούν
να αποκρύψουν την παράνοµη πηγή πλουτισµού. Αναρωτιέµαι
αν έχει έρθει σε γνώση της FATF αυτή η αλλαγή από τη στιγµή
που όταν µας αξιολόγησε ως χώρα το 2018 - 2019 η διάταξη
αυτή υφίστατο. 

Σας ρωτώ λοιπόν. Η υποχώρηση από αυτή δεν είναι πιθανόν
να επιφέρει την έκτακτη αντίδρασή της, µε κίνδυνο την υποβάθ-
µιση της διεθνούς εικόνας της χώρας; Η έκθεση του σχεδίου
νόµου έκρινε τη συµπερίληψή της περιττή, καθώς τη θεωρεί εγ-
χώρια πρωτοτυπία που καλύπτεται ήδη από τις περιπτώσεις α’
και β’ του άρθρου 2 παράγραφος 1 του ν.4557/2018. 

Αναφέροµαι στους νόµους, γιατί εσείς είστε ο συντάκτης του
νοµοσχεδίου. Φυσικά, εκείνοι που µας παρακολουθούν δυσκο-
λεύονται να παρακολουθήσουν τις διατάξεις αυτές, αλλά πρέπει
να το πω. 

Η ιδιαιτερότητα της διάταξης δεν ήταν νοµοτεχνική, αλλά ου-
σιαστική. Η Κυβέρνηση όφειλε να προσαρµόσει τη διάταξη σε
αυτές τις ανάγκες και να τη διατηρήσει ως εξειδίκευση των
άλλων τρόπων τέλεσης του εγκλήµατος και όχι να την εξαλείψει
πλήρως. Με την επιλογή της αναµένεται να προκληθεί ερµηνευ-
τική αναστάτωση και θυµηθείτε το, αφού θα χρειαστεί σε εκκρε-
µείς υποθέσεις να γίνεται προσπάθεια υπαγωγής στις νέες
διατάξεις. Τούτο θα συµβεί λαµβανοµένων υπ’ όψιν όλων των πα-
ραγόντων που έχουν περιγραφεί παραπάνω, δίνοντας δεύτερη
ευκαιρία σε εκείνους οι οποίοι ήδη έχουν έρθει ενώπιον της δι-
καιοσύνης δυνάµει της καταργούµενης διάταξης. Η δε τυχόν
αποτυχία υπαγωγής θα σηµάνει εν τέλει και την ολοκληρωτική
κατάρρευση των σχετικών ποινικών διώξεων. Και εδώ είµαστε. 

Στον ν.4557/2018 ήδη η σύσταση και η συµµετοχή σε εγκλη-
µατική οργάνωση ή οµάδα-συµµορία για τη διάπραξη νοµιµοποί-
ησης εσόδων προβλεπόταν ως εφάµιλλη των πράξεων
νοµιµοποίησης εσόδων και τιµωρούταν αντίστοιχα µε αυτές. Το
αξιόποινο της εγκληµατικής οργάνωσης θα θεµελιώνεται µέσω
του άρθρου 187 του Ποινικού Κώδικα, χωρίς όµως να ισχύει και
για τη διακεκριµένη περίπτωση του εγκλήµατος. 

Σήµερα περιλαµβάνονται και τύποι συµπεριφοράς, όπως η πα-
ρακίνηση στη νοµιµοποίηση εσόδων, που δεν συµπεριλαµβάνον-
ται στην έννοια της ηθικής αυτουργίας, ή η παροχή συµβουλών. 

Ωστόσο, το επιχείρηµα ότι η πράξη συµµετοχής δεν θα παρα-
γράφεται νωρίτερα από τη βασική εγκληµατική πράξη, δεν έχει
καµµία, κατά την άποψή µου, αντεγκληµατική αξία. 

Εδώ θα ήθελα να αναφερθώ στην περίπτωση της παραγράφου
2, του άρθρου 2, του ν.4557/2018 που καθορίζει τη νοµιµοποίηση
εσόδων από νοµιµοποιούµενη περιουσία σε άλλο κράτος. Εισά-
γεται σωστά πρόβλεψη βάσει της οποίας δεν απαιτείται οι πρά-
ξεις που συγκροτούν βασικό αδίκηµα στην Ελλάδα να είναι
αξιόποινες σύµφωνα µε τη νοµοθεσία του ξένου κράτους. Όµως,
περιορίζεται σε ορισµένα από τα βασικά εγκλήµατα, αντί να συµ-
περιλάβει εγκλήµατα όπως η εκβίαση και η απάτη, αλλά και η
διασυνοριακή απάτη σχετικά µε τον ΦΠΑ. Το λέω αυτό για όσους
γνωρίζουν το τι ακριβώς συµβαίνει µε το συγκεκριµένο θέµα.

Από την άλλη, η διάταξη της παραγράφου 3 είναι ιδιαιτέρως
προβληµατική καθώς η Κυβέρνηση αποδέχτηκε άκριτα και χωρίς
καµµία προσαρµογή και λογική ανάλυση την πρόβλεψη της οδη-
γίας. Η δοµή του εγκλήµατος του ξεπλύµατος χρήµατος, όπως
έχει φανεί ήδη, είναι αρθρωτή, δηλαδή απαιτείται να υφίσταται
βασικό έγκληµα από το οποίο προέρχεται η προς νοµιµοποίηση
περιουσία. Η νοµιµοποίηση εσόδων είναι όπως λέγεται «εξαρτη-
µένο έγκληµα». Η διατύπωση της οδηγίας φαίνεται να είναι αντι-
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φατική. Η Κυβέρνηση, αντί να περιγράψει µε ασφάλεια τους
όρους υπό τους οποίους θα µπορούσε να επιβληθεί µια τέτοια
καταδίκη, υιοθέτησε αοριστίες ως κατευθυντήριο κανόνα.

Κύριε Πρόεδρε, αυτά προς το παρόν και σας ευχαριστώ που
µου δώσατε τα επιπλέον τρία λεπτά. Στη δευτερολογία µου θα
τοποθετηθώ επί των διατάξεων και θα σας διευκρινίσουµε µε
απόλυτο τρόπο τη στάση µας στην ψηφοφορία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Αυλωνίτη.

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Κινήµατος Αλλαγής, η
κ. Κωνσταντίνα Γιαννακοπούλου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το φαινόµενο
του «ξεπλύµατος βρώµικου χρήµατος» ή αλλιώς νοµιµοποίηση
εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες ήδη από το 1980
απασχολεί διεθνώς τις νοµοθετικές, δικαστικές, αστυνοµικές και
χρηµατοπιστωτικές αρχές. 

Η γιγάντωση του φαινοµένου αυτού οδήγησε στην αφύπνιση
των ρυθµιστικών φορέων, όταν έγινε αντιληπτό ότι οι ιθύνοντες
της βαριάς, της σοβαρής εγκληµατικότητας εκµεταλλεύονταν
την παγκοσµιοποίηση της οικονοµίας, ώστε µε ιδιαίτερες τεχνι-
κές και πολύπλοκες µεθόδους να εµφανίζονται ως νοµίµως κα-
τέχοντες τα έσοδα της εγκληµατικής τους δραστηριότητας. Αυτό
ακριβώς στην ουσία του αποσκοπεί στην αποσύνδεση του βρώ-
µικου χρήµατος από την εγκληµατική πηγή και την περιαγωγή
του σε κατάσταση νοµιµοφάνειας, µε απώτερο σκοπό την καθ’
οιονδήποτε τρόπο ακίνδυνη διαχείρισή του.

Σε διεθνές επίπεδο ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών στις 20
Δεκέµβρη του 1988 επικύρωσε στη Βιέννη τη Σύµβαση για την
Καταπολέµηση της Παράνοµης Διακίνησης Ναρκωτικών και Ψυ-
χοτρόπων Ουσιών. Η σύµβαση τέθηκε σε εφαρµογή στις 11 Νο-
εµβρίου του 1990 και έως σήµερα έχει υπογραφεί από ογδόντα
επτά κράτη.

Στη συνέχεια, η διεθνής αντιµετώπιση του «ξεπλύµατος βρώ-
µικου χρήµατος» συνεχίστηκε κοµβικά στη Σύνοδο της οµάδας
των επτά µεγαλύτερων οικονοµιών του κόσµου G7 στο Παρίσι
τον Ιούλιο του 1989. Τότε συστήθηκε η Οµάδα Χρηµατοοικονο-
µικής Δράσης, Financial Action Task Force ή αλλιώς FATF, µε
έδρα το Παρίσι και αντικείµενο την ανάπτυξη, προώθηση πολιτι-
κών και πρωτοβουλιών αντιµετώπισης του ξεπλύµατος βρώµικου
χρήµατος. 

Παρά το γεγονός ότι η FATF είναι ένα άτυπο διακρατικό όρ-
γανο, οι περιβόητες συστάσεις που έχει εκδώσει και η αναθεώ-
ρησή τους λειτουργούν ως νοµοθετική πυξίδα. Η FATF στις
ετήσιες αναφορές της διαχωρίζει τις χώρες ανάλογα µε το
βαθµό εναρµόνισης τους µε τις συστάσεις που εκδίδει. Όσες
χώρες κρίνονται ως ανεπαρκείς υφίσταται χρηµατοοικονοµικό
εµπάργκο, µε αποτέλεσµα να υποστεί βραχυκύκλωµα η λειτουρ-
γία του εµπορικού και του χρηµατοπιστωτικού τους συστήµατος. 

Σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι γεγονός ότι διαρκώς εν-
τείνονται οι προσπάθειες για την καταπολέµηση της νοµιµοποί-
ησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες και βεβαίως, και
της χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας που εντάσσεται σε έναν
βαθµό και σε αυτό. Από το 2018 η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θέσει
σε εφαρµογή αυστηρότερους κανόνες για την καταπολέµηση
της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες. Με
τους κανόνες αυτούς γίνεται δυσκολότερη η απόκρυψη παράνο-
µων κεφαλαίων µέσω εικονικών εταιρειών και αυστηρότεροι
έλεγχοι όσον αφορά τις τρίτες χώρες υψηλού κινδύνου. Ενισχύε-
ται, επίσης, ο ρόλος των αρχών χρηµατοπιστωτικής εποπτείας
και βελτιώνεται η πρόσβαση και η ανταλλαγή πληροφοριών. 

Τον Δεκέµβριο του 2019 το Συµβούλιο καθόρισε στρατηγικές
προτεραιότητες µε στόχο να ενισχυθεί ακόµα περισσότερο το
πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την καταπολέµηση της νο-
µιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες. 

Τον Μάϊο του 2020 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ακολούθησε σχέδιο
δράσης όπου καθορίζονται τα µέτρα τα οποία θα ληφθούν τους
επόµενους δώδεκα µήνες µε σκοπό την αποτελεσµατικότερη

εφαρµογή, εποπτεία και συντονισµό των κανόνων της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης στον τοµέα αυτό. 

Με την πάροδο του χρόνου η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει αναπτύ-
ξει ένα ισχυρό, ένα πολύ ισχυρό κανονιστικό πλαίσιο. Ωστόσο,
οι κανόνες οφείλουν, πρέπει να αναπροσαρµόζονται συνεχώς,
ώστε να αντιµετωπίζονται οι κίνδυνοι και οι διαρκείς εξελίξεις
από την τεχνολογική καινοτοµία, παραδείγµατος χάριν τα εικο-
νικά νοµίσµατα, από την ολοένα µεγαλύτερη ενοποίηση των χρη-
µατοοικονοµικών ροών στην εσωτερική αγορά, από τον
παγκοσµιοποιηµένο χαρακτήρα των τροµοκρατικών οργανώ-
σεων, από την εφευρετικότητα, αν θέλετε, των εγκληµατιών στην
εκµετάλλευση κενών ή αδυναµιών του συστήµατος.

Όσον αφορά τώρα στην σηµερινή συζήτηση για την ενσωµά-
τωση της οδηγίας (ΕΕ) 2018/1673 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου, της 23ης Οκτωβρίου 2018, σχετικά µε την κα-
ταπολέµηση της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δρα-
στηριότητες µέσω του Ποινικού Δικαίου, για µία ακόµη φορά,
όπως τόνισα σε όλες τις επιτροπές -κύριε Υπουργέ, θέλω να το
πω και από το Βήµα της Ολοµέλειας της Βουλής- εγώ θέλω να
τονίσω ότι µε βάση το άρθρο 13 η συγκεκριµένη οδηγία που εκ-
δόθηκε τον Οκτώβρη του 2018 έπρεπε να είχε µεταφερθεί στο
Ελληνικό Δίκαιο ήδη µέχρι τον Δεκέµβρη του 2020.

Ωστόσο, όπως είπα και σε όλες τις προηγούµενες οµιλίες, δυ-
στυχώς, συνεχίστηκε η µακρά παράδοση η οποία θέλει τις ευρω-
παϊκές οδηγίες να ενσωµατώνονται µε µία πάρα πολύ µεγάλη
χρονοκαθυστέρηση, τη δε Ελλάδα να βρίσκεται έκθετη προς τις
ευρωπαϊκές υποχρεώσεις της, κάτι το οποίο δυστυχώς φάνηκε
ξεκάθαρα το 2018, όταν η χώρα µας παραπέµφθηκε στο Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο για τη µη εφαρµογή, τη µη ενσωµάτωση των
κανόνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το ξέπλυµα µαύρου χρή-
µατος. 

Τονίζω το συγκεκριµένο γεγονός, καθώς η ενσωµάτωση των
ευρωπαϊκών οδηγιών µε τέτοια καθυστέρηση έχει οδηγήσει στην
δηµιουργία ενός νοµικού πλαισίου από τα αυστηρότερα στην Ευ-
ρώπη, καθώς οδηγεί σε µια άνευ όρων και ορίων αποδοχή κανό-
νων, χωρίς να υπάρχει σεβασµός στην αρχή της αναλογικότητας,
χωρίς να υπάρχουν πολλές φορές δίκαιες ποινές και χωρίς να
υπάρχουν κυρίως, θα έλεγα εγώ, τα κατάλληλα εκείνα µέτρα
πρόληψης, αλλά µόνο η καταστολή.

Η νοµοθεσία για το ξέπλυµα πρέπει να είναι αυστηρή. Πρέπει
να είναι πολύ αυστηρή, κύριε Υπουργέ. Το αδίκηµα είναι πολύ
σοβαρό και διαρκώς µεταβάλλεται. Έχει λάβει νέες µορφές και
λόγω της τεχνολογίας καταφέρνει να βρίσκεται πάντα ένα βήµα
µπροστά από του νοµοθετικούς, αλλά και από τους κατασταλτι-
κούς µηχανισµούς.

Ωστόσο, η νοµοθεσία πρέπει να αντιµετωπίζεται µε την ανα-
γκαία σοβαρότητα και προετοιµασία, πράγµα που δυστυχώς
µέχρι σήµερα δεν έγινε. Η Ελλάδα, ακριβώς λόγω της ιδιαιτερό-
τητάς της, θα µπορούσε να έχει αναπτύξει σηµαντική τεχνογνω-
σία σε θέµατα έρευνας, σε θέµατα ανάλυσης, σε θέµατα
εντοπισµού περιστατικών ξεπλύµατος που συνδέονται µε προ-
ηγούµενες εγκληµατικές ενέργειες. 

Εµείς ως Κίνηµα Αλλαγής -το τονίζουµε σε κάθε τέτοια περί-
πτωση, ιδιαίτερα ενσωµάτωσης ευρωπαϊκών οδηγιών- επιζη-
τούµε την πλήρη εφαρµογή των ευρωπαϊκών οδηγιών πάντα µε
τον ορθό τρόπο και τασσόµαστε υπέρ κάθε πρωτοβουλίας, η
οποία υπερασπίζεται τη νοµική, πολιτική και οικονοµική βάση,
αλλά και τις αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πρέπει, όµως, να
πάψει αυτή η διαδικασία βιαστικής ενσωµάτωσης νόµων µε
τρόπο αταίριαστο και αναντίστοιχο µε τους γενικούς κανόνες της
ελληνικής έννοµης τάξης.

Όπως εξαρχής είχα δηλώσει κατά την πρώτη, κιόλας, συνε-
δρίαση της επιτροπής µας, τέτοια ζητήµατα που αφορούν στην
υπευθυνότητα και στη σοβαρότητα της ελληνικής πολιτείας ως
κράτος-µέλος και ειδικά τέτοιας βαρύτητας, δεν είναι, δεν µπορεί
να είναι και δεν πρέπει σε καµµία περίπτωση να είναι πεδίο πολι-
τικής αντιπαράθεσης, κοµµατικής αντιπαράθεσης µε µικροκοµ-
µατικούς όρους. 

Το ίδιο ειπώθηκε και από τους συναδέλφους της Αντιπολίτευ-
σης. Και φάνηκε, νοµίζω, κατά τις τοποθετήσεις τους, κατά τις
τοποθετήσεις όλων µας σε όλες τις συνεδριάσεις. 
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Θεωρώ απαραίτητο -και οµολογουµένως χαίροµαι, κύριε
Υπουργέ, που το άκουσα στη χθεσινή συνεδρίαση, το είπατε- και
η Πλειοψηφία να λάβει σοβαρά υπ’ όψιν της τα όσα ειπώθηκαν
ως παρατηρήσεις από τους συναδέλφους και κυρίως -θα σας πω
εγώ- από τους αρµόδιους φορείς, οι οποίοι, νοµίζω, ότι πλήρως
αιτιολογηµένα και απολύτως νοµικά τεκµηριωµένα προέβησαν
σε συγκεκριµένες τεχνικές παρατηρήσεις επί του νοµοσχεδίου
µε σκοπό την ορθότερη και πληρέστερη διαµόρφωση του τελι-
κού κειµένου. Ως παράδειγµα θα αναφέρω την παρατήρηση του
εκπροσώπου της ολοµέλειας των Δικηγορικών Συλλόγων Ελλά-
δας, που είπε να µην υπάρχει υπέρµετρη δέσµευση της περιου-
σιακής κατάστασης του ατόµου και να έχουµε εναρµόνιση αυτής
της διάταξης µε το άρθρο 262 του Ποινικού Κώδικα, ώστε να αί-
ρεται αυτοδικαίως η δέσµευση, αν δεν εκδοθεί οριστική από-
φαση ποινικού δικαστηρίου σε α’ βαθµό, εντός χρονικού
διαστήµατος πέντε ετών από την έκδοση της διάταξης. 

Βεβαίως, θα αναφέρω στην οµιλία µου και την παρατήρηση,
που νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σωστή του συναδέλφου κ. Κα-
στανίδη να µην καταργηθεί η περίπτωση δ’ του άρθρου 2 του
ν.4557 για τη χρήση του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος, διότι
εις µεν την περίπτωση του ν.4557 η χρήση του χρηµατοπιστωτι-
κού συστήµατος είναι ένα διαρκές έγκληµα, ενώ οι περιπτώσεις
α’ και β’, που προτείνονται στο προτεινόµενο άρθρο 5, είναι ένα
στιγµιαίο έγκληµα. Νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ λογικό και σας
καλώ να την κάνετε αποδεκτή, κύριε Υπουργέ.

Ως εκ τούτου, η ευρωπαϊκή οδηγία είναι απαραίτητο να ενσω-
µατωθεί. Έστω και καθυστερηµένα είναι απολύτως απαραίτητο
να ενσωµατωθεί. Το αδίκηµα το οποίο προσπαθεί να καταπολε-
µήσει είναι εξαιρετικής σηµασίας και συνδέεται µε όλες τις σο-
βαρές µορφές εγκληµατικότητας, όπως είναι το οργανωµένο
έγκληµα, όπως είναι η διακίνηση ναρκωτικών, η τροµοκρατία, η
διαφθορά, που κάθε κράτος παγκοσµίως και κάθε κράτος-µέλος
της Ένωσης πρέπει να επιχειρεί τα βέλτιστα για την πάταξη και
την ολοκληρωτική αντιµετώπισή τους. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους το Κίνηµα Αλλαγής υπερ-
ψηφίζει το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου.

Ευχαριστώ θερµά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Γιαννακόπουλου. 
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρία Κοµνηνάκα.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξεκινώντας θέλω να σας ρωτήσω το εξής: Εί-

µαστε ήδη στις τέσσερις τροπολογίες. Υπάρχει η πρόθεση να
ακολουθήσουν κι άλλες; Ανησυχούµε γιατί στα καλοκαιρινά νο-
µοσχέδια υπάρχει µεγάλος νοµοθετικός οίστρος συνήθως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Από
εµάς όχι.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Αν δεν έχουµε χάσει το µέτρηµα, είναι
η έκτη ευρωπαϊκή οδηγία, που έρχεται προς ενσωµάτωση, για
τον εκσυγχρονισµό της νοµοθεσίας για την πρόληψη και αντιµε-
τώπιση της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστη-
ριότητες. 

Όταν συζητούσαµε την προηγούµενη οδηγία, συζητούσαµε
τότε ότι θα έρθει και έβδοµη -και δεν ξέρουµε τι ακόµα έπεται-
για το λεγόµενο ξέπλυµα µαύρου χρήµατος και, φυσικά, τη χρη-
µατοδότηση της τροµοκρατίας. 

Δεν πέρασε καν χρόνος που µε επισπεύδον το Υπουργείο Οι-
κονοµικών τότε, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έφερε
προς ενσωµάτωση την προηγούµενη, µε ανάλογο περιεχόµενο,
οδηγία, µε τον ν.4734/2020, που τροποποιούσε τον νόµο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ του 2018, που και αυτός ενσωµάτωνε προηγούµενη ευρω-
παϊκή οδηγία. Όµως, ο έλεγχος των παράνοµων διαδροµών του
χρήµατος παραµένει πάντα σε βαθιά σκοτάδια. 

Πόσες φορές εκσυγχρονίστηκε και τροποποιήθηκε η σχετική
νοµοθεσία τα τελευταία χρόνια; Ποια τα αποτελέσµατα αυτών
των µέτρων που παίρνετε όλες οι κυβερνήσεις µέχρι τώρα; Στο
πλαίσιο της οικοδόµησης του γνωστού αντιδραστικού χώρου
ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης πάρθηκαν µέτρα, όπως
η δήµευση της περιουσίας, στο πλαίσιο της καταπολέµησης του
ξεπλύµατος «µαύρου» χρήµατος από άλλες εγκληµατικές δρα-

στηριότητες και συστάθηκε η Αρχή Καταπολέµησης Νοµιµοποί-
ησης Εσόδων. Όλα αυτά τα χρόνια για την αντιµετώπιση του φαι-
νοµένου υπήρξε δραστηριοποίηση µιας σειράς διακρατικών
οργάνων, ενισχύθηκε η διακρατική συνεργασία διωκτικών αρχών
µε διασύνδεση των συστηµάτων παρακολούθησης και ανταλλα-
γής πληροφοριών. 

Γιατί, λοιπόν, όλες αυτές οι προσπάθειες δεν αντιµετωπίζουν
το πρόβληµα; Γιατί τα όποια µέτρα νοµοθετούνται πριν προλάβει
να στεγνώσει το µελάνι, κρίνονται στην πράξη ανεπαρκή για την
καταπολέµηση των διαδροµών του µαύρου χρήµατος; Διότι τέ-
τοιου είδους φαινόµενα τροφοδοτούνται ακριβώς από την ίδια
τη λειτουργία του καπιταλιστικού συστήµατος, τη νόµιµη κατά
τα άλλα λειτουργία. Είναι γέννηµα-θρέµµα του αδυσώπητου αν-
ταγωνισµού ανάµεσα στους µονοπωλιακούς οµίλους, της ελευ-
θερίας κίνησης κεφαλαίων, του κυνηγητού για το µέγιστο
ποσοστό κέρδους. Γι’ αυτό όλα αυτά τα φαινόµενα όχι µόνο δεν
µπορούν να καταπολεµηθούν, αλλά ούτε καν να ελεγχθούν, γιατί
φύονται µέσα σε όλα αυτά που όλοι εσείς θεωρείτε νόµιµη λει-
τουργία του καπιταλιστικού συστήµατος. 

Όταν το σύστηµα αυτό, για παράδειγµα, θεωρεί νόµιµη τη λει-
τουργία των offshore εταιρειών, των φορολογικών παραδείσων
όχι µόνο στις τρίτες, υψηλού κινδύνου, όπως τις χαρακτηρίζετε,
χώρες, αλλά και εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν είναι οι µε-
γαλύτερες ευρωπαϊκές τράπεζες που κατά καιρούς έχουν εµ-
πλακεί σε υποθέσεις ξεπλύµατος µαύρου χρήµατος; Είναι και
εκεί σκοτεινός ο χώρος που δεν µπορείτε να ελέγξετε τις δια-
δροµές τους; 

Η δηµιουργία των όποιων ελεγκτικών µηχανισµών µπορεί µεν
κάποιες φορές να βγάζει στην επιφάνεια ορισµένες περιπτώσεις
διαφθοράς, στο πλαίσιο, βέβαια, και του ανταγωνισµού των επι-
χειρήσεων, όµως ακόµα κι αν το θέλατε, δεν µπορεί να καταπο-
λεµήσει αυτά τα φαινόµενα γιατί παραµένει αλώβητη η ρίζα που
το γεννά, γιατί κυριαρχεί η ελεύθερη καπιταλιστική αγορά, η αν-
ταγωνιστικότητα, η επιχειρηµατικότητα στο όνοµα της οποίας
όλοι σας πίνετε νερό. 

Γι’ αυτό και κάθε τέτοια προσπάθεια αντιµετώπισης της δια-
φθοράς και της οργανωµένης οικονοµικής εγκληµατικής δρα-
στηριότητας είναι υποκριτική και σε κάθε περίπτωση αναποτε-
λεσµατική και αντιφατική σε σχέση µε το στόχο της αν δεν αντι-
µετωπίζονται οι αιτίες της. Αν δεν αντιµετωπιστεί στη ρίζα του το
κακό, τότε θα συνεχίσει να ανακυκλώνεται και θα βρίσκεται
πάντα ένα βήµα πιο µπροστά από τους όποιους ελεγκτικούς µη-
χανισµούς. 

Τελικά, αυτό που επιτυγχάνεται ή επιχειρείται τουλάχιστον,
είναι να «ξεπλυθεί» µέσα από τους φανταχτερούς τίτλους και
τους µεγαλεπήβολους στόχους των διαφόρων αυτών ευρωενω-
σιακών οδηγιών και των αντίστοιχων ελληνικών νοµοθετηµάτων
αυτή ακριβώς η λειτουργία του καπιταλιστικού συστήµατος, που
σε τελική ανάλυση δεν δυσκολεύεται να δώσει και περίβληµα νο-
µιµότητας σε αυτή τη διαφθορά.

Είναι γνωστές και όχι λιγοστές οι φωτογραφικές νοµοθετικές
διατάξεις υπέρ τµηµάτων του κεφαλαίου, οι οποίες συνεχώς δι-
ευρύνονται και όχι µόνο στη χώρα µας. Η πρόσφατη, για παρά-
δειγµα, προκλητική ασυλία των τραπεζικών στελεχών για τα
θαλασσοδάνεια είναι ένα µικρό µόνο δείγµα της πλούσιας ανά-
λογης εµπειρίας που υπάρχει σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Είναι χαρακτηριστικό και στην τροπολογία του Υπουργείου Οι-
κονοµικών για τις ασφαλιστικές εισφορές των εργαζοµένων σε
µέσα µαζικής ενηµέρωσης ότι και σε αυτή την τροπολογία χαρί-
ζονται στους ιδιοκτήτες µεγάλων µέσων µαζικής ενηµέρωσης οι
τόκοι και προσαυξήσεις από τα πρόστιµα που τους επιβλήθηκαν
από τις παράνοµες παρακρατήσεις των ασφαλιστικών εισφορών
των εργαζοµένων. Με αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, ακόµα και αυτές
οι κατά τα άλλα παράνοµες ενέργειες µεγάλων επιχειρηµατικών
οµίλων έρχονται και νοµιµοποιούνται µε σειρά ρυθµίσεων όλων
των κυβερνήσεων µέχρι τώρα. Δεν είναι καινούργιο το φαινόµενο
αυτό.

Είναι, αλήθεια, απαραίτητη η ανάπτυξη νέων άπιαστων τεχνο-
λογικών µεθόδων φοροδιαφυγής όταν, για παράδειγµα, το εφο-
πλιστικό και όχι µόνο κεφάλαιο απολαµβάνει τόσο µεγάλες
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φοροαπαλλαγές, ντυµένες µάλιστα µε τον µανδύα της συνταγ-
µατικής νοµιµότητας, που καθιστούν τελικά περιττή την κάθε
συγκάλυψη; Αυτές οι φοροαπαλλαγές δισεκατοµµυρίων τούς
επιτρέπουν να χρηµατοδοτούν πολλές φορές σοβαρότατες αλλά
και ιδιαίτερα επικερδείς εγκληµατικές δραστηριότητες, όπως το
εµπόριο ναρκωτικών, όπλων και άλλων, δηλαδή αυτά που περι-
γράφονται ως βασικά αδικήµατα στο νοµοσχέδιο.

Μας προβληµατίζει, αλήθεια, µε ποια ακριβώς κριτήρια διαχω-
ρίζετε εσείς την πηγή των εσόδων σε νόµιµη και παράνοµη δρα-
στηριότητα. Είναι ή δεν είναι νόµιµα για εσάς τα αµύθητα κέρδη
που βγάζουν εφοπλιστές στην πλάτη των ναυτεργατών σε συν-
δυασµό µε όλες αυτές τις νόµιµες κατά τα άλλα φοροαπαλλαγές
που τους έχετε δώσει κατά καιρούς; Είναι γνωστό τοις πάσι ότι
στο σύστηµά σας δεν υπάρχουν "σινικά τείχη" που να χωρίζουν
τα επιχειρηµατικά κέρδη ή έσοδα, όπως τα λέτε, σε παράνοµα
και νόµιµα. Ή µήπως δεν έχουν φτάσει στα δικά σας αυτιά ονό-
µατα διάφορων µεγαλοσχηµόνων που ξεκίνησαν την καριέρα
τους µε λαθρεµπόριο το οποίο και εξακολουθούν σε πολλές πε-
ριπτώσεις να κάνουν παράλληλα µε τις νόµιµες δραστηριότητές
τους; Συγκαταλέγονται σε αυτούς και διάφοροι ευπρόσωποι
κατά τα άλλα επιχειρηµατίες συνοµιλητές και όχι µόνο πολλές
φορές µε Υπουργούς και κυβερνήσεις που κατά καιρούς µαθαί-
νουµε ότι παράλληλα µε τις νόµιµες µπίζνες τους κάνουν και τις
λεγόµενες παράνοµες.

Εµείς δεν έχουµε καµµιά αυταπάτη πως το αυξηµένο ποσοστό
κέρδους που υπόσχεται η παράνοµη οικονοµική δραστηριότητα
θα αποτελεί πάντα ένα επιπλέον κίνητρο για τέτοιες επενδύσεις
σε ένα σύστηµα που µοναδικό θεό του έχει την υπερσυσσώ-
ρευση των κερδών για τους λίγους και φτώχεια για τους πολ-
λούς. 

Όµως εµείς καλούµε να αναρωτηθεί κάθε καλοπροαίρετος άν-
θρωπος αν ευθύνεται ή όχι η σαπίλα του καπιταλιστικού συστή-
µατος, το οποίο όλοι σας υπερασπίζεστε, για την άνθιση κάθε
είδους επικερδούς εγκληµατικής δραστηριότητας. Δεν χρειάζε-
ται δα και πολλή σκέψη για να συνειδητοποιήσει κανείς πως το
εµπόριο ναρκωτικών, η δωροδοκία και δωροληψία για την αλλοί-
ωση των αποτελεσµάτων των αθλητικών αγώνων σε έναν πλήρως
εµπορευµατοποιηµένο αθλητισµό, η εµπορία ανθρώπων, η δω-
ροδοκία πολιτικών και τα υπόλοιπα αδικήµατα στα οποία αναφέ-
ρεται το νοµοσχέδιο επωάζονται, γεννιούνται και αναπτύσσονται
στο έδαφος των αρχών του δικού σας αυτού συστήµατος, σε ένα
σύστηµα που βασίζεται στις αρχές του ανταγωνισµού, στις
αρχές της εµπορευµατοποίησης κάθε δραστηριότητας, κάθε
ανάγκης του ανθρώπου µε µόνο σκοπό το κέρδος.

Στο νοµοσχέδιό σας λέτε ότι θα χτυπήσετε τα παράνοµα
έσοδα από τη µαστροπεία, την πορνογραφία κατά των ανηλίκων
και άλλα τέτοια απαράδεκτα εγκλήµατα. Ποιος όµως ευθύνεται
που έχει καταντήσει εµπόρευµα ακόµα και το ανθρώπινο σώµα
αν όχι αυτό το σύστηµά σας; 

Μιλάτε για τα εγκλήµατα περί προστασίας αρχαιοτήτων και
πολιτιστικής κληρονοµιάς την ίδια στιγµή φυσικά που ακόµα και
ο πολιτισµός έχει καταντήσει πεδίο µεγάλης κερδοφορίας, για
να µη θυµηθούµε τα show που στήσατε µε τους κλεµµένους πί-
νακες που, βέβαια, δεν µπορούν να κρύψουν αυτά τα κίνητρα
που δηµιουργούνται για την αρχαιοκαπηλία. 

Η βασική αιτία της διαφθοράς βρίσκεται στην ίδια τη φύση των
καπιταλιστικών επιχειρήσεων, στη ζωτική ανάγκη τους να επιδιώ-
κουν µε κάθε τρόπο το κέδρος. Πηγή, εποµένως, της διαφθοράς
είναι ο αδυσώπητος ανταγωνισµός, η ανάγκη του κεφαλαίου για
κερδοφορία. Ξέρετε, οι µίζες των εκατοµµυρίων δεν έχουν µόνο
αποδέκτες πολιτικούς, στελέχη του κρατικού µηχανισµού κ.λπ..
Έχουν και αποστολείς τις καπιταλιστικές επιχειρήσεις, το µεγάλο
κεφάλαιο που παράγουν αυτές τις µίζες, οι επιχειρήσεις, που
απαιτούν κέρδος, και οι µίζες και η διαφθορά αποτελούν πολύ-
τιµο εργαλείο στα χέρια τους. Γι’ αυτό άλλωστε και οι όποιες
απόπειρες διαφάνειας περιέχουν πάντοτε παράθυρα ώστε να µη
θίγονται τα πραγµατικά µεγάλα συµφέροντα. 

Αν, λοιπόν, πράγµατι θέλετε να ελέγξετε τις σκοτεινές διαδρο-
µές του χρήµατος, γιατί δεν ονοµαστικοποιείτε όλες χωρίς εξαι-
ρέσεις τις µετοχές, όπως έχει κατ’ επανάληψη προτείνει το ΚΚΕ;
Εκεί που σας πιάνει πρεµούρα για τη διαφάνεια είναι όταν πρό-

κειται να καταγράψετε τα µητρώα των συνδικαλιστικών οργανώ-
σεων. Για τους επιχειρηµατικούς οµίλους, όµως, κρατάτε πυκνό
το πέπλο της ανωνυµίας, τους κλειστούς λογαριασµούς σε διά-
φορες χώρες, τους ανθηρούς φορολογικούς παραδείσους. Γι’
αυτό και τα όποια µέτρα παίρνετε δεν είναι παρά το φύλλο
συκής, το µακιγιάρισµα του καπιταλιστικού συστήµατος.

Υπάρχει, όµως και µια άλλη σοβαρότερη ίσως πτυχή του νο-
µοσχεδίου. Η σύνδεση αυτού και όλων των ελεγκτικών µηχανι-
σµών που δηµιουργούνται µε το περιβόητο αυτό θέµα της
τροµοκρατίας µε το οποίο ντύνεται µια σειρά από αντιδραστικές
οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μιας έννοιας που γίνεται λά-
στιχο στα ντοκουµέντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε χαρακτηρι-
στικότερες τις τελευταίες διατυπώσεις για την επικινδυνότητα
των λαϊκών διαδηλώσεων διαµαρτυρίας, ανοίγοντας έτσι πολύ
επικίνδυνους δρόµους. 

Από κοινού Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, Κίνηµα Αλλαγής, έχετε
διαµορφώσει ένα εφιαλτικό νοµικό πλαίσιο που, κατά το δοκούν,
µπορεί να αξιοποιείται και ενάντια στο εργατικό λαϊκό κίνηµα για
την περιστολή των λαϊκών ελευθεριών, ποινικοποιώντας ακόµα
και την πρόθεση τέλεσης ή τους εικαζόµενους σκοπούς χρηµα-
τοδότησης τροµοκρατικών πράξεων, όταν ως τέτοια στα κιτάπια
της Ευρωπαϊκής Ένωσης τυποποιείται κάθε µορφής ριζοσπα-
στική σκέψη.

Μάλιστα η τροποποίηση της διατύπωσης στο άρθρο 5 του νο-
µοσχεδίου διευρύνει την έννοια της αξιόποινης υποστήριξης της
τροµοκρατίας, αφού διαχωρίζει και ποινικοποιεί αυτή ως ξεχω-
ριστή περίπτωση από τη χρηµατοδότηση τροµοκρατικών οργα-
νώσεων ποινικοποιεί, δηλαδή, άλλες µορφές υποστήριξης όπως
αυτές περιγράφονται στα άρθρα 187 Α και Β του Ποινικού Κώ-
δικα. Θα µπορούσε, για παράδειγµα, αναρωτιόµαστε, η υλική έκ-
φραση αλληλεγγύης από ένα σωµατείο προς τον λαό της
Παλαιστίνης, που χαρακτηρίζεται από τους δολοφόνους συµµά-
χους σας του Ισραήλ ως τροµοκράτες, ή άλλα λαϊκά κινήµατα
που βαφτίζονται έτσι από την Ευρωπαϊκή Ένωση να οδηγήσει
ακόµα και στη διάλυση νοµικού προσώπου µε βάση τις διοικητι-
κές κυρώσεις που εισάγονται στο άρθρο 10 του νοµοσχεδίου;
Με αυτόν τον τρόπο µένει ορθάνοιχτη η πόρτα για να ενταχθούν
στον όρο «τροµοκρατία» και µορφές πάλης που επιλέγει το ορ-
γανωµένο εργατικό κίνηµα µε σοβαρές συνέπειες για τις λαϊκές
ελευθερίες και δικαιώµατα µέσα µάλιστα από µια συνεχή διεύ-
ρυνσης για τα αδικήµατα αυτά και των ειδικών ανακριτικών πρά-
ξεων και µεθόδων που παραβιάζουν βάναυσα θεµελιώδεις
δικονοµικές προστατευτικές αρχές. 

Οι ρυθµίσεις, λοιπόν, του παρόντος νοµοσχέδιου όχι µόνο δεν
µπορούν να αγγίξουν τις παράνοµες δραστηριότητες και διαδρο-
µές του µαύρου χρήµατος όπως ευαγγελίζονται, πόσω µάλλον
τις ρίζες αυτών των φαινοµένων τις οποίες ισχυρίζονται ότι επι-
χειρούν να καταπολεµήσουν, αλλά µε τον τρόπο που αυτές
εφαρµόζονται αποδεικνύονται τελικά χρήσιµες µόνο για να εξυ-
πηρετούν άλλες, οµολογηµένες και µη, στοχεύσεις της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και όλων βέβαια των αστικών κυβερνήσεων.
Αποδεικνύονται, δηλαδή, αποτελεσµατικές µόνο για τη µεγαλύ-
τερη καταστολή και περιορισµό των λαϊκών δικαιωµάτων και
ελευθεριών. Αυτό που εξάλλου εξυπηρετείται δεν είναι στην
πραγµατικότητα η διαφάνεια, αλλά τα ανταγωνιστικά συµφέ-
ροντα που πολλαπλασιάζονται µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
όχι µόνο. Άλλωστε αυτά τα συµφέροντα του κεφαλαίου είναι που
κατά καιρούς έχουν υπαγορεύσει και τη χρηµατοδότηση, τον
εξοπλισµό, την εκπαίδευση και τη στήριξη διάφορων τροµοκρα-
τικών οργανώσεων.

Όλα αυτά, λοιπόν, τα απαράδεκτα φαινόµενα, όπως είναι, για
παράδειγµα, η νοµιµοποίηση των εσόδων από παράνοµες δρα-
στηριότητες, που είναι σύµφυτα µε τον τρόπο οργάνωσης της
καπιταλιστικής οικονοµίας δεν παίρνουν διορθώσεις σε µια τέ-
τοια οικονοµία που είναι οργανωµένη µε βάση το κέρδος. Εξα-
λείφονται µόνο σε µια κοινωνία που ο παραγόµενος πλούτος
αποτελεί κοινωνική ιδιοκτησία και προστατεύεται από τον ίδιο
τον εργατικό έλεγχο που ασκούν οι ίδιοι οι παραγωγοί του.

Με βάση, λοιπόν, όλα τα παραπάνω, καταψηφίζουµε επί της
αρχής το νοµοσχέδιο και τα άρθρα που σχετίζονται µε την ευ-
ρωπαϊκή οδηγία. 
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Τέλος, σε σχέση µε τις διατάξεις που αφορούν το δεύτερο
µέρος του νοµοσχεδίου, θεωρούµε ότι είναι µια αποσπασµατική
και γι’ αυτό ανεπαρκής προσπάθεια να ρυθµιστούν ζητήµατα κα-
θυστερήσεων στη διοικητική δικαιοσύνη. 

Φυσικά, µπορεί, πράγµατι, να διευκολύνει τους διαδίκους η µε-
ταφορά της τελεσιδικίας ορισµένων διοικητικών υποθέσεων από
την Αθήνα στα δικαστήρια της περιφέρειας, όµως είναι προφα-
νές ότι οι όποιες αλλαγές σ’ αυτό το επίπεδο δεν µπορεί να σχε-
διάζονται µε µοναδικό κριτήριο τη ροή των υποθέσεων ούτε,
βέβαια, οι απαράδεκτες καθυστερήσεις που µαστίζουν, χωρίς
υπερβολή, τη διοικητική δίκη µπορούν να αντιµετωπιστούν µε την
κατ’ ελάχιστον αύξηση οργανικών θέσεων και, µάλιστα, στις υψη-
λότερες βαθµίδες της διοικητικής δικαιοσύνης. Γι’ αυτό τοποθε-
τούµαστε µε το «παρών» στα συγκεκριµένα άρθρα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κυρία Κοµνηνάκα. 
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης

κ. Χήτας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, εδώ είµαστε και πάλι να τα

πούµε σε ένα παραπλήσιο νοµοσχέδιο. Το µαύρο χρήµα είναι µια
σύγχρονη επιδηµία, πανδηµία, ό,τι θέλετε βάλτε. Χτυπάει ολό-
κληρο τον κόσµο, φυσικά και την Ελλάδα και η πάταξη της µαύ-
ρης οικονοµίας είναι βασικός στόχος. 

Ας µη γελιόµαστε, είναι πάρα πολύ δύσκολος ο έλεγχος των
συγκεκριµένων κυκλωµάτων. Είναι πολύ δύσκολος για δύο λό-
γους, θα πούµε εµείς. Πρώτον, οι τεχνολογίες που χρησιµοποι-
ούν τα κυκλώµατα αυτά είναι πολύ ανώτερες -έτσι αποδεικνύεται
στην πράξη- των τεχνολογιών που χρησιµοποιούν οι επίδοξοι
ελεγκτές τους. Δεύτερος βασικός λόγος, τα κυκλώµατα αυτά
κατά κανόνα έχουν στις τάξεις τους βασικούς πυλώνες της οικο-
νοµίας, της πολιτικής, της ενηµέρωσης, της αστυνοµίας σε όλες
τις χώρες. Μη γελιόµαστε, υπάρχει διαφθορά σε όλα αυτά που
είπαµε. Δεν είπαµε ότι όλοι αυτοί οι πυλώνες είναι βρώµικοι, σε
καµµία περίπτωση, αλλά υπάρχουν κάποιοι µικροί πυλώνες που
τους βοηθάνε. 

Δεν είναι, άλλωστε, τυχαίο ότι κατά τη διάρκεια των lock down,
για παράδειγµα στην Ελλάδα, όπου η οικονοµία καταστράφηκε,
το µαύρο χρήµα έκανε αντίστροφη πορεία. Δηλαδή, από τον Μάρ-
τιο του 2020 που ξεκίνησε το lock down έως τον φετινό Απρίλιο,
τα µετρητά στην αγορά, σύµφωνα µε την Τράπεζα της Ελλάδος,
αυξήθηκαν κατά 3 δισεκατοµµύρια. Μιλάµε για ένα -πώς να το πω
τώρα- λίπασµα, εξαιρετικό λίπασµα, ας πούµε στη µαύρη οικονο-
µία. Πώς, όµως, πέφτει τόσο µαύρο χρήµα; Ποιος το ρίχνει; 

Οι τρόποι είναι πολλοί, αλλά κάθε φορά που οι αρχές προσπα-
θούν να βρουν και πιάνουν µια άκρη και αρχίζουν σιγά-σιγά να
ξετυλίγουν το κουβάρι, τα κυκλώµατα ανακαλύπτουν νέες δια-
δροµές και πάλι χάνονται. Το τελευταίο χρονικό διάστηµα, πάν-
τως, ολοένα και περισσότεροι -πρέπει να το δούµε αυτό- άνεργοι
νέοι στοχοποιούνται από εγκληµατίες. 

Δείτε τώρα τι παίζει στην αγορά έξω, παγκόσµια όχι µόνο εδώ.
Στοχοποιούνται, λοιπόν, άνεργοι νέοι από τέτοιου είδους εγκλη-
µατίες για το ξέπλυµα µαύρου χρήµατος και αυτό είναι το σχε-
τικό, το νέο φρούτο, ας πούµε, της δικιάς µας Greek mafia που
κάνει δουλίτσες, κάνει χρυσές δουλίτσες, κύριε Υπουργέ. 

Ποιος είναι ο στόχος των κυκλωµάτων αυτών; Νέοι άνθρωποι
που δυσκολεύονται να βρουν δουλειά στην πανδηµία. Τι κάνουν
οι εγκληµατίες αυτοί, λοιπόν; Τους ζητούν να ξεπλύνουν παρά-
νοµο χρήµα µέσω των τραπεζικών λογαριασµών τους. 

Σύµφωνα µε την έρευνα της βρετανικής οργάνωσης «Cifas» το
2020 σηµειώθηκαν τουλάχιστον δεκαεπτά χιλιάδες περιστατικά
µε άτοµα ηλικίας είκοσι ενός έως τριάντα ετών, τα οποία µετέ-
φεραν χρήµατα που είχαν προέλθει από παράνοµες δραστηριό-
τητες µέσω των λογαριασµών τους, για να υπάρξει το σχετικό
πλυντήριο, το ξέπλυµα. Το φαινόµενο την τελευταία τριετία έχει
αυξηθεί κατά 27%. 

Η εµπορική ένωση «UK FINANCE» αναφέρει ότι οι εγκληµατίες
προσεγγίζουν τα βαποράκια του µαύρου χρήµατος µέσω των so-
cial media και αγγελιών για δήθεν εύρεση εργασίας, τους στέλ-
νουν direct mail, απευθείας µήνυµα ηλεκτρονικού ταχυδροµείου.

Όσοι πείθονται δίνουν στους εγκληµατίες τα στοιχεία των τρα-
πεζικών λογαριασµών, γίνονται οι καταθέσεις των λογαριασµών,
οι ίδιοι τα µεταφέρουν µετά αλλού και κρατάνε ένα µικρό µερίδιο
αµοιβής. Να, λοιπόν, ένα ωραίο πλυντήριο που «παίζει» και πρέ-
πει να ασχοληθούµε. Αυτές είναι οι νέες µορφές. 

Οι συναλλαγές, λοιπόν, αυτές καθιστούν πολύ πιο δύσκολη για
τις δυνάµεις επιβολής του νόµου το να χαρτογραφήσει αυτή την
πορεία των χρηµάτων, που µπορεί να προέρχονται τα χρήµατα
αυτά -δεν ξέρουµε από πού- από εµπόριο ναρκωτικών, λαθρεµ-
πόριο ανθρώπων, να συνδέονται µε τροµοκρατία, από οπουδή-
ποτε. Προφανώς, λοιπόν, τα πλοκάµια αυτών των εγκληµατιών,
έχουν φτάσει και στη χώρα µας, ας µη γελιόµαστε. 

Τα είπα αυτά γιατί ξέρετε ότι η πολύ δύσκολη µάχη για την πά-
ταξη της διακίνησης του µαύρου χρήµατος, δεν µας επιτρέπει
να σπαταλάµε ό,τι δυνάµεις ή όποιο όπλο έχουµε στο οπλοστά-
σιο -βαριά όπλα, ελεγκτικούς µηχανισµούς- της χώρας. Αντί να
τα ρίξουµε στη µάχη για να πολεµήσουµε και να καταπολεµή-
σουµε αυτά τα µεγάλα και σηµαντικά, εµείς τους φθείρουµε στο
να κυνηγούν τους Έλληνες, στο αν είναι όρθιοι ή καθιστοί σε ένα
µαγαζί υγειονοµικού ενδιαφέροντος, αν φοράνε τη µάσκα κάτω
ή πάνω από τη µύτη, αν φοράνε τη µάσκα στο πάρκο, κ.λπ., και
είναι αρχή διαφάνειας. 

Εκατοµµύρια ευρώ δίνονται σε πρόστιµα κυνηγώντας τους
Έλληνες για το εάν φοράνε τη µάσκα καλά, λάθος, αν µένουν
όρθιοι, αν είναι έξω δώδεκα και πέντε ή δώδεκα παρά πέντε, ενώ
πρέπει να τους ρίξουµε στη µάχη αυτή. Γιατί όσο στέλνουµε
εµείς την Αστυνοµία σε τέτοιες ανούσιες αγγαρείες, οι µεγαλο-
καρχαρίες, δυστυχώς, γελάνε µε τα χάλια µας. 

Όταν, λοιπόν, µιλάµε για µαύρο χρήµα, µιλάµε για εγκληµατι-
κότητα βαριάς µορφής, για εγκληµατικότητα περίπλοκης µορ-
φής. Μιλάµε για οργανωµένο έγκληµα µε πλοκάµια εντός και
εκτός συνόρων, που συνεχώς βρίσκει νέους µηχανισµούς, όπως
σας είπα. 

Και εµείς ερχόµαστε τώρα εδώ, µε µία ενσωµάτωση ευρωπαϊ-
κών οδηγιών για να το καταπολεµήσουµε. Θα µου πείτε, να µην
τις ενσωµατώσουµε; Εντάξει, να τις ενσωµατώσουµε. Ναι, η εν-
σωµάτωση των οδηγιών αυτών είναι υποχρεωτική για τη χώρα
µας ως κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το θέµα είναι
πού οδηγεί αυτό. Εγώ θα πω, πουθενά. Εµείς λέµε ότι δεν οδηγεί
πουθενά. Καµµία οδηγία από µόνη της δεν θα αποτρέψει το
µαύρο χρήµα από το να κινείται ανεξέλεγκτα, ειδικά όταν τη
χώρα µας εκµεταλλεύονται διάφοροι επιτήδειοι και λόγω γεω-
γραφικής θέσης. 

Για παράδειγµα, µόνο τυχαία δεν είναι η εµπλοκή µη κυβερνη-
τικών οργανώσεων µε δράση στην Ελλάδα σε ξέπλυµα µαύρου
χρήµατος, που ερευνούν οι ελληνικές αρχές, κύριε Υπουργέ.
Ύστερα από αίτηµα της Διεθνούς Οµάδας Χρηµατοοικονοµικής
Δράσης οι ελληνικές αρχές διερευνούν υποθέσεις ξεπλύµατος
µαύρου χρήµατος από ΜΚΟ. 

Στο επίκεντρο των συγκεκριµένων ερευνών βρίσκονται τέσσε-
ρις ή πέντε µεγάλες µη κυβερνητικές οργανώσεις, που δραστη-
ριοποιούνται στη σίτιση και τη στέγαση όλων αυτών των
παρανόµως εισελθέντων στη χώρα µας κ.λπ.. Τις ΜΚΟ υποτίθε-
ται ότι θα τις ελέγχαµε ως χώρα, θα τις ελέγχατε εσείς ως Κυ-
βέρνηση. 

Εντάξει, δεν φταίει ο Τσιάρας, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, για τα παγκόσµια κυκλώµατα ξεπλύµατος µαύρου χρή-
µατος, µην τρελαθούµε. Δεν θα σας κατηγορήσουµε και γι’ αυτό,
αλλά για τις ΜΚΟ, πάντως, που κάνουν ό,τι θέλουν σε ελληνικό
έδαφος, την ευθύνη την φέρνετε ακέραια και εσείς ως Κυβέρ-
νηση αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ που κυβέρνησε τον τόπο αυτό. 

Ας µη γελιόµαστε, λοιπόν. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι το νοµο-
σχέδιό σας δεν κάνει κάποια ιδιαίτερη τοµή. Με το νοµοσχέδιο
αυτό προσθέτετε, αν θέλετε, κάποιες νέες µορφές κ.λπ., αλλά
θεωρούµε ότι υπάρχουν σηµεία που αναφέρουν ότι οι εγκληµα-
τίες «πέφτουν στα µαλακά» και τελικά µειώνονται οι ποινές. 

Και πάµε τώρα σε ένα θέµα ποινών. Εδώ είµαστε απέναντί σας.
Σας ακούω τις τελευταίες ηµέρες, κύριε Υπουργέ -γιατί είναι στη
νοµοπαρασκευαστική το νοµοσχέδιο της αυστηροποίησης των
ποινών- διάφορες συνεντεύξεις σας. Πραγµατικά αναρωτιόµα-
στε, γιατί έπρεπε να περάσουν δύο χρόνια για να έρθει η Νέα
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Δηµοκρατία να προχωρήσει σε µια αυστηροποίηση ποινών; 
Τα λέγαµε πριν από δύο χρόνια εδώ στη Βουλή, στις επιτρο-

πές. Θυµάστε πως από τότε η Ελληνική Λύση σάς έλεγε να αυ-
στηροποιήσετε τον Ποινικό Κώδικα, να αλλάξετε αυτό που έφερε
ο ΣΥΡΙΖΑ, που ήταν καταστροφικό. Έχετε τη δυνατότητα να το
κάνετε. Το κατηγορούσατε και καλά κάνατε και µαζί σας ήµασταν
εκεί, έναν µήνα πριν τις εκλογές. 

Αλλά έρχεστε εσείς και η πρώτη νοµοθέτηση - αυστηροποίηση
του Ποινικού Κώδικα είναι ένα χάδι, light! Χάσαµε δύο χρόνια,
αυτό θέλω να πω. Δεν θα πρέπει να υπάρχουν παραθυράκια στον
νόµο για τους εγκληµατίες, για κανέναν εγκληµατία. Και, βέβαια,
οι ποινές που επιβάλλονται, θα πρέπει να εκτίονται πραγµατικά.
Αλλά σε αυτό το κοµµάτι φαίνεται ότι κάνετε εκπτώσεις, χωρίς
ηθικούς φραγµούς.

Εµείς τι κάνουµε; Εµείς συνδέουµε τα πάντα µε την καθηµερι-
νότητα, µε την κοινωνία, µε το τι συµβαίνει. Τι συµβαίνει τις τε-
λευταίες µέρες; Γιατί δεν περνάει τίποτα απαρατήρητο. Αν είχατε
ηθικούς φραγµούς, δεν θα βάζατε να προπαγανδίζουν µε πολύ
εξόφθαλµο -δεν θα πω ξεδιάντροπο- τρόπο τα εµβόλια άνθρωποι
οι οποίοι κατ’ εξοχήν κάνουν µαύρη δουλειά στο διαδίκτυο. Είναι
φρούτο της εποχής. Μιλάω για τους influencer, κύριε Υπουργέ.
Τους ξέρετε; Οι influencer είναι αυτοί που επηρεάζουν την κοινή
γνώµη. Έχει ο άλλος, δέκα, είκοσι, πενήντα χιλιάδες ακολούθους
και κάνει το κοµµάτι του. Παίρνει από εδώ, παίρνει από εκεί,
µαύρα είναι αυτά όλα φυσικά. Δεν µπορώ να πω ότι τους πληρώ-
νετε εσείς µε τίποτα, µαύρα, για να βγουν selfie µε το εµβόλιο
κολληµένο στο µπράτσο ή µε την πεταλούδα ότι δέχεται την
αγωγή. Τους ξεθάψαµε από τα µπαράκια της Μυκόνου αυτούς
τους influencer ή από κάποια τούρκικη παραγωγή και τους βά-
λαµε και αυτούς στη φαρέτρα µας για να επηρεάσουν τον κόσµο.
Ε, όλοι στον αγώνα για τη δικαίωση! Τι να κάνουµε, κύριε
Υπουργέ; Και ρίξατε και στην προπαγάνδα, λοιπόν, τους µαύ-
ρους influencer, γιατί οι νέοι µας δεν τσίµπησαν -το φέρνετε και
σε τροπολογία σήµερα- τα 150 ευρώ. Από τους εννιακόσιους πε-
νήντα χιλιάδες νέους που έχει η χώρα µας δεκαοκτώ έως είκοσι
πέντε, πόσοι πήραν; Είκοσι, τριάντα, σαράντα χιλιάδες; Και οι πε-
ρισσότεροι για χαβαλέ, «α, να πάρω τα 150 ευρώ, να βγάλω τα
εισιτήρια για την Πάτµο». Σιγά µην πάει ο νέος στην Πάτµο. Πού
θα πάει; Στη Μύκονο. 150 ευρώ! Και φέρνετε την τροπολογία σή-
µερα, για να βάλετε τη σφραγίδα σήµερα, «150 ευρώ, πάρτε, ρε
παιδιά, ένα χαρτζιλίκι». Αν προλαβαίνουµε µια νοµοτεχνική στην
τροπολογία, να τους κερνάµε το δεύτερο ποτέ, κύριε Υπουργέ.
150 ευρώ και δεύτερο ποτέ κερασµένο από την Κυβέρνηση. Να
τους πείσουµε να εµβολιαστούν.

Τα παιδιά χρειάζονται δουλειές -για να σοβαρευτούµε- και όχι
δωροδοκίες, ούτε επιρροές από τους µαύρους influencer. Επτα-
κόσιες χιλιάδες Ελληνόπουλα έχουν φύγει έξω. Έτσι, µε 150
ευρώ; Και τώρα φταίνε πάλι οι νέοι. Προσέξτε. Στην αρχή έφται-
γαν οι νέοι, κύριε Πρόεδρε. «Είναι πηγή διασποράς τα πάρτι»,
«είναι ανεύθυνοι» κ.λπ.. Μετά τα παιδιά αυτά τράβηξαν πάρα
πολλά, είπε ο Πρωθυπουργός, να τους δώσουµε 150 ευρώ. Τώρα
φταίνε ξανά οι νέοι που στον Άλιµο κάνουν πάρτι στο µπιτς µπαρ,
χορεύουν. Ξανά οι νέοι είναι υπεύθυνοι για τη διασπορά. Αποφα-
σίστε, είστε µε τους νέους; Δεν είστε µε τους νέους; Με ποιους
είστε; Έχετε χάσει τον µπούσουλά σας.

Και θέλω να ξεκαθαρίσω στο σηµείο αυτό, κύριε Πρόεδρε,
κάτι. Με δεδοµένο ότι τα ελληνικά που µιλάµε είναι πάρα πολύ
καλά, τουλάχιστον είναι άµεσα στον κόσµο, κατανοητά, χωρίς
ξύλινες γλώσσες, πολιτικές φανφάρες κ.λπ.. θέλω να ξεκαθα-
ρίσω κάτι για άλλη µια φορά ως Ελληνική Λύση για να το κατα-
λάβουν όλοι. Η Ελληνική Λύση δεν είναι κατά των εµβολίων. Η
Ελληνική Λύση είναι κατά της υποχρεωτικότητας των εµβολια-
σµών. Από την πρώτη στιγµή το είπαµε. Εµείς λέµε ο καθένας
αποφασίζει αυτό που θέλει. Ισχύει στο κόµµα µας, ισχύει στις οι-
κογένειες µας, ισχύει παντού. Με ρώτησε η κόρη µου: «Τι να
κάνω»; Ό,τι θες κάνε. Εγώ θα σου πω τι θα κάνεις; Αν θες να το
κάνεις, κάν’ το. Ό,τι θέλεις κάνε. Και στο κόµµα µας µπορεί ο κα-
θένας να κάνει ό,τι θέλει. Αυτό είχαµε πει από την πρώτη στιγµή,
κατά της υποχρεωτικότητας. Για να το χρησιµοποιείτε εσείς µι-
κροπολιτικά και να λέτε ό,τι θέλετε, ό,τι θέλετε κάντε. Είµαστε
ξεκάθαροι, η δήλωση είναι στα Πρακτικά, εκατό φορές το έχει

πει ο Πρόεδρος, εκατό φορές το έχουµε πει και εµείς. Στην υπο-
χρεωτικότητα, λοιπόν, που εσείς εκβιαστικά και πλαγίως προσπα-
θείτε να επιβάλετε στους Έλληνες, εκεί είµαστε απέναντί σας.

Η Ελληνική Λύση είναι το µόνο -κλείσαµε δύο χρόνια µέσα στο
ελληνικό Κοινοβούλιο χθες- πατριωτικό κόµµα στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο που δεν συµφωνούµε µε τέτοιες λογικές. Τελειώσαµε.

Βάζετε σήµερα µηχανάκια για να τσεκάρει ο άλλος αν είναι εµ-
βολιασµένος για να πάει να πιει ένα ποτό ή να φάει µια µακαρο-
νάδα. Είναι φοβερά πράγµατα αυτά. Κάνατε τους επιχειρηµατίες
και τους εστιάτορες µπράβους και πορτιέρηδες για το ποιος θα
µπει µέσα ή όχι. Έχετε χάσει τη µπάλα. Και τελικά ποιος αποφα-
σίζει; Ο κ. Σύψας µάς είπε ότι ουδέποτε η επιτροπή εισηγήθηκε
να καταργηθεί η µάσκα στους εξωτερικούς χώρους, αλλά είναι
απόφαση της Κυβέρνησης. Και σήµερα ο Άδωνις Γεωργιάδης,
που κελαηδούσε πάλι στα ραδιόφωνα τα δικά σας, που τους φι-
λοξενούν -τώρα ήµουν στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας
και µιλούσαµε για το ΕΣΡ, για τη δηµοκρατία και για την ισονοµία
και έχουµε να εµφανιστούµε στα κανάλια δύο χρόνια κατά τα
άλλα, αλλά ο συγκεκριµένους κύριος κελαηδούσε πάλι- και είπε
ότι θα αποφάσισε η επιτροπή σήµερα εάν θα περάσει η από-
φαση, κύριε Πρόεδρε, για να απαγορεύεται η είσοδος σε κλει-
στούς χώρους των µη εµβολιασµένων. Α, τώρα που είναι «τζιζ»,
το διώχνουµε από πάνω µας. Αποφασίζει η επιτροπή! Αποφασί-
στε ποιος αποφασίζει, η επιτροπή ή εσείς; Δεν είναι µπαλάκι ο
κόσµος στα χέρια τα δικά σας.

Δεν θα πάω στις ανεξάρτητες αρχές πάλι. Έχετε δει τα στατι-
στικά στοιχεία της Αρχής Καταπολέµησης Νοµιµοποίησης Εσό-
δων από εγκληµατικές δραστηριότητες; Δεν µειώθηκαν απλώς οι
έλεγχοι µέσα στο 2020, µηδενίστηκαν σε κάποιους µήνες µέσα.
Συγκεκριµένα στοιχεία για τους µήνες Σεπτέµβριο, Οκτώβριο, καµ-
µία υπόθεση ξεπλύµατος µαύρου χρήµατος δεν παραπέµφθηκε
στις εισαγγελικές αρχές. Μηδέν χρήµατα δεσµεύτηκαν ως ύπο-
πτα. Μα είναι δυνατόν; Μηδέν; Έτσι λειτουργούν οι ανεξάρτητες
αρχές; Τους χρυσοπληρώνουµε! Είναι πάρα πολλές και επιβαρύ-
νουν τον κρατικό προϋπολογισµό κ.λπ.. Το µόνο που σας νοιάζει
είναι να κόβει πρόστιµα η Αρχή Διαφάνειας στους Έλληνες που
δεν φορούσαν σωστά τη µάσκα.

Σε ό,τι αφορά τις διατάξεις του νοµοσχεδίου, θα µου πεις:
«Καλά, εντάξει, µια οδηγία ευρωπαϊκή είναι. Τι θα ψηφίσετε; Ναι,
όχι, ίσως»; Δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη ότι µπορείτε να λειτουρ-
γήσετε σωστά. Γι’ αυτό δεν δίνουµε την εξουσιοδότηση να προ-
χωρήσετε. Δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη, όχι εσάς προσωπικά,
αλλά ως Κυβέρνηση έχετε αποδείξει ότι δεν µπορείτε. Χρειάζεται
άµεση ενίσχυση αυτών των διατάξεων, για την επιτάχυνση της
απονοµής της δικαιοσύνης.

Να επισηµάνω ότι τα δικαστήρια της χώρας έχουν µεγάλες ελ-
λείψεις. Από τη µία λέµε επιτάχυνση και από την άλλη έχουµε τις
ελλείψεις. Άρα χρειάζεται ενίσχυση σε όλες τις βαθµίδες. Νόµοι
που µένουν στα χαρτιά, γιατί καλή η νοµοθεσία, ελπίζουµε να µη
µείνει στα χαρτιά, αλλά να το δούµε στην πράξη να εφαρµόζεται,
γιατί ποιος δεν θέλει να παταχθεί το µαύρο χρήµα, ποιος δεν
θέλει να ορθοποδήσει η χώρα, ποιος δεν τα θέλει όλα αυτά, αλλά
εδώ έχουµε ένα κρεσέντο νοµοθέτησης από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ο Ιούλιος είναι απίστευτος. Πρέπει να έχει οκτώ, δέκα νοµοσχέ-
δια. Από τη µια επαίρεστε ότι έχετε έντονη νοµοθετική δράση,
από την άλλη κλείνουµε τη Βουλή έναν µήνα. Μην την κλείσουµε
έναν µήνα. Να κάτσουµε εδώ να δουλέψουµε, αφού η χώρα µάς
χρειάζεται. Γι’ αυτό πληρωνόµαστε από τον ελληνικό λαό. Δεν
χρειάζεται να κλείσει τον Αύγουστο η Βουλή τώρα έναν µήνα και
εδώ νοµοθετούµε σαν τους τρελούς, τρία νοµοσχέδια κάθε
εβδοµάδα. Έχει καεί το κεφάλι µας.

Θέλω να κλείσω µε ένα σχόλιο, κύριε Υπουργέ, γιατί πραγµα-
τικά έρχεται το νοµοσχέδιο της κ. Κεραµέως. Το είπαµε την προ-
ηγούµενη φορά, το είπαµε και σήµερα. Είναι ντροπή που κλείνετε
και συγχωνεύετε δύο εκκλησιαστικές σχολές και στα Γιάννενα
και στη Θεσσαλονίκη. Είναι ντροπή πραγµατικά. Είναι τεράστιες
οι αντιδράσεις. Θα τα πούµε και όταν έρθει η ώρα του συγκεκρι-
µένου νοµοσχεδίου.

Από εµάς, κύριε Υπουργέ, «ναι» δεν θα πάρετε. Ευχόµαστε
καλή επιτυχία, γιατί αν πετύχετε εσείς µε το νοµοσχέδιο αυτό,
θα κερδίσει η χώρα, αν και αµφιβάλλουµε πάρα πολύ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Χήτα.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αγγελική Αδαµοπούλου, ειδική αγο-
ρήτρια του ΜέΡΑ25.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, σύµφωνα µε

εκτιµήσεις της EUROPOL και άλλων φορέων η αξία των ύποπτων
συναλλαγών εντός της Ευρώπης ισοδυναµεί µε το 1,3%, µε 2,5%
περίπου του ΑΕΠ της, δηλαδή από ένα ακριβώς ΑΕΠ της Ελλά-
δας κατ’ ελάχιστο µέχρι το άθροισµα των ΑΕΠ της Ελλάδας, της
Ουγγαρίας και της Κύπρου. Και προσέξτε, αυτές οι εκτιµήσεις
δεν περιλαµβάνουν σχεδόν ποτέ τις συναλλαγές που άπτονται
της χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας, οι οποίες είναι και πολύ
δυσκολότερο να εντοπιστούν.

Η πραγµατική εικόνα, δηλαδή, είναι πολύ χειρότερη. Είναι προ-
φανές ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση χρειάζεται ένα ισχυρότερο και
συνεπέστερο πλαίσιο εποπτείας για την καταπολέµηση του ξε-
πλύµατος µαύρου χρήµατος. Παρά το γεγονός ότι η αξία των
ύποπτων συναλλαγών εντός της Ευρώπης υπολογίζεται σε εκα-
τοντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ, το µοντέλο και η προσέγγιση
της Ένωσης για την πρόληψη και την καταπολέµηση του ξεπλύ-
µατος και της χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας κρίνονται κα-
τακερµατισµένα. Οι αρµόδιοι φορείς της έχουν µεν την ευθύνη
χάραξης της κεντρικής πολιτικής και του συντονισµού, ωστόσο
η επιχειρησιακή διαχείριση λαµβάνει χώρα σε µεγάλο βαθµό σε
εθνικό επίπεδο. Και αυτή η επιχειρησιακή διαχείριση εξαρτάται
βασικά από δύο παράγοντες. Πρώτον, από την αποτελεσµατικό-
τητα των υπηρεσιών και των υποδοµών του κάθε κράτους-µέ-
λους, κατά πόσο δηλαδή οι αρµόδιοι κάνουν καλά τη δουλειά
τους σε κάθε χώρα και, δεύτερον, από τη βούληση της εκάστοτε
κυβέρνησης. Δηλαδή για να το λέµε απλά, από το αν η κυβέρ-
νηση θέλει όντως να ενεργοποιήσει αυτούς τους αρµόδιους µη-
χανισµούς ή αν θέλει να κάνει τα στραβά µάτια. 

Η δράση σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης για την καταπολέ-
µηση του ξεπλύµατος µαύρου χρήµατος και της χρηµατοδότη-
σης της τροµοκρατίας παρουσιάζουν βαριές αδυναµίες και το
ενωσιακό πλαίσιο εποπτείας είναι ελάχιστα συντονισµένο µε συ-
νέπεια ούτε συνεπής προσέγγιση να εφαρµόζεται αλλά ούτε και
ίση µεταχείριση. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που αναπτύσσει την
πολιτική, παρακολουθεί την ενσωµάτωση της νοµοθεσίας στα
κράτη-µέλη και διεξάγει την ανάλυση κινδύνου. Αντιµετωπίζει θε-
σµικά και λειτουργικά σοβαρές αδυναµίες στην εκτέλεση αυτών
των καθηκόντων. Κι αυτό γιατί η νοµοθεσία είναι περίπλοκη. Η
εφαρµογή της είναι αργή και ανοµοιόµορφη. Η εκτίµηση του κιν-
δύνου δεν αναδεικνύει διαχρονικές µεταβολές. Στερείται γεω-
γραφικής εστίασης και δεν προτεραιοποιεί αποτελεσµατικά τους
κινδύνους. Μέχρι σήµερα η Ένωση δεν έχει καταρτίσει ούτε καν
έναν αυτόνοµο κατάλογο µε τρίτες χώρες υψηλού κινδύνου, δη-
λαδή χώρες που συνιστούν απειλή για την εσωτερική αγορά από
άποψη ξεπλύµατος χρήµατος. Ούτε η επιτροπή έχει καταφέρει
να παρουσιάσει επικαιροποιηµένα στατιστικά στοιχεία σχετικά
µε το ζήτηµα αυτό, κάτι που δυσχεραίνει την ίδια την εκτίµηση
της κλίµακας του ξεπλύµατος χρήµατος και της χρηµατοδότη-
σης της τροµοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Ποιοι τα λένε όλα αυτά; Δεν τα λέω ούτε εγώ, ούτε το ΜέΡΑ25.
Δεν είναι, δηλαδή, καν απόψεις κάποιου συγκεκριµένου ατόµου
ή επιστήµονα. Αυτά τα είπαν στην ετήσια έκθεσή τους οι ελεγ-
κτές του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου του περίφηµου
Court of Auditors της Ευρωπαϊκής Ένωσης που κάνει ενδελεχείς
αξιολογήσεις απόδοσης των εκτελεστικών οργάνων της Ένωσης
και έχει πλήρη πρόσβαση κατά τη διενέργεια των εσωτερικών
ελέγχων. Τι άλλο συµπέραναν; Ότι η Ευρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών
παρ’ ότι διαθέτει και έχει κάνει χρήση της αρµοδιότητας να διε-
ρευνά πιθανές παραβιάσεις του Ενωσιακού Δικαίου στον τοµέα
αυτό, από το 2010 έχει διαπιστώσει µόνο µία παράβαση σχετική
µε το ξέπλυµα µαύρου χρήµατος και τη χρηµατοδότηση της τρο-
µοκρατίας, ενώ το ίδιο διάστηµα δεν προέβη σε καµµία απολύ-
τως έρευνα µε δική της πρωτοβουλία. 

Τι άλλο εντόπισαν οι ελεγκτές; Στοιχεία που αποδεικνύουν
απόπειρες να ασκηθούν έξωθεν πιέσεις στα µέλη του Συµβου-
λίου Εποπτών της Ευρωπαϊκής Αρχής Τραπεζών την ίδια περίοδο

κατά την οποία ήταν υπό συζήτηση διατύπωση σύστασης κατό-
πιν παραβίασης του Ενωσιακού Δικαίου. Ακούστε επί λέξει πόσο
ωµά το διατυπώνουν: «Προκύπτει εποµένως ότι οι αποφάσεις
υψηλού επιπέδου της Ευρωπαϊκής Αρχής Τραπεζών ενδέχεται
να έχουν επηρεαστεί από εθνικά συµφέροντα. Παρόµοια ήταν τα
συµπεράσµατά µας στην έκθεση το 2019 σχετικά µε τις ασκήσεις
προσοµοίωσης ακραίων καταστάσεων της Ευρωπαϊκής Αρχής
Τραπεζών». 

Ένα τελευταίο ζήτηµα που ανέδειξαν οι ελεγκτές ήταν η συ-
νεκτίµηση του κινδύνου ξεπλύµατος χρήµατος κατά την προλη-
πτική εποπτεία των τραπεζών στην Ευρωζώνη. Αναφέροµαι,
δηλαδή, στην τήρηση των µέτρων δέουσας επιµέλειας σε ύπο-
πτες συναλλαγές. Μας είπαν το εξής παράδοξο. Ότι η Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα που είναι ο άµεσος εποπτικός
µηχανισµός και φορέας των κεντρικών και µεγάλων τραπεζών
από το 2014 έχει όντως αρχίσει να ανταλλάσσει πληροφορίες µε
τις εθνικές εποπτικές αρχές αλλά συνεχίζει να µην έχει ούτε την
ευθύνη ούτε την αρµοδιότητα να διερευνά τον τρόπο µε τον
οποίο οι πληροφορίες αυτές αξιοποιούνται από τις εθνικές επο-
πτικές αρχές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, βλέπετε ότι τα
µηνύµατα που έρχονται από το κεντρικό επίπεδο είναι πολύ απαι-
σιόδοξα. Στην επιτροπή αναφέρθηκα ειδικά και σε άλλες έρευνες
επίσης θεσµικών οργάνων και σοβαρών αναλυτών τις οποίες δεν
θα επαναλάβω αλλά αξίζει επιγραµµατικά να πω τα εξής. Με ένα
στόµα, µια φωνή, αυτές οι µελέτες λένε το ίδιο ποίηµα: Ότι τα
πράγµατα είναι πολύ χαλαρά, είναι πολύ λάσκα. Ότι οι διαδικα-
σίες πάσχουν. Οι λίγες υποθέσεις που στατιστικά εντοπίζονται
κατά κανόνα χρονίζουν σε συγκεκριµένα στάδια. Έχουµε ανε-
παρκείς εποπτικούς µηχανισµούς σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Οι αθέ-
µιτες πολιτικές ή άλλες παρεµβάσεις είναι ορατές. Και βέβαια τη
µεγαλύτερη ευθύνη τη φέρουν οι τράπεζες, τόσο οι εµπορικές
όσο και οι κεντρικές. Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, πού εντοπίζεται
το κεντρικό πρόβληµα. 

Εµείς σήµερα θα κάνουµε µία τυπική ενσωµάτωση οδηγίας.
Θα πούµε ότι έχουµε µεταφέρει το Ενωσιακό Δίκαιο, ότι βελτιώ-
νουµε το δικό µας. Θα κάνουµε και τις σχετικές νοµοτεχνικές πα-
ρατηρήσεις. Θα συµφωνήσουµε, θα διαφωνήσουµε. Στο τέλος
θα περάσουν αυτές οι καινούργιες διατάξεις. Επί χάρτου, λοιπόν,
ολοκληρώνεται η όλη αυτή άσκηση. Θεωρητικά, δηλαδή. Το
θέµα είναι τι γίνεται στο πεδίο της µάχης. Πότε, δηλαδή, θα
ασχοληθούµε µε όλα τα προβλήµατα που µετέφερα και που ξα-
ναλέω ότι διαπιστώνουν οι κατ’ εξοχήν αρµόδιοι τεχνοκράτες της
ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Εµείς από την πλευρά µας τι κά-
νουµε ως Ελλάδα ατοµικά αλλά και ως µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης; Θα συνεχίσουµε να οχυρωνόµαστε πίσω από το γεγο-
νός ότι η δεκαετής και πλέον οικονοµική κρίση δεν επέτρεψε -
κατά εκτιµήσεις- πολύ µεγάλο ξέπλυµα στη χώρα µας; Μήπως
ξέρουµε πόσο ακριβώς είναι αυτό; Δεν πρέπει, λοιπόν, να µην
ακούγονται τέτοια επιχειρήµατα και να µη µιλάµε για καλύτερη
εποπτεία, καλύτερη απόδοση, εκεί που εντοπίζονται τα προβλή-
µατα; Οι καθυστερήσεις και οι αδράνειες αφορούν συγκεκριµέ-
νους ελεγκτικούς µηχανισµούς, συγκεκριµένα διαδικαστικά
στάδια. Όλα αυτά είναι γνωστά. Ξέρετε, λοιπόν, ποια είναι τα
κενά και πού πρέπει να εστιάσετε στο εσωτερικό. Εµείς θα πα-
ρακολουθούµε στενά, θα επιµένουµε διαρκώς για τέτοιες πρω-
τοβουλίες, όπως και για την καλύτερη αντιµετώπιση της
φοροδιαφυγής που εξάλλου συνδέεται στενά µε το ξέπλυµα. 

Για το εξωτερικό θα επαναλάβω, κύριε Υπουργέ, την προ-
τροπή µου να χαράξετε µε το Μέγαρο Μαξίµου µία σταθερή
γραµµή απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση στα θέµατα του ξεπλύ-
µατος γιατί οι επιδόσεις µας σε αυτόν τον τοµέα επηρεάζουν καί-
ρια και τις αξιολογήσεις των ελληνικών τραπεζών και γενικότερα
ευρύτερα του χρηµατοπιστωτικού µας συστήµατος. Η θέση, λοι-
πόν, της χώρας µας πρέπει να είναι ξεκάθαρη. Περισσότερη ει-
λικρίνεια µεταξύ των κρατών-µελών περισσότερη λογοδοσία,
περισσότερη διαφάνεια, περισσότερη αποτελεσµατικότητα και
αποδοτικότητα από τις εθνικές αρχές. Και όταν µας κουνούν το
δάχτυλο οι Ευρωπαίοι, να βρίσκουµε το θάρρος να τους υπεν-
θυµίζουµε ότι το πρόβληµα είναι κατ’ εξοχήν ευρωπαϊκό και ότι
δεν θα δεχόµαστε σε καµµία περίπτωση τον ρόλο του αποδιο-
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ποµπαίου τράγου, όταν οι ίδιοι οι κήνσορες έχουν λερωµένη -και
πολύ µάλιστα- τη φωλιά τους. 

Κλείνω µε τα νοµοτεχνικά ζητήµατα. Εκτός από τις προτάσεις
που διατύπωσα στην επιτροπή, συντάσσοµαι και µε εκείνες που
εισέφερε ο κ. Καστανίδης. Θα ήθελα, επίσης, να σταθώ ιδιαίτερα
στις παρατηρήσεις της Ένωσης Ποινικολόγων, τις οποίες στο
σύνολό τους επικροτώ. Πρώτα απ’ όλα το ζήτηµα του άρθρου 4,
παράγραφος 3, όπου προβλέπεται ότι δεν χρειάζεται να παρατί-
θενται λεπτοµερώς τα στοιχεία και οι περιστάσεις του βασικού
εγκλήµατος. Εδώ όµως υπάρχει µια άκριτη σχεδόν, πιστή αντι-
γραφή του άρθρου 3, παράγραφος 3β της οδηγίας. Προκύπτει
έντονος κίνδυνος να παρερµηνευτεί αυτή η ρύθµιση στα δικα-
στήρια, να καταλήξουν οι δικαστές να κρίνουν ότι δεν χρειάζεται
να ασχοληθούν λεπτοµερώς µε το βασικό έγκληµα, θεωρώντας
λίγο-πολύ δεδοµένο ότι έχει τελεστεί, παρ’ ότι αυτό το βασικό
έγκληµα και οι περιστάσεις του αποτελούν στοιχεία της αντικει-
µενικής υπόστασης της ίδιας της νοµιµοποίησης. 

Δεύτερον, το άρθρο 6, παράγραφος 1, περίπτωση δ, εδάφιο
τελευταίο, που το αλλάξατε στην πορεία, αρχικά προέβλεπε ότι
αν το βασικό έγκληµα τιµωρείται ως πληµµέληµα και η νοµιµο-
ποίηση τελέστηκε κατ’ επάγγελµα, επιβάλλεται φυλάκιση και
χρηµατική ποινή µέχρι πεντακόσιες ηµερήσιες µονάδες. 

Τώρα λέτε ότι επιβάλλεται κάθειρξη και χρηµατική ποινή από
δύο χιλιάδες µέχρι δέκα χιλιάδες ηµερήσιες µονάδες. Το ξέ-
πλυµα, όµως, δεν νοείται να τιµωρείται βαρύτερα από το βασικό
έγκληµα, αφού ξέρουµε ότι έχει παρακολουθηµατικό χαρα-
κτήρα. Επίσης, γίνεται και το εξής σφάλµα: επιλέγετε την ίδια
ποινή κάθειρξης, πέντε µε δεκαπέντε χρόνια, για όλες τις πρά-
ξεις νοµιµοποίησης που τελούνται κατ’ επάγγελµα, ανεξαρτήτως
τού εάν το βασικό έγκληµα τιµωρείται σε βαθµό κακουργήµατος
ή πληµµελήµατος και αυτό συνιστά ευθεία παραβίαση της αρχής
της αναλογικότητας των ποινών του Χάρτη των Θεµελιωδών Δι-
καιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Και τελειώνω µε το ζήτηµα της δέσµευσης περιουσιακών στοι-
χείων στο άρθρο 9. Και εδώ πρέπει να αναθεωρήσετε, διότι µε
τη δυνατότητα να επιβληθεί πρακτικά επ’ αόριστο η δέσµευση,
προσβάλλετε το τεκµήριο αθωότητας και ταυτόχρονα µεταφέ-
ρετε στην πλάτη του κατηγορουµένου όλες τις αδυναµίες και τις
καθυστερήσεις του συστήµατος που αποτυγχάνει να ολοκληρώ-
σει τις διαδικασίες σε εύλογο χρόνο. Θεωρώ ότι είναι µία διά-
ταξη, η οποία θα προκαλέσει αρνητική νοµολογία από το
Δικαστήριο του Στρασβούργου και γι’ αυτό σας καλώ να τη διορ-
θώσετε και αυτή σύµφωνα µε τις παρατηρήσεις των ποινικολό-
γων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ.
Μετά το τέλος των οµιλιών των εισηγητών και των ειδικών αγο-

ρητών, εισερχόµαστε στον πρώτο κύκλο των οµιλητών. 
Τον λόγο έχει ο κ. Άγγελος Τσιγκρής από τη Νέα Δηµοκρατία

και αµέσως µετά ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Είναι αυτονόητο ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µπορείτε

να ζητάτε τον λόγο για να οµιλείτε, αλλά να προηγούνται µεταξύ
σας τουλάχιστον δύο τοποθετήσεις Βουλευτών. 

Ορίστε, κύριε Τσιγκρή.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΣΙΓΚΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νο-

µοθέτηµα αποτελεί µια πρώτης τάξεως ευκαιρία για να δείξουµε
ως πολιτικό σύστηµα ότι µπορούµε να συνεννοηθούµε στο αυ-
τονόητο. Γιατί όµως αυτό το νοµοσχέδιο είναι αυτονόητο και
γιατί πρέπει επιτέλους να συνεννοηθούµε; Διότι, µιλάµε για το
οργανωµένο έγκληµα και την τροµοκρατία, δύο από τις σοβαρό-
τερες απειλές που αντιµετωπίζει ο πλανήτης και όχι µόνο πλανή-
της, αλλά πρώτα και κύρια η Ευρωπαϊκή Ένωση και επιτρέψτε
µου να σας πω περισσότερο από όλα τα κράτη, τα είκοσι επτά
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η χώρα µας που βρίσκεται
στο πιο ευαίσθητο σηµείο, στην νοτιοανατολική γωνία των
ακραίων αυτών ευαίσθητων συνόρων, όπου διακινούνται άνθρω-
ποι και υλικά, παράνοµα τις περισσότερες φορές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές οι δύο απειλές, το οργα-
νωµένο έγκληµα και η τροµοκρατία, είναι δύσκολα ελεγχόµενες,

για τον απλούστατο λόγο ότι είναι πάνω αλλά και πέρα από εθνι-
κές κυβερνήσεις και εθνικά σύνορα. Δεν έχουν πατρίδα, έχουν
µόνο µία πίστη, το παράνοµο κέρδος. Πώς θα αντιµετωπίσουµε
αυτές τις δύο δύσκολα ελεγχόµενες απειλές; Με την αντιµετώ-
πιση της νοµιµοποίησης των εσόδων τους, των παράνοµων εσό-
δων τους. Αυτό που λέµε στην καθοµιλουµένη µε την
αντιµετώπιση του ξεπλύµατος µαύρου χρήµατος. 

Πώς όµως, γίνεται; Πρέπει να δούµε πώς ακριβώς γίνεται, γιατί
αν δεν δούµε πώς γίνεται δεν θα το αντιµετωπίσουµε ποτέ. Το
ξέπλυµα του µαύρου χρήµατος γίνεται πρώτα και κύρια µε τη µε-
τατροπή των παράνοµων εσόδων των εγκληµατικών οργανώ-
σεων σε άλλη µορφή, προκειµένου να αποµακρυνθούν από την
πηγή της προέλευσής τους. Αυτό πραγµατοποιείται µε την εισα-
γωγή αυτών των παράνοµων εσόδων στα επιµέρους χρηµατοπι-
στωτικά συστήµατα των κρατών, όχι σε όλα, εκεί που µπορούν.
Αυτό γίνεται µε δύο τρόπους: Είτε µε το σπάσιµο µεγάλων
ποσών σε µικρότερα και την κατάθεση σε τραπεζικούς λογαρια-
σµούς είτε µε την αγορά χρηµατοπιστωτικών προϊόντων. Στη συ-
νέχεια, πραγµατοποιείται µια σειρά από συναλλαγές προκειµέ-
νου τα συγκεκριµένα ποσά να αποµακρυνθούν από την πηγή της
προέλευσής τους. Τέλος, επιχειρείται η ενσωµάτωσή τους στο
πεδίο της νόµιµης οικονοµίας. Και αυτό πώς γίνεται; Μέσω της
επένδυσης σε µεγάλα επιχειρηµατικά σχέδια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλες οι µετρήσεις της παγκό-
σµιας κοινής γνώµης λένε ότι πρέπει να αντιµετωπίσουµε το ορ-
γανωµένο έγκληµα και την τροµοκρατία, να θωρακίσουµε την
κοινωνία µας από αυτές τις δύο απειλές. Και αυτό κάνουµε σή-
µερα. Αναθεωρούµε µετά από πολλά χρόνια το νοµοθετικό µας
οπλοστάσιο, προκειµένου να είµαστε πιο αποτελεσµατικοί, πιο
άµεσοι στους τοµείς της πρόληψης και της καταστολής αυτών
των δύο απειλών. Με αυτόν τον τρόπο γινόµαστε περισσότερο
αποτελεσµατικοί στην αντιµετώπιση του οργανωµένου εγκλήµα-
τος. Γινόµαστε περισσότερο αποτελεσµατικοί στην αντιµετώπιση
του ξεπλύµατος µαύρου χρήµατος, αλλά σταµατάµε εν πολλοίς
και την χρηµατοδότηση της τροµοκρατίας τόσο της εγχώριας
όσο και της διεθνικής. Η βελτίωση και ο εκσυγχρονισµός του νο-
µοθετικού µας οπλοστασίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι είναι
απαραίτητα όσο ποτέ, γιατί πρέπει να αντισταθούµε ως χώρα
αλλά και ως διεθνής κοινότητα στις σύγχρονες απειλές και τις
µεταλλασσόµενες διαρκώς µορφές που παίρνει το διεθνικό ορ-
γανωµένο έγκληµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έγκληµα όπως και οι κοινω-
νίες αλλάζουν µαζί τους. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να αντιµετωπί-
σουµε το έγκληµα του 21ου αιώνα µε τα λιανοτούφεκα του 20ου.
Πρέπει εφόσον τρέχει, καλπάζει, αλλάζει η εγκληµατικότητα να
αλλάξουν και τα εργαλεία της αντιµετώπισης. 

Πώς το κάνει όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκε-
κριµένο νοµοθέτηµα, αυτό που έχουµε στα χέρια µας και καλού-
µαστε σήµερα να ψηφίσουµε; Πρώτον, µε την επικαιροποίηση
του καταλόγου των βασικών αδικηµάτων -άλλα αδικήµατα υπήρ-
χαν και άλλα βρίσκουµε και πρέπει να είµαστε περισσότερο επί-
καιροι, ενήµεροι για την αναδιαµόρφωση των προβλεπόµενων
πλαισίων ποινής-, µε την ευθυγράµµιση των προϋποθέσεων,
αλλά και των διαδικασιών δήµευσης και δέσµευσης των προϊόν-
των του εγκλήµατος της νοµιµοποίησης, µε τον ποινικό κώδικα,
µε την πρόβλεψη κυρώσεων, όχι µόνο για πρόσωπα αλλά και για
νοµικές οντότητες και για νοµικά πρόσωπα, µε την άµεση ενσω-
µάτωση της πρόσφατης κοινοτικής οδηγίας, αλλά και µε την ορ-
θολογική κατανοµή της δικαστηριακής ύλης στα διάφορα
διοικητικά δικαστήρια και θα έλεγα και µε τη βελτίωση γενικό-
τερα της απονοµής της διοικητικής δικαιοσύνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δώστε βάση σε αυτό το στοιχείο
που θα σας αναφέρω ευθύς αµέσως. Σύµφωνα µε τον Οργανι-
σµό Ηνωµένων Εθνών και την τελευταία έκθεση του Γενικού
Γραµµατέα, κάθε χρόνο το ποσό του µαύρου χρήµατος που δια-
κινείται παγκοσµίως κυµαίνεται από 2% έως 5% του Παγκόσµιου
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος. Πρόκειται για ένα παγκόσµιο
φαινόµενο. Πρόκειται για κράτος εν κράτει, διακίνηση µαύρων
ποσών τρισεκατοµµυρίων δολαρίων ή ευρώ, όπως θέλετε, που
σπιλώνουν συνειδήσεις και απειλούν τους πάντες. 

Αυτή όµως, η πρακτική πρέπει να ξέρετε, κυρίες και κύριοι συ-
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νάδελφοι, είναι περισσότερο έντονη στα κράτη τα οποία έχουν
διάτρητο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα. Εκεί επεµβαίνει το οργα-
νωµένο έγκληµα και εκεί ουσιαστικά ξεπλένει τα παράνοµα
έσοδα του. Γι’ αυτό, λοιπόν, δεν χρειάζονται µόνο νοµοθετικές
πρωτοβουλίες εθνικών κρατών αλλά χρειάζονται και υπερεθνικές
νοµοθετικές προσπάθειες. Και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης
πρέπει να εναρµονίσουµε το Κοινοτικό µας Δίκαιο προκειµένου
να είµαστε αποτελεσµατικοί και να µην αποτελέσει -που αποτε-
λεί, πλέον- κίνδυνο προσέλευσης τέτοιων εγκληµατικών οργανώ-
σεων η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα αποδεικνύουµε την ατα-
λάντευτη βούλησή µας να δώσουµε µια αποτελεσµατική απάν-
τηση στο οργανωµένο έγκληµα και την τροµοκρατία. Αυτό όµως,
δεν το κάνουµε µε ευχολόγια, ούτε µε εξαγγελίες προθέσεων
αλλά ούτε και µε αόριστες γενικευτικές καταδίκες του φαινοµέ-
νου. Το κάνουµε µε νοµοθέτηση, µε συγκεκριµένα µέτρα, µε προ-
τάσεις. 

Γι’ αυτούς τους λόγους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω
να σας καλέσω να συµφωνήσουµε και να οµονοήσουµε και να
υπερψηφίσουµε όλοι µαζί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αλλά και
για έναν ακόµα λόγο. Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να πω στο
Σώµα µια ρήση ενός παλαιού κορυφαίου αξιωµατούχου της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, ο οποίος έλεγε πως αν δεν καταφέρουµε  να
αντιµετωπίσουµε την καταστροφή του περιβάλλοντος και το ορ-
γανωµένο έγκληµα, δυστυχώς, ο 21ος αιώνας δεν θα τελειώσει.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαι µετε-
ωρολόγος και δεν µπορώ να σας εγγυηθώ απαραίτητα για την
κλιµατική αλλαγή. Όµως, ως εγκληµατολόγος το υπογράφω: Αν
δεν αντιµετωπίσει η διεθνής κοινότητα, και έχουµε χρέος και ως
χώρα να συµµετέχουµε, το οργανωµένο έγκληµα και τη διεθνή
τροµοκρατία, ο 21ος αιώνας δεν θα έχει καλά ξεµπερδέµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Τσιγκρή.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και αµέσως µετά η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το Κίνηµα
Αλλαγής.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ευνοϊκή συγκυρία ότι δια-
δέχοµαι στο Βήµα τον εξαιρετικό συνάδελφο κ. Τσιγκρή ο οποίος
έθεσε και κοινωνικές παραµέτρους στο συζητούµενο νοµοθέ-
τηµα και από εκεί θα ξεκινήσω. Συζητάµε για την καταπολέµηση
των εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες. Στη συζήτηση των
φορέων εισέπραξα το πρώτο σοκ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όπου ο εκπρόσωπος νοµίζω της Τράπεζας της Ελλάδος είπε ότι
τώρα, αυτή τη στιγµή που εµείς συζητάµε να κυρώσουµε την
οδηγία, ήδη η Ευρωπαϊκή Ένωση επεξεργάζεται έναν καινούργιο
κανονισµό ο οποίος ανταποκρίνεται στις σύγχρονες ανάγκες κα-
ταπολέµησης νοµιµοποίησης των εσόδων από παράνοµες δρα-
στηριότητες. Αυτό είναι ενδεικτικό της δυναµικής που έχει αυτός
ο κλάδος, τα έσοδα από τις παράνοµες δραστηριότητες. καθώς
και τα αντανακλαστικά που οφείλει να επιδείξει η έννοµη τάξη
και η οργανωµένη κοινωνία.

Θέλω όµως από πλευράς του Συνασπισµού της Ριζοσπαστικής
Αριστεράς να θέσω ένα βαθιά πολιτικό και εν πολλοίς ιδεολογικό
ζήτηµα. Πώς γίνεται κατορθωτό να ξεπλένονται αυτές οι ατέλει-
ωτες ποσότητες µαύρου χρήµατος µέσω του τραπεζικού συστή-
µατος; Πρέπει να είµαστε πάρα πολύ καθαροί και να το πούµε σε
όλους τους τόνους ότι αν δεν υπάρχει µια συνέργεια του τραπε-
ζικού συστήµατος και των χρηµατιστηρίων, δεν είναι δυνατόν να
υλοποιηθεί αυτή η µετατροπή των παράνοµων εσόδων σε νόµιµα.
Μπορούµε να είµαστε απέναντι στο τραπεζικό σύστηµα; Μπο-
ρούµε να θέσουµε ασφαλιστικές δικλίδες, ελεγκτικούς µηχανι-
σµούς, να συγκρουστούµε µ’ αυτό που αποτελεί σήµερα τη
πεµπτουσία του νεοφιλελευθερισµού, τη λατρεία της άµετρης κί-
νησης των κεφαλαίων; Είµαστε έτοιµοι να το κάνουµε ως πολιτικό
σύστηµα; Και ποιες πολιτικές δυνάµεις µπορούν να έρθουν σε µια
αντιπαράθεση µε τη µήτρα αυτών των σκανδάλων, µε τον βιότοπο
στον οποίο ενδηµεί το ξέπλυµα αυτό το θερµοκήπιο διαφθοράς;

Το λέω κατηγορηµατικά: Εµείς οι δυνάµεις της ανανεωτικής
ριζοσπαστικής Αριστεράς έχουµε την πρόθεση, έχουµε τη διά-
θεση και την ικανότητα να συγκρουστούµε. Το µέλλον της σύγ-
κρουσης δεν µπορεί να προδιαγραφεί, αλλά πρέπει να
συµφωνήσουµε όλοι ότι αν δεν µπουν ασφαλιστικές δικλίδες στο
τραπεζικό σύστηµα, στα χρηµατιστήρια και στην χρηµατοοικο-
νοµική δραστηριότητα, δεν µπορεί να υπάρξει λυσιτελής, απο-
τελεσµατική και ουσιαστική αντιµετώπιση του φαινοµένου.

Γιατί έχει µεγάλη σηµασία αυτή η καταπολέµηση; Πρώτον,
γιατί ενισχύει και αναδεικνύει τη σηµασία του κράτους δικαίου,
διότι ένα κράτος δικαίου δεν µπορεί να κλείνει τα µάτια του σε
γκρίζες περιοχές οικοδοµικής δραστηριότητας και µάλιστα πε-
ριοχές οι οποίες έχουν πάρα πολύ µεγάλο οικονοµικό αποτύ-
πωµα, µε αποτέλεσµα ουσιαστικά να ακυρώνουν κάθε
προσπάθεια της οργανωµένης κοινωνίας να πατάξει το έγκληµα
και, επίσης, να διαφθείρει συνειδήσεις. Καταστρέφεται, δηλαδή,
η κοινωνική συνείδηση των ανθρώπων µε αυτόν τον τρόπο και
αυτό είναι µια παράµετρος που πρέπει να την κρατήσουµε πολύ
σοβαρά υπ’ όψιν.

Δεύτερον, γιατί θεσµικά η καταπολέµηση αυτή είναι µετρή-
σιµη. Υπάρχει ο οργανισµός ο οποίος µετρά. Υπάρχει ένας κα-
τάλογος στον οποίο κατατάσσονται οι χώρες ανάλογα µε τον
βαθµό καταπολέµησης αυτού του φαινοµένου της νοµιµοποί-
ησης των εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες.

Θεωρούµε ότι ο ν.4557/2018, ο νόµος της κυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, εντασσόταν σε αυτήν την προσπάθεια για την εξέτασή της
από την οµάδα διεθνούς χρηµατοοικονοµικής δράσης, FATF. Στο
πλαίσιο της διαδικασίας της εθνικής αξιολόγησης και στο πλαίσιο
αυτό διενεργήθηκε επιτόπια αξιολόγηση τον Οκτώβριο και τον
Νοέµβριο του 2018 και η οριστική διαδικασία τον Ιούνιο του 2019
στο Ορλάντο. Αναγνωρίστηκε ο υψηλός βαθµός συµµόρφωσης
της χώρας στα διεθνή πρότυπα και τέθηκε σε κανονική παρακο-
λούθηση όπως περιορισµένος αριθµός χωρών έχει καταφέρει. Η
επιτυχία αναγνωρίστηκε, βεβαίως, και από την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας µε ανακοίνωση του Υπουργείου Οικονοµικών
στις 3 Σεπτεµβρίου 2019, όπου αναγκάστηκε να παραδεχτεί ότι
η επιτυχία πιστώνεται πρωτίστως στην κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Σήµερα, λοιπόν, υπάρχει σοβαρό ενδεχόµενο αυτό το θετικό
προφίλ της χώρας, µετά την επιτυχή εξέταση τον Ιούνιο του 2019
από τη FATF για την πρόληψη και καταστολή του ξεπλύµατος
του βρώµικου χρήµατος, να ξαναµπεί η χώρα σε περιπέτειες. Η
συγκυρία και οι συνθήκες όρισαν χθες να συζητάµε τη στελέ-
χωση για την αρχή της καταπολέµησης των εσόδων από παρά-
νοµες δραστηριότητες. Εδώ σ’ αυτήν την Αίθουσα είχαµε πει
–µάλιστα, εγώ ήµουν τότε ο εισηγητής- και είχαµε αντικρούσει
τη διεύρυνση της επιλογής των προσώπων µε συνταξιούχους δι-
καστές, οι οποίοι δεν απολαµβάνουν το τεκµήριο της ανεξαρτη-
σίας όπως και οι εν ενεργεία. Ο κύριος Υπουργός, έφερε χθες
στην επιτροπή δύο καθ’ όλα αξιόλογους ανθρώπους, οι οποίοι,
όµως, στο πλαίσιο αυτής της διαδικασίας, µε την επιλογή του
Υπουργού, καταλαβαίνετε ότι βρήκαν την αντίθεσή µας.

Έχω δύο νοµοτεχνικές παρατηρήσεις και παρακαλώ να τις κα-
ταγράψουµε. Έχει δίκιο ο κ. Καστανίδης που λέει ότι η περί-
πτωση Δ’ του άρθρου 2 του ν.4557 πρέπει να παραµείνει
αλώβητη, γιατί αποτελεί διαρκές έγκληµα και ουσιαστικά ενι-
σχύει τη φαρέτρα καταπολέµησης της νοµιµοποίησης των εσό-
δων.

Επίσης, το άρθρο 7 παράγραφος 3 του σχεδίου νόµου µιλάει
για τη δήµευση που διατάσσεται, και όταν δεν έχει ασκηθεί δίωξη
λόγω θανάτου του υπαιτίου ή η δίωξη έπαυσε οριστικά λόγω θα-
νάτου ή κηρύχθηκε απαράδεκτη. Και εδώ τίθεται ένα πολύ σο-
βαρό θέµα. Πέθανε ο εµπλεκόµενος, δεν ασκείται ποινική δίωξη,
δηµεύεται η περιουσία. Πόσο καιρό θα µείνει δεσµευµένη; Δηµι-
ουργούνται πλείστα όσα νοµικά ζητήµατα, γιατί αυτός ο οποίος
ως κληρονόµος θα αποδεχθεί για να διεκδικήσει την άρση της
δήµευσης, εντάσσει στα προς δήµευση και την προσωπική του
περιουσία πλέον, διότι γίνεται ενιαίο όλον. Υπάρχουν σοβαρά ζη-
τήµατα τα οποία δεν πρέπει να ξεπερνάµε.

Κλείνω µε την επίκληση του κυρίου Υπουργού χθες στο κλεί-
σιµο της συζήτησης, για τη µοµφή που απηύθυνε σε εµάς τους
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ότι µας ενδιαφέρουν πολύ τα εγκλήµατα
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του λευκού κολάρου. Δεν είναι αλήθεια, κύριε Υπουργέ, αυτό
που µας καταλογίσατε. Η αντίθεση της Αριστεράς στο έγκληµα
είναι συνολική και πάντα αναζητούµε τις αιτίες. Τα εγκλήµατα
του λευκού κολάρου, όµως, έχουν µια ιδιαιτερότητα. Τα εγκλή-
µατα του λευκού κολάρου αναπτύσσονται σε συνέργεια µε τους
θεσµούς της κοινωνίας, είτε είναι οι πολιτικές ελίτ είτε είναι οι
τράπεζες. Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, τα εγκλήµατα του λευκού
κολάρου βάλλουν κατά της δηµοκρατίας και γι’ αυτό µια πολιτική
δύναµη σαν τον ΣΥΡΙΖΑ τα έχει σε πρώτη στόχευση, χωρίς να
εγκαταλείπει την άλλη εγκληµατικότητα η οποία όµως συνήθως
είναι µια ατοµική δραστηριότητα που εντάσσεται σε µια κοινω-
νική πραγµατικότητα και δεν έχει τη βαρύτητα που έχουν τα εγ-
κλήµατα του λευκού κολάρου.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Ξανθόπουλε. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το Κίνηµα
Αλλαγής και αµέσως µετά ο κ. Κόκκαλης.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για την τρο-
πολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με συγχωρείτε,
κυρία Λιακούλη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε την
τροπολογία για την παράταση των συµβάσεων ταχυδροµικών
υπηρεσιών.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πρόκειται για την τροπολογία που οποία µόλις ανέφερε ο κύ-
ριος Πρόεδρος. Έχει τρία άρθρα. Το πρώτο άρθρο, είναι µια πα-
ράταση της σύµβασης που υπάρχει για το µειωµένο τιµολόγιο
του Τύπου, το οποίο το καλύπτουµε και το οποίο εξυπηρετούν
τα ΕΛΤΑ. Έχει γίνει ο διαγωνισµός, έχει κατατεθεί η προσφορά.
Μέχρι τον Σεπτέµβριο θα υπογραφεί η σύµβαση προκειµένου να
µην υπάρξει κενό στο µειωµένο τιµολόγιο Τύπου. Δίνουµε µια πα-
ράταση µε τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις που είχε ανα-
δειχθεί ο διαγωνισµός, είχε ολοκληρωθεί τον Απρίλιο του ’21 ο
διαγωνισµός, έτσι κι αλλιώς παγίως γινότανε αυτό. Τώρα τρέ-
ξαµε τον διαγωνισµό, µέχρι τον Σεπτέµβριο θα έχει τελειώσει και
από το Ελεγκτικό Συνέδριο οπότε θα προχωρήσει. 

Το δεύτερο άρθρο, είναι µια νοµοτεχνική βελτίωση µιας ψηφι-
σθείσας διάταξης τον Φεβρουάριο του ’21, και αφορά τη δυνα-
τότητα ρύθµισης στον ΕΟΔΕΑΠ των οφειλών που έχουν τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης για τις εβδοµήντα δύο δόσεις µε ελάχιστο
ποσό δόσης 100 ευρώ και ρυθµίζονται κάποια θέµατα -αυτή είναι
κυρίως η νοµοτεχνική αλλαγή- ρύθµισης των δόσεων που προ-
έκυψαν µετά την έναρξη εφαρµογής του νόµου για να διευκολύ-
νουµε κυρίως τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης.

Και στο τρίτο άρθρο, λόγω της πανδηµίας δίνεται µια παρά-
ταση στο διοικητικό συµβούλιο του «Αθηναϊκού Πρακτορείου Ει-
δήσεων» µέχρι 31/10 προκειµένου να µπορέσει να εκλεγεί και ο
εκπρόσωπος των εργαζοµένων. Ήταν και ένα αίτηµα που µας
είχε έρθει και από την ΠΟΕΣΥ. 

Αυτές είναι οι διατάξεις, είναι στη διάθεσή σας.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Υπάρχει κάποιος

συνάδελφος που θέλει να κάνει κάποια διευκρινιστική ερώτηση
προς τον κύριο Υπουργό;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε
Χήτα, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα µόνο µια
διευκρίνιση. Γενικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης ή περιφερειακά
κανάλια; Δηλαδή είναι όλοι οι τηλεοπτικοί σταθµοί µέσα ή αφορά
µόνο στα περιφερειακά κανάλια και στα sites; Θα ήθελα µια δι-
ευκρίνιση αν το γνωρίζετε και εσείς ,για να ξέρουµε εάν θα  ψη-
φίσουµε ή όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Όπως λέει µέσα ρητά πρόκειται για παρόχους περιεχοµένου πε-
ριφερειακής εµβέλειας, τα περιφερειακά κανάλια δηλαδή, τους
ραδιοφωνικούς σταθµούς και τον περιοδικό Τύπο, καθώς και τις
επιχειρήσεις του διαδικτύου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Άρα, δεν είναι τα µεγάλα κανάλια;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Όχι. Έτσι και αλλιώς όχι. Είναι τα µικρά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αλλά όλα τα ραδιόφωνα;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ναι, ναι όλα τα ραδιόφωνα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αλλά όχι τα κανάλια;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Όχι τα κανάλια. Είναι τα περιφερειακά κανάλια. Είναι σχεδόν τα
πάντα πλην των καναλιών εθνικής εµβέλειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή θεωρώ

και το έχω ξαναπεί από το Βήµα της Βουλής -όχι επειδή είστε
Θεσσαλός, κύριε Υπουργέ- ότι είστε αξιόπιστος ως Υπουργός
και ως άνθρωπος, δεν έχουµε εδώ τον κύριο Πρωθυπουργό να
τον ρωτήσουµε αν τελικά τσίµπησαν και τσιµπήθηκαν, θα ρωτή-
σουµε εσάς τότε. 

Τσίµπησαν το δόλωµα και τσιµπήθηκαν οι νέοι και οι νέες; Γι-
γαντώθηκε το κύµα του εµβολιασµού που συζητάγαµε εδώ σε
αυτή την Αίθουσα την προηγούµενη βδοµάδα; Ή γιγαντώνεται
το τέταρτο κύµα της πανδηµίας µέσα στον Ιούλιο;

Γιατί και αυτή η συζήτηση που κάνουµε για την κύρωση και την
ενσωµάτωση της συγκεκριµένης οδηγίας δεν γίνεται σε έναν
χρόνο πολιτικά ουδέτερο, αλλά σε έναν χρόνο πολύ σηµαντικό
σε ό,τι έχει σχέση µε τις εξελίξεις στη χώρα και µε τα θέµατα που
είναι, όπως λέµε, πρώτης γραµµής. 

Εκτός από τους τσιµπηµένους, που δεν δείχνουν πάντως να
τσιµπιούνται, αυτό το οποίο σίγουρα µας απασχολεί σε δεύτερο
πλάνο είναι οι άνθρωποι της εστίασης -και αυτό εξαιτίας του γε-
γονότος ότι είχα µία συνάντηση µόλις προχθές µαζί τους και µά-
λιστα της Θεσσαλίας, κύριε Υπουργέ, η οποία σας αφορά και
εσάς προσωπικά µια που έλκεται την καταγωγή σας από εκεί- και
οι άνθρωποι µε απλά λόγια είπαν: Μα, είναι δυνατόν εµείς να παί-
ζουµε τους κλέφτες και αστυνόµους µε τους ανθρώπους που έρ-
χονται να διασκεδάσουν, να φάνε, να συνευρεθούν κοινωνικά
µετά από τόσο καιρό µέσα στην πανδηµία και µε όλα αυτά που
χειµάζουν την κοινωνία;

Και αν, πραγµατικά, αυτά τα λέω, είναι γιατί βλέπω να κατα-
κλύζεται το διαδίκτυο µε τα δύο χρόνια και µία ηµέρα πια από
την εκκίνηση της διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα Δηµο-
κρατία. Δύο χρόνια και µια µέρα θριάµβων, µεταρρυθµιστικών
τοµών, επιτυχηµένων οικονοµικών πολιτικών, χαράς ευαγγέλια
στα social media! 

Αν σας προσέξει κανείς στη λεπτοµέρεια θα καταλάβει, λοι-
πόν, ότι έχουµε µεγάλες µεταρρυθµίσεις που έχουν ήδη αλλάξει
τη χώρα, προς ποια κατεύθυνση δεν µας είπατε. Τι και αν οι υπο-
σχέσεις έµειναν υποσχέσεις; Τι και αν τα περισσότερα από αυτά
που µας είπατε είναι γραµµένα στο προεκλογικό σας πρόγραµµα
και µόνο; 

Ευτυχώς, βέβαια, µία υπόσχεση δεν την κρατήσατε και είχε
σχέση µε το ΕΣΥ. Γιατί είµαι από αυτούς που θυµούνται καλά τον
κ. Κικίλια, τον Υπουργό Υγείας, όταν τον Γενάρη του ’20 λίγο πριν
την έναρξη της πανδηµίας επισκέφθηκε τη Λάρισα και το περι-
φερειακό µας νοσοκοµείο, και τότε έκανε λόγο για πιλοτικά ΣΔΙΤ
και συµπράξεις αµφιβόλου περιεχοµένου για τα νοσοκοµεία της
πόλης. 

Ανέκρουσε πρύµναν, βέβαια, η Κυβέρνησή σας µετά τη συµ-
φορά που χτύπησε την πόρτα µας και, βεβαίως, δείξατε από εδώ,
δείξατε από εκεί, ψάξατε στον ιδιώτη, ψάξατε στον εταίρο σας,
ψάξατε στο φιλότιµο των ηµετέρων. Δεν το βρήκατε. Τι βρήκατε;
ΕΣΥ πάλι βρήκατε, το δικό µας ΕΣΥ, τη µεγαλύτερη τελικά µε-
ταρρύθµιση του αιώνα, την οποία έκανε το ΠΑΣΟΚ και η συνέχεια
του στήριξε το Κίνηµα Αλλαγής, για να βρίσκεται εδώ φάρος φω-
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τεινός και να σας οδηγεί στο δικό µας DNA και στη δική µας πο-
λιτική κατάταξη, που βεβαίως αντιλαµβάνοµαι τη δυσκολία, κα-
θότι το αντίγραφο δεν µπορεί εύκολα να ακολουθήσει το
πρωτότυπο. 

Σε κάθε περίπτωση όµως, κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα σχέδιο
της Κυβέρνησης αυτή τη στιγµή και βλέπω ότι ενώ καλπάζει το
τέταρτο κύµα της πανδηµίας και δεν τσιµπιούνται αυτοί που
έπρεπε να τσιµπήσουν για να τσιµπηθούν, δυστυχώς βλέπω ότι
αρχίζει και ανοίγει µία συζήτηση αυτή τη στιγµή για το πώς θα
αλλάξει λέει το ΕΣΥ και θα εξορθολογιστεί. Και αυτό είναι µία
καινούργια ιστορία την οποία ανοίγετε στον κόσµο, πώς ακριβώς
θα γίνουν τα νοσοκοµεία τα πολύ κοντινά, δοµές διάσπαρτες, κα-
τατµηµένες οι οποίες δεν µπορούν, ουσιαστικά, να δώσουν πα-
ροχές καλής υγείας στον κόσµο και πώς αυτά θα τα κάνετε εσείς
καλύτερα, µέσα στην πανδηµία όλα αυτά, συνενώνοντας, συρρι-
κνώνοντας και λέγοντας ότι δήθεν θα εξορθολογήσετε.

Όλα αυτά συµβαίνουν µε ανεµβολίαστους ανθρώπους πολ-
λούς. Γιατί δεν πείστηκαν, γιατί η καµπάνια δεν απέδωσε και διότι
αυτή τη στιγµή στο ερώτηµα τις πταίει; δεν µπορείτε να απαντή-
σετε. Είπατε ότι φταίνε οι νέοι. Μετά είπατε ότι φταίνε οι µεσήλι-
κες, µετά ότι φταίνε οι άνω των εξήντα, οι κάτω των εξήντα, οι
άνω των ογδόντα, οι κάτω των ογδόντα. Τελικά αποφασίσατε πού
σταµατά η µπίλια; Μήπως φταίνε όλοι; Φταίνε οι πολίτες και κα-
θόλου εσείς; Εσείς τα κάνετε όλα σωστά;

Δεν περνάει καθόλου από το µυαλό σας αυτό που αποτελεί
κοινό τόπο σε όλους τώρα, ότι ήταν βιαστικό το άνοιγµα των δρα-
στηριοτήτων και το “πετάµε τις µάσκες έξω”, γιατί τώρα ξανα-
συσκέπτεστε για να τις ξαναφορέσουµε τις µάσκες, γιατί δεν
πείσατε κανέναν, αλλά και γιατί βγήκε και σας «άδειασε» η ίδια η
επιτροπή των λοιµωξιολόγων και σας είπε ότι «εµείς ποτέ δεν εί-
παµε “πετάξτε τις µάσκες έξω”»; Θα τις ξαναφορέσουµε τις επό-
µενες ηµέρες. 

Τόσο σοβαρές πολιτικές έχετε στην επικοινωνία της πανδη-
µίας. Και εκεί χρειάζονται, πραγµατικά, σοβαρές πολιτικές. Διότι
όταν, κύριε Υπουργέ µου, έρθει ο άλλος και σου πει ότι «µε αυτά
που άκουσα για το AstraZeneca» -που το µάζεψε σαν να είναι
σκουπίδι κάτω από το χαλί- «εγώ δεν εµβολιάζοµαι, γιατί φοβά-
µαι», τότε λίγα πράγµατα έχεις να του απαντήσεις. Το ίδιο και
όταν η επιστηµονική άποψη δεν βγαίνει και η Κυβέρνηση δεν
βγαίνει θαρραλέα µπροστά και κρύβεστε πίσω από διάφορους
και κρατώντας ισορροπίες τρόµου. Αλλά, και για την υποχρεωτι-
κότητα των εµβολιασµών δεν µιλάτε καθαρά. Καθαρά! 

Η πολιτική ευθύνη πρέπει να αναλαµβάνεται από αυτόν που
κυβερνάει, όχι να κρύβεται πίσω από την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, πίσω από εµάς, που τέλος πάντων, χώρια η καληµέρα
µας, σταράτα τα λόγια µας ήταν σε όλα, τα έχουµε πει εδώ και
πολύ καιρό. 

Σε ό,τι αφορά τη συζήτηση που γίνεται σήµερα και σε σχέση
πάντοτε µε τα δύο χρόνια και µία ηµέρα, φέρνετε, κύριε Υπουργέ
µου, ένα νοµοσχέδιο το οποίο πάλι συνδέεται µε την επικαιρό-
τητα, γιατί πάλι συνδέεται µε τους τοµείς ανάπτυξης της χώρας.
Πάντα ο πολίτης θα σκέφτεται στο πίσω µέρος του µυαλού του
ότι «εδώ µιλάµε για ξεκαθάρισµα ουσιαστικά, µιλάµε για τιµωρη-
τικό καθεστώς σε ό,τι αφορά το ξέπλυµα». Και βεβαίως και ναι.
Και βεβαίως και συναινεί. Αλλά σε ποιο αλήθεια περιβάλλον ανα-
πτυξιακό, όταν επιχειρήσεις, δάνεια, εγγυήσεις, µικροµεσαίες
επιχειρήσεις βρίσκονται µε την «πλάτη στον τοίχο»; Όταν τον
κόσµο της εργασίας του ιδιωτικού τοµέα τον κάνατε κόσµο-λά-
στιχο, µε ευέλικτες δήθεν εργασίες του 21ουαιώνα, που όµως πα-
ραπέµπουν στον Μεσαίωνα; Τότε πώς αλήθεια να ενδιαφερθεί
κάποιος για τα λεπτά νοµικά, όπως λέµε, και για τα ψιλά γράµ-
µατα; 

Δεν βλέπετε, αλήθεια, τώρα ότι έχουµε χαράξει δύο παράλλη-
λους δρόµους της ροζ και της γαλάζιας παραδοχής και αφηγή-
µατος, όταν καταργούνται τα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία
από τον ΣΥΡΙΖΑ µε γενική εξίσωση από κάτω, και εσείς απαντάτε
µε το κόψιµο των εισακτέων στα ΑΕΙ και απίστευτα µεροληπτικές
πολιτικές υπέρ των ιδιωτικών κολεγίων; Έκοψε το ΕΚΑΣ ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, εσείς δεν κάνετε τίποτα για τους τριακόσιους σαράντα έξι
χιλιάδες συµπολίτες που περιµένουν ακόµη τη σύνταξη. Διόριζε
µετακλητούς ο ΣΥΡΙΖΑ, ξεπεράσατε ήδη από τον πρώτο χρόνο

της διακυβέρνησης τον αριθµό των µετακλητών. Δεν τα λέµε
εµείς. Θα πείτε ότι «αυτή είναι της Αντιπολίτευσης, του Κινήµα-
τος Αλλαγής, ήρθε εδώ να µας κάνει αντιπολίτευση». 

Κύριε Υπουργέ µου, µε ξέρετε και προσωπικά για το αν κάνω
αντιπολίτευση ή όχι. Ο Ευρωβουλευτής σας τα λέει, ο Γιώργος
Κύρτσος, ο οποίος έγραψε αυτολεξεί ότι «στον αέρα πάλι ο σχε-
διασµός του επιτελικού κράτους». Γιατί µιλάτε µόνο για τα θετικά
σενάρια, ενώ δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας καθόλου τα αρνητικά
δεδοµένα. 

Μπήκατε στη γυάλα, φτιάξατε ένα δωµάτιο ηχούς. Σας αρέσει
να σας λέµε και σας αρέσει να ακούτε αυτά που θέλετε να
ακούτε εσείς, δεν έχετε επαφή µε τον πραγµατικό κόσµο έξω,
αλλά δεν έχετε σκεφτεί ότι αυτό είναι µία γυάλα που σιγά- σιγά
το οξυγόνο τελειώνει. Και πολιτικά η ιστορία έχει δείξει ότι όταν
τελειώνει το οξυγόνο αρχίζουν τα µεγάλα ζόρια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου λίγα δευτερόλεπτα για να τελει-
ώσω, σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, κυρία
Λιακούλη. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Θα κάνω µία αναφορά στο συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, γιατί τα είπαν οι εισηγητές µας, ο έµπειρος
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος και πρώην Υπουργός κ. Κα-
στανίδης. Αναφέρθηκαν οι συνάδελφοι στις επισηµάνσεις που
έκανε. Θα µας βρουν σύµφωνους απολύτως. Νοµίζω ότι προβλη-
µατίζουν και το επιτελείο του Υπουργείου σας, κύριε Υπουργέ. 

Το ότι καθυστερήσαµε στην ενσωµάτωση των ευρωπαϊκών νο-
µοθεσιών και τιµωρούµαστε µάλιστα γι’ αυτό, δεν χρειάζεται να
πω ότι είναι µία νόσος πια που καταλαµβάνει το ελληνικό νοµο-
θετικό σύστηµα και πρέπει να σταµατήσει. Βάλτε µία σειρά, µία
τάξη. Εσείς µπορείτε να το κάνετε αυτό και θεωρώ ότι πρέπει να
µας απασχολήσει τελευταία φορά. 

Σε ότι αφορά, κύριε Υπουργέ, τη νοµοθεσία για το ξέπλυµα,
οφείλει να είναι αυστηρή και να ισχυροποιηθεί ακόµη περισσό-
τερο µε τα σύγχρονα δεδοµένα. Και πρέπει να σκεφτεί το Υπουρ-
γείο σας σοβαρά και το άρθρο 9 της παραγράφου 9 του σχεδίου
νόµου «η δέσµευση αίρεται αυτοδικαίως, αν δεν υπάρξει αµετά-
κλητη παραποµπή στο ακροατήριο εντός χρονικού διαστήµατος
πέντε ετών από την επιβολή του µέτρου», που αποκλίνει αδικαιο-
λόγητα από το ισχύον άρθρο 262 παράγραφος 4 του Κώδικα Ποι-
νικής Δικονοµίας. Τεχνικό θέµα. Διάβασα, όµως, όλα όσα
υπάρχουν και της ένωσης των ποινικολόγων και τα διάφορα πο-
ρίσµατα επί του συγκεκριµένου άρθρου. Είναι λάθος, πρέπει να
διορθωθεί αυτό, πρέπει να το δούµε και να το διορθώσουµε,
διότι είναι και παράδοξο και ανορθόδοξο. 

Κατά τα λοιπά, αυτές οι συζητήσεις που γίνονται στο Κοινο-
βούλιο, µας δίνουν όχι µόνο συναίνεση για την κύρωση -που θα
υπάρχει στην κύρωση του νοµοσχεδίου- αλλά και τη δυνατότητα
εκκίνησης µιας γόνιµης συζήτησης για τα πραγµατικά σπουδαία
της χώρας που υπάρχουν έξω από αυτήν την Αίθουσα. Και η
χώρα βοά. Ακούτε; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο επόµενος οµι-

λητής είναι ο κ. Ανδρέας Νικολακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία και αµέσως µετά ο κ. Βασίλης Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Επαναλαµβάνω ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µπορούν
να πάρουν τον λόγο σιγά-σιγά. 

Κύριε Νικολακόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δικαιοσύνη

ως βασικός πυλώνας του δηµοκρατικού πολιτεύµατος συµβάλλει
όχι µόνο στη διασφάλιση της εύρυθµης λειτουργίας του αλλά
και στην κοινωνική ειρήνη και στην ασφάλεια των πολιτών. 

Η ασφάλεια των πολιτών απέναντι σε κάθε είδους εγκληµατική
δραστηριότητα αποτελεί προτεραιότητα για την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας ως προϋπόθεση της άσκησης των συνταγµα-
τικών ελευθεριών των πολιτών. Για τον σκοπό αυτό λαµβάνει µια
σειρά από νοµοθετικές πρωτοβουλίες, όπως η σηµερινή, αλλά
και ενισχύει διαρκώς την Ελληνική Αστυνοµία. 

Θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ει-
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σέλθω στα θέµατα του παρόντος σχεδίου νόµου, να αναφερθώ
στις επιτυχίες που κατέγραψε το τελευταίο χρονικό διάστηµα η
Ελληνική Αστυνοµία. Δεν αναφέροµαι µόνο στην εξιχνίαση του
αποτρόπαιου εγκλήµατος στα Γλυκά Νερά αλλά και άλλων εγ-
κληµατικών ενεργειών του οργανωµένου εγκλήµατος, υποθέσεις
που απασχόλησαν το πανελλήνιο το τελευταίο χρονικό διάστηµα,
αλλά και στην εξιχνίαση της κλοπής και την ανάκτησης κορυ-
φαίων έργων τέχνης µε τεράστια οικονοµική αξία αλλά και µε τε-
ράστιο συµβολισµό για τον ελληνικό λαό. 

Θα πρέπει να αναφερθώ, όµως, και στη σύλληψη του φυγό-
ποινου υπαρχηγού της εγκληµατικής οργάνωσης «Χρυσή Αυγή»
και πρώην Βουλευτή Χρήστου Παππά. Πρόκειται για µία σύλ-
ληψη η οποία δεν έχει να κάνει µόνο µε την επιχειρησιακή επάρ-
κεια της Ελληνικής Αστυνοµίας, αλλά είναι ιδιαίτερα σηµαντική,
γιατί µε αυτή έκλεισε ένας κύκλος που τραυµάτισε τη χώρα. Με
τη σύλληψη του Χρήστου Παππά από την ΕΛΑΣ έκλεισε το κεφά-
λαιο της εγκληµατικής οργάνωσης «Χρυσή Αυγή». Ειδικά σε µια
χώρα όπως η Ελλάδα που πλήρωσε βαρύ φόρο αίµατος στον να-
ζισµό και τον φασισµό το οριστικό τέλος τέτοιων ολοκληρωτικών
ιδεολογιών αποτελεί ένα βήµα εξέλιξης για την Ελληνική Δηµο-
κρατία, ένα βήµα για µια πιο δίκαιη και πιο δηµοκρατική κοινωνία. 

Για ακόµα µια φορά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η οποία µε
µικροψυχία και µεµψιµοιρία προσπάθησε να εκµεταλλευτεί κά-
ποιες εγκληµατικές δραστηριότητες και να αντλήσει πολιτικά επι-
χειρήµατα ακυρώνοντας την τεράστια προσπάθεια της
Ελληνικής Αστυνοµίας, διαψεύδεται. Δραστηριότητες οι οποίες,
δυστυχώς, συνέβαιναν σε µεγαλύτερο βαθµό στο παρελθόν,
όπως δείχνουν τα επίσηµα στατιστικά στοιχεία, και δυστυχώς
συµβαίνουν και σήµερα. Ας δώσει, τουλάχιστον, η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση συγχαρητήρια στην Ελληνική Αστυνοµία και στην πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου για αυτές τις επιτυχίες, µε τον ίδιο
τρόπο που µέχρι τώρα ασκούσε µίζερη και σκληρή κριτική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προσπάθεια για την καταπο-
λέµηση του εγκλήµατος πρέπει να είναι διαρκής και αναµφίβολα
δεν αφορά µόνο την καταστολή αλλά και την πρόληψη και την
ύπαρξη του κατάλληλου νοµοθετικού πλαισίου, το οποίο δεν θα
λειτουργεί µόνο τιµωρητικά αλλά και αποτρεπτικά. Σε αυτό το
πλαίσιο κινείται και το σχέδιο νόµου που καλούµαστε να συζητή-
σουµε και να ψηφίσουµε σήµερα, µε το οποίο ενσωµατώνεται
στην ελληνική νοµοθεσία σχετική ευρωπαϊκή οδηγία του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου, σχετικά µε την καταπολέµηση της νοµιµο-
ποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες. 

Εκσυγχρονίζεται, επικαιροποιείται και εξορθολογίζεται η σχε-
τική νοµοθεσία, µε σκοπό να ευθυγραµµιστεί µε τις πρόσφατες
νοµοθετικές και νοµολογικές εξελίξεις σε εγχώριο και ευρωπαϊκό
επίπεδο και να καταστεί δυνατή η αποτελεσµατικότερη και ταχύ-
τερη διασυνοριακή συνεργασία µεταξύ των αρµόδιων αρχών. 

Δηµιουργείται ένα σαφές και δίκαιο νοµοθετικό πλαίσιο για την
αντιµετώπιση των δραστών των εγκληµάτων νοµιµοποίησης εσό-
δων από εγκληµατική δραστηριότητα, στους οποίους επιβάλλον-
ται αναλογικές και αποτρεπτικές ποινές και τίθενται σαφείς
προϋποθέσεις δέσµευσης και δήµευσης των περιουσιών που
προέρχονται άµεσα ή έµµεσα από εγκληµατική δράση. 

Δεν απαριθµούνται µόνο οι εγκληµατικές δραστηριότητες από
τις οποίες προέρχεται η προς νοµιµοποίηση περιουσία αλλά επι-
καιροποιούνται και τα εγκλήµατα µε βάση τις αλλαγές του Ποι-
νικού Κώδικα συµπεριλαµβανοµένων και των νέων αδικηµάτων. 

Η κατανοµή των εγκληµατικών δραστηριοτήτων γίνεται σε κα-
τηγορίες, εκ των οποίων οι είκοσι πρώτες περιλαµβάνουν συγ-
κεκριµένα εγκλήµατα όπως η εγκληµατική οργάνωση, οι
τροµοκρατικές πράξεις, η δωροληψία και άλλα, ενώ η τελευταία
περίπτωση είναι γενικότερη και περιλαµβάνει κάθε άλλο έγκληµα
που τιµωρείται µε ποινή στερητική της ελευθερίας από το οποίο
προκύπτει περιουσιακό όφελος, γεγονός που σηµαίνει ότι στα
ανωτέρω εγκλήµατα περιλαµβάνεται κάθε κακούργηµα ή πληµ-
µέληµα που δεν προβλέπεται ειδικά στον κατάλογο των βασικών
αδικηµάτων του άρθρου 5 του σχεδίου νόµου, και υπό συγκεκρι-
µένες προϋποθέσεις µπορεί να αποτελέσει το βασικό αδίκηµα
της νοµιµοποίησης. 

Παράλληλα, αναδιαµορφώνονται τα προβλεπόµενα πλαίσια
ποινών, έτσι ώστε να είναι δίκαιες, αναλογικές και αποτρεπτικές,

ενώ διαµορφώνεται ένα σύγχρονο πλαίσιο δήµευσης και δέσµευ-
σης του εγκληµατικού προϊόντος το οποίο συµβαδίζει µε τα προ-
βλεπόµενα στον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, µε λήψη µέριµνας
για την επαρκή προστασία των δικαιωµάτων, των ζηµιωθέντων και
των τρίτων. Διαµορφώνεται έτσι ένα συµπαγές πλέγµα ποινικής
αντιµετώπισης των δραστών της νοµιµοποίησης εσόδων από εγ-
κληµατικές δραστηριότητες, το οποίο καλύπτει επαρκώς όλα τα
ουσιαστικά και δικονοµικά ζητήµατα που συνδέονται µε το αδί-
κηµα αυτό. Διασφαλίζεται έτσι η διαφάνεια των θεσµών, η σωστή
και δίκαιη µεταχείριση των δραστών και παράλληλα, τονώνεται η
εµπιστοσύνη των πολιτών στην ορθή απονοµή δικαιοσύνης. 

Σηµαντικές είναι και οι διατάξεις που ρυθµίζουν ζητήµατα κα-
τανοµής της δικαστικής ύλης µεταξύ των διοικητικών δικαστη-
ρίων, αφού σύµφωνα µε στατιστικά στοιχεία προκύπτει η
ανισοµερής κατανοµή, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν σοβαρές
δυσλειτουργίες και σοβαρή καθυστέρηση στην απονοµή της δι-
καιοσύνης. Γίνεται ορθολογικότερη κατανοµή υποθέσεων µεταξύ
των διοικητικών δικαστηρίων, ενώ παράλληλα αυξάνονται οι ορ-
γανικές θέσεις των δικαστών των τακτικών διοικητικών δικαστη-
ρίων από την 1η Σεπτεµβρίου του 2021. Οι προβλέψεις αυτές
συµβάλλουν ουσιαστικά στην επιτάχυνση της διοικητικής δικαιο-
σύνης καθώς και στη διευκόλυνση των πολιτών στην αναζήτηση
δικαστικής προστασίας. 

Το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί, λοιπόν, σηµαντικό βήµα για
την ελληνική δικαιοσύνη, καθώς ενισχύει την εµπιστοσύνη της
κοινωνίας στον θεσµό, λειτουργεί υπέρ του κοινωνικού συνόλου
και αποτελεί µέρος του µεταρρυθµιστικού προγράµµατος της
Κυβέρνησης που όχι µόνο δεν εγκαταλείφθηκε µέσα στην απρό-
βλεπτη πανδηµική κρίση αλλά ενισχύεται µε ταχύτατους ρυθ-
µούς. 

Η Κυβέρνηση έχει επενδύσει σε αυτήν την ανοδική πορεία, γε-
γονός που γίνεται αντιληπτό και από την εισαγωγή της δικαιοσύ-
νης στο Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και τον
εκσυγχρονισµό της παράλληλα µε τον εκσυγχρονισµό της δηµό-
σιας διοίκησης και την ενίσχυση της διαφάνειας σε όλες τις εκ-
φάνσεις της κρατικής λειτουργίας, που έχουν ως τελικό
αποδέκτη τον πολίτη. Το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται να συµ-
βάλλει στην εξέλιξη της δικαιοσύνης και στην προσαρµογή της
στις σύγχρονες ανάγκες προς το συµφέρον όλων των πολιτών. 

Σας καλώ, λοιπόν, να ψηφίσουµε το παρόν σχέδιο νόµου.
Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Νικολακόπουλε και για την τήρηση του χρόνου. 

Παρακαλείται τώρα ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ
να λάβει τον λόγο και αµέσως µετά το λόγο θα πάρει ο κ. Δηµο-
σχάκης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νοµιµοποί-

ηση εσόδων, ξέπλυµα µαύρου χρήµατος, είναι από τους νόµους
ο οποίος αποτέλεσε αντικείµενο έντονων διαφωνιών στην πράξη
τη δικαστηριακή. Είναι ένας νόµος, από το 1995 ο πρώτος νόµος,
ο οποίος αντιµετώπισε πολλές δυσχέρειες από τους ερµηνευτές
του. Κατά την άποψή µου, οι δυσχέρειες αυτές οφείλονταν στις
λάθος νοµοθετικές επεµβάσεις, σε κάποιες πρόχειρες νοµοθετι-
κές παρεµβάσεις.

Τι είναι το ξέπλυµα µαύρου χρήµατος, η νοµιµοποίηση εσόδων
από εγκληµατική δραστηριότητα; Σύµφωνα µε τις ευρωπαϊκές
συνθήκες, οι οποίες ξεκίνησαν από το 1995 και συνεχίζονται,
σύµφωνα µε τις οδηγίες τις οποίες είµαστε υποχρεωµένοι να εν-
σωµατώσουµε, είναι εγκληµατική δραστηριότητα η οποία περι-
γράφεται που αφορά δράστη ή δράστες που τελούν κύρια,
βασικά, κρίσιµα αδικήµατα, συµµετέχουν αυτοί οι δράστες σε µια
οργανωµένη οµάδα η οποία έχει σκοπό να προσθέσει ακόµη
έναν αρµό στην ενίσχυση της διεισδυτικότητας -αυτό είναι το πιο
σηµαντικό- για τον έλεγχο της οικονοµίας και της εξουσίας, είτε
η οικονοµία είναι τοπική είτε είναι εθνική είτε η εξουσία είναι το-
πική είτε είναι εθνική. Με ποιον τρόπο; Με την προσπάθεια η πε-
ριουσία η οποία προέρχεται από συγκεκριµένη εγκληµατική
δραστηριότητα να γίνει νόµιµη, επενδυόµενη αυτή σε νόµιµους
τοµείς της οικονοµίας. 
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Ο ν.3691/2008 ήρθε, και µε αυτόν τον νόµο κάθε αξιόποινη
πράξη η οποία είχε ένα οικονοµικό αποτέλεσµα θα µπορούσε να
είναι και νοµιµοποίηση εσόδων, θα µπορούσε να είναι και ξέ-
πλυµα µαύρου χρήµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµβαίνει το εξής παράδοξο. Η
χώρα µας, κινούµενη, δυστυχώς, στα όρια της διεθνούς νοµιµο-
ποίησης, µη αντιλαµβανόµενη και αδυνατώντας να συλλάβει την
αληθινή εκδοχή του ξεπλύµατος µαύρου χρήµατος διεύρυνε τη
βάση του αδικήµατος, δηµιούργησε µια ποινική ύλη, ώστε να
µπορεί εκπροσώπως να λέει στους ευρωπαϊκούς θεσµούς, κοι-
τάξτε πόσες καταδίκες έχουµε για νοµιµοποίηση εσόδων από εγ-
κληµατική δραστηριότητα. Το θέλει, όµως, αυτό πραγµατικά ο
νοµοθέτης; 

Δεν είναι τυχαίο ότι τα πιο κρίσιµα προβλήµατα που αντιµετώ-
πισε ο νόµος, ήταν αν ο δράστης του βασικού εγκλήµατος µπο-
ρεί να είναι ίδιος µε τον δράστη του ύστερου, του επόµενου
αδικήµατος. Ποιο είναι το έννοµο αγαθό; Αναρωτηθήκατε ποτέ,
τουλάχιστον οι νοµικοί, που προσβάλλεται µε αυτά τα δύο αδι-
κήµατα; Είναι το ίδιο ή είναι διαφορετικό; Όλα αυτά τα αντιµε-
τώπισε η νοµολογία. Και είναι κρίµα να µη λαµβάνεται υπ’ όψιν
σπουδαία και πλούσια νοµολογία, τουλάχιστον αρεοπαγιτική, για
τη διαµόρφωση των σχετικών νοµοθετηµάτων.

Έχουµε αφ’ ενός τα βασικά εγκλήµατα, από τα οποία τουλά-
χιστον ο ερµηνευτής του δικαίου µπορεί να αντλήσει κάποια ση-
µαντικά πράγµατα, κι έχουµε την περίπτωση ΚΑ’, κάθε αξιόποινη
πράξη που απειλείται µε ποινή στερητική της ελευθερίας και έχει
οικονοµικό αποτέλεσµα, συνεπώς όλα τα αδικήµατα τα οποία
έχουν οικονοµικό αποτέλεσµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Αυτό είχε ως αποτέλεσµα να ξεφυτρώνουν µαζί µε τις αξιόποι-
νες πράξεις ως συνοδευτικά αδικήµατα το αδίκηµα της νοµιµο-
ποίησης εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα.

Η έννοια ο σκοπός των ευρωπαϊκών συνθηκών τις οποίες εν-
σωµατώνουµε, έχω την εντύπωση ότι δεν είναι αυτός. Να σας πω
ένα παράδειγµα, κύριε Υπουργέ: Μικροµεσαίος επιχειρηµατίας
οφείλει στην εφορία από µη καταβολή ΦΠΑ -έχει τελέσει, συνε-
πώς, το αδίκηµα της µη καταβολής χρεών στο δηµόσιο- και ταυ-
τόχρονα κάνει δωρεά στο γιό του µία µοτοσυκλέτα. Θα
µπορούσε ή όχι να θεωρηθεί νοµιµοποίηση εσόδων από εγκλη-
µατική δραστηριότητα, εφόσον έχει τελέσει το αδίκηµα το βα-
σικό το οποίο τυποποιείται στον νόµο;

Εδώ είναι αξιοσηµείωτο να πούµε το εξής: Το 1998, κυρώθηκε
η Σύµβαση για το Στρασβούργο. Σε αυτή τη σύµβαση, κύριε
Υπουργέ -και διορθώστε µε, δεν γνωρίζω τη συνέχεια- η χώρα
µας διατήρησε επιφύλαξη σύµφωνα µε το άρθρο 6. Τι έλεγε αυτή
η επιφύλαξη; Ότι εγώ ως χώρα θεωρώ ως βασικά εγκλήµατα
αυτά και µόνο που περιγράφονται στον αρχικό νόµο του 1995
στο άρθρο 1. Αυτή η επιφύλαξη κοινοποιήθηκε στο Γενικό Γραµ-
µατέα του Συµβουλίου της Ευρώπης και απέκτησε ισχύ εθνικού
νόµου. Δεν γνωρίζω εάν έγινε άρση αυτής της επιφύλαξης. 

Αυτό γιατί το λέω; Αν ο κατάλογος των αδικηµάτων, κύριε
Υπουργέ, αυξάνεται ή και µειώνεται, ουσιαστικά θα έχουµε αλ-
λοίωση αυτής της επιφύλαξης.

Προβληµατική είναι και η περίπτωση για τα αδικήµατα της πα-
ραγράφου 1, καταδίκη χωρίς ταυτοποίηση των δραστών. Κύριε
Υπουργέ, παραβιάζεται µια βασική αρχή του Ποινικού Δικαίου,
το τεκµήριο αθωότητας. Όχι µε προχειρότητες. Τουλάχιστον λά-
βετε υπ’ όψιν σοβαρά τη νοµολογία των ανωτάτων δικαστηρίων,
ότι πρέπει να προσδιορίζεται επακριβώς ο χρόνος και το πρό-
σωπο του δράστη στην περίπτωση πια της προηγούµενης εγκλη-
µατικής δραστηριότητας. 

Κύριε Υπουργέ, τους δικηγόρους τους έχετε ξεχάσει. Και όχι
απλά τους έχετε ξεχάσει, αλλά η συµπεριφορά της Κυβέρνησης
απέναντι στο δικηγορικό σώµα, στον πρώτο επιστηµονικό σύλ-
λογο της χώρας µας, είναι παντελώς απαξιωτική και προσβλη-
τική. Εκτός από το πενιχρό επίδοµα των 600 ευρώ, τίποτα
παραπάνω. Είναι πολύ λίγοι οι δικηγόροι που έχουν ενταχθεί
στην επιστρεπτέα προκαταβολή. Γιατί τέτοια απαξιωτική συµπε-
ριφορά για τους δικηγόρους; Και να θυµίσουµε ότι οι δικηγόροι
έκλεισαν τα δικαστήρια µε κρατική εντολή. Άρα εξ αντικειµένου,

λόγω της καραντίνας, δεν µπορούσαν να δουλέψουν.
Και µια υπενθύµιση: Τι γίνεται µε την ενεργειακή υποβάθµιση

του Δικαστικού Μεγάρου Λάρισας; Συµπληρώνονται δύο χρόνια
από τις εξαγγελίες σας µέσα στη Λάρισα. Πού βρίσκεται αυτό το
έργο; 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας από τον ακριτικό Έβρο κ. Ανα-
στάσιος Δηµοσχάκης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαρι-
στώ πολύ. Ανταποκρίνεστε, σε µεγάλο βαθµό, σε ό,τι αφορά την
αγάπη που έχετε για τον Έβρο και ορθώς οι Εβρίτες σάς εκτι-
µούν και σάς αγαπούν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπληρώθηκαν χθες δύο χρό-
νια από τη νικηφόρο εκλογική διαδικασία του 2019, όταν η Νέα
Δηµοκρατία, η µεγάλη παράταξή µας, και ο Πρόεδρός µας Κυ-
ριάκος ο Μητσοτάκης, πήρε ξεκάθαρη εντολή για να βγάλει τη
χώρα από τη δίνη της απαξίωσης, δύο χρόνια που σηµαδεύτηκαν
από κρίσιµες καταστάσεις, τις οποίες η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας αντιµετώπισε επιτυχώς, αποκαθιστώντας την εµπιστο-
σύνη των πολιτών και τη διεθνή εικόνα της χώρας.

Στο µέτωπο της πανδηµίας, σε αυτόν τον ακήρυχτο πόλεµο,
µε άγνωστο τον αντίπαλο, υπάρχουν σηµαντικά περιθώρια βελ-
τίωσης του ποσοστού των εµβολιασµών στους πολίτες. Αυτό µας
απασχολεί όλους. Η επιχείρηση «ελευθερία» υπήρξε στο σχεδια-
σµό και την εφαρµογή της υποδειγµατική προσφέροντας το µέ-
γιστο εργαλείο για την επιστροφή στην κανονικότητα, το εµβόλιο
κατά της COVID-19. 

Εκτιµώ, κύριοι Υπουργοί, ότι οι πρωταγωνιστές, που µπορούν
να διασκεδάσουν την επιφύλαξη και τον ενδεχόµενο φόβο εκεί-
νων των συµπολιτών µας, οι οποίοι δεν έχουν προσέλθει ακόµα
στα εµβολιαστικά κέντρα, είναι η ιατρική κοινότητα, ο οικογενει-
ακός γιατρός, ο γιατρός εργασίας, ο γιατρός υπηρεσίας, ο για-
τρός της υπαίθρου. Αυτά είναι τα πρόσωπα εµπιστοσύνης, είναι
οι καθοδηγητές γνώµης επί του ζητήµατος. Η καθοδήγησή τους,
η ενηµέρωση του κόσµου, η εµπιστοσύνη, που έχουν χτίσει µε
τους ασθενείς τους µπορούν να συµβάλουν τα µέγιστα στο να
βγούµε οριστικά από την πανδηµία.

Τώρα επί του νοµοσχεδίου. Το παρόν σχέδιο νόµου αποτυπώ-
νει, κύριε Υπουργέ, την προσπάθεια της σηµερινής Κυβέρνησης
και του Υπουργείου σας να καταστήσετε το νοµικό σύστηµα της
χώρας θωρακισµένο και αποτελεσµατικό. Ενισχύει το νοµικό
οπλοστάσιο του Έλληνα δικαστή και οργανώνει καλύτερα τις
αδυναµίες της διοικητικής οργάνωσης των δικαστηρίων και των
αρχών επιβολής του νόµου προκειµένου να αντιµετωπιστεί το ορ-
γανωµένο διεθνές έγκληµα, ένα ζήτηµα µείζονος σηµασίας που
απασχολεί διαχρονικά την ελληνική κοινωνία, την ευρωπαϊκή και
την παγκόσµια. 

Η χώρα µας, όµως, ανήκει στη µεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια
και εναρµονίζεται µε τους ευρωπαϊκούς κανόνες. Ανταποκρινό-
µαστε στις εξελίξεις, που έχουν επέλθει στην νοµολογία το τε-
λευταίο χρονικό διάστηµα σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο µε
την ενσωµάτωση της ενωσιακής οδηγίας, που επιδιώκεται η ανα-
διαµόρφωση και ενδυνάµωση του υφιστάµενου θεσµικού πλαι-
σίου για την καταπολέµηση της νοµιµοποίησης εσόδων από
εγκληµατικές δραστηριότητες. Επικαιροποιούµε τον κατάλογο
των βασικών αδικηµάτων, που αφορούν στη νοµιµοποίηση των
εσόδων από τέτοιου είδους δραστηριότητες, οι οποίες διαρκώς
εξελίσσονται και οι οποίες πλήττουν την αξιοπιστία των χωρών,
διαβρώνουν την κοινωνία και προκαλούν ζητήµατα διαφθοράς
και µαύρου χρήµατος από παράνοµες δραστηριότητες, ενώ, ταυ-
τόχρονα, αναµορφώνεται το πλαίσιο των ποινών και των κυρώ-
σεων, προκειµένου να υπάρχει ευθυγράµµιση µε τον Ποινικό
Κώδικα και τον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας.

Διασφαλίζεται επαρκέστερα η διασυνοριακή, διακλαδική και
διυπηρεσιακή  συνεργασία, µε στόχο την αποτελεσµατικότητα
του κράτους, µε µεγαλύτερη ταχύτητα και µε την τήρηση των δι-
κονοµικών εγγυήσεων προκειµένου να πετύχει σε όλα. Χαρακτη-
ριστικά, εµπλουτίζεται ο κατάλογος µε περισσότερες αξιόποινες
πράξεις όπως είναι τα εγκλήµατα της διασυνοριακής απάτης µε
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τον ΦΠΑ, τα οποία βλέπουµε στην ακριτική περιοχή του Έβρου
και εγκλήµατα για την ποινική προστασία των συµφερόντων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι η φύση των αδικηµάτων έχει έντονα
στοιχεία διασυνοριακής αξιολόγησης και τέλεσης, η δυνατότητα
που δίνεται στις εισαγγελικές και δικαστικές Αρχές να µπορούν
να αξιολογούν νοµικά το κράτος-µέλος και µε βάση τον Ποινικό
Κώδικα και την ποινική νοµοθεσία τη δική µας τα αδικήµατα που
έχουν τελεστεί στην αλλοδαπή και πλήττουν τα συµφέροντα του
κράτους-µέλους, είναι πολύ σηµαντική. Προβλέπεται ξεκάθαρα,
πλέον, ότι στον κατάλογο των βασικών αδικηµάτων συµπεριλαµ-
βάνεται και κάθε άλλο έγκληµα που τιµωρείται µε ποινή στερη-
τική της ελευθερίας, από το οποίο προκύπτει περιουσιακό
όφελος, δηλαδή και τα κακουργήµατα και τα πληµµελήµατα αν
χρειαστεί. Συνεπώς, σε καµµία περίπτωση, δεν θα είναι ούτε µι-
κρότερες, αλλά ούτε ελαφρύτερες, όπως ισχυρίζεται ανυπό-
στατα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Με την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία, λοιπόν, επιλύονται
µείζονα θέµατα, µείζονα ζητήµατα µεταξύ των κρατών διασφα-
λίζοντας την απαιτούµενη διαφάνεια και καθαρότητα. Κρίνω απο-
λύτως απαραίτητο το παρόν σχέδιο νόµου να πλαισιωθεί και από
ένα θεσµικό πλαίσιο, κύριε Υπουργέ, για τη χρήση των κρυπτο-
νοµισµάτων, τόσο σε επίπεδο Ευρώπης όσο και σε διεθνές επί-
πεδο. Είναι µονόδροµος.

Είναι γνωστό στις αρµόδιες αρχές ότι το οργανωµένο έγκληµα
συχνά επιλέγει συνειδητά τα ηλεκτρονικά νοµίσµατα εναλλακτικά
του τραπεζικού συστήµατος ως ένα µέσο για τη νοµιµοποίηση
εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες. Το θολό και ανεξέ-
λεγκτο τοπίο των κρυπτονοµισµάτων προσφέρεται ιδανικά για το
ξέπλυµα παράνοµων εσόδων, καθώς οι διαδροµές µετατροπής
και εξαργύρωσης παραµένουν ασαφείς. 

Παράλληλα, στο πλαίσιο ελέγχου της προέλευσης των εσό-
δων, αλλά και την εκτέλεση ενεργειών δέσµευσης, δήµευσης πε-
ριουσιακών στοιχείων από το κράτος θα συνέβαλε
αποτελεσµατικά ένα πλήρες και ενηµερωµένο Περιουσιολόγιο.
Είναι απαραίτητη µια βάση δεδοµένων, που θα περιλαµβάνει
αναλυτικά και τα κινητά περιουσιακά στοιχεία, προκειµένου να
ελέγχεται η πηγή προέλευσής τους, αλλά και να δεσµεύονται
όταν ο νόµος αποφασίζει σχετικά. Είναι καιρός, γιατί τώρα πλέον,
έχουµε και τη µετεξέλιξη του κράτους µας και σε ψηφιακό και
αυτό είναι ένα πολύ χρήσιµο εργαλείο γι’ αυτό που προείπα. 

Είναι κατανοητό και σαφές ότι η προσέλκυση ρευστότητας
αποτελεί ζωτικής σηµασίας στόχο για κάθε τράπεζα, ωστόσο ο
στόχος αυτός δεν θα πρέπει να αποτελεί άλλοθι για ελαστικό-
τητα στην εφαρµογή των οδηγιών, που σχετίζονται µε την προ-
έλευση των καταθέσεων. Θα πρέπει, πολίτες και τραπεζικά
στελέχη να συµµορφώνονται µε τους κανόνες, οι οποίοι σχετί-
ζονται µε τη µεταφορά κεφαλαίων και την επαρκή τεκµηρίωση
της προέλευσης αυτών. Νοµίζω ότι είναι καιρός να δηµιουργή-
σουµε όλο το περιβάλλον της απόλυτης εµπιστοσύνης και της
συνεργασίας σε αυτά τα δύο επίπεδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή Κυβέρνηση έχει ήδη
κάνει σηµαντικά βήµατα, προκειµένου να καταστεί η χώρα ένα
διαφανές και λειτουργικό κράτος δικαίου. Και µάλιστα µε την πα-
ρουσία δύο εξαίρετων επιστηµόνων, τον Υπουργό και τον Υφυ-
πουργό, ψηφίστηκε νέος κώδικας δικαστικών υπαλλήλων,
έρχονται, απ’ ό,τι µου απαντήσατε, κύριε Υπουργέ, στο πλαίσιο
του κοινοβουλευτικού ελέγχου, αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα,
προκειµένου να αποτελέσει ανάχωµα στην εγκληµατικότητα και
να θωρακιστεί η ελληνική κοινωνία. Σε αυτή την προσπάθεια εν-
τάσσεται και το παρόν σχέδιο νόµου, το οποίο και υπερψηφίζω.

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-
ώργιος Καµίνης από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η προς ενσωµάτωση οδηγία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

εξειδικεύει προβλέψεις του πρωτογενούς Ενωσιακού Δικαίου και
ειδικότερα την παράγραφο 1 του άρθρου 83 της Συνθήκης για
τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το άρθρο αυτό αφορά
τη θέσπιση των ελάχιστων κανόνων για τον ορισµό των ποινικών

αδικηµάτων και των κυρώσεων στους τοµείς της ιδιαιτέρως σο-
βαρής εγκληµατικότητας µε διασυνοριακή διάσταση, όπως εν
προκειµένω είναι το ξέπλυµα χρήµατος. 

Τόσο το πρωτογενές όσο και το παράγωγο Ενωσιακό Δίκαιο
εντάσσονται στον χώρο ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης
των άρθρων 67 και επόµενα της Συνθήκης για τη Λειτουργία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πρόκειται για έναν χώρο, που κατ’ εξοχήν
συνδυάζει ή µάλλον αποβλέπει στην εκπλήρωση δύο θεµελιωδών
στόχων. Από τη µία πλευρά, να εξασφαλίζεται η δυνατότητα σε
όλους τους πολίτες των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
να κυκλοφορούν ελεύθερα στην επικράτειά της, χωρίς να υπό-
κεινται σε ελέγχους στα εσωτερικά σύνορα. Από την άλλη όµως,
να αντιµετωπίζονται οι σοβαροί κίνδυνοι, που προκύπτουν από
αυτήν την ελευθερία και τις άλλες που κατοχυρώνονται στο δί-
καιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εποµένως και σύµφωνα µε τη θε-
µελιώδη αρχή της επικουρικότητας τόσο ο ενωσιακός όσο και ο
εθνικός νοµοθέτης υποχρεούνται να µεριµνούν, ώστε οι κίνδυνοι
που ανακύπτουν από εγκλήµατα µε έντονη διασυνοριακή διά-
σταση να αντιµετωπίζονται µε τη µεγαλύτερη δυνατή νοµοθετική
εναρµόνιση και στο πεδίο του ουσιαστικού ποινικού δικαίου.

Ετέθησαν στη διάθεσή µας προ ηµερών τα στατιστικά στοιχεία
από την ετήσια έκθεση της EUROJUST για το έτος 2020. Οι νέες
υποθέσεις που απασχόλησαν τη EUROJUST στον τοµέα της νο-
µιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες για το
έτος αυτό είναι πεντακόσιες ενενήντα πέντε, ενώ αυτές που εκ-
κρεµούν από προηγούµενα έτη ανέρχονται σε οκτακόσιες εξήντα
πέντε, σύνολο χίλιες τετρακόσιες υποθέσεις. Καταλαµβάνουν οι
υποθέσεις αυτές τη δεύτερη θέση, µετά τις υποθέσεις υπεξαί-
ρεσης και απάτης. Συνεπώς οι πρωτοβουλίες προς την κατεύ-
θυνση καταπολέµησης αυτής ειδικά της µορφής
εγκληµατικότητας έχουν, όχι µόνο επίκαιρο χαρακτήρα, αλλά και
επείγοντα. 

Επί της αρχής, εµείς υπερψηφίζουµε την ενσωµάτωση των
ενωσιακών οδηγιών στην ελληνική έννοµη τάξη, πόσω µάλλον
οδηγίες όπως η προκείµενη, που εξοπλίζουν τις εθνικές έννοµες
τάξεις µε αναγκαία θεσµικά εργαλεία καταπολέµησης περίπλο-
κων εγκληµατικών δραστηριοτήτων, όπως είναι το ξέπλυµα χρή-
µατος. Όµως δεν αρκεί αυτό. Η ελληνική πολιτεία οφείλει να
εµπλουτίσει το θεσµικό πλέγµα µηχανισµών, υπηρεσιών και των
ελέγχων όλων αυτών που επιφορτίζονται µε αυτό το ιδιαίτερα
απαιτητικό έργο και εν προκειµένω θα έλεγα την Αρχή Καταπο-
λέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δραστη-
ριότητες. 

Στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της η αρχή οφείλει να επιδιώξει
την ενισχυµένη συνεργασία µε άλλες αντίστοιχες αρχές των κρα-
τών-µελών παράλληλα και συµπληρωµατικά µε τη δικαστική και
αστυνοµική συνεργασία. Θα ήταν ευχής έργο, να δηµιουργηθεί
κάποτε ένας πανευρωπαϊκός οργανισµός οµπρέλα µε τη συµµε-
τοχή της EUROJUST, της EUROPOL, της OLAF και άλλων
αρχών, που όλες αυτές, συντονισµένα θα καταπολεµούν τις ποι-
κίλες πτυχές του διασυνοριακού εγκλήµατος.

Στα ειδικότερα ζητήµατα του νοµοσχεδίου αναλυτική ήταν η
παρουσίαση των θέσεων του Κινήµατος Αλλαγής από την ειδική
αγορήτρια κ. Νάντια Γιαννακοπούλου. Ας µου επιτραπεί µία εν-
δεικτική σταχυολόγηση. Κατ’ αρχάς είναι στη σωστή κατεύθυνση
η κωδικοποίηση και επικαιροποίηση των βασικών αδικηµάτων για
τα οποία προβλέπεται επιπλέον η νοµιµοποίηση εσόδων από πα-
ράνοµες δραστηριότητες στο άρθρο 5 του σχεδίου νόµου µε την
επιφύλαξη βεβαίως των πράξεων που διενεργούνται στον χρη-
µατοπιστωτικό τοµέα. 

Ο αρµόδιος Υφυπουργός δεσµεύτηκε στην επιτροπή ότι θα
λάβει υπ’ όψιν παρατηρήσεις, που εκφράστηκαν και από εµάς,
ειδικότερα από τον Βουλευτή κ. Χάρη Καστανίδη, και ελπίζουµε
να γίνει επαναφορά της περιπτώσεως δ’ του άρθρου 10 του
ν.4557. Επίσης θα πρέπει να δείτε, κύριε Υπουργέ, µε ιδιαίτερη
προσοχή κατά πόσο η περίπτωση κα’ του άρθρου 5 του νοµο-
σχεδίου ανταποκρίνεται ή όχι στο ρυθµιστικό πεδίο της προς εν-
σωµάτωση οδηγίας. 

Προς τη θετική κατεύθυνση είναι και η πρόβλεψη προηγούµε-
νης γνώσης του τρίτου για τη δέσµευση της περιουσίας του στο
άρθρο 7, η οποία πρέπει να δικαιολογείται ειδικά στη δικαστική
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απόφαση. Συµφωνώ µε την παρατήρηση που περιέχεται στο
υπόµνηµα της Ένωσης Ελλήνων Ποινικολόγων και αφορά τον
δυσανάλογο χαρακτήρα της επ’ αόριστον δέσµευσης της κινη-
τής και ακίνητης περιουσίας του κατηγορουµένου. Όπως µας
είπαν τόσο ο πρόεδρός της όσο και ο εκπρόσωπος της ολοµέ-
λειας των δικηγορικών συλλόγων, σήµερα βάσει του άρθρου 262
παρ.4 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας οι δυσµενείς συνέπειες
µιας τέτοιας δέσµευσης αίρονται αυτοδικαίως µετά την παρέ-
λευση πενταετίας, εάν δεν έχει εκδοθεί οριστική απόφαση ποινι-
κού δικαστηρίου σε πρώτο βαθµό.

Έτσι όπως προβλέπεται εδώ ο περιορισµός στην περιουσία
του κατηγορουµένου, κρίνεται δυσανάλογος και πιθανόν να γεν-
νήσει προβλήµατα, σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου και το πρώτο πρόσθετο πρωτόκολλο.

Θα ήθελα να τελειώσω µε µία παρατήρηση σε ό,τι αφορά την
έξαρση που εµφανίζει η πανδηµία και το θέµα των εµβολιασµών.
Δεν υπάρχει δικαίωµα απεριόριστο στο δίκαιό µας. Κάθε δι-
καίωµα είναι δεκτικό περιορισµού. Ο εµβολιασµός είναι υποχρε-
ωτικός. Άλλο είναι το ζήτηµα ότι δεν µπορεί κάποιος να
εξαναγκασθεί να εµβολιαστεί µε άσκηση φυσικής βίας. Αυτό
είναι βασανιστήριο. 

Όµως, δυσµενείς συνέπειες για την άρνηση να εµβολιαστεί
προβλέπονται και πιστεύω επιβάλλονται, τουλάχιστον στους χώ-
ρους εκείνους όπου δραστηριοποιούνται επαγγελµατίες ή δηµό-
σιοι λειτουργοί, κυρίως, µάλιστα, στον τοµέα της υγείας, που
έρχονται σε επαφή µε το κοινό. Νοµίζω ότι δεν έχουµε πια την
πολυτέλεια να ανεχθούµε τους διάφορους «ψεκασµένους» και
συνοµωσιολόγους. Θα πρέπει η πολιτεία να δράσει υπεύθυνα. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα σταµατήσουµε τη

ροή των συναδέλφων, γιατί ζήτησε να κάνει την οµιλία του ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Βιλιάρδος.

Κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα αναφερ-

θούµε µόνο επιγραµµατικά στο νοµοσχέδιο, αφού οι συνάδελφοί
µας τόσο στις Επιτροπές όσο και στην Ολοµέλεια το ανέλυσαν
µε κάθε λεπτοµέρεια. 

Σε γενικές γραµµές, πάντως, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία
σχετικά µε το ότι η νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δρα-
στηριότητες είναι κάτι που η Ελλάδα δεν έχει αντιµετωπίσει
σωστά ποτέ, µε τους εγκληµατίες να καταφέρνουν, σχεδόν πάν-
τοτε, να διαφεύγουν από τις επιβαρυντικές διατάξεις του συγκε-
κριµένου πλαισίου. 

Οι περισσότερες από τις σηµερινές τροποποιήσεις -ειδικά πολ-
λές από τις διατάξεις που εισάγονται για πρώτη φορά- είναι σε
µεγάλο βαθµό θετικές, αφού καλύπτουν σηµαντικά νοµοθετικά
κενά και µάλιστα, µε το σωστό τρόπο. Εντούτοις, υιοθετούνται
ορισµένες νέες διατάξεις, που ελαφρύνουν γενικά το πλαίσιο των
επιβαλλόµενων κυρώσεων στους εγκληµατίες, που νοµιµοποιούν
έσοδα από παράνοµες δραστηριότητες, ενώ το κυριότερο είναι
πως καταργούν τις ειδικές επιβαρυντικές διατάξεις για τους υπο-
τρόπους και για τα µέλη των τροµοκρατικών οργανώσεων. Δυ-
στυχώς δε, αντίστοιχες ευνοϊκές ρυθµίσεις εισάγονται και για
τους κατ’ επάγγελµα παρανοµούντες, καθώς επίσης για τα µέλη
εγκληµατικών οργανώσεων. 

Το γεγονός αυτό εντείνει το πρόβληµα της χώρας µας όσον
αφορά την κακή αντιµετώπιση στην εκτέλεση των ποινών, µε διά-
φορες χαριστικές ρυθµίσεις, που οδηγούν τελικά τους εγκληµα-
τίες εκτός φυλακών, στα σπίτια τους, πόσο µάλλον όταν το
νοµοσχέδιο είναι σε πολλά σηµεία του αόριστο, ενώ το σηµαντι-
κότερο στην πρόληψη και στην καταστολή των εγκληµατικών
πράξεων είναι η αυστηροποίηση των ποινών και όχι οι µειώσεις
του χρόνου κάθειρξης που διαπιστώσαµε σε πολλά άρθρα. 

Εν προκειµένω, όταν οι πιθανοί εγκληµατίες πειστούν πως, εάν
προβούν σε σοβαρό ποινικό αδίκηµα, θα µείνουν για πάντα στη
φυλακή, η παραβατικότητα θα µειωθεί σε µεγάλο βαθµό, κάτι
που δεν έχει συµβεί παρά το ότι υιοθετούµε συστηµατικά ευρω-
παϊκές οδηγίες. 

Σε µία πρόσφατη ακρόαση πάντως, υψηλόβαθµου δικαστή,

που έτυχε να βρεθούµε, όταν ρωτήθηκε η άποψή του για την ισό-
βια κάθειρξη σε περίπτωση διάπραξης σοβαρού εγκλήµατος,
απάντησε πως δεν συµφωνεί, επειδή έτσι ο εγκληµατίας δεν έχει
καµµία ελπίδα για το µέλλον του, κάτι που δεν είναι θετικό για
τον σωφρονιστικό χαρακτήρα που, κατά την άποψή του, πρέπει
να έχουν οι φυλακές. 

Εύλογα, λοιπόν, µας δηµιουργήθηκε η απορία σχετικά µε το
τι είδους σωφρονισµό µπορεί να περιµένει κανείς από έναν κατά
συρροή δολοφόνο ή ένοχο άλλου είδους σοβαρών εγκληµάτων,
πόσο µάλλον όταν υποτροπιάζει, όταν το επαναλαµβάνει δη-
λαδή, κάτι που ενδεχοµένως µπορεί να µας εξηγήσει ο Υπουργός
που έκρινε σκόπιµη τη µείωση των ποινών.

Τέλος, όσον αφορά το σύνολο του νοµοσχεδίου, ναι µεν εν-
σωµατώνεται στην ελληνική νοµοθεσία η ευρωπαϊκή οδηγία σχε-
τικά µε την καταπολέµηση της νοµιµοποίησης εσόδων από
παράνοµες δραστηριότητες µέσω του Ποινικού Δικαίου, αλλά
δεν διευκρινίζονται οι τρόποι καταπολέµησής της, έτσι ώστε να
καταστεί δυνατή η αποτελεσµατικότερη και ταχύτερη διασυνο-
ριακή συνεργασία µεταξύ των αρµόδιων αρχών των ευρωπαϊκών
κρατών. 

Από την άλλη πλευρά, όταν η ισχυρότερη οικονοµία της ηπεί-
ρου µας, η γερµανική, θεωρείται ως εκείνη µε τη µεγαλύτερη
αγορά µαύρου χρήµατος στην Ευρώπη, είναι δύσκολο να κατα-
νοήσουµε το νόηµα τέτοιων κοινοτικών οδηγιών, σηµειώνοντας
πως σύµφωνα µε έγκυρη γερµανική εφηµερίδα -που θα καταθέ-
σουµε στα Πρακτικά, αργότερα όλα µαζί- ο όγκος του ξεπλύµα-
τος µαύρου χρήµατος στη χώρα υπερβαίνει τα 100
δισεκατοµµύρια ευρώ ετήσια, χωρίς τις χρηµατοοικονοµικές συ-
ναλλαγές. 

Η Γερµανία βρίσκεται, επίσης, στην κορυφή της Ευρώπης
όσον αφορά τις απάτες, θυµίζοντας το Diesel Gate, που µόνο η
Ελλάδα δεν τόλµησε να ζητήσει αποζηµίωση. Επίσης, βρίσκεται
στην όγδοη θέση παγκοσµίως ως φορολογικός παράδεισος,
όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, όπως και µεταξύ των πρω-
ταθλητών της φοροδιαφυγής. 

Παρά το ότι η έκταση του ξεπλύµατος µαύρου χρήµατος στη
χώρα είναι τεράστια, το ρίσκο που έχουν οι εγκληµατίες να ανα-
καλυφθούν είναι ελάχιστο, κυρίως λόγω της νοµοθεσίας, όπως
για παράδειγµα, το φορολογικό απόρρητο για δικηγόρους και
συµβολαιογράφους, καθώς επίσης η ελλειµµατική δηµόσια διοί-
κηση. 

Ειδικότερα, όλα µαζί τα οµοσπονδιακά κρατίδια της χώρας των
ογδόντα εκατοµµυρίων ανθρώπων, απασχολούσαν µέχρι πρό-
σφατα µόλις πενήντα ελεγκτές µαύρου χρήµατος, λιγότερους,
δηλαδή, από έναν, προς ένα εκατοµµύριο κατοίκους. Τυχαίο;
Ασφαλώς όχι, αφού µε τον τρόπο αυτό η Γερµανία διευκολύνει
έµµεσα τις εισροές µαύρου χρήµατος από το εξωτερικό, το
οποίο επενδύεται και καταναλώνεται εντός της, µε αποτέλεσµα
να επωφελείται σηµαντικά όσον αφορά το ΑΕΠ, τις επενδύσεις,
την κατανάλωση και φυσικά τα δηµόσια έσοδα. 

Πώς να την ανταγωνιστούµε εµείς; Υπενθυµίζουµε εδώ πως οι
συνεχείς καθυστερήσεις της Γερµανίας, όσον αφορά την υιοθέ-
τηση των ευρωπαϊκών νόµων περί ξεπλύµατος µαύρου χρήµα-
τος, είχαν ως αποτέλεσµα να κατηγορηθεί από την Ευρωπαϊκή
Ένωση δύο φορές ως παραβάτης. Ήδη το 2014 η Γερµανία κιν-
δύνευσε να καταχωρηθεί ως χώρα υψηλού ρίσκου, όσον αφορά
τη χρηµατοδότηση της διεθνούς τροµοκρατίας, ενώ ο κ. Σόιµπλε
είχε αρνηθεί να δροµολογήσει ένα µητρώο επιχειρήσεων, στο
οποίο να καταγράφονται οι πραγµατικοί ιδιοκτήτες τους. 

Το ξέπλυµα µαύρου χρήµατος στη Γερµανία πάντως, η οποία
θεωρείται ως το «ελντοράντο» της συγκεκριµένης παρανοµίας
µέσω της αγοράς ακινήτων, σύµφωνα µε γερµανικό άρθρο, που
θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, είναι το πιο εύκολο πράγµα στον
πλανήτη, αφού υπεύθυνες για τους ελέγχους είναι οι δηµοτικές
επιθεωρήσεις εργασίας, οι υπάλληλοι των οποίων ασχολούνται,
επίσης, µε υποθέσεις, όπως τα δαγκώµατα σκυλιών. 

Για παράδειγµα, στη Βαυαρία, από το 2010 έως το 2013 δεν
ελέγχθηκε ούτε ένας µεσίτης ακινήτων, ενώ στο Βερολίνο, στο
οποίο οι τιµές των ακινήτων έχουν αυξηθεί κατακόρυφα, υπερ-
βολικά, µε καταχωρηµένους δυόµισι χιλιάδες µεσίτες, οι έλεγχοι
είναι αµελητέοι.
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Όποιος τώρα θέλει να ξεπλύνει µαύρο χρήµα, µέσω της αγο-
ράς ακινήτων στη Γερµανία, θα πρέπει απλά, να βρει έναν συµ-
βολαιογράφο, ο οποίος θα δέχεται για την πληρωµή του
ακινήτου µία βαλίτσα µε µετρητά, κάτι που δεν απαγορευόταν
έως πρόσφατα, τουλάχιστον από τη γερµανική νοµοθεσία, όταν
σε χώρες όπως η Ελλάδα δεν επιτρέπεται η πληρωµή ποσών άνω
των 500 ευρώ µε µετρητά. 

Ως εκ τούτου, η ιταλική µαφία εκτιµά ιδιαίτερα τη Γερµανία,
χρησιµοποιώντας κυρίως τα εστιατόρια για το ξέπλυµα µαύρου
χρήµατος από τα ναρκωτικά, προς όφελος βέβαια και της ίδιας
της χώρας, αφού εισπράττει επιπλέον φορολογικά έσοδα, έχον-
τας τη δυνατότητα να ξεπλένει χρήµατα άλλων κρατών, στα
οποία απαγορεύονται αυτού του είδους οι συναλλαγές. Πώς
είναι δυνατόν, λοιπόν, να την ανταγωνιστούν οι άλλες χώρες;
Υπενθυµίζουµε επίσης, πως η Διεθνής Διαφάνεια, η γνωστή µας
ως Transparency International, µε έδρα το Βερολίνο, είναι µια ορ-
γάνωση που ιδρύθηκε από τους παγκοσµίως µεγαλύτερους διε-
φθαρµένους, δηλαδή από όλες τις πολυεθνικές επιχειρήσεις του
κόσµου, µεταξύ των οποίων πάρα πολλές γερµανικές, όπως για
παράδειγµα η γνωστή µας «SIEMENS».

Εν προκειµένω, όπως είχε γράψει πολύ σωστά ο Γάλλος συγ-
γραφέας Ντε Μπρι, που ερεύνησε την οργάνωση, πρόκειται ακρι-
βώς για το ίδιο, σαν να αναθέτει κανείς σε µια αλεπού την
εποπτεία της διαφύλαξης ενός ορνιθοτροφείου, κάτι που ισχύει
επίσης για τη Γερµανία, όσον αφορά την Ευρωζώνη.

Οφείλουµε να σηµειώσουµε πάντως εδώ πως η Γερµανία, η
οποία µας επέβαλε στην ουσία τα καταστροφικά µνηµόνια, το
PSI, καθώς επίσης την παράδοση του ονόµατος της Μακεδονίας
έναντι της επιµήκυνσης των 95 δισεκατοµµυρίων ευρώ για µετά
το 2032 µέσω της τρόικα εσωτερικού που την υπηρετεί της Νέας
Δηµοκρατίας, του Κινήµατος Αλλαγής και του ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι
καθόλου φίλοι µας, αλλά αντίθετα, πιστοί φίλοι της Τουρκίας
όπως έχει τεκµηριωθεί και από τις τελευταίες ευρωπαϊκές συνό-
δους.

Όπως γράφει τώρα ο φίλος µας καθηγητής Διεθνούς Δικαίου
κ. Ήφαιστος, το άρθρο του οποίου θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά, ελπίζοντας να το διαβάσει η Κυβέρνηση µετά τις νέες ανα-
θεωρητικής απειλές της Τουρκίας, τις διαρκείς επιθετικές
κινήσεις της και τις κατά συρροή παρανοµίες, πολλά λέγονται
για πονηρές διαπραγµατεύσεις, διαλόγους κ.λπ., ενώ η ασάφεια
περί θαλασσίων ζωνών δεν τιµά κανένα κράτος, που θέλει να
είναι στρατηγικά και διπλωµατικά σοβαρό και αξιόπιστο, πόσο
µάλλον όταν την ίδια στιγµή, τούρκοι αξιωµατούχοι κυριολεκτικά
ασχηµονούν εναντίον µας, νοµικά και πολιτικά. 

Η µόνη νοητή διαπραγµάτευση µπορεί να είναι µόνο διαρκείας
ενός λεπτού για να δηλωθεί από την Ελλάδα πως το µόνο που
δέχεται είναι συµφωνία για προσφυγή σε διεθνές δικαστήριο για
την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας. Καµµία απολύτως συζή-
τηση δεν µπορεί να γίνει και κανένας δεν έχει δικαίωµα να κάνει
διάλογο για τα µονοµερή κυριαρχικά δικαιώµατα της Ελλάδας,
δηλαδή την αιγιαλίτιδα ζώνη. Οποιοδήποτε προσύµφωνο, που θα
περιέχει ακόµη και µία λέξη περισσότερο, προδικάζει την από-
φαση του Διεθνούς Δικαστηρίου. Είναι επικίνδυνο, δηλαδή, εάν
και όταν υπάρξει η προσφυγή που ασφαλώς επιδιώκει η Τουρκία.
Αυτός είναι ο στόχος της.

Απέναντι, λοιπόν, στον βιασµό της διεθνούς τάξης και του Διε-
θνούς Δικαίου από την Τουρκία ο µόνος θεµιτός, νόµιµος και νο-
µιµοποιηµένος δρόµος είναι η κατάθεση στον ΟΗΕ
συντεταγµένων. Οπότε, εάν η Τουρκία δεν δεχτεί την άνευ όρων
προσφυγή, η Ελλάδα, λογικό είναι σε εύλογο χρονικό διάστηµα
να νοµοθετήσει, καθώς επίσης να υπερασπιστεί την κυριαρχία
του κράτους, όπως προβλέπεται από τις πρόνοιες του Διεθνούς
Δικαίου.

Τέλος, ανέφερε πως θα πρέπει να προσέξουµε ιδιαίτερα το
θέµα της Κύπρου. Επιπλέον, πως θα ήταν µεγάλο λάθος να κι-
νηθεί η Ελλάδα στις γραµµές κάποιας µυστήριας συµφωνίας του
Βερολίνου ή άλλης παρασκηνιακές εν κρυπτώ διαβούλευσης,
πραγµατικά ελπίζοντας να µη συµβαίνει τίποτα από όλα αυτά.

Θα κλείσω µε το σοβαρότατο θέµα του νερού, για το οποίο πέ-
ρασε η Κυβέρνηση πρόσφατα µια τροπολογία, που δροµολογεί
το ξεπούληµά του, τονίζοντας πως αποτελεί το πετρέλαιο του

µέλλοντος, ενώ διεξάγονται παγκοσµίως πόλεµοι, όπως θα κα-
ταθέσουµε στα Πρακτικά. Έχουµε αναλύσει δεκάδες φορές το
θέµα και είναι εξαιρετικά σοβαρό. Εάν πουληθεί και το νερό,
όπως δυστυχώς τα δίκτυα ηλεκτρισµού και φυσικού αερίου, η
ενέργεια µας δηλαδή, ο ΑΔΜΗΕ, ο ΔΕΔΔΗΕ, η ΔΕΠΑ και η
ΔΕΣΦΑ, εκτός του ότι θα αυξηθεί κατακόρυφα η τιµή του, η Ελ-
λάδα θα πάψει πλέον να έχει εθνική υπόσταση, κάτι που ισχύει
επίσης για τη ΔΕΗ, την οποία η Κυβέρνηση µετατρέπει σταδιακά
σε εισαγωγική και χονδρεµπορική επιχείρηση από παραγωγό.

Ειδικότερα, στην προχθεσινή ενηµέρωση από τον Πρόεδρο
της ΔΕΗ, όπου δεν απάντησε σε µια σειρά ερωτηµάτων µας,
ακούστηκε πως η επιχείρηση είναι προτιµότερο να εισάγει ενέρ-
γεια αντί να παράγει, αφού η τιµή που αγοράζει είναι αρκετά χα-
µηλότερη.

Αλήθεια, δεν έχουµε µάθει τίποτα από την καταστροφή που
προκάλεσαν στη βιοµηχανία µας οι εισαγωγές, µε αποτέλεσµα
το σηµερινό µας κατάντηµα; Έτσι θα αλλάξουµε το παραγωγικό
µας µοντέλο, που εξαρτάται σε µεγάλο βαθµό από την ενέργεια
και το κόστος της; Γκαρσόνια της Ευρώπης θα µείνουµε; Είναι
δυνατόν να µην µαθαίνουµε ποτέ από τα λάθη µας, όπως άλλω-
στε, φαίνεται από τα 41 δισεκατοµµύρια, που σπατάλησε η Κυ-
βέρνηση µε δανεικά, αποζηµιώνοντας για παράδειγµα
σκανδαλωδώς ακόµη και τη «FRAPORT» για τα ενδεχόµενα
κέρδη της µε 177 εκατοµµύρια ευρώ; Ό,τι που οι Γερµανοί θα
κάνουµε;

Ελπίζουµε πάντως, να µην κατηγορηθεί η Κυβέρνηση -που
κάνει ακριβώς ό,τι έκανε η προκάτοχός της το 2004 - 2009- για
τους µη εµβολιασµένους, για τις αποτυχίες της, όπως την παν-
δηµία, για τα τεράστια δίδυµα ελλείµµατα και δίδυµα χρέη, που
συσσώρευσε µέσα σε δύο µόλις χρόνια της διακυβέρνησής της,
αντί την κακοδιαχείριση µε τα ανεξέλεγκτα κλειδώµατα, που κα-
τέστρεψαν τόσο την υγεία όσο και την οικονοµία µας.

Ανάπτυξη, βέβαια, θα έχουµε ύψους περίπου 4,5% του ΑΕΠ,
όπως έχουµε προβλέψει πριν από δύο µήνες περίπου, λόγω του
ξεπουλήµατος και του πτωχευτικού νόµου έκτρωµα, αφού η αλ-
λαγή ιδιοκτησιακού καθεστώτος αυξάνει τις επενδύσεις, ενώ
όταν το 10 µειωθεί στο 5, τότε η άνοδος στο 6 σηµαίνει ανάπτυξη
20%, µια ανάπτυξη όµως που δεν θα ωφελήσει καθόλου τους
Έλληνες, αλλά την εγχώρια ελίτ, κυρίως όµως, τους νέους ιδιο-
κτήτες της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα η

συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Άννα - Μάνη Παπαδηµη-
τρίου.

ΑΝΝΑ - ΜΑΝΗ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, οι κίνδυνοι που συνδέονται µε τη νοµιµοποίηση εσόδων από
παράνοµες δραστηριότητες αποτελούν αναµφισβήτητα µια από
τις σοβαρότερες απειλές για την οικονοµία των κρατών-µελών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και για την ασφάλεια των πολι-
τών της.

Έτσι σήµερα, µε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης
ενσωµατώνεται η κοινοτική οδηγία αναφορικά µε την καταπολέ-
µηση της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότη-
τες, µέσω του Ποινικού Δικαίου, ένα σηµαντικό νοµοθέτηµα, µε
το οποίο προστίθεται ένα ακόµα όπλο στη φαρέτρα των δικα-
στών και των διωκτικών αρχών, στην προσπάθεια που καταβάλ-
λουν για να αντιµετωπιστεί το οργανωµένο έγκληµα και το
γνωστό σε όλους µας πλέον ξέπλυµα χρήµατος.

Με τις προτεινόµενες διατάξεις εισάγονται τρεις βασικές
τοµές. Πρώτον, η επικαιροποίηση του καταλόγου των βασικών
αδικηµάτων, δεύτερον, η αναµόρφωση του πλαισίου των ποινών
και τρίτον ο επανακαθορισµός των προϋποθέσεων και των δια-
δικασιών δέσµευσης και δήµευσης των προϊόντων του εγκλήµα-
τος.

16212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αρχικά, µε το άρθρο 5 διευρύνονται τα βασικά αδικήµατα,
καθώς προστίθενται αυτά κατά των οικονοµικών συµφερόντων
της Ένωσης και η διασυνοριακή απάτη σχετικά µε τον ΦΠΑ, που
προβλέπονται ρητά στην οδηγία, αλλά και ενσωµατώνονται νέα,
όπως η δωροδοκία και η δωροληψία για την αλλοίωση αποτελέ-
σµατος αθλητικού αγώνα.

Πολύ σηµαντική δε, είναι και η ρύθµιση, σύµφωνα µε την οποία
βασικό αδίκηµα είναι και κάθε άλλο έγκληµα, που τιµωρείται µε
ποινή στερητική της ελευθερίας, από το οποίο µπορεί να προκύ-
ψει περιουσιακό όφελος, πρόβλεψη που στόχο έχει να συµπερι-
λάβει όλα τα σχετικά αδικήµατα, ακόµη κι αν αυτά δεν
περιγράφονται ρητά στον νόµο.

Στη συνέχεια µε το άρθρο 6 το πλαίσιο των προβλεπόµενων
ποινών προσαρµόζεται στον Ποινικό Κώδικα, αλλά και συστηµα-
τικοποιείται, έτσι ώστε να περιλαµβάνει, όχι µόνο τη βασική
µορφή του αδικήµατος νοµιµοποίησης, αλλά και τις διακεκριµέ-
νες περιπτώσεις.

Πρέπει να σηµειωθεί ότι το νέο πλαίσιο ποινών, όπως χαρα-
κτηριστικά µάλιστα επίσηµα επεσήµανε και ο Πρόεδρος της
Ένωσης Ελλήνων Ποινικολόγων, είναι και ορθολογικό και ανα-
λογικό και εναρµονισµένο µε τις διατάξεις του Ποινικού Κώδικα.
Η αναλογική κλιµάκωση των ποινών, αφενός καταλαµβάνει και
αντιστοιχεί στην απαξία των αντίστοιχων παραβατικών πράξεων
και αφετέρου, εναρµονίζεται µε τις ποινές του Ποινικού Κώδικα.
Ενσωµατώνεται περαιτέρω, η υποχρέωση για την επιβολή του
µέτρου της δήµευσης και δέσµευσης των περιουσιακών στοι-
χείων, που είναι προϊόν εγκλήµατος και προσαρµόζονται οι σχε-
τικές διατάξεις στις ρυθµίσεις του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. 

Τέλος, ιδιαίτερα σηµαντικές είναι και οι διατάξεις που αφο-
ρούν τη διοικητική δικαιοσύνη, µε τις οποίες αυξάνεται ο αριθµός
των δικαστών και διευκολύνονται οι πολίτες, καθώς µια σειρά
υποθέσεων θα εκδικάζονται πλέον στον τόπο κατοικίας τους. Επι-
τυγχάνεται έτσι συνολικά, η ταχύτητα στην απονοµή της δικαιο-
σύνης. Έτσι, στις φορολογικές υποθέσεις αρµόδιο δικαστήριο
είναι αυτό της κατοικίας του ελεγχόµενου προσώπου. Επίσης,
στις ανακοπές κατά κατασχέσεων εις χείρας πιστωτικών ιδρυµά-
των προβλέπεται η αποκλειστική αρµοδιότητα του δικαστηρίου
του τόπου κατοικίας του πολίτη και όχι και η συντρέχουσα, όπως
ίσχυε έως σήµερα. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να προτείνω να
εξετάσετε τη δυνατότητα να προβλεφθεί οµοίως η κατά τόπον
αρµοδιότητα του δικαστηρίου του τόπου κατοικίας του πολίτη
και στις πράξεις της ΔΙΜΕΑ -είναι η υπηρεσιακή µονάδα ελέγχου
αγοράς του Υπουργείου Ανάπτυξης- οι οποίες εκδικάζονται στην
Αθήνα, γιατί εδώ είναι η έδρα της αρχής. Πολλές υποθέσεις πα-
ραπέµπονται από διοικητικά δικαστήρια της περιφέρειας στα δι-
οικητικά δικαστήρια της Αθήνας, µε αποτέλεσµα να παρατηρείται
µια µεγάλη καθυστέρηση, η οποία πολλές φορές, αποβαίνει εις
βάρος των πολιτών. Μάλιστα, κυρίως αυτά έχουν να κάνουν µε
τη λειτουργία καταστηµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες συµπληρώθηκαν δύο χρό-
νια από την ηµέρα που ο ελληνικός λαός εµπιστεύτηκε το τιµόνι
της πατρίδας µας στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
στον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη. Στο διάστηµα αυτό η
Κυβέρνηση, παρά τις πρωτοφανείς συνθήκες της παγκόσµιας
πανδηµίας, κατάφερε, αφενός να κρατήσει τη χώρα µας όρθια
και αφετέρου να επανακτήσει τη χαµένη της αξιοπιστία, χτίζον-
τας ταυτόχρονα ισχυρές στρατηγικές συµµαχίες. Πάνω από όλα,
κατάφερε να µείνει πιστή στη βασική της δέσµευση απέναντι
στον ελληνικό λαό για µεταρρυθµίσεις που θα πάνε τον τόπο µας
µπροστά. Ήδη έχει δροµολογηθεί το εθνικό σχέδιο ανάκαµψης
και ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0», ένα από τα πρώτα σχέδια που
εγκρίθηκαν από την ευρωπαϊκή επιτροπή, µια ιστορική ευκαιρία
για την πατρίδα µας που δεν πρέπει να πάει χαµένη. Σηµαντικό
µέρος στις µεταρρυθµίσεις καταλαµβάνει το σπουδαίο έργο του
Υπουργείου Δικαιοσύνης. Αξίζουν πραγµατικά συγχαρητήρια
στην ηγεσία του Υπουργείου, στον Υπουργό κ. Κώστα Τσιάρα και
σε όλους τους συνεργάτες του. 

Μέσα σε δύο χρόνια, πραγµατοποιήθηκαν σπουδαίες κατακτή-
σεις. Θα αναφέρω κάποιες εντελώς επιγραµµατικά. Αύξηση του
αριθµού των δικαστών. Αναµόρφωση κωδίκων. Νέος κώδικας δι-

καστικών υπαλλήλων. Νέα δικονοµία στο Ελεγκτικό Συνέδριο.
Ακολουθούν αλλαγές στον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας στον
Ποινικό Κώδικα και στον Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Δι-
καστικών Λειτουργών. Έχει δροµολογηθεί ήδη η κατασκευή
εφτά νέων δικαστικών µεγάρων, ενώ παράλληλα εξοπλίζονται µε
υλικοτεχνικά και ψηφιακά µέσα τα δικαστήριά µας. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα και προσωπικά να ευχαριστήσω τον
Υπουργό για την άµεση ανταπόκρισή του και τη σηµαντική ενί-
σχυση του Πρωτοδικείου Κατερίνης µε υλικοτεχνικό εξοπλισµό,
πολυµηχανήµατα κι άλλα ψηφιακά µέσα. 

Σηµαντικότερη κατάκτηση είναι  η ψηφιοποίηση, που έχει επέλ-
θει στην ελληνική δικαιοσύνη. Ηλεκτρονική κατάθεση και επί-
δοση δικογράφων. Ηλεκτρονική λήψη δικαστικών αποφάσεων.
Ηλεκτρονική έκδοση µιας σειράς δικαστικών πιστοποιητικών, που
εκδίδονται πλέον άµεσα, γρήγορα, χωρίς ταλαιπωρία και κόστος
µε τελευταίο το ενιαίο πιστοποιητικό δικαστικής φερεγγυότητας,
στο οποίο ενσωµατώθηκαν εικοσιπέντε ολόκληρα πιστοποιητικά
σε µόλις ένα. Όλα τα παραπάνω είναι µια ολόκληρη ψηφιακή
επανάσταση προς όφελος των δικαστών, των δικηγόρων, των δι-
καστικών υπαλλήλων αλλά κυρίως προς όφελος των Ελλήνων
πολιτών. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
µε τη δύναµη που της δίνει η εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού
θα συνεχίσει το µεταρρυθµιστικό της έργο στο χώρο της δικαιο-
σύνης, όπως και σε κάθε τοµέα της δηµόσιας διοίκησης. Με σχέ-
διο, αποφασιστικότητα, σκληρή δουλειά και λέγοντας πάντα και
µόνο την αλήθεια στους συµπολίτες µας θα ξεπεράσουµε τις
όποιες δυσκολίες, εξασφαλίζοντας σε όλες τις Ελληνίδες και σε
όλους τους Έλληνες, µα κυρίως στα παιδιά µας, ένα καλύτερο
αύριο, ένα ελπιδοφόρο µέλλον. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-

νάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Ιωάννης Σαρακιώτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρασαν σχεδόν δύο χρόνια

από τότε που επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ψηφίστηκε ο νέος Ποι-
νικός Κώδικας και ο Κώδικας Ποινικής Δικονοµίας. Και τι δεν εί-
χαµε ακούσει τότε από τη Νέα Δηµοκρατία, τόσο εµείς ως
Κοινοβουλευτική Οµάδα, όσο και ως Υπουργός Δικαιοσύνης κ.
Μιχάλης Καλογήρου. Ότι αθωώναµε βιαστές, ότι θα ρίχναµε στα
µαλακά τη Χρυσή Αυγή, προβλέποντας µειωµένες ποινές για τη
σύσταση µιας εγκληµατικής οργάνωσης. Ότι προχωρήσαµε
χωρίς την αναγκαία διαβούλευση. Ότι θα ευνοούσαµε τους κου-
κουλοφόρους, µειώνοντας τις επιβαλλόµενες ποινές. 

Ο σηµερινός Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης, µάλιστα, αναφε-
ρόταν σε σκανδαλώδεις διατάξεις και σε ανοχή σε όσους ευτε-
λίζουν την έννοια του ασύλου. Μάλλον γι’ αυτόν τον λόγο -επειδή
κάποιοι ευτελίζουν το άσυλο- ήρθε στη συνέχεια και το κατήρ-
γησε συνολικά, επειδή προφανώς, ήθελε να προστατεύσει την
έννοια και την ακαδηµαϊκή παράδοση της ελεύθερης διακίνησης
των ιδεών στα πανεπιστήµια, όπως αυτή θεωρείται αυτονόητη
ήδη από τον δέκατο ένατο αιώνα και το πανεπιστήµιο της Χαϊ-
δελβέργης. Είναι βέβαια, η ίδια λογική και τακτική, την οποία είχε
εφαρµόσει ως Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης στο δηµό-
σιο ο κ. Μητσοτάκης. 

Επειδή υπήρχαν προβλήµατα γραφειοκρατίας και στρεβλώ-
σεων στη λειτουργία του, αντί να τα διορθώσει, προτίµησε να
απολύσει µέσα σε µια νύχτα χιλιάδες εργαζόµενους. Η ίδια ακρι-
βώς ρητορική επαναλήφθηκε αναφορικά και µε τα υπόλοιπα ση-
µεία του Ποινικού Κώδικα, καθώς η Νέα Δηµοκρατία δεν θέλησε
ποτέ να συµβάλει ουσιαστικά στην αναγκαία µετά από εβδο-
µήντα ολόκληρα χρόνια αλλαγή του νοµοθετικού πλαισίου, η
οποία σηµειωτέον χαιρετίστηκε από ολόκληρο τον νοµικό κόσµο.
Αλλά έδωσε προτεραιότητα στη µικροπολιτική και στις µικροκοµ-
µατικές σκοπιµότητες, προκειµένου να κερδίσει µικροπολιτικά
και να καλλιεργήσει ένα αίσθηµα γενικευµένης ανασφάλειας
στους πολίτες, πράγµα το οποίο πληρώνει και σήµερα. 

Ο βιασµός παρέµεινε κακούργηµα µε τη σαφή διατύπωση -
στην παράγραφο 5 του άρθρου 336- ότι όποιος επιχειρεί γενε-
τήσια πράξη, χωρίς τη συναίνεση του παθόντος τιµωρείται µε
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ποινή κάθειρξης έως δέκα έτη. Οι ποινές εξορθολογίστηκαν συ-
νολικά, όπως ζητείτο στην ειδική έκθεση του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης για το σωφρονιστικό σύστηµα στη χώρα µας, αλλά
αυστηροποίηση ως προς την ποινή, που εκτίεται πραγµατικά,
υλοποιήθηκε µέσω της αύξησης από το ένα τρίτο στα δύο πέµ-
πτα. Αντίστοιχα, σε περίπτωση ισόβιας κάθειρξης ο ελάχιστος
χρόνος ανήλθε από τα δεκαπέντε, στα δεκαέξι χρόνια. 

Όπως έχει επισηµάνει και ο καθηγητής της Νοµικής Σχολής
του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης κ. Παύλου,
καλός για την αντιµετώπιση του εγκλήµατος δεν είναι ο αυστη-
ρός στα χαρτιά Ποινικός Κώδικας, αλλά αυτός που θα µπορεί να
εφαρµοστεί σε γρήγορο χρόνο και αποτελεσµατικά. Πρόσφορη
ποινή δεν είναι η πολύ υψηλή ποινή κατ’ όνοµα, που όµως τελικά
εξατµίζεται, αλλά αυτή που επιβάλλεται µε δικαιοκρατικούς κα-
νόνες και εκτίεται πραγµατικά. Όµως η Νέα Δηµοκρατία δεν θέ-
λησε ούτε τότε ούτε και σήµερα να µείνει στην ουσία. Ούτε να
αναφερθεί και να σχολιάσει τα ζητήµατα, τα οποία πραγµατικά,
απασχολούσαν τους πολίτες στο ζήτηµα της ασφάλειας. Αντιθέ-
τως, µετέτρεψε σε επίσηµη γραµµή της την αναπαραγωγή ψευ-
δών ειδήσεων, ακόµη και για ένα θέµα, όπως αυτό της ανόδου
της Χρυσής Αυγής τότε, για το οποίο έφερε ακέραια την ευθύνη,
δίνοντας µάλιστα και στη συνέχεια µια δεύτερη ευκαιρία, πρω-
τοστατώντας στα συλλαλητήρια για τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Όσο για το θέµα της διαβούλευσης, επίσης, ξεχνάτε τα τελευ-
ταία χρόνια ότι κατά τη διαδικασία, η οποία ολοκληρώθηκε το
2019, τηρήθηκαν οι προϋποθέσεις εκπόνησης και ψήφισης του
κώδικα στη βάση της αντικειµενικότητας και της αµεροληψίας. 

Με νόµο θεσπίστηκε ειδική νοµοπαρασκευαστική επιτροπή µε
µέλη της κορυφαίους νοµικούς της χώρας, οι οποίοι στο σύνολό
τους ήταν εκπρόσωποι δικαστικών ενώσεων, νοµικών σχολών και
της ολοµέλειας των δικηγορικών συλλόγων. Οι εν λόγω νοµικοί
επιστήµονες εργάστηκαν επί σχεδίων αντίστοιχων επιτροπών,
που λειτουργούσαν ήδη πολύ πριν τις εκλογές του 2015. Είναι
χαρακτηριστικό ότι η συνολική κατάρτιση του νέου Ποινικού Κώ-
δικα διήρκησε πάνω από δέκα χρόνια. 

Στον αντίποδα, τι παρατηρούµε στο σηµερινό υπό συζήτηση
νοµοθέτηµα; Μία άρον-άρον προσθήκη µελών στην ειδική νοµο-
παρασκευαστική επιτροπή, προκειµένου να δικαιολογηθούν προ-
ειληµµένες αποφάσεις του κοµµατικού ακροατηρίου και όχι των
εξειδικευµένων επιστηµόνων. Μία άνευ όρων παράδοση και από-
λυτη υποταγή στις σειρήνες του νεοτιµωρητισµού, όπως χαρα-
κτηριστικά έχει επισηµάνει στο πρόσφατο παρελθόν ο κ. Ηλίας
Αναγνωστόπουλος, Πρόεδρος της Ένωσης Ελλήνων Οικολόγων
και µέλος της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής. Νεοτιµωρητι-
σµός, ο οποίος βέβαια, δεν ισχύει για όλους, καθώς µε το παρόν
νοµοθέτηµα µειώνονται ποινές και πρόστιµα για ξέπλυµα χρήµα-
τος. Κόντρα στο πνεύµα του άρθρου 5 της οδηγίας 2018/1673,
η οποία προτρέπει τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης να
λαµβάνουν τα αναγκαία µέτρα για τη διασφάλιση της επαρκούς
τιµωρίας κατά τρόπο αποτελεσµατικό, αναλογικό και αποτρε-
πτικό, όλων των αδικηµάτων της νοµιµοποίησης εσόδων από πα-
ράνοµες δραστηριότητες, καθώς και εκείνων της υποβοήθησης
και συνέργειας, ηθικής αυτουργίας και απόπειρας νοµιµοποί-
ησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες. Νεοτιµωρητι-
σµός για τους πολλούς, αλλά όχι τους λίγους, που αφήνουν
ανεξίτηλα αρνητικό αποτύπωµα στο δηµόσιο συµφέρον. 

Από πλευράς µας, ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, σας κα-
λούµε να εναρµονίσετε τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες σας µε τα
επιστηµονικά πορίσµατα, να παύσετε να εργαλειοποιείτε την επι-
στήµη και να αφήσετε απερίσπαστους τους κατ’ εξοχήν ειδικούς
να προτείνουν και να εφαρµόσουν, στο πλαίσιο του κράτους δι-
καίου και του σεβασµού στην ανεξαρτησία των εξουσιών. Ας στα-
µατήσουν οι µικροκοµµατικοί τακτικισµοί των στελεχών της Νέας
Δηµοκρατίας και της ηγεσίας της στην πλάτη της ελληνικής δι-
καιοσύνης και ας εξετάσουµε πώς θα µπορέσουµε να προσαρµό-
σουµε το νοµικό πλαίσιο στις σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Συνεχίζουµε µε τον συνάδελφο από τη Νέα Δηµοκρατία κ.

Αθανάσιο Λιούπη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη σηµε-

ρινή νοµοθετική του πρωτοβουλία το Υπουργείο Δικαιοσύνης,
στοχεύει στην αποτελεσµατικότερη καταπολέµηση της νοµιµο-
ποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες. 

Η µάχη κατά του οργανωµένου εγκλήµατος είναι διαρκής,
χρειάζεται συχνές προσαρµογές και βελτιώσεις και βεβαίως,
είναι µια µάχη, που σχετίζεται µε το οικονοµικό σκέλος της εγ-
κληµατικής δράσης. Το ξέπλυµα µαύρου χρήµατος και η αντιµε-
τώπιση αυτού του φαινοµένου είναι ιδιαίτερης σηµασίας για την
αποδυνάµωση των παράνοµων οργανώσεων και τη θωράκιση
του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος. 

Με το σηµερινό σχέδιο νόµου ενσωµατώνεται και η σχετική
οδηγία 1673/2018 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου. Γίνονται βελτιωτικές παρεµβάσεις στο ήδη ισχύον νο-
µικό πλαίσιο, εξορθολογίζονται οι περιπτώσεις που συνιστούν
νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες. Οι πε-
ριπτώσεις συνέργειας και ηθικής αυτουργίας στην νοµιµοποίηση
δεν είναι πλέον χωριστές εγκληµατικές πράξεις και εποµένως,
δεν θα παραγράφονται νωρίτερα από την κύρια πράξη. Εµπλου-
τίζεται ο κατάλογος των εγκληµάτων, από τα οποία µπορεί να
προκύψει στη συνέχεια ξέπλυµα µαύρου χρήµατος. Προστίθεν-
ται ως αδικήµατα η δωροδοκία και η δωροληψία για αλλοίωση
αποτελέσµατος αθλητικού αγώνα, βάσει της σύµβασης του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης για την χειραγώγηση των αθλητικών διορ-
γανώσεων. Περιλαµβάνονται και τα εγκλήµατα διασυνοριακής
απάτης, που αφορούν κυρίως στο ΦΠΑ και εγκλήµατα για την
ποινική προστασία των συµφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Σηµαντική είναι η γενικότερη διεύρυνση των εγκληµάτων, από
τα οποία µπορεί να προκύψει η νοµιµοποίηση εσόδων, µε την επι-
σήµανση ότι πλέον καλύπτεται από την έννοια του νόµου κάθε
έγκληµα, που τιµωρείται µε ποινή στερητική της ελευθερίας του
ατόµου, εφόσον προκύπτει οικονοµικό όφελος. Προσαρµόζονται
οι ποινές, που επιβάλλονται σύµφωνα µε την ευρωπαϊκή οδηγία
και το νέο σύστηµα ποινών του Ποινικού Κώδικα, ώστε να υπάρ-
χει η απαραίτητη κλιµάκωση και διαβάθµιση στην επιβολή των
κυρώσεων. 

Αναγνωρίζοντας τις σοβαρές προεκτάσεις που έχει κάθε
πράξη νοµιµοποίησης, προβλέπονται κυρώσεις ακόµη και για πα-
ράνοµες πράξεις, που τελεί αλλοδαπός στην αλλοδαπή, προς
όφελος νοµικού προσώπου που έχει την έδρα του στην Ελλάδα. 

Η δήµευση περιουσιακού στοιχείου είναι µία από τις παρεπόµε-
νες ποινές, σε περίπτωση νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατι-
κές δραστηριότητες. Με τις νέες ρυθµίσεις µπορεί να επιβληθεί
δήµευση σε περιουσιακό αντικείµενο που ανήκει σε τρίτο πρό-
σωπο, υπό συγκεκριµένες προϋποθέσεις. Ο τρίτος θα πρέπει να
γνώριζε την τέλεση των αδικηµάτων, αλλά επιπλέον πρέπει να
υπάρξει ειδική αιτιολογία στο δικαστήριο γι’ αυτό το θέµα. 

Με αυτόν τον τρόπο, εξασφαλίζεται το δηµόσιο συµφέρον,
χωρίς να καταστρατηγούνται τα δικαιώµατα των καλόπιστων τρί-
των. Στην περίπτωση που έχει επιβληθεί δέσµευση και απαγό-
ρευση εκποίησης περιουσιακών στοιχείων, η δέσµευση αίρεται
αυτοδικαίως εάν δεν υπάρξει αµετάκλητη παραποµπή στο ακρο-
ατήριο εντός πέντε ετών, σε µια προσπάθεια να µην περιορίζεται
επ' αόριστον και υπέρµετρα το δικαίωµα ιδιοκτησίας ενός κατη-
γορουµένου που καλύπτεται και από το τεκµήριο της αθωότητας.

Αυστηροποιούνται οι συνέπειες για το νοµικό πρόσωπο που
ωφελείται από το ξέπλυµα µαύρου χρήµατος ή και από τα αδι-
κήµατα που οδηγούν στο ξέπλυµα. Προβλέπεται, ως συνέπεια,
εκτός από την αναστολή λειτουργίας της επιχείρησης και η λύση
νοµικού προσώπου που τίθεται πια σε καθεστώς εκκαθάρισης. 

Όπως είναι εύλογο νοµικό πρόσωπο που εµπλέκεται σε τέ-
τοιου είδους δραστηριότητες δεν θα µπορεί πλέον να αναλαµ-
βάνει έργα και υπηρεσίες, προµήθειες και διαγωνισµούς του
δηµοσίου ή των νοµικών προσώπων του δηµοσίου τοµέα. 

Το τελευταίο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου αφορά στην πολυσυ-
ζητηµένη και αναγκαία επιτάχυνση στην απονοµή δικαιοσύνης.
Οι νέες διατάξεις απλοποιούν τις διαδικασίες των δικαστηρίων
και ενισχύουν σε ανθρώπινο δυναµικό τα δικαστήρια. Διευκολύ-
νεται ο πολίτης που θέλει να προσφύγει στη δικαιοσύνη, αφού
σε περίπτωση που επιβλήθηκε φορολογικό πρόστιµο από ελεγ-
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κτική εταιρεία που εδρεύει στην Αθήνα και έχει δικαιοδοσία
εκτός Αττικής, ο φορολογούµενος προσφεύγει σε δικαστήριο
της κατοικίας του και όχι στην Αθήνα. Αντίστοιχα, διευκολύνεται
ο πολίτης και πάλι ώστε να έχει πιο εύκολη πρόσβαση στη δικαιο-
σύνη, αφού σε περίπτωση που έχουµε κατάσχεση εις χείρας πι-
στωτικών ιδρυµάτων αρµόδιο είναι το δικαστήριο του τόπου
κατοικίας του οφειλέτη. 

Τέλος, σε µια σαφή προσπάθεια να ενισχυθεί η διοικητική δι-
καιοσύνη σε επίπεδο δικαστών, αυξάνονται οι οργανικές θέσεις
των διοικητικών δικαστηρίων από 1η Σεπτεµβρίου. Προστίθενται
τρεις θέσεις προέδρων εφετών και έξι θέσεις εφετών. 

Συνοψίζοντας, τα τελευταία χρόνια έχει εντατικοποιηθεί η προ-
σπάθεια που καταβάλλεται συντονισµένα από πλευράς Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, ώστε να καταπολεµηθεί το φαινόµενο του
ξεπλύµατος του βρώµικου χρήµατος. Πρόκειται για µια πολύ σο-
βαρή προέκταση της εγκληµατικής δράσης, που πλήττει την υγιή
οικονοµική δραστηριότητα και ταυτόχρονα επαναχρηµατοδοτεί
και ενισχύει τις τροµοκρατικές και γενικότερα εγκληµατικές οµά-
δες. Η πάταξη τέτοιων φαινοµένων προϋποθέτει τη συνεργασία
µεταξύ κρατών, εισαγγελικών και δικαστικών αρχών και των τρα-
πεζικών ιδρυµάτων. 

Σε παγκόσµιο επίπεδο το 2020 επιβλήθηκαν στα χρηµατοπι-
στωτικά ιδρύµατα 10,4 δισεκατοµµύρια δολάρια σε κυρώσεις για
παραβιάσεις της νοµοθεσίας περί ξεπλύµατος βρώµικου χρήµα-
τος. Μια αύξηση 80% σε σχέση µε το 2019. Με δεδοµένο ότι η
µηδενική ανοχή κατά του µαύρου χρήµατος είναι ένας σηµαντι-
κός δείκτης που επηρεάζει τους επενδυτές, είναι πολύ σηµαντική
η προσπάθεια που καταβάλλει η Κυβέρνηση για τη δηµιουργία
ενός αυστηρού πλαισίου που λειτουργεί αποτρεπτικά για τους
επίδοξους οικονοµικούς εγκληµατίες. Η Ελλάδα είναι µια χώρα
που διέπεται από τους κανόνες της νοµιµότητας και αυτό πρέπει
να γίνει σαφές σε όλα τα επίπεδα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Καλείται τώρα στο Βήµα ο συνάδελφος Ιωάννης-Μιχαήλ Λο-

βέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα συµπληρώνονται δύο χρόνια από τότε που ανέλαβε τη

διακυβέρνηση της χώρας η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και του Κυριάκου Μητσοτάκη. Πρόκειται για δύο χρόνια από τα
δυσκολότερα στα οποία έχει ζήσει αυτή η χώρα και όχι µόνον η
χώρα, αλλά η ανθρωπότητα ολόκληρη, η οποία βρίσκεται αντι-
µέτωπη µε µια πρωτοφανή κατάσταση που δεν έχουµε ξαναζήσει
ποτέ κανείς από εµάς που είµαστε ακόµα ζωντανοί σε αυτόν τον
κόσµο. Ποτέ άλλοτε τα τελευταία εκατό χρόνια δεν είχε υπάρξει
µια τόσο µεγάλη, απειλητική και δύσκολη πανδηµία και γι’ αυτό
είναι µοιραίο ότι πολύς κόσµος δεν έχει αντιληφθεί ή δεν θέλει
να αντιληφθεί τις συνέπειες ενός τέτοιου κατακλυσµιαίου γεγο-
νότος.

Σήµερα δεν µιλάµε για την πανδηµία. Σήµερα µιλάµε για ένα
νοµοσχέδιο το οποίο περιλαµβάνει δύο κυρίως πράγµατα: Το
πρώτο είναι η εναρµόνιση της νοµοθεσίας µε όσα ισχύουν στην
Ευρώπη για την καταπολέµηση του βρώµικου χρήµατος, του
προερχόµενου από εγκληµατικές δραστηριότητες χρήµατος και
το δεύτερο είναι η διευκόλυνση που πρέπει να γίνει κυρίως στα
διοικητικά δικαστήρια για τις φορολογικές υποθέσεις.

Το πρώτο είναι µια διαδικασία δύσκολη µεν, αλλά που έχει αρ-
χίσει να αποδίδει καρπούς. Ιδίως µετά το 2001 η αλήθεια είναι
ότι στην καταπολέµηση του βρώµικου χρήµατος έχουν γίνει
πολλά θετικά βήµατα προς τα εµπρός. Και µε το νοµοσχέδιο που
ψηφίζουµε σήµερα γίνονται ακόµα εντονότερα.

Σε ό,τι αφορά τα φορολογικά προβλήµατα και τις φορολογικές
υποθέσεις και σ’ αυτόν τον τοµέα το νοµοσχέδιο αυτό δίνει µια
θετική ώθηση. Θα µου πείτε: «Ποιο είναι το µεγαλύτερο πρό-
βληµα που έχει ο πολίτης;» Είναι η αντιµετώπιση της γραφει-
οκρατίας και αυτού που πολλές φορές νιώθει ως άδικο, και είναι,
µιας καταπίεσης ενός κράτους απρόσωπου.

Αυτό είναι ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα που προσπα-
θεί και θέλει να λύσει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Ο

ίδιος ο Κυριάκος Μητσοτάκης, αντίθετα από ό,τι είπε προηγου-
µένως ο κ. Σαρακιώτης, αυτό προσπάθησε να κάνει και ως
Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και αυτό που προσπαθεί
να κάνει ως Πρωθυπουργός είναι ακριβώς να περιορίσει τη γρα-
φειοκρατία, γι’ αυτό και έχουµε κάνει πολλά βήµατα σε ό,τι
αφορά την ψηφιοποίηση του κράτους, που είναι ακριβώς το by-
pass της γραφειοκρατίας, και να αντιµετωπίσει αυτό που αισθά-
νεται o πολίτης. Αισθάνεται µόνος απέναντι σ’ ένα απρόσωπο και
σκληρό κράτος. Δεν θέλουµε ένα τέτοιο κράτος. Θέλουµε ένα
κράτος λειτουργικό και αποτελεσµατικό εις όφελος των πολιτών.
Προς τα εκεί στοχεύουν όλες οι προσπάθειες της Κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι όλες
επιτυχηµένες; Μπορεί να µην είναι όλες 100% επιτυχηµένες. Εγώ
δεν θα σας πω ότι η Κυβέρνηση αυτή δεν κάνει κανένα λάθος.
Όλοι οι άνθρωποι, οι οποίοι δηµιουργούν και φέρνουν µεταρρυθ-
µίσεις κάνουν και λάθη. Όµως, η Κυβέρνηση αυτή κάνει µεταρ-
ρυθµίσεις. Πράγµατι, αυτά τα δύο χρόνια εν µέσω πανδηµίας
κατόρθωσε και έκανε σηµαντικές µεταρρυθµίσεις και θα προχω-
ρήσει. Εάν κατορθώσουµε να βγούµε γρήγορα και έγκαιρα από
την πανδηµία, θα κάνει ακόµα περισσότερα.

Όµως, κακά τα ψέµατα, ζούµε σε εποχές εξαιρετικά δύσκολες.
Είδατε ότι ο ιός δεν έφυγε ούτε από τη χώρα µας, ούτε από τον
κόσµο ολόκληρο και η πανδηµία δεν τελείωσε. Αντίθετα, είναι
πλέον σαφές σε όλους µας ότι κινδυνεύουµε µε ένα τέταρτο
κύµα, το οποίο µπορεί να µην είναι τόσο καταστροφικό ενδεχο-
µένως σε ζωές, αλλά θα είναι στην οικονοµία µας. Η Ελλάδα στη-
ρίζεται στον τουρισµό. Η Ελλάδα στηρίζεται στην εστίαση. Αυτή
είναι η βασική οικονοµική της δραστηριότητα και αυτές οι δρα-
στηριότητες έχουν υποστεί πολύ µεγάλη υποβάθµιση εξαιτίας
της πανδηµίας και τις χρειαζόµαστε. Φέτος το καλοκαίρι πρέπει
να είναι καλύτερο από το περσινό. Για να επιτευχθεί αυτό και για
να µπορέσει να σωθεί η οικονοµία και να µπορέσουµε να έχουµε
τις αναπτυξιακές προοπτικές, που πρέπει να έχουµε ως χώρα -
γιατί το δικαιούµαστε- πρέπει να φύγουµε από την πανδηµία,
πρέπει να ξεπεράσουµε τον κίνδυνο κατά το δυνατόν.

Και αυτό που θα έλεγα και αυτό που είναι το όνειρό µου είναι,
αντί να καθόµαστε εδώ στη Βουλή και στα κανάλια απ’ έξω και
να τσακωνόµαστε µε ανακοινώσεις ή µε φωνές για το ποιος
έκανε περισσότερα λάθη στη διαχείριση της πανδηµίας, έπρεπε
να είµαστε όλοι ενωµένοι αυτή τη στιγµή σε ό,τι αφορά ένα µόνο
πράγµα: Να φύγει ο ιός από την Ελλάδα. Για να το πετύχουµε
αυτό χρειάζεται όλοι να είµαστε ενωµένοι σαν γροθιά.

Ονειρεύοµαι τη στιγµή που ο Μητσοτάκης, ο Τσίπρας, η Φώφη
Γεννηµατά, ο Κουτσούµπας, ο Βαρουφάκης θα είναι όλοι µαζί,
θα βγουν στην τηλεόραση και θα πάνε χέρι-χέρι να πουν στον
κόσµο: «Εµβολιαστείτε». Εφόσον πιστεύετε ότι µόνο µε τον εµ-
βολιασµό µπορούν να σωθούν οι ζωές των συµπολιτών µας και
µόνο µε τον εµβολιασµό µπορούµε να βγούµε από την πανδηµία
και να σώσουµε τη χώρα από την οικονοµική ζηµιά, να το κάνετε
όλοι µαζί. Δυστυχώς, αυτό δεν το βλέπω.

Έχω πει κατ’ επανάληψη ότι υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα.
Για τον Ποινικό Κώδικα που είπε προηγουµένως ο κ. Σαρακιώτης
να διαφωνήσουµε όσο θέλετε. Είναι ένα θέµα πολιτικής και ιδε-
ολογικής τοποθέτησης. Για τα θέµατα που αφορούν την οικονο-
µία να διαφωνήσουµε όσο θέλετε. Για την πανδηµία δεν χωρεί
διαφωνία. Εκτός από τον κ. Βελόπουλο που έχει την άποψή του
για τους εµβολιασµούς, όλοι οι άλλοι συµφωνούµε υποτίθεται
ότι πρέπει να προχωρήσουν οι εµβολιασµοί. Γιατί δεν το κά-
νουµε; Γιατί πρέπει να τσακωνόµαστε µεταξύ µας για κάτι που
υποτίθεται ότι όλοι συµφωνούµε, για το αυτονόητο; Ότι µόνον οι
εµβολιασµοί σώζουν ζωές. Μόνο µε το καλό παράδειγµα που θα
δείξει η ηγεσία του τόπου, θα µπορέσει να προχωρήσει. Όµως,
πολύ φοβάµαι ότι θα έχουµε πολλά προβλήµατα στο άµεσο µέλ-
λον και αυτό ελπίζω ότι δεν το θέλει κανένας για στείρους αντι-
πολιτευτικούς λόγους.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας ακούµε, κύριε
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Υπουργέ. Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για να παρουσιάσετε
την τροπολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 969 και ειδικό 79 έρχεται µε πέντε διατάξεις.
Οι τέσσερις από αυτές έχουν άµεση διασύνδεση µε την αντιµε-
τώπιση του κορωνοϊού. Οι δύο εξ αυτών, η πρώτη και η δεύτερη,
όπως έχουν προαναγγελθεί από την Κυβέρνηση, αφορούν µια ει-
δική ηλεκτρονική εφαρµογή η οποία θα υπάρχει έτσι ώστε οι ιδιο-
κτήτες των χώρων εστίασης κατά βάση, αλλά και όποιων άλλων
προβλεφθούν, ή οι εξουσιοδοτηµένοι υπάλληλοί τους να µπο-
ρούν να κάνουν τον έλεγχο εγκυρότητας και γνησιότητας των πι-
στοποιητικών εµβολιασµού, των βεβαιώσεων, των βεβαιώσεων
νόσησης, των βεβαιώσεων αρνητικού µοριακού ή rapid test. Αυτό
θα γίνεται προκειµένου να µπορέσει να υπάρχει ένας έλεγχος
του κινδύνου της διασποράς εντός των χώρων αυτών, ακριβώς
επειδή το επίπεδο ανοσίας αυτή τη στιγµή στον γενικό πληθυσµό
δεν είναι ακόµα εκεί που θα επιθυµούσαµε, εκεί που η Εθνική
Επιτροπή Εµβολιασµού προκρίνει.

Με αυτήν την εφαρµογή, θα µπορεί πολύ εύκολα µε έναν πολύ
απλό τρόπο και µε απόλυτη αξιοπιστία, αλλά ταυτόχρονα και µε
προστασία των προσωπικών δεδοµένων των χρηστών, να γίνεται
απλά ο έλεγχος της εγκυρότητας των εγγράφων και µόνο.

Είµαστε σε µια στενή συνεργασία µε την Αρχή Προστασίας
Προσωπικών Δεδοµένων τόσο ως προς τη ρύθµιση που αυτήν
τη στιγµή έχει έρθει ενώπιον σας όσο και ως προς την τεχνική
εφαρµογή της, έτσι ώστε να διασφαλιστεί µε απόλυτο τρόπο η
προστασία των προσωπικών δεδοµένων, καθώς ούτως ή άλλως
δεν υπάρχει κανένα αρχείο, το οποίο παραµένει.

Το δεύτερο άρθρο αφορά, επίσης, την εξαγγελία που υπήρξε
εδώ και λίγες µέρες σε σχέση µε ένα κίνητρο ενθάρρυνσης των
νέων δεκαοκτώ έως είκοσι πέντε ετών, προκειµένου να µπορέ-
σουµε να δηµιουργήσουµε µια επιπλέον κινητικότητα στη διαδι-
κασία του εµβολιασµού. Περιγράφεται η διαδικασία µέσω της
οποίας θα µπορούν τα 150 ευρώ, τα οποία έχουν ανακοινωθεί,
να καταχωρηθούν ουσιαστικά σε κάθε έναν από τους δικαιού-
χους. Σηµειώνω εδώ ότι δικαιούχοι είναι και όσοι έχουν εµβολια-
στεί µέχρι σήµερα και όσοι θα εµβολιαστούν µέχρι τέλος του
έτους, έτσι ώστε σε συγκεκριµένες µόνο δραστηριότητες, οι
οποίες περιγράφονται, να µπορέσουν αυτά τα χρήµατα να χρη-
σιµοποιηθούν.

Στην παράγραφο 3 και 4 υπάρχουν επίσης δύο εφαρµογές, οι
οποίες βοηθούν πολύ το να υπάρχει µια αποµακρυσµένη εξυπη-
ρέτηση των συµπολιτών µας αυτήν την περίοδο. Η πρώτη εξ
αυτών αφορά µία πρόσθετη ουσιαστικά υπηρεσία στην εφαρ-
µογή της άυλης συνταγογράφησης, την οποία δίνουµε. Να πω
για την άυλη συνταγογράφηση, η οποία πραγµατικά έχει αγκα-
λιαστεί από µεγάλο µέρος του πληθυσµού, καθώς οι πολίτες που
έχουν εγγραφεί είναι δύο εκατοµµύρια τριακόσιες έντεκα χιλιά-
δες µέχρι σήµερα όταν είναι περίπου δεκαέξι µήνες η λειτουργία
της συγκεκριµένης αυτής εφαρµογής. Ως γνωστόν µέχρι σήµερα
υπάρχει η δυνατότητα της εκδόσεως των άυλων παραπεµπτικών,
αλλά και των άυλων συνταγών.

Θα ήθελα να δώσω µόνο δύο νούµερα εδώ. Αυτήν τη στιγµή
το 18,28% των συνταγών, οι οποίες εκτελούνται, είναι µέσα από
την εφαρµογή της άυλης συνταγογράφησης, όπως επίσης και
στα παραπεµπτικά είναι το 21,27%. Προσθέτουµε, λοιπόν, µια
τρίτη δυνατότητα αυτή της ιατρικής βεβαίωσης, την οποία µπο-
ρεί αποµακρυσµένα ο γιατρός του καθενός να εκδίδει προκειµέ-
νου αυτή να χρησιµοποιηθεί σε όποιο δηµόσιο ή ιδιωτικό φορέα
απαιτείται. Για παράδειγµα χρειάζεται για την εγγραφή κάποιου
σε ένα γυµναστήριο ή σε ένα παιδικό σταθµό ή οπουδήποτε
αλλού θα µπορεί να γίνεται αποµακρυσµένα και είναι η τρίτη ου-
σιαστικά υπηρεσία, η οποία προστίθεται στην εφαρµογή της
άυλης συνταγογράφησης.

Το άρθρο 4 δίνει τη δυνατότητα επίσης µε µια ηλεκτρονική
εφαρµογή, η οποία θα είναι διαθέσιµη σε πολύ µικρό διάστηµα,
ο κάθε ένας από τους πολίτες ο οποίος έχει εγγραφεί στην άυλη
συνταγογράφηση να µπορεί να βλέπει και να προωθεί όπου
αυτός επιθυµεί το αρχείο από τις συνταγές, τα παραπεµπτικά ή
τις ιατρικές βεβαιώσεις τις οποίες έχει εκδώσει. 

Θα έχει τη δυνατότητα, λοιπόν, και να τα έχει αρχειοθετηµένα,
αλλά και στη συνέχεια να τα αξιοποιεί µε όποιον τρόπο αυτός
επιθυµεί από κινητές συσκευές είτε από το κινητό του τηλέφωνο
είτε από οποιαδήποτε άλλη εφαρµογή µπορεί να έχει σε µια κι-
νητή συσκευή. Αυτό, όπως καταλαβαίνετε, είναι πολύ σηµαντικό
και διευκολύνουµε µε αυτόν τον τρόπο τον κάθε πολίτη να έχει
µια εικόνα της κατάστασης του. 

Βεβαίως, έχουµε έναν προγραµµατισµό για να δηµιουργηθεί
και ο ατοµικός ιατρικός φάκελος. Αυτό είναι κάτι που θα αργήσει,
έχει µία διαδικασία η οποία καταλαβαίνετε ότι έχει πολλά στάδια,
αλλά όταν γίνει αυτό θα προστεθεί αυτή η συγκεκριµένη εφαρ-
µογή στον ατοµικό ιατρικό φάκελο του καθενός. 

Είµαστε εδώ και θα µείνω εδώ για να απαντήσω σε όποιο ερώ-
τηµα προκύψει. Θέλω να γνωρίζει το Σώµα και να γνωρίζει ο ελ-
ληνικός λαός ότι σε µια πολύ δύσκολη συγκυρία κλήθηκε το
Υπουργείο πραγµατικά να διαχειριστεί πολύ δύσκολα ζητήµατα,
τα οποία έχουν έναν και µόνο στόχο να διευκολύνουν τον πολίτη
σε αυτές τις δύσκολες συγκυρίες, να περιορίσουν την ανάγκη
της φυσικής του παρουσίας σε γκισέ του δηµοσίου, να έχουµε
µια αποµακρυσµένη εξυπηρέτηση όπου αυτό είναι δυνατόν. 

Τώρα ακριβώς επειδή είµαστε στην τελική φάση της µεγάλης
αυτής προσπάθειας για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού µε την
εφαρµογή για τους χώρους εστίασης ή όποιους άλλους συνα-
φείς χώρους κριθεί από την Εθνική Επιτροπή Εµβολιασµού ότι
πρέπει να υπάρχουν επιπλέον µέτρα επιτήρησης και επίβλεψης
θα υπάρχει η δυνατότητα αυτό να γίνεται µε έναν πολύ απλό
τρόπο µέσα από την εφαρµογή.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Ραγ-

κούση, έχετε τον λόγο. Δεν βάζω χρόνο, σας παρακαλώ να είστε
σύντοµος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι
σύντοµος.

Κύριε Γεωργαντά, η τροπολογία που εισηγηθήκατε δεν είναι
δική σας, είναι σχεδόν του συνόλου της Κυβέρνησης, υπογράφει
η πλειοψηφία των Υπουργών. Θέλω να σας κάνω δύο ερωτήσεις
µία λιγότερο σηµαντική και µία κατά τη γνώµη µας πάρα πολύ
σηµαντική.

Η λιγότερο σηµαντική έχει να κάνει µε τη χρηµατοδότηση -δεν
θα πω τώρα που συµφωνούµε και που διαφωνούµε, θα τα πω
στην τοποθέτηση µας- αυτού του µέτρου που έχετε πάρει, του
για εµάς απαράδεκτου περί του βοηθήµατος των 150 ευρώ. Γρά-
φει µέσα η τροπολογία ότι θα προέλθει αυτή η χρηµατοδότηση
από 50 εκατοµµύρια ευρώ που θα επιβαρύνουν την κοινωνία της
πληροφορίας. Αυτά τα 50 εκατοµµύρια ευρώ τι είναι κρατικός
προϋπολογισµός ή και ΕΣΠΑ µαζί; Αυτή είναι η πρώτη ερώτηση
για να απαντήσετε και στις δύο µαζί.

Και η δεύτερη πάρα πολύ σοβαρή ερώτηση, κύριε Γεωργαντά,
είναι η εξής. Έρχεστε σήµερα εδώ ως Κυβέρνηση και εισηγείστε
κάτι εντελώς πρωτοφανές τουλάχιστον στο επίπεδο, το οποίο
είναι το θέµα το οποίο συζητούµε, δηλαδή το ζήτηµα της πανδη-
µίας. Τι εισηγείστε ουσιαστικά; 

Εισηγείστε ότι από την ψήφιση και µετά αυτής της τροπολο-
γίας τον ελεγκτικό ρόλο, κύριε Πρόεδρε, για το αν κάποιος φέρει
ή δεν φέρει γνήσιο πιστοποιητικό εµβολιασµού δεν θα τον
ασκούν δηµόσιοι λειτουργοί, κρατικά όργανα, αλλά θα τον
ασκούν οι απανταχού της χώρας µας ιδιοκτήτες ή εργαζόµενοι
στον χώρο της εστίασης. Μεταβιβάζετε, δηλαδή, αυτό το σκληρό
πυρήνα ελεγκτικού έργου που αφορά το κράτος αποκλειστικά
µε βάση το Σύνταγµα και το νόµο σε ιδιώτες.

Και µάλιστα αυτός ο ελεγκτικός ρόλος αφορά, κύριε Γεωρ-
γαντά, ένα κρίσιµο, ένα ευαίσθητο προσωπικό δεδοµένο, γιατί
όλα τα ζητήµατα τα σχετικά µε την υγεία είναι ευαίσθητα προ-
σωπικά δεδοµένα. Και µάλιστα αφορά αυτό το µέγα θέµα που
για όλους µας αποτελεί µείζονα προτεραιότητα, που είναι το ζή-
τηµα του εµβολιασµού και όπως ξέρουµε πολύ καλά δίνουµε
όλοι µαζί µια πολύ µεγάλη µάχη να πειστεί και εκείνο το τµήµα
της ελληνικής κοινωνίας που µέχρι σήµερα δεν έχει πειστεί και
να εµβολιαστεί, προσπαθώντας να άρουµε τις καχυποψίες, τους
προβληµατισµούς και τις ανησυχίες που κάποιες φορές προκύ-
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πτουν από ανορθολογικές αφετηρίες ή και στηρίζονται σε λάθος
διαχείριση επικοινωνιακή που µπορεί διάφοροι να έχουν κάνει
στη δηµόσια συζήτηση. 

Έρχεστε, λοιπόν, για το θέµα του εµβολιασµού που αφορά τη
διαχείριση εξαιρετικά ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων που
είναι το ποιος έχει εµβολιαστεί και ποιος όχι και µεταβιβάζετε την
ευθύνη αυτό να το ελέγχει πια όχι ο κρατικός λειτουργός, αλλά
ο οποιοσδήποτε ιδιώτης στη χώρα µας έχει ένα καφέ, ένα µπαρ,
ένα εστιατόριο. 

Ερώτηση, κύριε Γεωργαντά, ερώτηση, κύριε Τσιάρα, ερώτηση
προς την Κυβέρνηση του κυρίου Μητσοτάκη: Έχετε ήδη στα
χέρια σας, κύριε Γεωργαντά, ναι ή όχι γνωµοδότηση της Αρχής
Προστασίας των Προσωπικών Δεδοµένων; Διότι αν έχετε έρθει
στη Βουλή να εισηγηθείτε αυτήν την τροπολογία ως Κυβέρνηση
-επαναλαµβάνω- στο σύνολό της µετά την εξαγγελία του ίδιου
του κ. Μητσοτάκη χωρίς να έχετε στα χέρια σας γνωµοδότηση
της Αρχής Προστασίας των Προσωπικών Δεδοµένων τότε όχι
µόνο αυτό που κάνετε, κύριε Γεωργαντά, σας αφήνει εξαιρετικά
εκτεθειµένους πολιτικά, θεσµικά, ουσιαστικά, αλλά είναι και εγ-
κληµατικό, γιατί στέλνετε στην ελληνική κοινωνία, τώρα που πρέ-
πει να την θωρακίσουµε µε εµπιστοσύνη για να προσέλθει και
εκείνο το τµήµα της που δεν έχει εµβολιαστεί, να εµβολιαστεί,
το µήνυµα της καχυποψίας. Ναι ή όχι, κύριε Γεωργαντά, έχετε
στα χέρια σας γνωµοδότηση;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Είναι σαφές

το ερώτηµα.
Βέβαια, επειδή και εγώ και εσείς είµαστε νησιώτες, εγώ ταξί-

δεψα στο νησί, κύριε Ραγκούση, δεν ήταν κανένας δηµόσιος λει-
τουργός που µου ζήτησε να του δείξω αν έχω εµβολιαστεί, ο
ίππαρχος του καραβιού ήταν. Και εσείς εάν πάτε στην Πάρο ο
ίππαρχος του καραβιού θα σας ζητήσει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Υπάρχει µια διαφορά, κύριε Πρό-
εδρε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ποια είναι η διαφορά;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Η διαφορά, κύριε Πρόεδρε και κύριε

Πλεύρη, αυτού που είπατε και αυτού που νοµοθετείτε σήµερα
είναι ότι θα ασκείται ελεγκτικός αντί των κρατικών οργάνων. Θα
πηγαίνεις, θα δείχνεις το πιστοποιητικό εµβολιασµού και δεν θα
σου λέει ο ναυτικός «πέρασε ή µην περάσεις», αλλά θα σου το
ελέγχει αν είναι γνήσιο ή όχι, κάτι που µέχρι σήµερα µπορούν να
κάνουν µόνο κρατικά όργανα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ πιστεύω ότι το
ίδιο είναι, αλλά θα ακούσουµε τον κύριο Υπουργό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Όχι, δεν είναι καθόλου το ίδιο, κύριε
Πρόεδρε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα σας δώσω τον

λόγο µετά τον Υπουργό. 
Κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο. Τα ερωτήµατα είναι δύο.

Απαντήστε τα παρακαλώ, για να προχωρήσουµε τη διαδικασία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Δεν θέλω να πιστέψω ότι ο κ. Ραγκούσης δεν κατα-
λαβαίνει αυτό το οποίο ανέφερα. Νοµίζω ότι προσπαθεί να
δηµιουργήσει µια εντύπωση. Να το λύσουµε εδώ, κύριε Ραγ-
κούση, για να τελειώνει για όλους, γιατί τελικά όλοι µαζί, εµείς
τουλάχιστον που δηµόσια έχουµε συνταχθεί υπέρ των εµβολια-
σµών και υπέρ τις προσπάθειας αντιµετώπισης του κορωνοϊού,
πρέπει πραγµατικά να ενώσουµε δυνάµεις. Να λύσουµε τα ζητή-
µατα σήµερα. 

Καµµία λεκτική αρµοδιότητα δεν έχει ο ιδιοκτήτης του χώρου
της εστίασης. Καµµία! Είπα πριν το εξής, αλλά νοµίζω δεν έγινε
κατανοητό. Το µόνο το οποίο ελέγχει µε τη συγκεκριµένη ηλε-
κτρονική εφαρµογή την οποία θα του διαθέσουµε είναι η εγκυ-
ρότητα, η γνησιότητα του εγγράφου το οποίο προσκοµίζεται ή
είναι στο κινητό τηλέφωνο. 

Δεν διευκρινίζεται µε βάση αυτόν τον έλεγχο αν αυτό αφορά
βεβαίωση εµβολιασµού ή νόσησης ή αρνητικό µοριακό ή rapid
τεστ. Είναι τρεις οι κατηγορίες οι οποίες εµπεριέχονται στο συγ-
κεκριµένο πιστοποιητικό και αυτό το οποίο θα διαπιστώνεται είναι
ότι είναι έγκυρο το πιστοποιητικό, χωρίς να διαχωρίζονται οι κα-

τηγορίες, έτσι ώστε να µπορεί κάποιος να δει και να καταλάβει
αν πράγµατι είναι εµβολιασµένος ή έχει νοσήσει ή έχει το αρνη-
τικό µοριακό τεστ στα µαγαζιά στα οποία προβλέπεται. Η εγκυ-
ρότητα του εγγράφου µόνο και χωρίς µάλιστα να κάνει έλεγχο
κανενός άλλου στοιχείου είναι αυτή η οποία θα βεβαιώνεται µε
την εφαρµογή τη συγκεκριµένη και δεν θα είναι κατηγοριοποι-
ηµένη αυτή. Αυτό είναι το ένα. 

Το δεύτερο είναι ότι, όπως σας είπα, είµαστε σε µια στενή συ-
νεργασία µε την Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ρώτησα αν έχετε γνωµοδότηση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Η γνωµοδότηση αν χρειαστεί να υπάρξει, θα υπάρ-
χει. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Άρα, δεν έχετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Ακούστε λίγο, κύριε Ραγκούση. 
Δεν προκύπτει υποχρέωση σε κάθε νοµοθέτηµα που έρχεται

εδώ να υπάρχει αυτή η βεβαίωση. Εγώ σας δηλώνω, όµως, εδώ
ευθαρσώς ότι η Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ραγκούση, δεν

σας διέκοψε κανείς όταν µιλούσατε. Δεν µπορώ να διακόψω τον
Υπουργό. 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Να συµφωνήσουµε όλοι σε αυτή την Αίθουσα ότι
υπάρχει µια Ανεξάρτητη Αρχή, η Αρχή Προστασίας Προσωπικών
Δεδοµένων, η οποία έχει την αρµοδιότητα βεβαίως να δίνει τις
κατευθύνσεις, να δίνει τις οδηγίες και να επιβάλλει και τις κυρώ-
σεις όταν θεωρεί ότι δεν τηρείται ο κανονισµός. 

Σε πολύ στενή συνεργασία και ως προς το περιεχόµενο του
νοµοθετήµατος και ως προς την τεχνική εφαρµογή είµαστε ως
Υπουργείο και υπάρχει η συναίνεση -και γι’ αυτό προχωράµε- ως
προς το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα. Αυτό, λοιπόν, που εγώ σας
δηλώνω τώρα είναι ότι υπάρχει η συνεννόηση, η συνεργασία και
η αποδοχή και η έγκριση –πείτε το µε όποια λέξη θέλετε- της
συγκεκριµένης νοµοθετικής πρωτοβουλίας µας, αλλά και της τε-
χνικής εφαρµογής η οποία θα ακολουθήσει. 

Σε κάθε περίπτωση, η Αρχή Προστασίας είναι αυτή που µπορεί
να αξιολογήσει, να κρίνει και να παρέµβει, αν χρειάζεται. Δεν έχει
παρέµβει, δεν θα παρέµβει, γιατί µε τη δική της συνεργασία και
τις δικές της υποδείξεις έχουµε καταλήξει στο συγκεκριµένο κεί-
µενο. 

Σε σχέση µε τα χρήµατα, να πω ότι από το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους τα 50 εκατοµµύρια έρχονται προς το Υπουργείο
Ψηφιακής Διακυβέρνησης και στη συνέχεια θα διατεθούν προς
την κοινωνία της πληροφορίας για τη διάθεση η οποία πρέπει να
γίνει προς τους δικαιούχους νέους δεκαοκτώ έως είκοσι πέντε
ετών. Από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους είναι τα χρήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ραγκούση,
έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Προηγουµένως ζήτησα τον λόγο για να ρωτήσω κάτι τον κ. Γε-

ωργαντά, νοµίζοντας ότι είχε κάνει παύση. 
Εποµένως, κύριε Γεωργαντά, πριν από λίγο µας είπατε ότι ήρ-

θατε εδώ και εισηγείστε αυτή την τροπολογία ως Κυβέρνηση
χωρίς γνωµοδότηση της αρχής. Η αρχή δεν είναι καµµιά κοµµα-
τική οργάνωση της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Γεωργαντά. Η αρχή
δεν λειτουργεί θεσµικά στον τόπο σε συναίνεση µε την Κυβέρ-
νηση στο πλαίσιο άτυπων συνοµιλιών ούτε δίνει άτυπα συνεν-
νόηση, συνεργασία και εγκρίσεις σε τέτοιες τροπολογίες. Η αρχή
ό,τι κάνει το κάνει εγγράφως, απαντάει εγγράφως όταν της υπο-
βάλλονται γραπτώς ερωτήµατα. 

Και το ερώτηµα, κύριε Γεωργαντά, που απορρέει από αυτά
που είπατε είναι το εξής: Έχετε υποβάλει αίτηση γραπτώς στην
Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων για να τοποθετηθεί
επί αυτής της τροπολογίας; 

Προσέξτε, κύριε Πρόεδρε, ποιο θέµα προκύπτει. 
Αν έχετε υποβάλει γραπτώς, που δεν µπορείτε να πείτε ψέ-

µατα, γιατί υπάρχουν αριθµοί πρωτοκόλλου, τότε, κύριε Γεωρ-
γαντά, αυτό θα σηµαίνει ότι έχετε υποβάλει γραπτώς, άρα όλα
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όσα είπατε είναι κυριολεκτικά για το καλάθι των αχρήστων. Και
δεύτερον και κυριότερο χωρίς να πάρετε την απάντηση της
Αρχής Προστασίας φέρνετε στο Κοινοβούλιο σήµερα να ψηφίσει
αυτή την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επαναλαµβάνετε τα
ίδια, κύριε Ραγκούση. 

Τον λόγο έχει ο κ. Χήτας για να υποβάλλει και το δικό του ερώ-
τηµα. Όχι αγόρευση, ερώτηµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Γεωργαντά, εγώ δεν κατάλαβα τίποτα. Δεν κατάλαβα.

Συγχωρέστε µε που δεν καταλαβαίνω, αλλά θα µε βοηθήσετε να
καταλάβω. 

Το βράδυ όταν θα τελειώσουµε από εδώ, κύριε Γεωργαντά, οι
δυο µας, αν θέλετε, θα πάµε να πιούµε ένα ποτό ή να φάµε κάτι.
Απλά πράγµατα. Εσείς έχετε κάνει το εµβόλιο, κύριε Γεωργαντά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Ναι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Συγχαρητήρια. Εγώ δεν το έχω
κάνει. Ο λόγος που δεν το έχω κάνει είναι προσωπικός. Θέλετε
να τα πούµε εδώ; Γιατί τα έχετε βγάλει όλα στη φόρα εδώ. Βάλτε
µας και µια σφραγίδα για να κυκλοφορούµε έξω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εσείς το ζητήσατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, δεν

θα κάνουµε τέτοια κουβέντα εδώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πρώτο ερώτηµα. Θα κάτσουµε να

πιούµε ένα ποτό οι δυο µας στο µαγαζί που θα πάµε; 
Δεύτερο ερώτηµα. Ποιος θα ελέγχει αν ο πελάτης είναι εµβο-

λιασµένος, αν έχει περάσει τον COVID; Γιατί είπατε πριν ότι θα
ελέγχεται. Μετά λέτε «σε συνεννόηση και αν θέλετε και είναι και
έκκληση». 

Συγγνώµη, νοµοθετείτε εκλιπαρώντας για συνεννόηση; Ο
νόµος πρέπει να εφαρµόζεται. Είπατε πριν από λίγο ότι «είναι συ-
νεννόηση και έκκληση». 

Είναι υποχρεωµένος ο πελάτης να δείξει το χαρτί του, το κι-
νητό του, οτιδήποτε άλλο όταν θα προσέλθει σε ένα µαγαζί για
να φάει, να πιει; Αυτό το έχετε κάνει εικόνα; Θα πάνε τέσσερα
άτοµα µε τους κουµπάρους τους, οι οποίοι δεν έχουν εµβολια-
στεί ακόµα, θα κάνουν self- test; Καταλαβαίνετε τι κάνετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): …(δεν ακούστηκε).  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έτσι απαντάτε στον Βουλευτή;
«Άρες, µάρες, κουκουνάρες»; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έγινε σαφές το ερώ-
τηµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Να πάρετε θέση, κύριε Πρόεδρε.
«Άρες, µάρες, κουκουνάρες» είναι αυτά που κάνει η Κυβέρνηση,
που έχει τρελάνει τον κόσµο. Βάλτε µου µία σφραγίδα για να κυ-
κλοφορώ, κύριε Γεωργαντά. Έλεος! Και πείτε µου για το ποτό
το βράδυ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Χήτα, ολοκλη-
ρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ:  Να απαντάει µε σοβαρότητα, κύριε
Πρόεδρε. Υπουργός είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ θα πω ότι δεν
ήσασταν µέσα όταν µίλαγε ο κ. Γεωργαντάς, ο οποίος διευκρί-
νισε ότι θα µείνει εδώ και θα απαντήσει σε ερωτήσεις. Επειδή εί-
πατε ότι «Υπουργός είναι, να απαντήσει». Το είπε πριν το πείτε
εσείς. 

Κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά και κλείνει
εδώ το θέµα της τροπολογίας. Τα υπόλοιπα οι συνάδελφοι στις
τοποθετήσεις τους. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Κύριε Χήτα, η προσπάθεια συνεννόησης πρέπει να
είναι ειλικρινής. Αν ήταν ειλικρινής µεταξύ µας η προσπάθεια συ-
νεννόησης, θα είχαµε συνεννοηθεί και στο θέµα της ανάγκης του
εµβολιασµού. Το αφήνω στην άκρη αυτό, γιατί δυστυχώς οι δη-
µόσιες θέσεις σας δεν βοηθούν σε αυτό. 

Σε σχέση µε αυτό που είπατε και περιγράψατε, για να µπορέ-
σει να γίνει κατανοητό στον κόσµο, µετά τις 15 Ιουλίου, κύριε
Χήτα, βεβαίως και µπορούµε, αφού κάνατε αυτήν την πρό-
σκληση, να πάµε σε ένα κατάστηµα, σε έναν στεγασµένο χώρο

εστίασης. Εκεί εσείς θα πρέπει να έχετε αρνητικό µοριακό ή rapid
τεστ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είκοσι ευρώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Εγώ έχω τη βεβαίωση εµβολιασµού που την έκανα
τέλος Μαΐου και ισχύει για όσους µήνες η επιστηµονική κοινό-
τητα θα πει ότι ισχύει, για αρκετούς µήνες. Την έκανα δωρεάν.
Μου την πρόσφερε η ελληνική πολιτεία, όπως και όλη η Ευρω-
παϊκή Ένωση, στους πολίτες. Εγώ, λοιπόν, θα έχω αυτή τη βε-
βαίωση εµβολιασµού, εσείς θα έχετε το αρνητικό µοριακό τεστ.
Στον έλεγχο που θα γίνει στο κατάστηµα το µεικτό δεν θα φανεί
τι έχει ο ένας και τι έχει ο άλλος. Απλά και οι δύο µε το έγκυρο
αυτό έγγραφό µας θα µπορέσουµε να εισέλθουµε στο κατά-
στηµα. Βεβαίως, εσείς έχετε επιλέξει να χρειάζεστε ανά συγκε-
κριµένα περιοδικά διαστήµατα να βγάζετε το αρνητικό µοριακό
τεστ ή το rapid τεστ για να µπορείτε να εισέλθετε σε αυτούς τους
χώρους. 

Πρέπει, όµως, να συµφωνήσουµε ότι η δηµόσια υγεία πρέπει
να προστατευθεί. Άρα, εκεί που υπάρχει κίνδυνος συγχρωτισµού
πρέπει ο καθένας από εµάς να µπορέσει να δείξει ότι έχει τις
προϋποθέσεις εκείνες οι οποίες είναι αναγκαίες για να πληρωθεί
αυτή η επείγουσα ανάγκη για τη χώρα µας. Αυτό ως προς το
ερώτηµά σας. 

Νοµίζω, κύριε Ραγκούση, -και θα το επαναλάβω- έγινε κατα-
νοητό ότι µε τις υποδείξεις της Αρχής Προστασίας Προσωπικών
Δεδοµένων καταλήξαµε στο συγκεκριµένο κείµενο, αλλά και
στην τεχνική παρέµβαση η οποία θα ακολουθήσει. Ήταν η ευ-
θύνη και η αναγκαιότητα που αισθανόµαστε στο Υπουργείο να
την κάνουµε, γιατί επεξεργασία προσωπικών δεδοµένων δεν
υπάρχει. Εµείς, όµως, παρά ταύτα, θέλαµε -και νοµίζω οφείλαµε
να το κάνουµε και ορθώς το κάναµε- να έχουµε και τις κατευθύν-
σεις οι οποίες θα δοθούν από εκεί και τις παρατηρήσεις οι οποίες
και δόθηκαν κι έχουµε έναν δηµόσιο διάλογο αυτήν τη στιγµή ο
οποίος γίνεται αντιληπτός από όλους και καταλαβαίνετε τι εννοώ. 

Να αποφασίσουµε, όµως, σε αυτή την Αίθουσα ότι η Αρχή
Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων είναι αυτή που έχει την αρ-
µοδιότητα επί αυτού του θέµατος. Και βεβαίως, επειδή θα ακο-
λουθήσουν και οι υπουργικές αποφάσεις -η εφαρµογή δεν
ξεκινάει αύριο- είµαστε εδώ για να δούµε ό,τι χρειάζεται, που δεν
θα χρειαστεί να δούµε τίποτε γιατί είναι απόλυτα συµβατή µε τον
κανονισµό η συγκεκριµένη διάταξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Χατζηγιαννάκης Μιλτιάδης.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί και Υφυπουρ-

γοί, να καταλάβουµε καλά. Μας λέτε, κύριε Υπουργέ Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, ότι η Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµέ-
νων έχει την αρµοδιότητα, συνεργαστήκατε µαζί της για να φέ-
ρετε τη σηµερινή τροπολογία –προφορικά, βέβαια, γιατί δεν
προκύπτει κάτι άλλο από ό,τι καταλάβαµε- κι ενώ έχει την αρµο-
διότητα, δεν σας δίνει εγγράφως, µε σύµφωνη γνώµη, την εγκυ-
ρότητα από τη δική της την πλευρά της αρµοδιότητάς της. Αυτό
που είπατε εσείς ότι έχει την αρµοδιότητα.

Κύριε Υφυπουργέ, ή δεν καταλαβαινόµαστε εδώ πέρα ή δεν
διαβάζετε ή κάτι άλλο συµβαίνει και απλά δεν σας ενδιαφέρει.
Το ζήτηµα της προστασίας των προσωπικών δεδοµένων αφορά
προφανώς όλον τον κόσµο και όλη την Ευρώπη και µας λέτε ότι
δεν γίνεται εδώ πέρα επεξεργασία προσωπικών δεδοµένων; Τότε
η εφαρµογή τι ακριβώς θα κάνει; Θα ελέγχει αν είναι γνήσιο ή
όχι το πιστοποιητικό που θα προσκοµίζει ο ιδιώτης για να µπει
µέσα σε ένα µαγαζί. Και µας λέτε ότι δεν κάνει τον ελεγκτή. Εγώ
σας λέω ότι το κρίνει πλαστό. Μπήκα εγώ µέσα στο µαγαζί και
το κρίνει η εφαρµογή αυτή πλαστό. Τι πρέπει να κάνει ο κατα-
στηµατάρχης; Ο υπάλληλός του τι πρέπει να κάνει; Πρέπει να
φωνάξει την αστυνοµία για πλαστογραφία; Εσείς, κύριε Πλεύρη,
που γνωρίζετε πάρα πολύ καλά τα ποινικά. Μπορεί το ψηφιακό
έγγραφο να είναι πλαστό. Τι θα κάνει; Άρα, δεν τους κάνετε ελεγ-
κτικό µηχανισµό τους καταστηµατάρχες; Τους ρωτήσατε κατ’
αρχάς αν το θέλουν; Τους ρωτήσατε αν το σηκώνουν οικονοµικά,
πόσο προσωπικό επίσης πρέπει να προσλάβουν; Τους έχετε ρω-
τήσει, απλά δεν σας άρεσαν οι απαντήσεις τους. Αυτό έχει γίνει. 
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Και για να τελειώσει και το παραµύθι, επειδή είναι ευαίσθητα
προσωπικά δεδοµένα, προφανώς και είµαστε, εµείς τουλάχιστον,
σύµφωνοι και το λέµε καθηµερινά υπέρ της προστασίας της δη-
µόσιας υγείας και υπέρ των εµβολιασµών. Και θα δούµε αυτό
που είπε και ο κ. Λοβέρδος όταν τελείωσε την οµιλία του, αλλά
το επαναλάβατε κι εσείς, κύριε Υφυπουργέ, αν όλοι πρέπει να
ενώσουµε τις δυνάµεις µας, ποιος λειτουργεί προς αυτήν την κα-
τεύθυνση και ποιος δεν λειτουργεί και ποιος τη σαµποτάρει. 

Εποµένως, τους καταστηµατάρχες, έναν από τους χειρότερα
πληρωµένους τοµείς της ελληνικής οικονοµίας µέσα στην παν-
δηµία και όπως πολύ σωστά είπε ο κ. Λοβέρδος στην οµιλία του
από τους σηµαντικότερους πυλώνες της ελληνικής οικονοµίας,
τους κάνετε και ελεγκτικό µηχανισµό και τους φορτώνετε και
βάρη που αναλογούν στα κυβερνητικά όργανα. Φυσικά, ξέρουµε
ποια θα είναι η κατάληξη. Στο τέλος, όταν θα αποτύχετε για άλλη
µία φορά στη διαχείριση και τον εµβολιασµών και της πανδηµίας,
θα φταίνε οι κακοί καταστηµατάρχες, θα φταίνε οι νέοι, θα φταίνε
οι πολίτες. Τους φορτώνετε, λοιπόν, και δεν έχετε εξασφαλίσει
και από την αρµόδια αρχή τη σύµφωνη γνώµη ότι πραγµατικά
υπάρχει τήρηση των προσωπικών δεδοµένων και της νοµοθε-
σίας.

Στη Γερµανία υπάρχει ήδη πρόβληµα µε απόφαση του Ανώτα-
του Συνταγµατικού Δικαστηρίου που βάζει φρένο στο πώς θα
επεξεργαστούν τα προσωπικά δεδοµένα σε σχέση µε τον εµβο-
λιασµό. Κατ’ αρχάς, µάλλον, λέει ότι το ποιος είναι εµβολιασµέ-
νος και ποιος δεν είναι µολυσµένος είναι προσωπικά δεδοµένα.
Αυτό είπε το ανώτατο ακυρωτικό της Γερµανίας. 

Εσείς πιστεύετε ότι δεν είναι προσωπικά δεδοµένα. Γιατί αυτό
µας είπατε πριν. Να δούµε, λοιπόν, πώς θα νοµοθέτησε, τι θα πει
η ανεξάρτητη αρχή και τι θα πουν τελικά και τα δικαστήρια. Γιατί,
δυστυχώς, αυτό γίνεται. 

Πάµε τώρα να δούµε αυτό που είπατε πριν, ποιος σαµποτάρει
την οµόνοια που πρέπει να υπάρξει. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο
Κυριάκος Μητσοτάκης, έκανε ένα µέγιστο ατόπηµα, το οποίο
ναρκοθετεί την οµόνοια που πρέπει να δείξουµε και την οποία
σήµερα έρχεστε κι επικαλείστε όλοι στο κοµµάτι του εµβολια-
σµού. Μίλησε για υγειονοµικό σαµποτάζ. Σε ποιους; Σ’ εµάς, που
από την πρώτη µέρα της πανδηµίας, τον πρώτο καιρό βγάλαµε
ακόµα και βίντεο που λέγαµε «Μένουµε Σπίτι», που όπου βρε-
θούµε κι όπου σταθούµε µιλάµε για τους εµβολιασµούς, έχουµε
εµβολιαστεί όλοι µας σχεδόν. Και τη στιγµή που έχετε κάνει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν µιλάτε και όλοι
σας υπέρ των εµβολιασµών. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφού το θέ-
τετε, ο µόνος που έθεσε θέµατα -και µη µου το χρησιµοποιήσει
κάποιος ως αντιπαράδειγµα, γιατί θα απαντήσω και σ’ αυτό- είπε
πολύ συγκεκριµένα πράγµατα για το πώς αντιµετωπίζεται η παν-
δηµία και το λέει από τον Οκτώβρη. Και δεν είναι µόνο τα εµβό-
λια. Δεν αντιµετωπίζονται οι πανδηµίες µόνο µε τα εµβόλια. Αυτό
πλέον το λέει και ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας. Κι αυτό έχει
πει ο Παύλος Πολάκης. Έχει πει φέρτε µονοκλωνικά, να επενδύ-
σουµε στη θεραπεία. 

Όταν λέγαµε εµείς για τις πατέντες δεν µας λέγατε για «εµβο-
λιόδεντρα» εδώ; Τώρα που τα λέει βέβαια και ο κ. Μπάιντεν δεν
µιλάτε πολύ για «εµβολιόδεντρα» και για άρση πατεντών. Το είπε
ο Πρόεδρος της Αµερικής. Όταν το λέγαµε εµείς, εσείς είχατε
εφεύρει τα «εµβολιόδεντρα». Και αυτή είναι η λογική που µια κυ-
βέρνηση και ο πρωθυπουργός ο οποίος είναι ο επικεφαλής της
κυβέρνησης της χώρας δείχνει στα υπόλοιπα κόµµατα της αντι-
πολίτευσης ότι πρέπει να υπάρξει συστράτευση στο συγκεκρι-
µένο κοµµάτι. Όταν λέµε για άρση πατεντών µας λέει για
«εµβολιόδεντρα», όταν προχθές µας κατηγόρησε για υγειονο-
µικό σαµποτάζ. Και δεν είναι µόνο άδικο, γιατί το ξέρει, είναι και
ανήθικο αυτό που έκανε. 

Άρα, προφανώς, για να αφήσουµε και τα πολλά-πολλά, το ση-
µαντικότερο ζήτηµα που πρέπει να αντιµετωπίσουµε είναι η παν-
δηµία. Είναι προφανές αυτό. Είναι πάρα πολύ επικίνδυνα τα
πράγµατα και στην οικονοµία. Σε αυτά θα συµφωνήσω µε τον κ.
Λοβέρδο. Δεν είναι εύκολο. Φαίνεται ότι υπάρχουν µεταλλάξεις.
Και προφανώς και πρέπει όλες οι δυνάµεις του τόπου, αλλά και
της Ευρώπης και όλου του πολιτισµένου κόσµου να δώσουν τον

καλύτερο τους εαυτό, αφ’ ενός για να προστατεύσουµε τους πο-
λίτες και αφ’ ετέρου για να τους πείσουµε ότι πρέπει να κάνουµε
υποµονή και να ακολουθήσουµε. Γιατί πριν από λίγο καιρό όλοι
µας δίναµε συγχαρητήρια στον κόσµο για την αυτοσυγκράτηση
που έχει δείξει, για το πώς τα κατάφερε. Στο πρώτο κύµα πανη-
γυρίζατε υπέρ του κόσµου και τώρα φταίνε οι νέοι, φταίνε αυτοί
που δεν πείστηκαν.

Κι εγώ σας το λέω -και κλείνω µε αυτό- Astra Zeneca έκανα,
µε τη µόνη διαφορά ότι όταν κάναµε την πρώτη δόση µας βγά-
λατε µετά οδηγία ότι δεν µπορούµε να κάνουµε τη δεύτερη. Παρ’
όλα αυτά, εµείς τη δείχνουµε την εµπιστοσύνη, γιατί θεωρούµε
ότι πρέπει να γίνει. Για να έρχεται εδώ πέρα ο Πρωθυπουργός
της χώρας και να µας λέει ότι σαµποτάρουµε υγειονοµικά το κοµ-
µάτι της πανδηµίας. Ε, όχι! Σοβαρευτείτε στην Κυβέρνηση γιατί
θα έχουµε κακά ξεµπερδέµατα µε την πανδηµία και δεν θα οφεί-
λεται ούτε στον κόσµο ούτε σε αυτούς που δεν πιστεύουν.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν προχωρήσουµε
θα ήθελα να κάνω µία ιατρική διευκρίνιση. Νοµίζω αυτό ήθελε να
πει ο κ. Χατζηγιαννάκης. Όποιος έχει κάνει την πρώτη δόση Astra
Zeneca, εφόσον το επιθυµεί, µπορεί άνετα να κάνει και τη δεύ-
τερη. Επιστηµονικά δεν απαγορεύεται. Απλά έχει δοθεί η δυνα-
τότητα, αν κάποιοι δεν θέλουν να κάνουν τη δεύτερη, να κάνουν
από ένα άλλο εµβόλιο. Γιατί έτσι όπως το είπατε είναι ότι απαγο-
ρεύτηκε εκ των υστέρων.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Όχι σε αυτούς που δεν είχαν
κάνει. Το διευκρινίζω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, το κατάλαβα ότι
δεν εννοούσατε αυτό και το διευκρινίζω. Απλά το διευκρινίζω.

Έχει ζητήσει από το πρωί ο κ. Πλεύρης να µιλήσει µεταξύ
14.00’ µε 14.30’. Περίπου την ίδια ώρα ζήτησε να µιλήσει και ο κ.
Παφίλης, µετά από ενηµέρωση που είχα από την κ. Κοµνηνάκα,
ο οποίος ήταν στη Διάσκεψη των Προέδρων. Άρα, θα διακό-
ψουµε τη ροή των συναδέλφων. Απλά θα αναφέρω τους συνα-
δέλφους που θα µιλήσουν µετά τον κ. Πλεύρη και τον κ. Παφίλη
για να έρθουν στην Αίθουσα σιγά, σιγά. Οι συνάδελφοι αυτοί
είναι ο κ. Κέλλας, η κ. Απατζίδη που είναι εδώ από το πρωί, η κ.
Βρυζίδου που είναι εδώ από το πρωί, ο κ. Καλαµατιάνος που
ήρθε, ο κ. Σπανάκης και ο κ. Καραγκούνης. 

Κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο.
Θα κάνετε κανονικά την οµιλία σας, όχι παρέµβαση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, προκειµένου να µην

υπάρχουν πολλές παρεµβάσεις από τους Κοινοβουλευτικούς,
επέλεξα -επειδή ήθελα να απαντήσω και σε κάποια θέµατα- να
κάνω και την οµιλία µου.

Κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά δεν µπορώ να καταλάβω τι
είναι αυτό το οποίο έχει έρθει και µας λέει σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ.
Διότι στην πολιτική κάποια στιγµή πρέπει να λέµε ξεκάθαρα το
τι εννοούµε. 

Έρχεται, λοιπόν, εδώ πέρα µία τροπολογία που έχει να κάνει
µε τη θέση την οποία έχει πάρει η Κυβέρνηση, ότι θα υπάρχει κα-
θεστώς διαφορετικό -ανοίγοντας και οι κλειστοί χώροι πλέον στο
κοµµάτι της εστίασης- εάν κάποιος έχει εµβολιαστεί ή εάν δεν
έχει εµβολιαστεί. Ο µεν που έχει εµβολιαστεί µπορεί µε πιστο-
ποιητικό να βρίσκεται σε αυτούς τους χώρους, αυτός που δεν
έχει εµβολιαστεί θα πρέπει να έχει εξέταση που να προκύπτει ότι
δεν πάσχει, δεν νοσεί από κορωνοϊό. Είναι µία κλασική λειτουρ-
γία του κοµµατιού της δηµόσιας υγείας. 

Πάµε να δούµε τι µπορεί να γίνει. Τρία πράγµατα µπορούν να
γίνουν. Δεν µπορεί να γίνει τέταρτο πράγµα. 

Περίπτωση πρώτη: Δεν ανοίγουν καθόλου οι κλειστοί χώροι.
Καθόλου! Δεν ανοίγουν, δεν µπαίνει κανένας µέσα. Συνεχίζουµε
ένα καθεστώς «δεν ανοίγουν» και όλοι βρισκόµαστε στους ίδιους
περιορισµούς είτε έχουµε εµβολιαστεί, είτε δεν έχουµε εµβολια-
στεί. 

Περίπτωση δεύτερη: Μπαίνουµε όλοι. Όποιος πρόλαβε τον
Κύριο οίδε. Όποιος θέλει µπαίνει µέσα σε αυτούς τους χώρους
και κάθεται χωρίς καµµία έρευνα εάν και εφόσον µπορεί να είναι
άνθρωπος που να µεταφέρει τη νόσο. 

Η τρίτη περίπτωση είναι ότι προφανώς οι επιλογές του καθε-
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νός είναι επιλογές που επηρεάζουν και την υγεία του άλλου και
υπάρχουν συνέπειες για αυτή την απόφαση. Εδώ πέρα βλέπουµε
κάποιους που κυρίως ανήκουν στο αντιεµβολιαστικό κίνηµα να
έρχονται και να βγάζουν µπροστά το δικαίωµα της επιλογής. Βε-
βαίως και υπάρχει το δικαίωµα της επιλογής, όπως και ο καπνι-
στής έχει το δικαίωµα να καπνίζει. Δεν του το έχει απαγορεύσει
κανένας. Ο καπνιστής, όµως, όταν µε τον καπνό του ενοχλεί τους
άλλους, αυτοµάτως µπαίνει σε περιορισµούς, διότι η ελευθερία
του ενός τελειώνει εκεί που ξεκινά η ελευθερία του άλλου. 

Όταν, λοιπόν, υπάρχει κάποιος που από επιλογή δεν θέλει να
εµβολιαστεί, δεν είναι κάποιο τιµωρητικό σύστηµα. Μπαίνει
στους περιορισµούς που θα µπει για να προστατευθεί η δηµόσια
υγεία, διότι και το ίδιο το Συµβούλιο της Επικρατείας για περί-
πτωση όχι κορωνοϊού, αλλά για το αν θα εγγράφονται παιδάκια
σε παιδικούς σταθµούς, έκρινε ότι έχει δικαίωµα ο παιδικός
σταθµός να µην εγγράψει το παιδί εάν δεν έχει κάνει τα εµβόλια,
γιατί δηµόσια υγεία σηµαίνει ότι ναι, ο εµβολιασµός είναι µία πα-
ρέµβαση στο δικαίωµα αυτοδιάθεσης του ανθρώπου, αλλά όταν
γίνεται χάριν της δηµόσιας υγείας, θα πρέπει να δούµε και το
αγαθό της δηµόσιας υγείας που βρίσκεται αναλογικά. 

Πρέπει, λοιπόν, εσείς να το ξεκαθαρίσετε στον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί
στην πραγµατικότητα έχετε φτάσει να ακολουθείτε την επιχειρη-
µατολογία του κ. Πολάκη ή της Ελληνικής Λύσης. Δεν ξέρω ποιος
από τους δύο είχε πρώτα τη συγκεκριµένη επιχειρηµατολογία.
Σήµερα τι ήρθατε και είπατε εδώ, ποια είναι η θέση σας; Θα έρ-
θουµε και στα προσωπικά δεδοµένα. Πρέπει να µπαίνουν όλοι
στους χώρους και να µην ελέγχεται κανένας; Πρέπει αυτός ο
οποίος έχει κάνει το εµβόλιο να έχει περισσότερο καθεστώς
ελευθερίας γιατί είναι λιγότερο επικίνδυνο στη µετάδοση της
νόσου; 

Λέτε ότι διαχωρίζουµε τους πολίτες. Ακούστε τώρα και τι κρι-
τική ακούµε. Λέει, «Φταίει η Κυβέρνηση που δεν φτάσατε το
70%». Η Κυβέρνηση, κύριοι συνάδελφοι, θα έφταιγε αν δεν είχε
διασφαλίσει τα εµβόλια, αν δεν είχε διασφαλίσει το καθεστώς,
που θα γίνουν τα εµβόλια. Μπορεί η Κυβέρνηση, πέρα από την
εκστρατεία την οποία θα κάνει να πείσει τον κόσµο -οι ίδιοι οι
Βουλευτές, η Κυβέρνηση, οι επιστήµονες- να υποχρεώσει κά-
ποιον; Και όταν εµείς ερχόµαστε εδώ πέρα και λέµε, «Ναι, υπάρ-
χει, πρέπει να πείσουµε τους πολίτες και όλοι να τους πείσουµε»
και ο πρώην Αναπληρωτής Υγείας και Βουλευτής σας λέει, «Εγώ
δεν κάνω το εµβόλιο και θα περιµένω τον Σεπτέµβριο» πιστεύετε
ότι δεν επηρεάζει κόσµο; Γιατρός είναι σου λέει ο άλλος, πρώην
Αναπληρωτής Υγείας είναι, προβεβληµένο στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ
είναι. Θέλετε να πείτε ότι οι άνθρωποι, που τον ψήφισαν στα
Χανιά δεν ακούνε αυτό που λέει; Γιατί ο πολίτης ο όποιος κάθεται
και έχει έναν προβληµατισµό -δεν αναφέροµαι σε αυτούς, που
πιστεύουν άλλα πράγµατα, που δεν µπορείς να µπεις σε κου-
βέντα επιχειρηµατολογίας- που έχει έναν δισταγµό, όταν ακούει
τον πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας επί τέσσερα χρόνια
στον ΣΥΡΙΖΑ -από τις εκλογές του Σεπτεµβρίου Υπουργός Υγείας
ήταν και µέχρι να πέσει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έµεινε Υπουρ-
γός Υγείας- να λέει «Εγώ θα το κάνω από τον Σεπτέµβριο και
µετά και θα δούµε», να µην πει και ο ίδιος «Και εγώ θα το κάνω
το Σεπτέµβριο και θα δούµε»; Και ποια είναι η στάση σας απέ-
ναντι σε αυτό; Να βγάζετε τον κ. Ξανθό ή να τον αδειάζει ο κ.
Τσακαλώτος από εδώ; Δεν καταλαβαίνετε πως όταν αναφέρεται
και ο Πρωθυπουργός αναφέρεται σε αυτές τις περιπτώσεις;

Και εσείς σήµερα τι ήρθατε να πείτε; Δεν θέλετε να υπάρχει
έλεγχος; Καλά τα προσωπικά δεδοµένα και θα δούµε και τη συ-
ζήτηση που γίνεται. Δεν έχει δικαίωµα αυτός που κάθεται κάπου,
δίπλα σε έναν άλλον, να ξέρει αν ο διπλανός του είναι ή δεν είναι
εµβολιασµένος; Αυτός ο άνθρωπος δικαίωµα δεν έχει; 

Αποθεώνουν τα προσωπικά δεδοµένα ξαφνικά όλοι και έρχον-
ται και µας ζητάνε να δώσουµε και τα πιστοποιητικά. Μας ζητάνε
να δώσουµε τα πιστοποιητικά αυτοί, που αποθεώνουν τα προσω-
πικά δεδοµένα. 

Συνεπώς, στη βάση στην οποία επιχειρηµατολογείτε για τα µα-
γαζιά, για να είστε συνεπείς στην επιχειρηµατολογία σας, θα σας
ρωτήσω τα εξής: Αυτός που σας ελέγχει στο αεροδρόµιο πριν
µπείτε µέσα, στο check-in, είναι δηµόσιος λειτουργός; Αυτός που
σας ελέγχει στο πλοίο των ιδιωτικών γραµµών είναι δηµόσιος λει-

τουργός; Αντιλαµβάνεστε ότι προσχωρείτε σε µία θέση και θέ-
λετε να δυναµιτίσετε όσες δυνατότητες ελέγχου υπάρχουν προ-
κειµένου να µπορέσει να εφαρµοστεί ένα µέτρο και να µην
έχουµε διασπορά της νόσου; Διότι αν πιστεύετε ότι δηµιουργεί-
ται πρόβληµα στα προσωπικά δεδοµένα σε περίπτωση, που ο
άλλος δεν κάνει καµµία επεξεργασία και καµµία καταγραφή -σε
µία και µοναδική πλατφόρµα βλέπει αν ισχύει ή δεν ισχύει το πι-
στοποιητικό, τίποτα άλλο δεν κάνει- δεν µπορείτε να πείτε ότι δεν
δηµιουργεί πρόβληµα στα προσωπικά δεδοµένα όταν ο ιδιωτικός
υπάλληλος της γραµµής του πλοίου ζητάει να δει αν υπάρχει πι-
στοποιητικό. Δεν µπορείτε να πείτε ότι δεν υπάρχει πρόβληµα,
αντιστοίχως, όταν ζητάνε στο αεροπλάνο να δει ο υπάλληλος της
αεροπορικής γραµµής αν υπάρχει πιστοποιητικό. Δεν µπορείτε
να δεχτείτε ότι δεν υπάρχει πρόβληµα, αντιστοίχως, όταν του
ζητάς rapid ή self-test ή µοριακό έλεγχο. Γιατί και σε αυτή την
περίπτωση θα πει κάποιος ότι είναι ευαίσθητο προσωπικό δεδο-
µένο και ιατρική πράξη. 

Πολύ σωστά, λοιπόν, η Κυβέρνηση έρχεται σε µία συνεννόηση,
προκειµένου όλα αυτά που γίνονται, να είναι συµβατά, ανεκτά
και µε τις επιταγές που υπάρχουν από τα προσωπικά δεδοµένα.
Όµως, τελικά, εσείς σήµερα, σε αυτό εδώ το Βήµα, από την Ελ-
ληνική Βουλή πήρατε µία ξεκάθαρη θέση ότι δεν θέλετε κανέναν
έλεγχο και στην πραγµατικότητα προσχωρείτε και δίνετε επιχει-
ρηµατολογία σε αυτούς που αρνούνται τον εµβολιασµό. Οι αρ-
νητές του εµβολιασµού αύριο θα πηγαίνουν έξω από τα µαγαζιά,
που θα εφαρµόζεται αυτό το µέτρο και θα λένε, «Εµείς θα
µπούµε, γιατί ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ µέσα στη Βουλή και µας είπε ότι
παραβιάζετε τα προσωπικά δεδοµένα». Πρέπει να καταλάβετε
ότι είστε το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και αυτά τα
οποία λέτε, έχουν συνέπειες στον κόσµο που ακούει. Και πρέπει
να έχετε µία ξεκάθαρη θέση, που δεν φτάνει να λέγεται µόνο από
τον Αρχηγό σας, τον Αλέξη τον Τσίπρα, αλλά να δείχνει ότι είναι
πεποίθηση πως εδώ πέρα δεν είναι δυνατόν να χαϊδεύετε και τις
ψήφους αυτών οι οποίοι θέλουν να δυναµιτίσουν το εµβολιαστικό
κίνηµα. Δεν είναι δυνατόν αυτή τη στιγµή να λέτε: «Είναι απλώς
προσωπικές του απόψεις» και να µην έχετε βγει µε έναν ξεκά-
θαρο τρόπο να πείτε ότι είναι λανθασµένες οι απόψεις, που εκ-
φράζει ο κ. Πολάκης, αντι-επιστηµονικές οι απόψεις, που
εκφράζει ο κ. Πολάκης. Σε όποιο κανάλι βγαίνουµε, λέτε ότι είναι
προσωπικές του απόψεις και µετά τον στηρίζετε στο σύνολό του.

Συνεπώς, η Ελληνική Κυβέρνηση έχει αποφασίσει ο Έλληνας
Πρωθυπουργός, ότι αυτή τη στιγµή αυτό το οποίο προέχει είναι
η δηµόσια υγεία των Ελλήνων.

Γι’ αυτόν τον λόγο έχει πάρει όλα τα απαιτούµενα µέτρα. Και
ναι, προσπαθούµε να πείσουµε τον κόσµο ότι πρέπει να εµβολια-
στεί και είναι προφανές όχι γιατί υπάρχει τιµωρητική προσέγγιση,
αλλά γιατί υπάρχει απλή λογική ότι η επιλογή ενός ανθρώπου να
µην εµβολιστεί αυτοµάτως δεν µπορεί να είναι δυναµίτιδα στη
δηµόσια υγεία. Τους περιορισµούς λοιπόν, που θα είχε αν δεν
είχε εµβολιαστεί κανένας µας αυτούς τους περιορισµούς έχει.
Αυτό είναι και το δικαίωµα της επιλογής του.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Ακούστηκε πάλι µια κουβέντα
τι έχει κάνει το συγκεκριµένο Υπουργείο Δικαιοσύνης αναφορι-
κώς µε τις ποινές και την αυστηροποίηση των ποινών. Προσέξετε
τι γίνεται, για να µην λέγονται και γράφονται ανακρίβειες. Πρώτα
απ’ όλα τέσσερις νόµοι υπήρχαν, ο νόµος του κ. Παρασκευόπου-
λου και τρεις επόµενοι, µέχρι τις 28 Αυγούστου του 2019 που
έδιναν τη δυνατότητα προνοµιακής υφ’ όρον απόλυσης σε µία
σειρά από αδικήµατα ο δε πρώτος νόµος Παρασκευόπουλου, και
γι’ αυτό είχε επικριθεί περισσότερο απ’ όλους, χωρίς καµµία εξαί-
ρεση. Οι επόµενοι έβαζαν και κάποιες εξαιρέσεις. 

Ο συγκεκριµένος Υπουργός σταµάτησε αυτήν την πρακτική.
Δεν υπήρξε από 28-8-2019 κανένας νέος νόµος για προνοµιακή
υφ’ όρον απόλυση. Και ο νόµος ο οποίος ήρθε εδώ αφορούσε
όχι υφ’ όρον απόλυση, αλλά αφορούσε παραγραφή µικρής απα-
ξίας αδικηµάτων. Άρα σταµατήσαµε µία πρακτική, που τέσσερα
χρόνια εφάρµοσε ο ΣΥΡΙΖΑ από τον Μάρτιο του 2015 µε τον κ.
Παρασκευόπουλο µέχρι και τον τελευταίο νόµο του κ. Κοντονή,
δεν ξέρω αν είχε µεσολαβήσει και άλλος. 

Δεύτερον, από τον Νοέµβρη του 2019 και πριν συσταθεί νο-
µοπαρασκευαστική επιτροπή έγιναν οι άµεσες αλλαγές που ήταν
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προβληµατικές στον Ποινικό Κώδικα. Αυστηροποιήθηκε λόγου
χάριν το ειδεχθέστατο αδίκηµα του οµαδικού βιασµού και έγινε
πιο αυστηρό και από την προηγούµενη διάταξη ως ίσχυε και πα-
ράλληλα σε θέµα, που άπτεται και µε αυτά που συζητάµε σήµερα
πολύ σωστά η ενεργητική δωροδοκία ξαναέγινε κακούργηµα. 

Γιατί φανταστείτε είχαµε το οξύµωρο, για λόγους που σας κα-
ταγγέλλει ο κ. Κοντονής και εγώ δεν ήθελα ποτέ να φανταστώ,
ένα αδίκηµα που ήταν βαρύτατο κακούργηµα να το κάνατε πληµ-
µέληµα και υπήρχε η νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατικές
δραστηριότητες. Έρχεστε εδώ να πείτε για τη νοµιµοποίηση και
δεν έχετε απολογηθεί ακόµα µε έναν ξεκάθαρο τρόπο που κά-
νατε την ενεργητική δωροδοκία πληµµέληµα; Το επανέφερε ο
συγκεκριµένος Υπουργός. 

Και έκανε µία νοµοπαρασκευαστική, που ολοκληρώνει την ερ-
γασία της, απ’ ό,τι έχουµε ενηµερωθεί εµείς, και η βούληση που
έχει εκφραστεί και από τον Υπουργό κ. Τσιάρα και από τον Υφυ-
πουργό κ. Κότσηρα είναι ότι θα πάµε και σε εξορθολογισµό εκεί
που χρειάζεται και κυρίως σε έναν τρόπο ως προς την έκτιση της
ποινής και της υφ’ όρον απόλυσης, που θα είναι αναλογική των
αδικηµάτων. Οπότε να υπάρχει µία εµπέδωση στο κοινό αίσθηµα,
αλλά και στην ουσία, στο σωφρονιστικό σύστηµα ότι υπάρχει και
τιµωρία αναλογική και υπάρχει και έκτιση αναλογική. 

Και το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα, που έρχεται έρχεται τώρα
να προσαρµόσει µία οδηγία σε µεγάλο βαθµό όλα τα αδικήµατα
τα οποία µπαίνουν είναι αυτά τα οποία συζητούσαµε. Το πλαίσιο
εξορθολογίζεται πάλι στις κατευθύνσεις οι οποίες υπάρχουν µε
τις αλλαγές που έγιναν στο πλαίσιο των ποινικών διαδικασιών.

Και αυτό που έχει ανακύψει, και θα ολοκληρώσω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε, είναι ένα θέµα για το οποίο θα ήθελα να τοποθε-
τηθώ γιατί το άκουσα ότι τοποθετήθηκε και από το Κίνηµα Αλλα-
γής και από το ΜέΡΑ25 και συµφωνώ. Θα ήθελα να το δείτε µε
µια προσοχή, κύριε Υπουργέ. Έχει να κάνει µε το κοµµάτι της
δήµευσης. Πράγµατι στο 261 ο Κώδικας Ποινικής Δικονοµίας, επί
ΣΥΡΙΖΑ αυτός που έγινε, έχει διάταξη που σου λέει ότι αίρεται η
δήµευση αυτοδικαίως µόλις περάσουν πέντε χρόνια και δεν έχει
εγκριθεί οριστική απόφαση. Κανονικά θα έπρεπε να είµαστε συµ-
βατοί και να µη βρισκόµαστε σε αντινοµίες. Στο σχέδιο το οποίο
έχει έρθει εδώ γίνεται αναφορά ότι αίρεται µετά από πέντε χρό-
νια αν δεν υπάρχει αµετάκλητη παραποµπή. 

Κρίνω σκόπιµο ότι θα έπρεπε να επανεξεταστεί ώστε να υπάρ-
χει µία διάταξη χωρίς ανάγκη περαιτέρω µεταβατικών διατάξεων.
Και ποια είναι αυτή; Είναι η διάταξη του Κώδικα Ποινικής Δικο-
νοµίας, που να εφαρµόζεται σε όλες τις πράξεις. Γιατί σε ένα
κράτος δικαίου είναι υποχρέωση της πολιτείας σε λελογισµένο
χρόνο. Με συγχωρείτε, αλλά τα πέντε χρόνια –το ανέφερε και η
κ. Αδαµοπούλου από το ΜέΡΑ25- αυτό έχει θέµατα και µε το Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Τα πέντε χρό-
νια είναι επαρκέστατος χρόνος για µία συντεταγµένη πολιτεία να
µπορεί να έχει οδηγηθεί σε µία οριστική απόφαση και να µην
κρατά όµηρους τους ανθρώπους. 

Η πρακτική δυστυχώς δείχνει ότι όσο παρατείνουµε χρόνους
το µόνο που κάνουµε είναι να καθυστερούµε τις διαδικασίες. Και
αν το Σύνταγµα µάς επέτρεπε και αντί για δεκαοκτάµηνο προ-
σωρινή κράτηση είχαµε δύο ή τρία ή τέσσερα χρόνια θα βλέπατε
πάλι ότι θα καθυστερούσαν οι διαδικασίες. Δε µπορεί η καθυστέ-
ρηση των διαδικασιών, που είναι υποχρέωση της πολιτείας να
κάνει γρήγορα τις διαδικασίες, και τα πέντε χρόνια για έκδοση
οριστικής απόφασης είναι επαρκής χρόνος, να λειτουργεί εις
βάρος του διοικούµενου, εις βάρος του πολίτη. Γιατί ναι µεν µπο-
ρεί να είναι κάποιος ο οποίος έχει διαπράξει το αδίκηµα, αλλά
φανταστείτε ότι µπορεί να είναι και κάποιος άνθρωπος, που να
είναι αθώος και να βρεθεί µε τις διατάξεις όπως είναι τώρα σχε-
δόν δέκα χρόνια να µην µπορεί να λειτουργήσει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Με αυτές τις σκέψεις λοιπόν είναι ορθή η πρωτοβουλία που
έχει κάνει το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Τη στηρίζουµε και περιµέ-
νουµε µε αγωνία, κύριε Υπουργέ, όταν θα έρθουν και οι τροπο-
ποιήσεις του ποινικού κώδικα ώστε πλέον να λειτουργήσουµε
πάλι σε ένα κανονικό πλαίσιο µε τις αλλαγές που πρέπει να γί-
νουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για

ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε κάποιον λόγο;

Έχετε ένα λεπτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ένα λεπτό να διευκρινίσω. Δεν θέλω

να ξανατοποθετηθώ επί της ουσίας. Ο κ. Πλεύρης έκανε µία το-
ποθέτηση µε βάση την οποία παραποίησε αυτά που είπαµε.

Αυτό που νοµοθετείτε σήµερα µε την τροπολογία της Κυβέρ-
νησης, κύριε Πλεύρη, δεν είναι το αν θα ελέγχεται η ύπαρξη των
πιστοποιητικών εµβολιασµού στην είσοδο των καταστηµάτων
εστίασης, όπως συµβαίνει και το είπατε και εσείς, στα πλοία και
στα αεροδρόµια. Κατ’ αρχάς στα αεροδρόµια γίνεται παρουσία
της αστυνοµίας ο έλεγχος. Θα ελέγχεται η πλαστότητα δηµοσίου
εγγράφου από τον ιδιοκτήτη του εστιατορίου. Ο ιδιοκτήτης του
εστιατορίου µε αυτό που νοµοθετείτε σήµερα δεν θα ελέγχει την
ύπαρξη ή όχι. Δεν νοµοθετείτε σήµερα εδώ µία διαδικασία που
λέει, «για να µπεις σε ένα κατάστηµα πρέπει να δείξεις πιστοποι-
ητικό εµβολιασµού», αλλά νοµοθετείτε το ότι ο εστιάτορας, ο ερ-
γαζόµενος, ο ιδιοκτήτης ενός µπαρ, ενός εστιατορίου είναι
αυτός, που θα ελέγχει την πλαστότητα του εγγράφου. 

Άρα µην παραποιείτε αυτά που λέµε. Και αν ζητήσαµε κάτι για
αυτό ως έχετε υποχρέωση είναι απλή γνωµοδότηση της Αρχής
Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων την οποία, αν την έχει ζη-
τήσει η Κυβέρνηση και δεν περίµενε να την πάρει για να φέρει
αυτό, που εισηγείται σήµερα στο Κοινοβούλιο, τότε είναι ακόµα
περισσότερο εκτεθειµένη.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Παφίλης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Βέβαια είναι συνήθης πρακτική να έρ-

χονται και τροπολογίες σοβαρές και επίκαιρες. Τέλος πάντων,
το προσπερνάµε αυτό.

Το ερώτηµα είναι γιατί φτάσαµε ως εδώ, σε ό,τι αφορά την
πανδηµία. Γιατί η Κυβέρνηση ενώ επισηµαίναµε από την αρχή ότι
πρέπει να χτυπήσει, δηλαδή, να πάρει µέτρα εκεί που υπάρχουν
οι µεγαλύτερες εστίες της διάδοσης του ιού δεν έκανε τίποτα;
Και ποιες ήταν αυτές; Με επίσηµες µελέτες πρώτον, εργασιακοί
χώροι. Για δείτε σήµερα τι γίνεται, ακόµα και σήµερα, και πού
έχουν αυξηθεί µε βάση τα στοιχεία. Δεύτερον, µέσα µαζικής µε-
ταφοράς. Για δείτε τι γίνεται.

Κύριε Πλεύρη, µας δουλεύετε; Θα ζητήσει ένας, που είναι
πάνω στον άλλον στις ώρες αιχµής σαν τη σαρδέλα πιστοποι-
ητικό εµβολιασµού από τον διπλανό; Γιατί λέτε πράγµατα τα
οποία είναι εκτός πραγµατικότητας. 

Τι κάνατε για αυτό; Γιατί δεν βάλατε ζήτηµα στο µετρό να πυ-
κνώσει όλα τα δροµολόγια; Γιατί αργήσατε να δροµολογήσετε
όσα δροµολογήσατε λεωφορεία, τρόλεϊ κ.λπ.; Και τώρα τι κά-
νετε; Ζητάτε και τα ρέστα από τον κόσµο, ο οποίος κόσµος τρέ-
χει µε την ψυχή στα δόντια για να πάει στη δουλειά του και δεν
µπορεί να καθυστερήσει. Γιατί άµα καθυστερήσει ξέρετε τι συµ-
βαίνει. Φέρατε και τον εργασιακό νόµο και την κάρτα εργασίας.
Για κατούρηµα να πάει θα του κόβει τα δεκαπέντε λεπτά. Παρεµ-
πιπτόντως τα λέω όλα αυτά.

Εµείς βάλαµε ορισµένα ζητήµατα από την αρχή. Πρώτον, ενί-
σχυση του δηµοσίου συστήµατος υγείας. Και βγαίνει ο Πρωθυ-
πουργός τώρα και η Κυβέρνηση και τι κάνει; Έλεος δηλαδή!
Συρρικνώνει, κλείνει νοσοκοµεία. Αντί να βγάλετε µαθήµατα από
το τι έγινε, κάνει αυτό. 

Γιατί το κάνει όµως; Αυτό είναι το ερώτηµα. Για να στηρίξει
τους ιδιώτες, οι οποίοι θησαύρισαν όλον αυτό τον καιρό απ’
όλους τους τοµείς, από τα τεστ και απ’ όπου θέλετε.

Λέτε υποχρεωτικό τεστ. Πήγατε στο Σύνταγµα την Κυριακή να
δείτε τι γινόταν; Διαδήλωση για να πάρουν δωρεάν γιατί αλλιώς
πρέπει να πληρώσουν 20 ευρώ. Ποιος θα κερδίσει από τα 20
ευρώ; Αυτή είναι η γενικότερη λογική.

Εµείς για τα εµβόλια και όλα αυτά από την πρώτη στιγµή το
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είπαµε και το κάναµε πράξη. Ο κ. Κακλαµάνης θα σας πει, όταν
ήρθε στην εναρκτήρια εκδήλωση του συνεδρίου µας, που ήταν
δύο χιλιάδες άτοµα. Υπήρχε έλεγχος, όλοι µε µάσκες, αποστά-
σεις κ.λπ.. Το κάναµε και είπαµε και στον κόσµο όλα τα εµβόλια.
Εσείς παίξατε παιχνίδια, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
η Ευρωπαϊκή Ένωση συνολικά.

Εποµένως να σταµατήσετε την ατοµική ευθύνη, γιατί για να
φορτώσεις ατοµική ευθύνη πρέπει να έχεις κρατική ευθύνη και
εσείς δείξατε κρατική ανευθυνότητα. Και να σας πω και κάτι; Ο
ΣΥΡΙΖΑ –θα το πω και δηµόσια- αφήνει αιχµές ότι παραβιάζει
κ.λπ., κ.λπ., που έχουν βάση. Δεν συµφωνούµε, όµως –και αυτό
να το ακούει και ο ελληνικός λαός- είναι µία λογική του δικαιο-
µατισµού, ότι το σώµα µου το κάνω ό,τι θέλω. Εδώ είναι λίγο κα-
λυµµένη, αλλά θα την δούµε και στην πορεία, την οποία και εσείς
υποστηρίζετε. Δεν λέω προσωπικά, εννοώ η Νέα Δηµοκρατία.

Θα τα βρούµε σε επόµενα νοµοσχέδια µάλλον από το φθινό-
πωρο. Δηλαδή, δεν τρέχει τίποτα, θέλω να κάνω µορφίνη; Θα
κάνω. Θέλω να κάνω ηρωίνη; Θα κάνω. Είναι η λογική γενικά που
κυριαρχεί, που σηµαίνει κατεδάφιση του συλλογικού δικαιώµατος
και όχι προσωποποίηση, ηρωοποίηση -αν θέλετε- στο ατοµικό δι-
καίωµα, ώστε ο καθένας να είναι ξεµοναχιασµένος και όχι µέσα
σε συλλογικά κοινωνικά δικαιώµατα. Τα είπα αυτά σαν εισαγωγή.

Τώρα σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, να σας πω κάτι; Τόσον
καιρό τα τελευταία χρόνια –κάθε χρόνο µάλλον- ακούµε δραµα-
τικές εκκλήσεις από τα άλλα κόµµατα για το µεγάλο και επικίν-
δυνο πρόβληµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στη χώρα, είπε κάποιος
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας -που είµαστε στο σταυρο-
δρόµι και είναι γνωστό- στην ανθρωπότητα, που αφορά την νο-
µιµοποίηση των εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες,
ξέπλυµα δηλαδή, το ξέπλυµα µαύρου χρήµατος και φυσικά τη
χρηµατοδότηση της τροµοκρατίας, τα οποία εξογκώνονται όλο
και περισσότερο. 

Αυτός είναι ο κόσµος σας. Αυτός δεν είναι; Ο καπιταλιστικός
κόσµος δεν είναι αυτός; Τι είναι; Είστε µόνοι σας πια. Δυστυχώς,
προσωρινά…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ο δικός σας ποιος
είναι; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όταν ήταν ο δικός µας, υπήρχε ισορ-
ροπία παρά τα λάθη και τις αδυναµίες. Τώρα που είσαστε µόνοι
σας αποδεικνύεται το φρικαλέο πρόσωπο ενός συστήµατος, που
βασίζεται στη στυγνή εκµετάλλευση της συντριπτικής πλειοψη-
φίας του λαού, που βρίσκεται στη φτώχεια, στη δυστυχία και στα
αµύθητα πλούτη, απίστευτα που έχει µια χούφτα η οποία έχει τα
µέσα παραγωγής. Αυτός είναι. 

Ακούµε την αγωνία σας, όλων των κοµµάτων, που υπηρετούν
αυτό το σύστηµα. Αναρωτιόµαστε, πραγµατικά, γιατί απορείτε;
Έπρεπε, τουλάχιστον, να είστε πιο ειλικρινείς. Γιατί αρνείστε ότι
το µαύρο χρήµα, η διαφθορά, η «χρηµατοδότηση των τροµοκρα-
τικών οργανώσεων» -γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει άλλα και θα
τα πω- όλα αυτά τι είναι; Είναι συστατικό στοιχείο του ίδιου του
συστήµατος που σαπίζει, που βγάζει µπόχα παγκόσµια. 

Ο κόσµος πεινάει και οι άλλοι χαλούν ένα εκατοµµύριο για ένα
πάρτι; Ισχύει αυτό ή όχι; Επειδή διαµαρτύρεστε. Πεθαίνουν άν-
θρωποι από ασιτία και άλλος ξοδεύει –να µην πω άλλες κουβέν-
τες και κατηγορηθώ- για ένα βράδυ ένα εκατοµµύριο για πάρτη
του και άλλα δύο εκατοµµύρια για να έρθουν όλοι οι υπόλοιποι
µεγιστάνες. Αυτούς υποστηρίζετε, µε αυτούς είστε και εσείς και
οι υπόλοιποι, που λένε άλλα πράγµατα. 

Λέω, λοιπόν, γιατί αναρωτιέστε; Είναι η ίδια η λειτουργία του
καπιταλιστικού συστήµατος. Ποιος είναι ο νόµος; Κέρδος, χρήµα
δι’ όλων των µέσων, πάνω απ’ όλα και νοµιµοποίηση του µαύρου
µε νόµους, που δεν λέγεται µαύρο, λέγεται κάπως διαφορετικά.
Λέγεται ελεύθερη διακίνηση κεφαλαίων και όλα τα υπόλοιπα.

Εµείς λέµε καθαρά στους εργαζόµενους το εξής. Αυτό το σύ-
στηµα είναι ανήθικο. Πρώτον είναι ανήθικο, γιατί βασίζεται στο
κέρδος από τον ιδρώτα και το αίµα αυτών που παράγουν τον
πλούτο, που αν σταµατήσουν, οι άλλοι είναι άχρηστοι, για να µην
πω και τίποτα περισσότερο. Έχουµε άδικο; Για να δούµε.

Θα έρθει τώρα η έβδοµη οδηγία, που την εξύµνησε ένας Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ από τη Δράµα. Έξι οδηγίες και µία που έρχε-
ται, επτά. Κύριε Υπουργέ, σας ρωτάω επισήµως από το Βήµα της

Βουλής. Μας δίνετε τα αποτελέσµατα; Τι έχει γίνει µέχρι τώρα;
Πόσο µαύρο χρήµα και πόση διακίνηση πιάστηκε όλον αυτόν τον
καιρό, πόσο ξέπλυµα δηλαδή; Δώστε µας στοιχεία και στο πλαί-
σιο της µεγάλης Ευρωπαϊκής Ένωσης, που είναι πρωταθλήτρια
και ατοµικά και πολιτικά στη διακίνηση του µαύρου χρήµατος.
Ήµουν πέντε χρόνια στο Ευρωκοινοβούλιο και µπορώ να ανοίξω
το στόµα µου και να πω πάρα πολλά πράγµατα. 

Να δούµε, λοιπόν, πώς ξεπλένεται αυτό το µαύρο χρήµα και
γιατί δεν µπορούν να το ελέγξουν. Παράδειγµα, η Ελβετία ξεπλέ-
νει µαύρο χρήµα, ναι ή όχι; Ας βγει εδώ επίσηµα ένας Υπουργός
Οικονοµικών να µας πει ότι δεν ξεπλένει. Ελέγχει ποια χρήµατα
µπαίνουν στις τράπεζες; Όχι, δεν την ενδιαφέρει. Είναι φορολο-
γικό άσυλο, όπως άσυλα είναι και πάρα πολλά άλλα σε όλες τις
ηπείρους, Νησιά Κέιµαν, Παρθένοι Νήσοι, Σιγκαπούρη. Να πω
και άλλα; Δεν υπάρχει κανένας έλεγχος. Γιατί δεν ελέγχονται,
λοιπόν, όλοι αυτοί; Γιατί αποτελούν µόνιµο καταφύγιο παράνο-
µων εσόδων και «νόµιµων». 

Κι εδώ υπάρχει µια ιερή συµφωνία των οικονοµικών µεγαθη-
ρίων, που λένε «αυτά δεν τα πειράζουµε», έτσι δεν είναι; Ας ση-
κωθεί ένας να µας απαντήσει, αν έχουµε άδικο. Δεν τα
πειράζουµε αυτά, ενώ µπορούµε να σκοτώνουµε λαούς, να δο-
λοφονούµε εκατοµµύρια και δεν µπορούµε να λύσουµε το πρό-
βληµα του µαύρου χρήµατος στις Παρθένους Νήσους και κάπου
αλλού. Ποιος έχει καταθέσεις, κύριε Πλεύρη, εκεί; Οι εργαζόµε-
νοι, οι οικοδόµοι, οι υπάλληλοι; Εκεί είναι το ιερό του καπιταλι-
σµού, σε όλους αυτούς τους χώρους και στις µεγάλες τράπεζες.
Καταγγέλθηκε η Deutsche Bank για ξέπλυµα µαύρου χρήµατος;
Όχι. Σας είπα για την Ελβετία, µπορώ να πω και χειρότερα και
για άλλες τράπεζες συνολικά. 

Άλλο παράδειγµα. Δεν µπορούµε, λέει, να πιάσουµε το µαύρο
χρήµα. Σοβαρολογείτε; Σε ποιους µιλάτε; Σε βλάκες; Για πείτε
µας. Εµπόριο όπλων, υπάρχει παράνοµο; Υπάρχει. Είναι κερδο-
φόρο; Είναι. Έχει διπλές τιµές καµµιά φορά; Έχει. 

Ρωτάµε, λοιπόν και εµείς οι αφελείς. Ποιοι παράγουν όπλα;
Και δεν µιλάµε τώρα για ατοµικά τουφέκια µόνο, πιστόλια ή πυ-
ροµαχικά ή αυτόµατα. Μιλάµε και για βαριά όπλα, πολύ βαριά,
ακόµη και για πυραύλους. Ποιοι τα παράγουν; Τα παράγουν οι-
κονοµικοί κολοσσοί, ναι ή όχι; Δεν ελέγχονται από τα κράτη; Εδώ
πρέπει να έχεις σειριακό αριθµό. Είναι γνωστά όλα αυτά. 

Άρα, λοιπόν, όταν πουλάει µία εταιρεία, αν το κράτος θέλει να
την ελέγξει, µπορεί να καταλάβει και να αποδείξει και πού πάει,
πάει στον τάδε και από τον τάδε πάει αλλού. Γιατί δεν το κάνουν
αυτό; Δεν θέλουν; Φυσικά δεν θέλουν. Δεν θέλουν να ελέγξουν
τις διαδροµές, γιατί έχει µεγάλα κέρδη και δεύτερον γιατί υπη-
ρετεί και πολιτικές σκοπιµότητες, όπως παραδείγµατος χάριν,
τους Stinger τους πούλησαν οι Αµερικανοί στους Tαλιµπάν τότε
και µετά έλεγαν ότι είχαν αγωνία για να µην γκρεµίσουν κανένα
επιβατικό αεροπλάνο. 

Ποιες εταιρείες πουλάνε; Πού τα βρίσκουν τα όπλα ο «ISIS»
και όλοι οι υπόλοιποι; Δεν µιλάµε για καλάσνικοφ απλώς. Ξέ-
ρουµε τι γίνεται εκεί. Μιλάµε για όπλα σοβαρά, επικίνδυνα και µε
µεγάλη δυνατότητα προσβολής του αντίπαλου. Από πού τα βρί-
σκουν; Γιατί τα καπιταλιστικά κράτη –γιατί όλα καπιταλιστικά
είναι βέβαια- στα οποία εδρεύουν αυτές οι εταιρείες δεν µπο-
ρούν να τις κάτσουν στο σκαµνί και να κλείσουν και µία εταιρεία;
Γιατί είναι ακριβώς η λειτουργία του ίδιου του συστήµατος. 

Δεύτερο θέµα, πορνογραφία, πορνεία και όλη αυτή η δυσωδία
του συστήµατος. Εµάς δεν µας εκπλήσσει. Όλα είναι στο εµπό-
ριο, το ανθρώπινο σώµα κ.λπ.. Εδώ πουλάνε νεφρά από την Ινδία,
από το Πακιστάν. Έχουν αποκαλυφθεί. Πηγαίνουν στα κέντρα
της Ελβετίας, τα µυστήρια που πρέπει να δώσεις µισό εκατοµ-
µύριο και γίνεσαι καλά και ζεις άλλα δέκα χρόνια. Γιατί δεν στα-
µατάει αυτό µέσα από το internet; Γιατί δεν κόβονται αυτά από
τις εταιρείες, όπως η «GOOGLE», «AMAZON» κ.λπ.;

Μπορούν τεχνολογικά; Μπορούν. Πιο µπροστά είναι όλοι
αυτοί, «MICROSOFT» και δεν συµµαζεύεται, όλες αυτές οι εται-
ρείες. Γιατί έχει κέρδος και εκτός από το κέρδος, έχει και ιδεο-
λογική πλευρά. Καλύτερα ο κόσµος στη σαπίλα, παρά στην
αµφισβήτηση του ίδιου συστήµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ δώστε µου και τα υπόλοιπα
λεπτά, να µην ξαναµιλάω. 

Άλλο παράδειγµα, καλλιτεχνική πολιτιστική δηµιουργία, αρχαι-
ολογικός πλούτος κ.λπ. όλα στον τζόγο της αγοράς. Και λέτε ότι
θα το περιορίσετε; Σας ρωτάµε, λοιπόν: Ποιοι- εκτός από µου-
σεία δηµόσια και πινακοθήκες- κατέχουν ένα µεγάλο µέρος της
πολιτιστικής δηµιουργίας της ανθρωπότητας; Ποιοι είναι αυτοί;
Δεν είναι οι µεγιστάνες του πλούτου, που έχουν τις µεγαλύτερες
συλλογές; Μπας και τα έχουν οι εργαζόµενοι, κύριε Πλεύρη; Όχι.
Πώς τα πήραν αυτοί όλα αυτά; Πόσοι έχουν αρχαιολογικά -να
πω µιας και µιλάµε για τη χώρα µας- αγάλµατα, ό,τι θέλετε, αµύ-
θητης αξίας αντικείµενα; Πώς;

Και παρεµπιπτόντως να ρωτήσουµε και κάτι: Οι σύµµαχοί σας,
οι φίλοι σας, οι αδερφοί σας, η Βρετανία, γιατί δεν µας δίνει τα
µάρµαρα του Παρθενώνα, αφού έχει αξίες; Δεν είναι ελληνικά;
Οι Γάλλοι γιατί δεν θα µας δίνουν αυτά, που έχουν στον Λούβρο;
Δεν είναι ελληνικά; Οι Γερµανοί γιατί δεν δίνουν αυτά, που πήρε
ο Χίτλερ στην κατοχή από την Ελλάδα και όχι µόνο από την Ελ-
λάδα, αλλά και πολλές χώρες της Ευρώπης; Γιατί; Είναι θέµα
εθνικιστικό; Όχι. Είναι θέµα κέρδους και αίγλης, γιατί τα µουσεία
κερδίζουν. Και βγαίνετε εδώ χωρίς ντροπή όλοι σας και µας λέτε
τώρα όλα αυτά.

Τρίτο θέµα: Διαφθορά, δωροδοκία. Πριν από αρκετά χρόνια,
δεν θυµάµαι πόσα ακριβώς, εκπρόσωπος της «LOCKHEED MAR-
TIN», που την έχουµε σήµερα σηµαία στην ΕΑΒ και στη χώρα
µας, έδωσε µια συνέντευξη τύπου. Μπορώ να σας τη δώσω αν
αµφισβητείτε. Τι είπε; Ότι δωροδόκησε αξιωµατούχους και κυ-
βερνήσεις σε πενήντα έξι χώρες µέλη του ΟΗΕ για να πάρουν
τα δικά της αεροπλάνα. Πείτε µου, λοιπόν, το σύστηµα σας, τι
έκανε µόνο µε αυτό που είπε; Κουβέντα. Ίσα-ίσα που είναι θεός.

Επόµενο θέµα, «SIEMENS». Είχα την «ευτυχία» εννιακοσίων
ωρών. Η «SIEMENS» δωροδόκησε κυβερνήσεις και παράγοντες
σε εκατόν είκοσι χώρες. Ποιες ήταν οι συνέπειες; Τίποτα. Η
«SIEMENS» βασιλεύει. Και πώς βγήκαν τα σκάνδαλα; Στην κόν-
τρα µε τους Αµερικάνους που µπήκε στο αµερικάνικο χρηµατι-
στήριο. Και όταν έδωσε 300 εκατοµµύρια, δηλαδή σαν να
δίνουµε εµείς 5 ευρώ για τον δικό τους προϋπολογισµό, έληξαν
όλα ξαφνικά, έκαναν και τη µοιρασιά, έφυγε η «SIEMENS» από
τα κινητά και την τηλεφωνία, πήρε τα µηχανήµατα υγείας κ.λπ.
που είναι µπροστά και όλα καλά καµωµένα. Μετά µας λέτε να
πιάσετε το «µαύρο» χρήµα.

«Εντάξει», θα πείτε, «αυτό είναι γενικό». Μας λέτε: «Εσάς δεν
σας ενδιαφέρει να γίνει κάτι»; Βεβαίως µας ενδιαφέρει. Πρώτο
θέµα: Ονοµαστικοποίηση όλων των µετοχών µέχρι φυσικό πρό-
σωπο. «Είσαι ο και λέγεσαι, έχεις αυτά». Οπότε τελειώνει το ανώ-
νυµο, το «Α.Ε.» και βγαίνει. Όχι ότι θα λυθεί συνολικά το
πρόβληµα. Εσείς του ΣΥΡΙΖΑ το δέχεστε, που µας παριστάνετε
τον καµπόσο και τον αριστερό; Όχι. Αυτά είναι τα ιερά και τα
όσια του καπιταλισµού, οι ανώνυµες εταιρείες, οι offshore και όλα
τα υπόλοιπα.

Δεύτερο, έλεγχος στους τρίτους του δηµοσίου. Το κάνετε;
Όχι.

Τρίτον, απαγόρευση συναλλαγών µε offshore. Εδώ οι offshore
είναι το βασίλειο της διαφθοράς και των µαύρων ταµείων και των
µαύρων κεφαλαίων και όλα αυτά τα οποία λέτε. Γιατί δεν το απα-
γορεύετε; Γιατί δεν βγαίνετε να πείτε «τέλος οι offshore, τέλος
τα Κέιµαν, τέλος οι Παρθένοι Νήσοι, τέλος η Ανδόρα, τέλος η
Σιγκαπούρη, τέλος η Ελβετία»; Αφού υποστηρίζει και το σύ-
στηµα.

Γιατί ακριβώς αυτό είναι καπιταλισµός. Έτσι είναι ο καπιταλι-
σµός, ανεξέλεγκτη δράση του κεφαλαίου. Εδώ φτάσατε -στο θεό
σας- στο σηµείο να λέτε «φέρτε λεφτά στην Ελλάδα και δε µας
νοιάζει από πού έρχονται» και µετά µιλάτε για καταπολέµηση του
«µαύρου» χρήµατος; Για να µην πω τώρα ότι το «µαύρο» µε το
«άσπρο» -µαύρα είναι όλα- συνδέονται πάρα πολύ στενά.

Δεύτερο θέµα, που είναι πολύ σηµαντικό και που κανένας σας
δεν µιλάει. Τι να µιλήσετε άραγε; Αφού συµφωνείτε. Χρηµατοδό-
τηση της τροµοκρατίας. Δεν ξέρετε τίποτα; Ποιος χρηµατοδό-
τησε τους Ταλιµπάν; Η CIA. Το έχει πει επίσηµα και έχει κάνει
δήλωση. Όταν χτύπησαν –υποτίθεται- τους δίδυµους πύργους,
τι απάντησε ο Υπουργός Άµυνας τότε, ο Μπρζεζίνσκι; «Ναι, δεν

µετανιώνω, που φτιάξαµε τους Ταλιµπάν και τους χρηµατοδοτή-
σαµε, γιατί αυτό που προείχε ήταν η ανατροπή της κατάστασης
και η ήττα της Σοβιετικής Ένωσης.

Ποιος έφτιαξε και εκπαίδευσε τον «ISIS» που βγήκατε όλοι στα
κεραµίδια και τα µαζικά µέσα ενηµέρωσης; Ο Μπιν Λάντεν. Ήταν
πράκτορας της CIA, ναι ή όχι; Ήταν. Θα µου πείτε «ξέφυγε». Δεν
είναι έτσι ακριβώς. Είναι πολύ πιο σύνθετα τα πράγµατα. Ποιος
εκπαίδευσε τον «ISIS» στα στρατόπεδα της Καλιφόρνιας των
Αµερικάνων, που είναι των ειδικών δυνάµεων, στη Γαλλία και
αλλού που καταγγέλθηκαν επίσηµα και δεν διαψεύστηκαν από
καµµία κυβέρνηση;

Και κάτι ακόµα. «Ερυθρές Ταξιαρχίες», εγώ δεν θα τους κρίνω.
Έχουν µία αντίληψη της τροµοκρατίας. Εµείς είµαστε ριζικά αν-
τίθετοι από τότε που υπάρχουµε σαν κοµµουνιστικό κίνηµα.
Όµως το διαµέρισµα που είχαν τον Άλντο Μόρο το είχε ενοικιά-
σει η CIA παρακαλώ και αυτό δεν το λέµε εµείς. Tα είπαν οι ίδιοι.

Ποιος, λοιπόν, χρηµατοδότησε τον «ISIS» και οικονοµικά και
µε όπλα στην περιοχή µας; Αραβικές χώρες. Δεν θέλω να τις ονο-
µάσω, γιατί θα ξεχάσω καµία. Οι καλύτεροι σύµµαχοι σας! Και
βγαίνετε τώρα εδώ χωρίς ντροπή και µας λέτε «θα χτυπήσουµε
τη χρηµατοδότηση της τροµοκρατίας»;

Όµως η Ευρωπαϊκή Ένωση και το σύστηµά σας, επειδή µπορεί
τώρα να νιώθει δυνατό, αλλά καταλαβαίνει τι θα γίνει, τι λέει για
την τροµοκρατία; Τα έχει ψηφίσει και ο ΣΥΡΙΖΑ και όσοι κυβέρ-
νησαν µέχρι τώρα και το Κίνηµα Αλλαγής. Λέει, λοιπόν, ότι η τρο-
µοκρατία θρέφεται από τον ριζοσπαστισµό. Είναι φυτώριο ο
ριζοσπαστισµός. Ποιος είναι; Ακροδεξιά σκέψη, καθαρό, φασι-
σµός. Ριζοσπαστικοποιηµένο Ισλάµ. Και αυτό καθαρό. Ποιος το
έκανε το Ισλάµ; Ποιος το φούντωσε όλα αυτά τα χρόνια; Οι ιµ-
περιαλιστικές δυνάµεις δεν ήταν; Παλιά δεν υπήρχε, παρ’ ότι
εµείς διαφωνούµε ριζικά µε τα καθεστώτα που υπήρχαν. Τώρα,
όµως, τον βολεύει η σύγκρουση θρησκειών και όχι η σύγκρουση
τάξεων. Και η ακροαριστερή σκέψη. Και ακούστε, αυτά τα ψή-
φισε και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γι’
αυτό και δεν βγάζει κουβέντα σήµερα.

Τι είναι η ακροαριστερή σκέψη; Θα τα διαβάσω όπως είναι από
το κείµενο. «Για την κοινωνία συνεπάγεται µια δέσµευση για ισό-
τητα και ανακατανοµή εισοδήµατος». Αυτό είναι ακροαριστερή
και φυτώριο της τροµοκρατίας.

Δεύτερον, η ακροαριστερή σκέψη απορρίπτει τις υποκείµενες
καπιταλιστικές αξίες, οι οποίες θεωρούνται ως κύρια αίτια της
κοινωνικής ανισότητας. Ε, να γίνουµε και βόδια, να µην σκεφτό-
µαστε, να µην λέµε άποψη. Γιατί, δεν είναι αυτό αίτιο; Τι είναι;
Επίσης λέει ότι αντιτίθεται στις καθιερωµένες πολιτικές και οικο-
νοµικές ελίτ και επιπλέον –ακούστε- αντιτίθεται στην αυξανόµενη
ιδιωτικοποίηση της εκπαίδευσης της υγείας και των µεταφορών,
καθώς και της διεθνούς συµφωνίας ελεύθερου εµπορίου. Αυτό
είναι το φυτώριο της τροµοκρατίας, που περνά µέσα στην οδη-
γία. Δηλαδή, να σταµατήσουµε να αµφισβητούµε το καπιταλι-
στικό σύστηµα.

Και αν εφαρµοστεί αυτό -που δεν θα εφαρµοστεί, γιατί εδώ
είναι Ελλάδα, δεν είναι Ευρωπαϊκή Ένωση-, ένα σωµατείο που
βγαίνει και ζητάει να µην ιδιωτικοποιηθεί η ΕΥΔΑΠ, να µην ιδιω-
τικοποιηθεί η ΔΕΗ, είναι φυτώριο τροµοκρατίας.

Η εισηγήτρια µας αναφέρθηκε αναλυτικά στα άλλα. Εµείς κα-
ταψηφίζουµε όχι µόνο για την υποκρισία αλλά λέγοντας και στον
λαό ότι όσο υπάρχει εκµετάλλευση κέρδους, µηχανή καπιταλι-
στική, θέλει και λάδι και το λάδι είναι η διαφθορά.

Θα µου πείτε, δεν υπήρχαν; Υπήρχαν. Τα αντιµετωπίσαµε όσο
τα αντιµετωπίσαµε και έπαιξαν έναν ρόλο αλλά καταψηφίζουµε
για τους επικίνδυνους δρόµους, που ανοίγει για τους οποίους οι
υπόλοιποι δεν βγάζουν άχνα. Γιατί είναι υποταγµένοι στο ίδιο το
καπιταλιστικό σύστηµα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Απατζίδη από το ΜέΡΑ25. 
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

αφορά σε ενσωµάτωση οδηγίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου για να καταπολεµηθεί η νοµι-
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µοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες καθώς και
για να παταχθεί η χρηµατοδότηση της τροµοκρατίας. Ως
ΜέΡΑ25 θεωρούµε ότι είναι ιδιαιτέρως σηµαντικό το να είµαστε
στην πρωτοπορία της διεθνούς αντιµετώπισης του οργανωµένου
εγκλήµατος, ειδικά, σε αυτή την περίοδο, όταν στην δυστοπία
που έχει δηµιουργήσει η παρούσα Κυβέρνηση τα δίκτυα οργα-
νωµένου εγκλήµατος στην Ελλάδα έχουν επιδοθεί σε µια κλιµά-
κωση της βίας µε συµβόλαια θανάτου, που βλέπουµε καθηµερινά
σε πολλές συνοικίες της Αθήνας και άλλων πόλεων. Και όλα αυτά
υπό το απαθές βλέµµα της Αστυνοµίας. Συστηµικοί δηµοσιογρά-
φοι παροτρύνουν τους πολίτες να µην ανησυχούν γιατί το οργα-
νωµένο έγκληµα, λέει, ξέρει καλό σηµάδι. Σε ένα παρόµοιο
σκηνικό όπου το οργανωµένο έγκληµα κυριαρχεί στην Ελλάδα
και βλέπουµε µόνο την επιφάνεια του µέσα από σχεδόν καθηµε-
ρινούς χώρους, που έχουν πολλαπλασιαστεί το τελευταίο διά-
στηµα, είναι όντως σηµαντική η ενσωµάτωση παρόµοιων
οδηγιών. Και βεβαίως το οργανωµένο έγκληµα προσαρµόζεται,
πολύ γρήγορα, στις ιλιγγιώδεις ταχύτητες που εξασφαλίζει το
διαδίκτυο και τις χρησιµοποιεί υπέρ του. Το γεγονός αυτό καθι-
στά σηµαντική τη δική µας, εξίσου, γρήγορη απάντηση ώστε να
καθιερωθεί ένα σύστηµα κυβερνοασφάλειας, που να αποτρέπει
φρικτά φαινόµενα, όπως η έξαρση της παιδικής πορνογραφίας
στο διαδίκτυο και η σχετική ύπαρξη οργανωµένων κυκλωµάτων. 

Βεβαίως, µε το παρόν νοµοσχέδιο δεν είµαστε καθόλου στη
διεθνή πρωτοπορία. Μάλλον περιοριζόµαστε σε µια αντιγραφή
ευρωπαϊκών πρακτικών χωρίς κατάθεση δικών µας προτάσεων,
που να µας αξιοποιούν πορίσµατα της ελληνικής εµπειρίας και
κυρίως µε τρία ολόκληρα χρόνια καθυστέρηση από το 2018. Το
γεγονός αυτό οδηγεί σε µια έλλειψη διεθνούς συντονισµού µε
τις άλλες χώρες ενώ η γεωπολιτική θέση της Ελλάδας είναι κοµ-
βική για τη δράση του οργανωµένου εγκλήµατος λόγου χάριν για
τη διακίνηση ναρκωτικών στην Ευρώπη. Η κυβερνώσα παράταξη
δεν στοχεύει στη συγκεκριµένη αυτή εµπειρία αλλά τρέχει κα-
ταϊδρωµένη να προλάβει µε σηµαντική καθυστέρηση τη διεθνή
πρακτική. 

Υπάρχει πάντως µία πολύ σηµαντική διάσταση την οποία δεν
µπορούµε να παραβλέψουµε. Είναι µία διάσταση, που είναι
πραγµατικά ο ελέφαντας στο δωµάτιο. Η διάσταση αυτή είναι ότι
ένα πολύ µεγάλο µέρος του παγκόσµιου ξεπλύµατος χρηµάτων
γίνεται µέσα από τις τράπεζες. Χωρίς τη συνδροµή τους αυτό θα
ήταν αδύνατο. Εδώ όµως εγείρεται το ζήτηµα αν ο υπάρχων πο-
λιτικός κόσµος είναι διατεθειµένος να αναλάβει µια σύγκρουση
µε το διεθνές τραπεζικό σύστηµα όταν αυτό εµφανίζεται να εµ-
πλέκεται. Αν δεν υπάρξει ένας σχετικός έλεγχος στις τράπεζες
τότε θα κυνηγάµε την ουρά µας. Θα ασχολούµαστε µε τα δευτε-
ρεύοντα ενώ θα παραβλέπουµε το πιο σηµαντικό γιατί το τραπε-
ζικό σύστηµα είναι ο κύριος µηχανισµός του ξεπλύµατος
βρώµικου χρήµατος. 

Αυτό, λοιπόν, που κυρίως χρειάζεται είναι θωράκιση του νοµι-
κού µας πολιτισµού έναντι συστηµικών τραπεζών µέσω των
οποίων γίνεται το ξέπλυµα. Και ως προς αυτό το κοµβικό σηµείο
το νοµοσχέδιο κρίνεται ανεπαρκές. Αν δεν το κάνουµε αυτό µε
τρόπο συγκεκριµένο τότε θα ζούµε σε ένα παράλληλο φαντα-
σιακό κόσµο. Θα φέρνουµε για νοµοθέτηση νέα εργαλεία και δια-
δικασίες ενώ στον πραγµατικό κόσµο το ξέπλυµα του βρώµικου
χρήµατος θα συνεχίζεται εντελώς ανεπηρέαστο από αυτούς
τους φορµαλιστικούς τύπους. Βεβαίως τι να περιµένει κανείς
όταν η Κυβέρνηση έχει αλλάξει τον Ποινικό Κώδικα ώστε να
απαλλάσσονται οι τραπεζίτες από την ποινική ευθύνη σε πράξεις
απιστίας. Μιλάµε όµως εδώ για το πλανητικό επίπεδο, που ξε-
πλένεται σύµφωνα µε τους κρατούντες υπολογισµούς περίπου
το 4% του παγκόσµιου ΑΕΠ. Το φαινόµενο, δηλαδή, δεν αφορά
µόνο µικρά κράτη όπως η Ελλάδα. 

Κατ’ εξοχήν αµαρτωλή τράπεζα φαίνεται να είναι η γερµανική
Deutsche Bank στην οποία έχουν επιδικαστεί µεγάλα πρόστιµα,
όπως παλαιότερα και οι γαλλικές BNP και Societe Generale. Σε
αυτό το πλαίσιο παταγώδους παγκόσµιας αποτυχίας στην πά-
ταξη του ξεπλύµατος βρώµικου χρήµατος κρίνεται τελείως
άτοπο η Ελλάδα να εξακολουθεί να έχει νοοτροπία καλού παι-
διού και υποδειγµατικού κρατουµένου. Γιατί αυτό συµβαίνει.
Στην πραγµατικότητα η ανάγκη περιορισµού του ξεπλύµατος ερ-

γαλειοποιείται από τους ισχυρούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης προ-
κειµένου να έρχονται ειδικοί να αξιολογήσουν το ελληνικό Χρη-
µατιστήριο και εν τέλει να το ελέγξουν. Όµως αυτή η
συµµόρφωση οδηγεί σε περαιτέρω επιτήρηση και υποβάθµιση
δυνατότητας για ανεξάρτητη πολιτική. Γιατί στην ουσία υπό το
πρόσχηµα της ανάγκης για διασυνοριακή συνεργασία έχουµε τε-
χνοκράτες να ελέγχουν το ελληνικό χρηµατοπιστωτικό σύστηµα
ώστε αυτό να οδηγείται σε όλο και µεγαλύτερη νεοφιλελεύθερη
απορρύθµιση. 

Βεβαίως κανείς δεν αρνείται εδώ την ανάγκη µιας διασυνορια-
κής συνεργασίας. Είναι ασφαλώς τέτοια η φύση των φαινοµένων
ώστε να υπάρχουν συχνά κενά δικαίου στα επιµέρους νοµικά συ-
στήµατα των κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η πρα-
κτική στη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες
καθώς και συναφείς χρηµατοδότηση τροµοκρατικών οργανώ-
σεων εξελίσσονται δυστυχώς ραγδαία. Και γι’ αυτό χρειάζεται
όντως να είµαστε στην πρωτοπορία των νοµικών ρυθµίσεων
ώστε να προλαβαίνουµε κατά το δυνατόν αυτές τις εξελίξεις.
Ωστόσο πραγµατικές λύσεις δεν µπορούν να βρεθούν αν δεν
υπάρξει ετοιµότητα ρήξης µε ένα διεθνές τραπεζικό σύστηµα το
οποίο βρίσκεται στο επίκεντρο αυτής της διαφθοράς. Με άλλα
λόγια πραγµατική λύση δεν πρόκειται να βρεθεί όσο θεωρούµε
ότι η νοοτροπία υποδειγµατικού κρατουµένου είναι η λύση για
κάθε πρόβληµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το λόγο τώρα έχει η κ.

Βρυζίδου από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νο-

µοσχέδιο αποτελεί µία ακόµη πρωτοβουλία του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, που έχει στόχο να επικαιροποιήσει και να
αναµορφώσει το υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο για την κατα-
πολέµηση της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστη-
ριότητες. Με το πέρασµα του χρόνου παρατηρείται η εµφάνιση
νέων µορφών νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστη-
ριότητες. Το κράτος πρέπει να µεριµνά, να επαγρυπνεί και να
λαµβάνει τα απαραίτητα µέτρα προκειµένου να ανακόψει τους
παραβάτες. 

Στο πλαίσιο αυτό ψηφίζουµε σήµερα την ενσωµάτωση της
οδηγίας 1673/2018 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης. Παρατηρούµε µάλιστα -και αυτό είναι
αναµφίβολα προς τη σωστή κατεύθυνση- την αύξηση των νοµο-
θετικών πρωτοβουλιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τοµέα
αυτό. Το γεγονός αυτό από µόνο του αποτυπώνει την ύπαρξη
αυξηµένων εγγυήσεων από την πλευρά της ευρωπαϊκής νοµοθε-
σίας. 

Η Ευρώπη θέτει ένα οργανωµένο νοµοθετικό πλαίσιο και η Ελ-
λάδα καλείται να ακολουθήσει. Έτσι, λοιπόν, η χώρα µας µε την
ψήφιση και του σηµερινού νοµοσχεδίου στέκεται αποφασιστικά
απέναντι στο οργανωµένο έγκληµα. Προσθέτει άλλο ένα όπλο
στη φαρέτρα του ελληνικού κράτους ενάντια στην πάταξη τέ-
τοιων παράνοµων δραστηριοτήτων. Ενδυναµώνει το νοµικό και
νοµοθετικό της οπλοστάσιο προκειµένου να µπορεί να αντιµετω-
πίσει ένα εξελισσόµενο και µεταβαλλόµενο περιβάλλον εγκλη-
µατικότητας. 

Η επίτευξη του στόχου αυτού περνάει µέσα από το σηµερινό
νοµοσχέδιο. Επικαιροποιείται κατ’ αρχάς ως κατάλογος βασικών
εγκληµάτων, που αφορούν στη νοµιµοποίηση εσόδων από πα-
ράνοµες δραστηριότητες περιλαµβάνοντας και τη δωροδοκία και
δωροληψία και την αλλοίωση αποτελέσµατος αγώνα κατά το
άρθρο 132 του ν.2725/1999 σε συµµόρφωση προς το άρθρο 16
της σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης, που υπεγράφη την
18η Σεπτεµβρίου του 2014 σχετικά µε την χειραγώγηση των
αθλητικών αγώνων η οποία κυρώθηκε το 2019. Αναφέροµαι στο
ως άνω παράδειγµα και να καταδείξω τη συντονισµένη προσπά-
θεια και συνεργασία µεταξύ των αρµόδιων Υπουργείων Αθλητι-
σµού και Δικαιοσύνης και την επίτευξη του καλύτερου δυνατού
αποτελέσµατος.

Η πιο σηµαντική πρόβλεψη του νοµοθετήµατος, που ψηφίζεται
σήµερα κατά τη γνώµη µου είναι η προσθήκη στον κατάλογο των
βασικών αδικηµάτων και κάθε άλλου εγκλήµατος, που τιµωρείται
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µε ποινή στερητική της ελευθερίας από το οποίο προκύπτει πε-
ριουσιακό όφελος. Με τον τρόπο αυτό συµπεριλαµβάνονται αξιό-
ποινες πράξεις ειδικών ποινικών νόµων, οι οποίες είναι
διάσπαρτες στη νοµοθεσία. 

Στα ανωτέρω εγκλήµατα δηλαδή, περιλαµβάνεται κάθε κα-
κούργηµα ή πληµµέληµα που δεν προβλέπεται ειδικώς στον κα-
τάλογο των βασικών αδικηµάτων του άρθρου 5 του σχεδίου
νόµου και υπό συγκεκριµένες προϋποθέσεις µπορεί να αποτελέ-
σει το βασικό αδίκηµα νοµιµοποίησης. 

Η σηµασία της συγκεκριµένης πρόβλεψης είναι διττή. Αφ’ ενός
λειτουργεί προληπτικά και αποτρεπτικά για κάθε επίδοξο δρά-
στη, αφ’ ετέρου µειώνει υπέρµετρα τα νοµικά παραθυράκια δια-
φυγής από τις διατάξεις του νόµου. Εµπλουτίστηκε επίσης, ο
κατάλογος των εγκληµάτων µε αυτά της διασυνοριακής απάτης
µε το ΦΠΑ και µε εγκλήµατα για την ποινική προστασία των συµ-
φερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εναρµονίζεται έτσι η εθνική
έννοµη τάξη µε την ευρωπαϊκή, ενώ παράλληλα διασφαλίζεται η
διασυνοριακή συνεργασία µεταξύ των κρατών-µελών. Τίθεται ένα
συνολικό ευρωπαϊκό πλέγµα για την ευρύτερη αντιµετώπιση των
εγκληµάτων. Εναρµονίζονται επίσης, οι προβλέψεις περί δήµευ-
σης περιουσιακών στοιχείων µε αυτά, που προβλέπει ο νέος Ποι-
νικός Κώδικας. Δεν συναντάται έτσι το φαινόµενο να υφίστανται
διαφορετικές προβλέψεις για όµοιες ποινικές διαδικασίες, µε
όµοιο αντικείµενο και στόχο όπως τονίστηκε κατά την επεξεργα-
σία του νοµοσχεδίου στις επιτροπές. 

Αναµορφώνεται επίσης, το προβλεπόµενο πλαίσιο ποινής,
καθώς και οι προβλεπόµενες κυρώσεις για όλες τις νοµικές ον-
τότητες και τα φυσικά πρόσωπα στις περιπτώσεις όπου η αξιό-
ποινη πράξη νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές
δραστηριότητες ή κάποιο βασικό αδίκηµα.

Βλέπουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Δικαιοσύνης σε εφαρµογή της ευρωπαϊκής οδη-
γίας ενσωµατώνει στην ελληνική έννοµη τάξη µία ολοκληρωµένη
γκάµα νοµοθετικών παρεµβάσεων. Δηµιουργούµε έτσι ένα στα-
θερό νοµοθετικό πλαίσιο, εναρµονισµένο µε τα ευρωπαϊκά πρό-
τυπα. 

Μεριµνούµε για τη διόρθωση αστοχιών, που εντοπίσαµε από
την ηµέρα που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας. Δηµι-

ουργούµε στον Έλληνα πολίτη το αίσθηµα ασφάλειας. Επιδιώ-
κουµε να αποτυπωθεί στην κοινωνία το κοινό περί δικαίου αί-
σθηµα και όλα τα παραπάνω τα καταφέρνουµε µε συντονισµένη
προσπάθεια, αλλά κυρίως µε την ψήφιση νόµων που στοχευµένα
και µεθοδικά αναχαιτίζουν το οργανωµένο έγκληµα. ,

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης έχει ήδη ενσωµατώσει στην εθνική
έννοµη τάξη σειρά νοµοθετηµάτων. Ο Κώδικας των Δικαστικών
Υπαλλήλων, οι αλλαγές στους κώδικες και η ψηφιοποίηση της
δικαιοσύνης είναι µόνο µερικές από αυτές. Η κατασκευή επίσης,
νέων δικαστικών µεγάρων έρχεται να επιλύσει και το ζήτηµα της
χωροθέτησης στον τοµέα της δικαιοσύνης. 

Τα τονίζω όλα αυτά, διότι αποτυπώνουν ένα συνολικό σχέδιο
και όχι µια τυχαία πρωτοβουλία. Ένα σχέδιο, που αναβαθµίζει το
θεσµό της δικαιοσύνης στη χώρα µας και εξασφαλίζει τους κα-
νόνες της σωστής λειτουργίας µιας κοινωνίας, που παλεύει
σκληρά και επιθυµεί να υπάρχει ασφάλεια και δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία
Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για νοµοτεχνικές βελτιώσεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Βεβαίως, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κατα-
θέτουµε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Αφορούν στη συµπλήρωση
του τίτλου του νοµοσχεδίου. Αφορούν στην πρόταση-παρατή-
ρηση, που έκανε ο κ. Καστανίδης και την οποία υιοθέτησαν οι
Βουλευτές όλων των κοµµάτων, από ότι τουλάχιστον έχω αντι-
ληφθεί. Και βεβαίως, το συγκεκριµένο άρθρο που αφορά στη δέ-
σµευση των περιουσιακών στοιχείων, εναρµονίζεται µε το άρθρο
του Ποινικού Κώδικα, ούτως ώστε να µην υπάρξουν τέτοιου εί-
δους ζητήµατα.

Τις καταθέτω προκειµένου να είναι υπ’ όψιν των συναδέλφων. 
Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος

Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Καλαµατιανός από το ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έκλεισαν δύο χρόνια από την

ανάληψη της διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία
και µέσα σε δύο χρόνια η Κυβέρνηση κατόρθωσε να έχει αποτύ-
χει στην οικονοµική πολιτική της. Κατόρθωσε η χώρα να έχει την
τρίτη χειρότερη ύφεση σε όλη την Ευρώπη και µάλιστα, αυτή η
ύφεση ήρθε πριν ενσκήψει και η πανδηµία. Η πτωτική πορεία είχε
ξεκινήσει από πριν. Κατόρθωσε να ισοπεδώσει τα εργασιακά δι-
καιώµατα, να καταστρατηγήσει το οκτάωρο, να προβλέψει απλή-
ρωτες ή φθηνές υπερωρίες, να µειώσει την προστασία από τις
απολύσεις, να φέρει το σπαστό ωράριο για τη µερική απασχό-
ληση και άλλα πολλά. Κατόρθωσε να εκτοξεύσει ξανά την ανερ-
γία. Είδαµε τα αποτελέσµατα από την ελληνική στατιστική
υπηρεσία και από τον ΟΑΕΔ. Δυστυχώς, η ανεργία έχει πάρει την
ανηφόρα και ακόµα δεν έχουν τελειώσει τα προγράµµατα στή-
ριξης, δεν έχουν τελειώσει οι υποστηρικτικές διαδικασίες που
λέει η Κυβέρνηση ότι κάνει και δεν έχουν έρθει ακόµη τα λου-
κέτα. Κατόρθωσε µέσα σε αυτό το διάστηµα να αποδοµήσει τη
δηµόσια εκπαίδευση και ιδιαίτερα την τριτοβάθµια εκπαίδευση,
µε κλείσιµο δηµοσίων τµηµάτων των δηµόσιων πανεπιστηµίων,
όπως έκανε και στην ιδιαίτερη πατρίδα µου την Ηλεία. Αφαίρεσε
από χιλιάδες µαθητές -υποψήφιους για να µπουν στην τριτοβάθ-
µια εκπαίδευση- το δικαίωµα να ονειρεύονται. Εφάρµοσε την
ελάχιστη βάση εισαγωγής, που οδηγεί χιλιάδες µαθητές εκτός
των δηµόσιων πανεπιστηµίων. Κατόρθωσε µέσα στην πανδηµία
να µην θελήσει να ενισχύσει τη δηµόσια υγεία. Και τι ακούµε, τι
βλέπουµε, τι διαβάζουµε; Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός προανήγ-
γειλε τη συγχώνευση και τη συρρίκνωση των δηµόσιων δοµών
υγείας πριν καν, ξαναλέω, να βγούµε από τη διαδικασία της παν-
δηµίας, ενώ ο κίνδυνος υπάρχει και έρχεται και το τέταρτο κύµα
της πανδηµίας. 

Με τον νέο πτωχευτικό νόµο κατόρθωσε να αφήσει χωρίς καµ-
µία προστασία τους ευάλωτους και αδύναµους δανειολήπτες,
που έχουν χρέη και κινδυνεύουν όλοι αυτοί µε την απώλεια της
περιουσίας τους και το ξεσπίτωµά τους. Κινδυνεύουµε να ζή-
σουµε σκηνές που έζησε η Ισπανία µε την κυβέρνηση Ραχόι που
ολόκληρες οικογένειες έβγαιναν έξω από τα σπίτια τους και αυτό
δεν αφορά µόνο στους σηµερινούς οφειλέτες, αφορά και στους
µελλοντικούς, αυτούς που θα προκύψουν από τη νέα οικονοµική
κρίση. 

Κατόρθωσε η Κυβέρνηση να µην µπορεί να ελέγξει την εγκλη-
µατικότητα. Βλέπετε στις µετρήσεις πόσο µετράει αυτό και τι
αγωνία έχουν οι πολίτες και τι ανησυχία έχουν οι πολίτες για το
ζήτηµα της έξαρσης της εγκληµατικότητας. 

Σε λίγο έχετε ανακοινώσει ότι προχωράτε στην ιδιωτικοποίηση
της επικουρικής ασφάλισης. Προχωράτε ακάθεκτοι στην επέν-
δυση των εισφορών των εργαζοµένων στα χρηµατιστήρια και σε
επισφαλείς επενδύσεις. Σε κίνδυνο, λοιπόν, οι εισφορές των ερ-
γαζοµένων, αλλά και σε κίνδυνο, καθώς τινάζονται στον αέρα,
και οι συντάξεις των σηµερινών και µελλοντικών συνταξιούχων.

Κατόρθωσε η Κυβέρνηση να αφήσει αστήρικτους τους µικρο-
µεσαίους επιχειρηµατίες, τους επαγγελµατίες, τους εργαζόµε-
νους, τους ανέργους, τους παραγωγούς µας, που βλέπουν τον
ιδρώτα τους και τον κόπο τους να πηγαίνουν χαµένα. 

Και εδώ, κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, δεν µπορώ να
µην αναφέρω και τους δικηγόρους. Κύριε Υφυπουργέ, είστε δι-
κηγόρος, µαχόµενος. Ξέρετε τα θέµατα. Πολλοί δικηγόροι βρί-
σκονται σε πολύ άσχηµη κατάσταση. Δεν είναι όλοι
µεγαλοδικηγόροι, µε τεράστια γραφεία και µεγάλα εισοδήµατα.
Η µεγάλη πλειοψηφία των δικηγόρων παλεύουν καθηµερινά για
να βγάλουν ένα µεροκάµατο και αυτοί έχουν αφεθεί χωρίς καµ-
µία στήριξη. 

Δεν κάνατε ό,τι υποσχεθήκατε. Δεν τους ενισχύσατε. Οι επι-
στρεπτέες προκαταβολές αφορούν ελάχιστους δικηγόρους. Η
πληρωµή της νοµικής βοήθειας έχει επιβραδυνθεί, η µείωση του
ΦΠΑ για τους δικηγόρους δεν συζητείται καθόλου και όλοι αυτοί
περιµένουν από το Υπουργείο Δικαιοσύνης -γιατί εκεί ανήκουµε

οι δικηγόροι- µια ένδειξη ενδιαφέροντος, να υπάρξει µια ενί-
σχυση σε αυτόν τον κλάδο. 

Στα θέµατα της πανδηµίας έχετε επιδείξει ελαφρότητα και
θράσος. Τα λάθη, οι παραλείψεις, τα αντιφατικά µηνύµατα, οι πα-
λινωδίες της Κυβέρνησης οδηγούν δυστυχώς σε αποτυχίες. Και
ποιο είναι το αποτέλεσµα; Δεκατρείς χιλιάδες συνάνθρωποί µας
έχουν φύγει από τον ιό, µια ολόκληρη πόλη χάθηκε και δεν πρέ-
πει να το ξεχνάµε αυτό.

Και µιας και µιλάµε για καταπολέµηση βρόµικου χρήµατος και
µεθόδων που ακολουθεί το έγκληµα, δεν µπορώ να µην ανα-
φερθώ και στο χθεσινό ρεπορτάζ της «Εφηµερίδας των Συντα-
κτών». Τι προέκυψε από αυτό; Ότι τον Οκτώβριο του 2020, λίγο
πριν επιβληθεί το νέο σκληρό lockdown και ενώ υπήρχαν αυστη-
ρότατα µέτρα στις πύλες εισόδου της χώρας -έτσι έλεγε η Κυ-
βέρνηση-, µέλη της της οµάδας της Φενέρµπαχτσε εισήλθαν στη
χώρα µε συµπτώµατα κορωνοϊού, µε πυρετό.

Όλοι διαβάσαµε διαλόγους που περιέγραφαν φοβερά πράγ-
µατα: «Εντολή του Υφυπουργού και εντολή του «µεγάλου»».
Ποιος είναι ο «µεγάλος»; Και δεν είναι µόνο το ζήτηµα της απο-
κάλυψης της ανευθυνότητας και της υποκρισίας των αξιωµατού-
χων, αλλά αποκαλύφθηκε και µια παρακρατική δράση δηµοσίων
κρατικών λειτουργών µε αναφορές για χρήση πακιστανικών τη-
λεφώνων για να µην µπορούν να εντοπιστούν.

Θα πρέπει να ερευνηθεί, κύριε Υπουργέ, ενδελεχώς το θέµα
αυτό γιατί προκύπτει από το δηµοσίευµα µια επικίνδυνη ανευθυ-
νότητα κρατικών αξιωµατούχων και κυβερνητικών λειτουργών και
µια αντιθεσµική, παράνοµη και παρακρατική λειτουργία. Η δι-
καιοσύνη πρέπει να φωτίσει αυτό το πολύ σηµαντικό ζήτηµα.

Και έρχοµαι τώρα στην ενσωµάτωση της οδηγίας. Δεν µπορώ
να µην αναφέρω ότι µε δική σας νοµοθετική πρωτοβουλία επε-
τράπη η µεταβίβαση και εκποίηση οποιουδήποτε περιουσιακού
στοιχείου που ανήκει σε ύποπτους ή κατηγορούµενους για ξέ-
πλυµα µαύρου χρήµατος. Και δεν σταµατήσατε σ’ αυτό. Με αυτό
το νοµοσχέδιο, αντί να διατηρήσετε ένα υψηλό επίπεδο προστα-
σίας έναντι πράξεων ξεπλύµατος χρήµατος, να το συµπληρώ-
σετε και να το ενισχύσετε όπου χρειάζεται, επιλέξατε σε
ορισµένα σηµεία να αυστηροποιήσετε και σε άλλα σηµεία να µει-
ώσετε τις ποινές.

Μέσω των οδηγιών επιδιώκεται η διαµόρφωση ελάχιστων κοι-
νών κανόνων. Τα κράτη-µέλη µπορούν να αξιολογήσουν τις ιδι-
αίτερες συνθήκες που επικρατούν σε αυτά και να διαµορφώσουν
αυστηρότερους κανόνες αρκεί να µην πλήττεται ο πυρήνας της
οδηγίας. Με γνώµονα αυτό θα έπρεπε να νοµοθετήσετε και
τώρα, ειδικά όταν το ξέπλυµα χρήµατος ως εγκληµατική πράξη
συνδέεται ευθέως µε την αναπαραγωγή και ενίσχυση της δια-
φθοράς, ένα φαινόµενο που ταλαιπωρεί τη χώρα και βεβαίως
οδήγησε και στη χρεοκοπία του 2009-2010.

Οι βασικές κατευθύνσεις της οδηγίας είναι η διευκόλυνση της
διασυνοριακής συνεργασίας και η διασφάλιση ότι για ορισµένες
πράξεις θα µπορεί η τιµωρία να υπάρχει ανεξάρτητα από το αν
προβλέπεται ως αξιόποινη πράξη στη χώρα τέλεσης. Πουθενά
στην οδηγία δεν γίνεται αναφορά σε ανάγκη εξορθολογισµού
ποινών. Η Κυβέρνηση επιλέγει να εξορθολογίσει τις ποινές, ενώ
αυστηροποιεί ορισµένες περιπτώσεις και παράλληλα νοµοθετεί
διατάξεις που οδηγούν σε ηπιότερες ποινές για άλλες περιπτώ-
σεις.

Η οδηγία, λοιπόν, ζητά από τα κράτη-µέλη να φροντίσουν για
την ύπαρξη επαρκούς προσωπικού για τη στοχευµένη κατάρ-
τιση, για τη διάθεση πόρων, για την επικαιροποιηµένη τεχνολο-
γική ικανότητα κατά την αντιµετώπιση τέτοιων εγκληµάτων.
Όµως, µέχρι τώρα έχετε πράξει τα αντίθετα. Με νοµοθετικές
πρωτοβουλίες όπως µε τον ν.4637/2019 όχι µόνο δεν ενισχύσατε
την Αρχή Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγ-
κληµατικές Δραστηριότητες, αλλά επιπλέον δυσχεράνατε το
έργο της. Προβλέψατε ανώτατο χρονικό διάστηµα µέσα στο
οποίο θα µπορούσε να διατηρεί τη δέσµευση των περιουσιακών
στοιχείων που προέρχονται από εγκληµατική δραστηριότητα.
Αδιαφορήσατε για τις ανεπάρκειες σε στελέχωση και υποδοµές
της αρχής και το κατά πόσο θα µπορούσε να ανταποκριθεί σε
αυτούς τους έκτακτους περιορισµούς.

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να πω πως όλοι διαπι-
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στώνουµε ότι η αντιµετώπιση του ξεπλύµατος µαύρου χρήµατος
απαιτεί πολιτική βούληση και ένα ολιστικό σχέδιο. Δυστυχώς,
από το νοµοθέτηµα λείπουν αυτά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Κώτσηρας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ολοκληρώνεται σήµερα,

µετά από τέσσερις συνεδριάσεις που έλαβαν χώρα στην αρµόδια
κοινοβουλευτική επιτροπή, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης το οποίο αφορά στην ενσωµάτωση της οδηγίας
2018/1683 σχετικά µε την καταπολέµηση της νοµιµοποίησης εσό-
δων από παράνοµες δραστηριότητες µέσω του ποινικού δικαίου.

Οφείλω να πω ότι η συζήτηση που προηγήθηκε στην επιτροπή,
όπως και ένα µεγάλο κοµµάτι της σηµερινής συνεδρίασης, ανέ-
δειξε ζητήµατα, έγινε ένας πολύ σοβαρός -κατά την άποψή µου-
κοινοβουλευτικός διάλογος. Οι φορείς οι οποίοι συµµετείχαν
έθεσαν κρίσιµα ζητήµατα, επιστηµονικά και νοµικο-πολιτικά τα
οποία αναδείχθηκαν και µπορούν πλέον, µετά από τις αλλαγές
όπως τις ανέφερε και ο κ. Τσιάρας προηγουµένως, να αποτελέ-
σουν µέρος του τελικού σώµατος του νοµοσχεδίου. Και αυτό
θεωρώ ότι είναι µια άκρως σηµαντική εξέλιξη, καθότι είδαµε ότι
οι προτάσεις οι οποίες ήταν προϊόν σοβαρής και επιστηµονικής
επεξεργασίας έτυχαν αξιολόγησης και αλλαγής από το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης µετά από το πέρας της συγκεκριµένης κοινο-
βουλευτικής αξιολόγησης που έγινε στις επιτροπές.

Ποιο ήταν, όµως, το συµπέρασµα στο οποίο θεωρώ ότι όλοι
καταλήξαµε, ακόµα και µε µικρές ή άλλες διαφωνίες; Ότι η πα-
ρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία είναι αναγκαία για την προ-
ώθηση της συνεργασίας της χώρας µας µε αλλοδαπές έννοµες
τάξεις, τη βελτίωση των δεικτών προσαρµογής της χώρας σε
σχέση µε την ευρωπαϊκή δικαιοταξία και τη συστηµατική ενί-
σχυση της εσωτερικής µας νοµοθεσίας σε σχέση µε ένα πράγ-
µατι ιδιαιτέρως κρίσιµο και σύνθετο ζήτηµα όπως είναι η
καταπολέµηση δραστηριοτήτων που σχετίζονται µε τη νοµιµο-
ποίηση εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες.

Και η Ευρωπαϊκή Ένωση στο σηµείο αυτό έχει εκθέσει τα τε-
λευταία χρόνια µια πληθώρα νοµοθετικών πρωτοβουλιών τις
οποίες η ελληνική πολιτεία οφείλει να ενσωµατώνει και να εφαρ-
µόζει, αλλά προφανώς η κάθε ενσωµάτωση και η κάθε εφαρµογή
έχει τα δικά της χαρακτηριστικά προκειµένου να µπορεί να είναι
συµβατή και µε τη δικαιοταξία του κάθε κράτους-µέλους.

Σ’ αυτό το σηµείο πραγµατικά πιστεύω ότι το νοµοθέτηµα,
όπως έχει διαµορφωθεί σήµερα, σε πολύ µεγάλο βαθµό όχι µόνο
ενσωµατώνει µε επάρκεια την ενωσιακή οδηγία, αλλά επιπροσθέ-
τως ενισχύει και τη συµβατότητά του µε την εθνική έννοµη τάξη.
Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η αναφορά που υπάρχει και
στις αλλαγές που ανέφερε ο Υπουργός κ. Τσιάρας σε σχέση µε
την αντιστοιχία της δέσµευσης µε τον Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας που ήταν µια αναφορά που έγινε και πράγµατι είχε λογική
σε σχέση µε την εθνική έννοµη τάξη ή επίσης η αναφορά που
υπήρξε σε σχέση µε την περίπτωση ΚΑ η οποία λειτουργούσε ως
οµπρέλα σε σχέση µε τα αδικήµατα που έπρεπε να καλύψουµε
και τέθηκε ένα χρονικό όριο σε σχέση µε την προβλεπόµενη
ποινή στους τρεις µήνες.

Τι γίνεται, λοιπόν, µε αυτό το θεσµικό πλαίσιο από την ψήφισή
του και µετά; Αναδιαµορφώνεται και ενισχύεται συστηµατικά
τόσο σε επίπεδο ουσιαστικού όσο και σε επίπεδο δικονοµικού δι-
καίου. Η εσωτερική µας έννοµη τάξη εναρµονίζεται µε τις πρό-
σφατες νοµοθετικές και νοµολογιακές εξελίξεις. 

Διασφαλίζεται η διασυνοριακή συνεργασία µεταξύ των αρµό-
διων αρχών µε αποτελεσµατικότητα, επάρκεια και τήρηση των
δικονοµικών εγγυήσεων, ενώ µε τον τρόπο που έγινε η νοµοθέ-
τηση και η ενσωµάτωση καλύπτουµε κενά, διορθώνουµε αστο-
χίες, ενισχύουµε το νοµικό πλαίσιο και ενισχύουµε στην ουσία
τον στόχο ο οποίος είναι η πρακτική και η αποτελεσµατική κατα-
πολέµηση του οργανωµένου εγκλήµατος, όπως αυτό µπορεί να
διαπιστωθεί από τέτοιου είδους δραστηριότητες. 

Και δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η τεχνολογική εξέλιξη, η συνθε-
τότητα αυτών των αδικηµάτων και η οικονοµική τους πολυπλο-
κότητα απαιτούν ένα οριοθετηµένο πλήρες νοµικό πλαίσιο, µε
σαφή αντιστοιχία µε τα εθνικά δεδοµένα, προκειµένου πράγµατι
να επιτυγχάνεται ο στόχος, ο οποίος δεν είναι άλλος από την κα-
ταπολέµηση των αδικηµάτων τέτοιας φύσεως. Εντάσσονται, λοι-
πόν, στο πλαίσιο του υπό επεξεργασία νοµοσχεδίου στην έννοια
της νοµιµοποίησης τρεις οµάδες συµπεριφορών, όπως αυτές
έχουν επικρατήσει διεθνώς. 

Επικαιροποιεί τον κατάλογο των βασικών αδικηµάτων προσθέ-
τοντας και νέα βασικά αδικήµατα, ώστε να υπάρχει αντιστοιχία
µε τον Ποινικό Κώδικα. Για παράδειγµα, προστίθεται η δωροδο-
κία και η δωροληψία για την αλλοίωση αποτελέσµατος, τα εγ-
κλήµατα διασυνοριακής απάτης σε σχέση µε τον ΦΠΑ και
εγκλήµατα σε σχέση µε την ποινική προστασία των συµφερόντων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ορίζονται µε σαφήνεια οι τρόποι στοιχειοθέτησης του αδική-
µατος της νοµιµοποίησης εσόδων, προκειµένου να µη δηµιουρ-
γείται σύγχυση, η οποία πολλές φορές είναι εύλογο ότι µπορεί
να αποβεί να είναι επωφελής για τον εκάστοτε δράστη και ανα-
διαµορφώνεται το προβλεπόµενο πλαίσιο ποινών για τα νοµικά
πρόσωπα και τις οντότητες.

Ευθυγραµµίζονται οι κυρώσεις σε σχέση µε τα ισχύοντα στον
Ποινικό Κώδικα, προκειµένου να µην υπάρχει το νοµικό παρά-
λογο το βασικό αδίκηµα να είναι σε αναντιστοιχία µε τον παρα-
κολουθηµατικό χαρακτήρα που έχει η νοµιµοποίηση εσόδων. 

Και επειδή εδώ ακούστηκε µία κριτική σε σχέση µε τις κυρώ-
σεις που προβλέπονται και αν είναι αυστηρότερες ή όχι θα ήθελα
να πω κάτι. Οµολογώ ότι σήµερα η τοποθέτηση του κ. Αυλωνίτη
ήταν πιο µετρηµένη σε σχέση µε αυτό που είχε αναφέρει στην
επιτροπή. Άκουσα, όµως, άλλους συναδέλφους που αναφέρθη-
καν σε δήθεν µείωση των ποινών, σε δήθεν αναντιστοιχία µε τον
Ποινικό Κώδικα. Σας υπενθυµίζω, το είπα και στην επιτροπή, το
επαναλαµβάνω και σήµερα ότι µε τη µεταβατική διάταξη του Ποι-
νικού Κώδικα και το άρθρο 463 αναφερόταν: «όπου σε ειδικούς
νόµους απειλείται κάθειρξη έως δέκα έτη, όπως είναι η νοµιµο-
ποίηση αυτή, επιβάλλεται ποινή µειωµένη κατά το άρθρο 83, πε-
ρίπτωση γ’ του Ποινικού Κώδικα, δηλαδή φυλάκιση τουλάχιστον
ενός έτους ή κάθειρξη έως έξι έτη». Με απλά λόγια µε το πλαίσιο
ποινών που οριζόταν µε τον Ποινικό Κώδικα του Ιουνίου του 2019
δεν υπήρχε δυνατότητα να υπάρξει ποινή ανώτερη των έξι ετών. 

Οπότε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ευθυγραµµίζεται και σε
επίπεδο δικονοµικής και ποινικής αξίας, αλλά πραγµατικά υπάρ-
χει και ένα πλαίσιο το οποίο πλέον είναι οριοθετηµένο και συνα-
φές και κλιµακούµενο σε σχέση µε το αδίκηµα το οποίο
λειτουργεί ως βάση για τη νοµιµοποίηση των παράνοµων εσό-
δων. 

Επίσης, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο διευρύνεται η δικαιο-
δοσία των ελληνικών δικαστικών και εισαγγελικών αρχών, ενώ
λύνονται και ευθυγραµµίζονται και µε τη νοµική πραγµατικότητα
της χώρας ζητήµατα που αφορούν στη δέσµευση της περιου-
σίας, η οποία πράγµατι αφορά σε ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει να
ισορροπήσουµε µεταξύ του στόχου που θέτει η ενωσιακή οδη-
γία, του Συντάγµατος, της Ευρωπαϊκής Σύµβασης των Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου, του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας προκει-
µένου να επιτευχθεί το βέλτιστο δυνατό αποτέλεσµα, δηλαδή αφ’
ενός η αποφυγή περιπτώσεων όπου υπάρχουν προϊόντα από τη
νοµιµοποίηση τέτοιων εσόδων από τέτοια αδικήµατα, αλλά από
την άλλη να µην υπάρχουν και υπέρµετρες δεσµεύσεις στην πε-
ριουσία των εµπλεκόµενων µερών. 

Ρυθµίζεται, λοιπόν, µε αυτόν τον τρόπο η τύχη της δέσµευσης
κατά την εξέλιξη της ποινικής διαδικασίας και κρίνω ότι µε τη συ-
νολική αυτή διάσταση που θέτει το νοµοσχέδιο δηµιουργείται
ένα ασφαλέστερο δικαιικό πλαίσιο, µια σταθερή βάση δεδοµέ-
νων νοµικής φύσεως η οποία µπορεί να αποτελέσει ουσιώδες ερ-
γαλείο για το δικαστή και τη διοίκηση, οι οποίοι οφείλουν
προφανώς να είναι σε µία συνεργασία υπό την έννοια ότι τα αδι-
κήµατα τέτοιας φύσεως δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν µονο-
µερώς, χρειάζεται πανσπερµία δυνάµεων, ώστε να υπάρχει
τέτοιου είδους αντιµετώπιση. Επίσης, η χώρα µας στο πλαίσιο
της ευρωπαϊκής δικαιοταξίας ως κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής
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Ένωσης µπορεί µε τέτοιου είδους νοµικό πλαίσιο και µε την
ύπαρξη της ευρωπαϊκής εισαγγελίας, η οποία επίσης βοηθάει
στην αντιµετώπιση τέτοιων αδικηµάτων, να είναι επαρκέστερη
και πιο ασφαλές το νοµικό περιβάλλον πάνω στο οποίο βασίζεται
η αντιµετώπιση τέτοιων αδικηµάτων,

Σε σχέση και µε κάτι άλλο που είπε ο κ. Αυλωνίτης και ξέχασα
προηγουµένως να το αναφέρω για την περίπτωση ε’ που απαλεί-
φθηκε, εδώ αντιµετωπίζεται µε τη διάταξη περί εγκληµατικής ορ-
γάνωσης του άρθρου 187 του Ποινικού Κώδικα, η οποία ούτως
ή άλλως είναι διακεκριµένη η αντιµετώπιση της και στο παρόν
νοµοσχέδιο. 

Ως εκ τούτου θεωρώ ότι πραγµατικά επιτυγχάνεται µία αντι-
στοιχία και δεν µπορώ να αντιληφθώ την πολύ έντονη άρνηση
από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ να ψηφίσει το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο, ενώ αποδέχεται το ρόλο που επιτελεί στην έννοµη τάξη. 

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε και επειδή συµπληρώνονται δύο
χρόνια από την ηµέρα που ο ελληνικός λαός έδωσε την εντολή
στον Κυριάκο Μητσοτάκη και στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, ώστε να υλοποιήσει το πρόγραµµά της, βλέπουµε ότι
παρά τις µεγάλες δυσκολίες, στις οποίες στεκόµαστε µε υπευ-
θυνότητα και πρέπει όλοι να σταθούµε µε υπευθυνότητα χωρίς
ναι µεν, αλλά στις προκλήσεις της πανδηµίας, συνεχίζεται το µε-
ταρρυθµιστικό έργο, συνεχίζεται η νοµοθέτηση, συνεχίζονται οι
πρωτοβουλίες από την πλευρά της Κυβέρνησης, ώστε να βελ-
τιώσουµε την καθηµερινότητα των πολιτών µε συνέπεια, υπευ-
θυνότητα και σεβασµό στις αγωνίες του ελληνικού λαού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25, ο κ. Γρηγοριάδης και αµέσως µετά ο κ. Σπανάκης.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν ξέρω πόσοι
από εσάς, φαντάζοµαι οι περισσότεροι, έχετε δει βεβαίως την εµ-
βληµατική ταινία του 1973 «Σέρπικο». Είναι µια ταινία γνωστή φαν-
τάζοµαι στους περισσότερους από εσάς. Είναι µία ταινία του
εµβληµατικού Σίντνεϊ Λουµέτ. Είναι µια ταινία που µιλάει για τη µο-
ναξιά ενός αδιάφθορου αστυνοµικού στο κεντρικό τµήµα της
Νέας Υόρκης, του Φρανκ Σέρπικο. Είναι µια πραγµατική ιστορία
για να µην ξεχνιόµαστε. Μάλιστα, να πω ότι είναι µια ταινία µε ελ-
ληνική παρουσία, καθώς τη µουσική της ταινίας την έχει γράψει ο
εµβληµατικός συνθέτης µας παγκόσµιας κλάσης Μίκης Θεοδω-
ράκης, µελοποιώντας τα ποιήµατα του Μανώλη Αναγνωστάκη του
µοναδικού ποιητή µας, του σηµαντικότερου ίσως µετά τον Κα-
βάφη ποιητή της Ελλάδας. Τα όποια λόγια λένε, κύριοι Υπουργοί:
«Και προχωρούσα µέσα στη νύχτα χωρίς να γνωρίζω κανέναν και
ούτε κανένας µε γνώριζε». Έτσι πρέπει να ένοιωθε ο Φρανκ Σέρ-
πικο ως ο µόνος αδιάφθορος από τους χιλιάδες αξιωµατικούς της
αστυνοµίας της Νέας Υόρκης εκείνη την εποχή το 1973. 

Και για να µην παρεξηγούµαι δεν έχουµε τίποτα µε την Ελλη-
νική Αστυνοµία, µε την ΕΛΑΣ. Δεν φτάνει µόνη της για να γίνει η
διαπλοκή. Αυτό που θέλουµε να πούµε από την αρχή ως ΜέΡΑ25
και να είµαστε σαφείς είναι ας µην κοροϊδευόµαστε τουλάχιστον
σε αυτόν το χώρο. Δεν είναι το οργανωµένο έγκληµα προϊόν µιας
µικρής µειοψηφίας κάποιων κακών ανθρώπων που εµείς οι πολύ
καλοί ερχόµαστε για να το αντιµετωπίσουµε και απλώς αυτοί
επειδή είναι πολυµήχανοι βρίσκονται πάντα ένα βήµα µπροστά. 

Στην πραγµατικότητα όλοι οι παροικούντες -και µη ακόµα- την
Ιερουσαλήµ γνωρίζουν καλά ότι το οργανωµένο έγκληµα µπορεί
να έχει βάση και να υφίσταται µόνο όταν διαπλέκεται µε το κρά-
τος, µε τις αστυνοµικές αρχές, µε τις τράπεζες, µε όλο το τρα-
πεζικό σύστηµα, µε τους φορολογικούς παραδείσους που έχουν
φτιαχτεί για παρασιτικούς ολιγάρχες και βεβαίως και πρωτίστως
µε την ανοχή των κρατικών µηχανισµών. 

Θα σας πω και ένα άλλο για να το «χοντρύνω» λίγο περισσό-
τερο. Τι έκανε η Ευρωπαϊκή Ένωση αν όχι οργανωµένο έγκληµα
όταν δάνειζε, όταν εξανάγκαζε φτωχές χώρες του Νότου σαν την
αφεντιά µας, την Ελλάδα επί δέκα χρόνια να δανείζονται δισεκα-
τοµµύρια κάθε χρόνο δήθεν για να διασωθούν, ενώ στην πραγ-

µατικότητα η διαδροµή ήταν µόνο για να ξεπλυθούν τα χρήµατα
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας ώστε να φτάσουν τις γαλ-
λικές και τις γερµανικές τράπεζες που ήδη είχαν πτωχεύσει από
το ’08 παταγωδώς λόγω της έκθεσής τους στα αµερικάνικα στε-
γαστικά;

Τι έκανε η Ευρωπαϊκή Ένωση όταν συνέλαβε ο κ. Σόιµπλε το
σχέδιο του ότι δεν µπορεί µεν, γιατί απαγορεύεται από το κατα-
στατικό της, να διασώζει τράπεζες κρατικές ή µη, όπως η Deu-
tsche Bank που είναι χρεοκοπηµένη πιο πολύ και από την Ελλάδα
εδώ και δέκα χρόνια και ζει εξαιτίας ηµών, των Πορτογάλων και
των Ισπανών συνεταίρων µας στη δυστυχία;

Τι έκανε; Παρέκαµψε το πρόβληµα µε µια φοβερά φαντεζί ιδέα
του κ. Σόιµπλε ότι µπορεί, όµως, να διασώζει χώρες και είπαν,
θα διαλύσουµε την Ελλάδα, η Ελλάδα δεν τα παίρνει καθόλου,
θα τα δίνει πίσω από την πλάτη µας στις τράπεζές µας και έτσι
θα διασώσουµε τις τράπεζές µας, χρησιµοποιώντας ένα κακό-
µοιρο παρία, που εδώ λέγεται Ελλάδα, Πορτογαλία ή Ισπανία. 

Είναι, λοιπόν, ή δεν είναι οργανωµένο έγκληµα αυτό που έκανε
επί δέκα χρόνια χρησιµοποιώντας φτωχές χώρες και στοχοποι-
ώντας εκατοντάδες εκατοµµύρια σε όλη την Ευρώπη ανθρώπους
φτωχούς ήδη µόνο και µόνο για να διασώσει παρασιτικούς τρα-
πεζίτες, τους πιο παρασιτικούς από όλους; Είναι και το ξέρετε.

Ξέρετε επίσης, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τι άλλο αποτελεί
οργανωµένο έγκληµα; Οργανωµένο έγκληµα, εγκληµατάρα κατά
τη γνώµη µας, εδώ στην Ελλάδα αποτελούν τα 568 εκατοµµύρια
ευρώ «δωράκια» της «Μητσοτάκης Α.Ε.» στην ολιγαρχία χωρίς
σύνορα και µάλιστα µέσα σε λιγότερο από έξι µήνες. Αυτό να το
ακούει ο λαός που εισπράττει επιτρεπτέες προκαταβολές των
τριών χιλιάδων και του τις ζητάτε ήδη πίσω, να το ακούει. 

Να τα αναφέρω έτσι ειρήσθω εν παρόδω για να µη σας λεί-
ψουν. Ένα, «AEGEAN AIRLINES» 120 εκατοµµύρια για τις ζηµιές
που υπέστη λόγω πανδηµίας. 

Δεύτερο, 40 εκατοµµύρια στους παραχωρησιούχους των αυ-
τοκινητοδρόµων, στους εθνικούς εργολάβους µας δηλαδή, ως
αποζηµίωση για τις ζηµιές που υπέστησαν λόγω της µειωµένης
κίνησης ως συνέπεια από τον περιορισµό των κατοίκων λόγω της
πανδηµίας. Η Κυβέρνηση φταίει και τους αποζηµιώνει.

Τρία. «Ενεργειακή Βορείου Αιγαίου Α.Ε.», συγγενής µε την
«Μητσοτάκης Α.Ε.», απ’ ό,τι φαίνεται, καθώς πήρε µόνο για έξι
µήνες 100 εκατοµµύρια ευρώ λόγω των ζηµιών που υπέστη εξαι-
τίας της πτώσης των τιµών του πετρελαίου που επέφερε η παν-
δηµία -ακούστε παραλογισµός!- µε συνακόλουθη πτώση της
οικονοµικής δραστηριότητάς της. 

Ακούστε τον παραλογισµό τώρα. Τι κάνει το ελληνικό δηµόσιο;
Αναλαµβάνει την ευθύνη για τη διεθνή πτώση τιµών του πετρε-
λαίου. Και ποιον αποζηµιώνει; Θα τρελαθούµε τελείως εδώ µέσα!
Μία εξορυκτική εταιρεία, µια εταιρεία δηλαδή, που σχετίζεται µε
όλες αυτές τις ζηµιές, η οποία θα συνεχίσει αποζηµιωµένη από
εµάς, όπως ψηφίσατε προχθές, να καταστρέφει το εθνικό µας
περιβάλλον, το περιβάλλον της Ελλάδας µας. 

Τέσσερα. Αποζηµίωση των παραχωρησιούχων της «FRAPORT»
και του Διεθνούς Αερολιµένα Αθηνών. 308 εκατοµµύρια το όλον
λόγω µειωµένων εσόδων που είχαν καθίζηση από τις αεροπορι-
κές µετακινήσεις κ.λπ.. 

Εποµένως, για να µην κοροϊδευόµαστε, 568 εκατοµµυριάκια
τα δώρα της «Μητσοτάκης Α.Ε.» στην ολιγαρχία χωρίς σύνορα. 

Τι λέτε, κύριοι Υπουργοί, είναι ή δεν είναι οργανωµένο έγκληµα
αυτό, όταν δεν έχει στηριχθεί µε τίποτα ο µικροµεσαίος; 98% του
τζίρου των επιχειρήσεων και της ελληνικής οικονοµίας γίνεται
από µικροµεσαίους. Εσείς δίνετε 600 εκατοµµύρια δωράκια στην
παρασιτική ολιγαρχία, η οποία κάνει το 2% του τζίρου. Αφαίρεση
έκανα, δεν έκανα κάτι πιο σύνθετο για να το βρω αυτό. 

Χτες συναντήσαµε την Οµοσπονδία Ενώσεων Νοσοκοµειακών
Γιατρών Ελλάδας εδώ επάνω στον δεύτερο όροφο. Ξέρετε τι µας
είπαν, κύριε Υπουργέ, στη χθεσινή µας συνάντηση; Μας είπαν
ότι επί δεκαπέντε µήνες και ενώ η πανδηµία σοβεί και ενώ οι δε-
κατρείς χιλιάδες νεκροί είναι πια αισιόδοξο νούµερο, µε αυτές
τις συνθήκες το Υπουργείο Υγείας και ο Πρωθυπουργός αρνούν-
ται πεισµατικά -και ενοχικά θα προσθέσω εγώ και µε συγχωρείτε-
να τους συναντήσουν. Και βέβαια ναι, φυσικά αρνούνται. Πώς να
τους συναντήσουν και τι να τους πουν; 

16230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τι να τους πείτε, κύριοι Υπουργοί µου; Σε αυτούς δεν µπορείτε
να πουλήσετε φύκια για µεταξωτές κορδέλες, δεν µπορείτε να
παραστήσετε επικοινωνιακά ότι δήθεν ενισχύεται το ΕΣΥ µε
δήθεν προκηρύξεις θέσεων. Εκεί ζουν αυτοί οι άνθρωποι, εκεί
αναπνέουν και εκεί θα αφήσουν τα τοµάρια τους. Και λέω τιµη-
τικά την έκφραση «τοµάρια» γι’ αυτούς τους ανθρώπους. Και
όσοι ζήσουν από εµάς εξαιτίας αυτών των ανθρώπων που αρνεί-
στε να συναντήσετε εδώ και ενάµιση χρόνο θα ζήσουν. 

Τι να τους πείτε; Ότι θέλετε να απαξιώσετε, µε σχεδιασµό µά-
λιστα, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας για να παραδώσετε πλήρως την
υγεία στα ιδιωτικά ολιγαρχικά συµφέροντα; Το δήλωσε ο Πρωθυ-
πουργός σας προχθές. Σε εισαγωγικά διαβάζω: «Έχουµε περισ-
σότερα νοσοκοµεία από όσα χρειαζόµαστε». Για όνοµα του θεού!
Το ακούει κάποιος στη χώρα αυτό; Έχουµε περισσότερα νοσοκο-
µεία απ’ όσα χρειαζόµαστε; Θα τρελαθούµε εντελώς εδώ µέσα; 

Κύριε Υπουργέ -και γι’ αυτό θα µου απαντήσετε, είµαι σίγου-
ρος, γιατί σας αφορά- εκτός από το γνωστό εκατοπενηντάρι
κ.λπ., τη δωροδοκία των νέων, φέρατε την τροπολογία 966. Η
966 –θα κάνω µόνο ένα σχόλιο γι’ αυτήν- είναι ενδεικτική νοµίζω
του τρόπου µε τον οποίον νοµοθετείτε ως Κυβέρνηση και όχι
προσωπικά. 

Στο άρθρο 2 που αναφέρεται στον ΕΔΟΕΑΠ φέρνετε ριζική,
ολική ανατροπή-τροποποίηση της σχετικής διάταξης που εσείς
ο ίδιος µας φέρατε µόλις πριν από δύο µήνες. Πείτε, λοιπόν, στο
Σώµα τι συµβαίνει. Γιατί δε σας κάνει αυτό που νοµοθετήσατε ο
ίδιος πριν δύο µήνες; Τι συνέβη; Υπάρχουν κάποια συµφέροντα
πίσω; Δεν θέλω να ξέρω. Πείτε µας γιατί αλλάζετε ό,τι νοµοθε-
τήσατε πριν δύο µήνες ριζικά, όµως. 

Επανέρχοµαι τώρα εδώ. Φέρνετε και την τροπολογία για τα
150 ευρώ. Δεν είστε υπεύθυνος. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης «Α.Ε.»,
αφού βρήκε αυτό το νοµοσχέδιο πιο κοντινό, το φόρτωσε σε
αυτό. 

Σας το είπα και προχθές. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, ενώ υπο-
βαθµίζει συστηµατικά το ΕΣΥ προς όφελος των ιδιωτικών συµ-
φερόντων της υγείας, µη λογαριάζοντας ούτε καν την
πρωτοφανή υγειονοµική κρίση, ξέρετε τι κάνει, τι κάνετε εσείς
δηλαδή; Αφού στοχοποιήσατε τους νέους όλο αυτό το διάστηµα
και άγρια µάλιστα, τους αντιµετωπίσατε ως ταραξίες, ως ανεύ-
θυνους, τους δείρατε στις πλατείες, τους κλείσατε τα σχολεία,
γιατί δήθεν θα κολλούσαν, όπως σας είπα και προχθές, ενώ οι
γονείς τους το άλλο πρωί πήγαιναν εκατό πενήντα µαζί σε ένα
βαγόνι -και πώς να καταλάβουν τα δεκαεξάχρονα παιδιά ότι
αυτοί είναι οι «βόµβες» όταν µαζεύονταν πενήντα και είκοσι στην
πλατεία Κυψέλης; Δεν µπορούσαν να το καταλάβουν- και αφού
τους χτυπήσατε επί ενάµιση χρόνο συστηµατικά, αφού κάνατε
όλα αυτά, τώρα τους αντιµετωπίζετε ως επαίτες ή ως ιθαγενείς
που τους δίνετε καθρεφτίζοντα κρυσταλλάκια. Τους λέτε, δη-
λαδή, ότι «πάρε 150 ευρώ και πίεσε την ανάγκη φιλοτιµία, κάνε
αυτό γιατί σε λαδώνω». 

Πιστέψτε µε, η νεολαία είναι πιο έντιµη, πιο αξιοπρεπής και πιο
περήφανη από όσο εσείς τη λογιάζετε εσείς µέσα στο µυαλό σας
και δεν πρόκειται να σας κάνει το χατίρι. Θα θυµώσει. 

Είµαστε φανατικά υπέρ των εµβολιασµών και επίσης είµαστε
φανατικά υπέρ της άποψης ότι είναι αποκλειστική «επιτυχία» -σε
άπειρα εισαγωγικά- το ότι έχουµε 36% πραγµατικό ποσοστό εµ-
βολιασµένων µε δύο δόσεις στην Ελλάδα σήµερα. Αυτό είναι
δική σας «επιτυχία» και το έχετε πετύχει αυτό γιατί έχετε χάσει
τελείως την αξιοπιστία σας και τελείως την εµπιστοσύνη όλων
των ηλικιών, όχι µόνο των νέων. Και των µεσαίων και των γερόν-
των και των υπέργηρων. Γι’ αυτό και σε αυτούς είναι κάτω από
60% το ποσοστό το οποίο τελικά εµβολιάστηκε. 

Έχουµε καταθέσει, κύριε Υπουργέ, δύο τροπολογίες. Μία σχε-
τικά µε την κατάργηση της ελάχιστης βάσης εισαγωγής και µία
για τα εσπερινά λύκεια, που επανακαταθέτουµε κάθε εβδοµάδα
καιρό τώρα, τα παιδιά των οποίων η παράταξή σας και η Κυβέρ-
νησή σας ξεκάθαρα για ταξικούς λόγους τα πετάτε έξω συλλή-
βδην. Σας καλούµε να κάνετε αποδεκτές τώρα τις τροπολογίες
µας, κύριε Υπουργέ. Όχι για µας. Σεβαστείτε έµπρακτα τη νεο-
λαία της Ελλάδας. Μόνο αυτό κάνετε. 

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, µε ένα σχόλιο γύρω από τη παρά-
σταση διαµαρτυρίας της στην οποία βρέθηκα χτες έξω από το

Υπουργείο Εργασίας. Θα έπρεπε να πάµε και στην κ. Μενδώνη
βεβαίως. Ήταν της ΠΟΘΑ. Ήταν του συναφιού µου, των καλλι-
τεχνών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κυρία Πρόεδρε. 
Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, πρόκειται για εκατό σαράντα-εκατό

πενήντα χιλιάδες ανθρώπους. Δεν ξέρουµε πόσοι είναι ακριβώς,
γιατί ενάµιση χρόνο πείνας δεν έχετε καταφέρει ακόµα να τους
µετρήστε και δεν είµαι εγώ Πρωθυπουργός. Θα πρέπει η Κυβέρ-
νησή σας να τους µετρήσει κάποτε, να βρούµε πόσοι είναι οι ερ-
γαζόµενοι στις τέχνες. 

Σύµφωνα µε όλους τους υπολογισµούς τόσο της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας Θεάµατος-Ακροάµατος, της ΠΟΘΑ, όσο και του
Σωµατείου Ελλήνων Ηθοποιών οι άνθρωποι αυτοί θα µείνουν
άνεργοι σε ποσοστό 70% φέτος το καλοκαίρι. Μόνο το 30% του
κύκλου εργασιών τους θα επαναληφθεί. Οφείλετε να τους στη-
ρίξετε ως Κυβέρνηση συνολικά και συστηµατικά. Έχετε ακόµα
τον φοβερά παράλογο διαχωρισµό ανάµεσα στους καλλιτέχνες
που γράφτηκαν στο µητρώο προ 10 Γενάρη και αυτούς που γρά-
φτηκαν µετά από τις 10 Γενάρη. Έχουν σωθεί όσοι γράφτηκαν
πριν και έχουν καταστραφεί και δεν έχουν πάρει τίποτα όσοι γρά-
φτηκαν µετά. 

Ρωτάω το αυτονόητο ερώτηµα. Ποιο είναι το κίνητρό σας;
Είναι τιµωρητικό, γιατί ήταν τεµπέληδες αυτοί που ολιγώρησαν
και δεν πήγαν µέχρι τις 10; Είναι οικονοµίας, ότι «άντε να γλιτώ-
σουµε αυτούς που ήρθαν µετά από τις 10;». Όποιο κι αν είναι,
είναι ένα 100% παράλογο κίνητρο. 

Θα σας πω, λοιπόν, ότι µε τέτοια µείωση του τζίρου εργασιών,
µε τέτοιο µη πρόγραµµα, µη σχέδιο, µη τίποτα που έχετε για
όλους τους εργαζόµενους στις τέχνες, όχι µόνο για τους καλλι-
τέχνες, γιατί αυτοί είναι µειοψηφία, η πλειοψηφία είναι αυτοί που
µας στηρίζουν όσους παριστάνουµε τους καλλιτέχνες ή είµαστε
-και εδώ το «παριστάνουµε» το είπα για εµένα, για να µην έχουµε
παρεξηγήσεις- αν επειγόντως δεν αποφασίσετε να τους στηρί-
ξετε, όπως σας το λέω ενάµιση χρόνο, πραγµατικά θα αρχίσουν
να λιµοκτονούν. 

Και κλείνω µε µία διαπίστωση. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εδώ σας έπεσε

από τα κυβερνητικά χέρια κοτζάµ Πικάσο. Σας έπεσε κάτω, δεν
έσπασε. Κακοπάθησε και λερώθηκε. Σας έπεσε γιατί δεν τον
προσέξατε. Και τι θα κάνετε εσείς; Θα σκύψετε να σηκώσετε
έναν άσηµο ζωγράφο που έχει να πουλήσει έργο δυο χρόνια
τώρα; Όχι βέβαια. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σπανάκης από τη Νέα Δηµοκρατία και
αµέσως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος
Αλλαγής. 

Κύριε Σπανάκη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτήν την Αίθουσα µπο-

ρούµε να λέµε ό,τι θέλουµε, µπορούµε να τεκµηριώνουµε τις
απόψεις µας και είναι άλλωστε αναφαίρετο δηµοκρατικό µας δι-
καίωµα. Όµως, έχουµε και µία µεγάλη υποχρέωση, να ακούµε τι
λέει ο ελληνικός λαός έξω απ’ αυτή την Αίθουσα, να ακούµε τους
φορείς, να ακούµε την κοινωνία και να αφουγκραζόµαστε τις
πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας. 

Και αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν το λέω τυχαία.
Διότι ξέρετε ότι η σηµερινή µέρα έχει µία µεγάλη σηµασία. 

Κλείνουµε δύο χρόνια και κάτι ώρες που ο Πρωθυπουργός της
χώρας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ορκίστηκε Πρωθυπουργός και
είναι η µέρα που πριν ορκιστεί έλαβε εντολή σχηµατισµού Κυ-
βέρνησης από τον Πρόεδρο Προκόπη Παυλόπουλο. Δύο χρόνια,
λοιπόν, µετά τις εκλογές της 7ης Ιουλίου του 2019 η Κυβέρνηση
καταγράφει πολιτική και δηµοσκοπική υπεροχή, σε αντίθεση µε
την παράδοση που θέλει τα κυβερνώντα κόµµατα να καταγρά-
φουν κάµψη στο µέσο της θητείας τους. 
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Και αυτό δεν µπορείτε να το δείτε, κύριοι της Αντιπολίτευσης,
και πρέπει και εσείς να κάνετε την αυτοκριτική σας. Αυτό ξέρετε
γιατί συµβαίνει; Επειδή υπάρχουν δύο βασικά δεδοµένα. Το
πρώτο δεδοµένο είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι µεταρρυθµι-
στική, ότι αυτή η Κυβέρνηση προχωράει µπροστά, ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση αφουγκράζεται τις ανάγκες του ελληνικού λαού. 

Και φυσικά, έχουµε και ένα δεύτερο δεδοµένο, ότι η Αντιπολί-
τευση βρίσκεται αλλού. Δεν βρίσκεται στην κοινωνία και στις
πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας. Αυτό, λοιπόν, κάποια στιγµή
εκτιµήστε το!  Η Βουλή θα κλείσει σε λίγες εβδοµάδες. Μπορείτε
να µελετήσετε τη συνολική κατάσταση και επιτέλους να σταµα-
τήσετε να βλέπετε το δέντρο, αλλά να δείτε το δάσος και να δείτε
και το µέλλον της χώρας µας και το µέλλον των παιδιών µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε το οποίο επικαιροποιούν-
ται οι διατάξεις που ρυθµίζουν την καταπολέµηση του «ξεπλύµα-
τος» χρήµατος από εγκληµατικές δραστηριότητες. Πρόκειται,
ουσιαστικά, µε λίγα λόγια, για την ενσωµάτωση της οδηγίας 1673
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και αντίστοιχα τροποποιείται ο
ν.4557/2018. Είναι εξαιρετικά σοβαρά τα αδικήµατα που καλού-
µαστε να αντιµετωπίσουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Για την ακρίβεια, επανασχεδιάζουµε τους τρόπους και τις µε-
θόδους αντιµετώπισής τους, καθώς οι ραγδαίες τεχνολογικές
εξελίξεις προσφέρουν συνεχώς νέο έδαφος και νέους τρόπους
δράσης. Έτσι, λοιπόν, οι κυβερνήσεις και οι αρχές πρέπει να βρί-
σκονται διαρκώς σε εγρήγορση, να ακολουθούν τις εξελίξεις και
να είναι ένα βήµα µπροστά. Ελπίζουµε πως η Ευρώπη θα είναι
πάντα µπροστά στα θέµατα ασφάλειας για την προστασία όλων
των κρατών-µελών της.

Με το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου ενσωµατώνεται στην ελ-
ληνική νοµοθεσία η τελευταία ευρωπαϊκή οδηγία για την πρόληψη
και καταστολή της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δρα-
στηριότητες και της χρηµατοδότησης τροµοκρατίας και τροπο-
ποιούνται οι αντίστοιχες διατάξεις του ν.4557/2018. Τον Οκτώβρη
είχε προηγηθεί ανάλογη τροποποίηση του ν.4557 µε το αντίστοιχο
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών, τώρα ν.4734/2020,
όπου ενσωµατώθηκε η οδηγία 843.

Επί των άρθρων του νοµοσχεδίου. Επικαιροποιείται ο σκοπός
όπως οριζόταν στο ν.4557, ώστε να συµβαδίζει µε τις τελευταίες
τροποποιήσεις. Ορίζονται µε σαφήνεια οι πράξεις που συνιστούν
το αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δρα-
στηριότητες και στη συνέχεια επαναλαµβάνεται η πρόβλεψη της
οδηγίας πως νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατικές δραστη-
ριότητες υπάρχει κι όταν οι δραστηριότητες έχουν λάβει χώρα
σε άλλο κράτος, εφόσον αυτές θα ήταν βασικό αδίκηµα αν δια-
πράττονταν στην Ελλάδα.

Υπάρχουν, επίσης, και πολύ σωστά, δύο πρόσθετες εξαιρέσεις
για τις δραστηριότητες οι οποίες δεν απαιτείται να είναι αξιόποι-
νες σύµφωνα µε τη νοµοθεσία του ξένου κράτους για να θεωρη-
θεί ότι υπάρχει νοµιµοποίηση των προερχόµενων από αυτές
εσόδων. Αφορά στα αδικήµατα για την προστασία των αρχαιοτή-
των και της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς, καθώς και την πειρα-
τεία χάριν της προστασίας της ναυτιλίας.

Καταγράφονται τα βασικά αδικήµατα. Εδώ έχουν γίνει σηµαν-
τικές προσθήκες, όπως για παράδειγµα η δωροδοκία και η δω-
ροληψία, για αλλοίωση αποτελέσµατος αγώνα, εγκλήµατα
διασυνοριακής απάτης µε τον ΦΠΑ και πολλά άλλα. 

Είναι σηµαντικό πως έχει γίνει µία αναλυτική επικαιροποίηση
και καταγραφή αδικηµάτων, όπως της παιδικής πορνογραφίας,
εγκλήµατα για την προστασία του περιβάλλοντος, εγκλήµατα για
την προστασία των οικονοµικών συµφερόντων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, εγκλήµατα της µη καταβολής χρεών προς το δηµόσιο
και άλλα. 

Στο άρθρο 6 έχουµε τις αναγκαίες αλλαγές ως προς τις ποινι-
κές κυρώσεις. Μεταξύ άλλων, ενσωµατώνονται οι διατάξεις σχε-
τικά µε τη δικαιοδοσία των κρατών-µελών και η υποχρέωσή τους
να εξασφαλίσουν αποτελεσµατικά µέσα για την καταπολέµηση
των εν λόγω αδικηµάτων. 

Επίσης, συµπεριλαµβάνονται και εγκληµατικές πράξεις που έγι-
ναν από αλλοδαπό ή και στο εξωτερικό προς όφελος νοµικού προ-
σώπου ή οντότητας που έχει έδρα ή εγκατάσταση στην Ελλάδα. 

Έχουµε τις τροποποιήσεις που αφορούν στην αποζηµίωση
υπέρ του δηµοσίου, καθώς και την επικαιροποίηση της διαδικα-
σίας δέσµευσης περιουσιακών στοιχείων.

Και τέλος, έχουµε τις τροποποιήσεις των διατάξεων για την
ευθύνη και τις διοικητικές κυρώσεις των νοµικών προσώπων και
οντοτήτων. 

Στο ίδιο σχέδιο νόµου έχουµε, όµως, και τις πολύ σηµαντικές
διατάξεις -και αυτό πρέπει να το σηµειώσουµε- για την επιτά-
χυνση της απονοµής δικαιοσύνης, όπως τον καθορισµό του αρ-
µόδιου διοικητικού εφετείου σύµφωνα µε τον τόπο που εδρεύει
το όργανο που υπογράφει την προσβαλλόµενη πράξη. Το άρθρο
13, στο οποίο ορίζεται πως για φορολογικές διαφορές από πρά-
ξεις ελεγκτικών αρχών που εδρεύουν στην Αθήνα, αλλά έχουν
αρµοδιότητα και εκτός του Νοµού Αττικής, αρµόδιο δικαστήριο
είναι εκείνο που βρίσκεται στην περιφέρεια του ελεγχόµενου φυ-
σικού προσώπου. Ορίζεται, επίσης, πως για υποθέσεις ανακοπών
κατά κατασχέσεων υπέρ τρίτων, αρµόδιο δικαστήριο είναι απο-
κλειστικά το δικαστήριο του τόπου κατοικίας του οφειλέτη.
Έχουµε την αύξηση των οργανικών θέσεων των δικαστικών λει-
τουργών των διοικητικών δικαστηρίων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε αλλαγή προς όφελος της
βελτίωσης της ταχύτητας απονοµής δικαιοσύνης και επίλυσης
υποθέσεων είναι εξαιρετικής σηµασίας, καθώς είναι γνωστό πως
η χώρα µας έχει κάκιστες επιδόσεις στο συγκεκριµένο τοµέα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 
Είναι, λοιπόν, σχεδόν αυτονόητο πως πρέπει όλοι οι Βουλευ-

τές, από όλες τις παρατάξεις, να υπερψηφίσουν και την ευρω-
παϊκή οδηγία και τις διατάξεις που επιφέρουν βελτιώσεις στους
χρόνους απονοµής δικαιοσύνης.

Κλείνοντας, να πω ότι έχουµε σηµαντικές τροπολογίες και δεν
πρέπει σε καµµία των περιπτώσεων να τις απαξιώνουµε. Είναι
πολύ σηµαντικές τροπολογίες, όπως για παράδειγµα ο ΕΔΟΕΑΠ
που δίνει δυνατότητα έως εβδοµήντα δύο δόσεις δυνατότητα
ρύθµισης οφειλών. Όπως αυτή που αφορά τα καθήκοντα δικα-
στικών υπαλλήλων για τη µόνιµη επιτροπή δοκιµασίας επάρκειας
του Δικηγορικού Συλλόγου Αθηνών. Όπως η τροπολογία µε
αριθµό 968 του Υπουργείου Υγείας που αφορά τις δωρεές κινη-
τών, υπηρεσιών και έργων υποστηρικτικών διαδικασιών εµβολια-
σµού, που έρχεται για τη ρύθµιση των οφειλών των φαρµακείων. 

Θα καταψηφίσετε, κύριοι της Αντιπολίτευσης, τέτοιες ρυθµί-
σεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Όπως για τη µετακίνηση
ιατρικού προσωπικού µε ειδικότητα αναισθησιολογίας και πάρα
πολλές άλλες ρυθµίσεις σηµαντικές για την αντιµετώπιση των
αναγκών που έχουν προκύψει λόγω της πανδηµίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-
νήµατος Αλλαγής, ο κ. Κατρίνης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία  Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς στην πανδηµία η Κυ-

βέρνηση µετρά πρόωρες νίκες στη µάχη µε τον κορωνοϊό και η
χώρα µας µετράει και καταγράφει όψιµες ήττες. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, σταµατήστε επιτέλους να ενεργείται
µε βάση τις δηµοσκοπήσεις. Κάθε Υπουργός, κάθε Βουλευτής,
κάθε στέλεχος της Κυβέρνησης όταν υφίσταται κριτική ποια είναι
η απάντησή του; «Δείτε τις δηµοσκοπήσεις». Όσο το lockdown
σας έδινε πολιτικά οφέλη και αίσθηση µονοκρατορίας στα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης και στις διαθέσεις της κοινής γνώµης όλα
φάνταζαν ωραία και αρµονικά για την Κυβέρνηση. Τώρα µετά
από το δεύτερο, µετά το τρίτο, µετά και το τέταρτο κύµα που επί-
κειται αδυνατείτε να ζητήσετε συναίνεση γιατί έχετε κτίσει τείχος
πολιτικής εκµετάλλευσης, αντί να χτίσετε τείχος ανοσίας όπως
τόσο καιρό που διακηρύττετε.

Η τεχνητή υπεραισιοδοξία σας έγινε πρόβληµα για τη χώρα,
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δυστυχώς όµως έγινε βάρος για τους πολίτες. Υπεραισιοδοξία
στις προβλέψεις για τον τουρισµό. Πριν από τέσσερις µήνες µι-
λούσαµε για έσοδα 60% του 2019. Πριν από ένα µήνα, πριν από
λίγες µέρες µιλούσαµε για έσοδα 50%. Πρόσφατα αναθεωρή-
σατε σε 45%. Οι τελευταίες εκτιµήσεις µιλούν για ποσοστό 30%-
35% στην καλύτερη των περιπτώσεων. Μακάρι να διαψευστούµε,
αλλά δυστυχώς οι οιωνοί δεν είναι ευχάριστοι. 

Υπεραισιοδοξία για τις επενδύσεις. Υπεραισιοδοξία για τα δη-
µόσια έσοδα. Στον προϋπολογισµό προβλέπατε αύξηση δηµο-
σίων εσόδων µε µειωµένους φορολογικούς συντελεστές.
Έχουµε ήδη υστέρηση 2 δισεκατοµµυρίων στο Μεσοπρόθεσµο
που καταθέσατε και τα ληξιπρόθεσµα αυξάνονται µήνα µε το
µήνα. Μόνο στο πρώτο τρίµηνο του 2021 είχαµε πάνω από 2 δι-
σεκατοµµύρια επιπλέον ληξιπρόθεσµα. Και, βεβαίως, υπεραισιο-
δοξία για την αύξηση της κατανάλωσης η οποία θα θεράπευε
τους µειωµένους τζίρους στην αγορά, θα θεράπευε τα προβλή-
µατα που δηµιουργήθηκαν µε την πανδηµία, γιατί µε την άρση
των µέτρων ξαφνικά θα είχαµε εκτίναξη ιδιωτικής κατανάλωσης.
Την περιµένουν ακόµα οι επαγγελµατίες και επιχειρηµατίες.

Διαρκώς πανηγυρίζατε στην Κυβέρνηση για µία επιτυχία. Πα-
νηγυρίζατε για τη διαχείριση της πανδηµίας και την πορεία των
εµβολιασµών. Χθες είδα την έκθεση της FocusBari. Ιούλιος του
2021, κύριε Υπουργέ. Η Ελλάδα τελευταία –εικοστή πρώτη ανά-
µεσα σε είκοσι µία χώρες- µε τη χαµηλότερη αναλογία πληθυ-
σµού που έχουν κάνει ήδη το εµβόλιο, έχουν κλείσει ραντεβού ή
θα το κάνουν οπωσδήποτε.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πανηγυρίζατε για τη διαχείριση της πανδηµίας µε καθολική
άρση των µέτρων πριν να έχετε σαφή εικόνα για την πορεία της
µετάλλαξης «Δέλτα», πανηγυρίζατε όταν φτάσαµε στο 30% µε
τους εµβολιασµούς, σαλπίζοντας για την τελική νίκη που πετυ-
χαίνουµε έναντι του κορωνοϊού. Και σήµερα τι κάνετε; Στέλνετε
τους επαγγελµατίες της εστίασης να κάνουν τους ελεγκτές των
µέτρων δηµόσιας υγείας. Και είναι λογική η αντίδραση των αν-
θρώπων και της εστίασης και της ΓΣΕΒΕΕ σήµερα που τους µε-
ταθέτετε αυτή την ευθύνη, που είναι ευθύνη δική σας να την
υλοποιήσετε και να την εφαρµόσετε. 

Πανηγυρίζετε για τη µείωση των κόκκινων δανείων στους ισο-
λογισµούς των τραπεζών χωρίς αυτό να µεταφράζεται -γιατί, βε-
βαίως, δεν µειώθηκαν τα κόκκινα δάνεια στους ισολογισµούς των
νοικοκυριών- κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυξηµένη ρευστό-
τητα στις επιχειρήσεις, αυξηµένη ρευστότητα που οι άνθρωποι
της αγοράς την έχουν ανάγκη όσο ποτέ τώρα, σε αυτή την πολύ
οριακή φάση που βρισκόµαστε.

Πανηγυρίζατε µόλις χθες για το διαγωνισµό στα ναυπηγεία
Σκαραµαγκά µε το προσφερόµενο τίµηµα να είναι κατά πολύ µι-
κρότερο των οφειλόµενων µόνο προς τους εργαζόµενους, για
τους οποίους την ίδια στιγµή δεν έχετε διασφαλίσει τις θέσεις
εργασίας και, βεβαίως, το µέλλον τους.

Νοµίζατε, λοιπόν, πως έχετε βρει µία χρυσή ευκαιρία. Πολιτι-
κοποιήσατε και ιδιωτικοποιήσατε την κρίση και σήµερα βρίσκε-
στε µε έλλειµµα εµπιστοσύνης προς τους πολίτες και, βεβαίως,
αποµονωµένοι πολιτικά. Αυτό φαίνεται σε κάθε νοµοσχέδιο που
έρχεται στη Βουλή. Σταµατήστε, όµως, τώρα, επιτέλους, την επί-
δειξη αυταρέσκεια και δύναµης, γιατί έχετε ευθύνες, γιατί οι στιγ-
µές που περνάµε είναι δύσκολες και µπορεί σύντοµα να γίνουν
πολύ δύσκολες και ελπίζω να µην γίνουν τραγικές. 

Το Κίνηµα Αλλαγής και εδώ, όπως όλο το προηγούµενο διά-
στηµα της πανδηµίας, ξεχωρίζει για την υπευθυνότητα του. Γι’
αυτό και χθες, όπως ανακοινώθηκε από την Πρόεδρό µας, πή-
ραµε πρωτοβουλία για συνεννόηση πολιτικών δυνάµεων και κά-
νουµε και εκστρατεία για τον εµβολιασµό -όπως κάναµε όλο το
προηγούµενο διάστηµα- µεταφέροντας θετικό µήνυµα, σε µια
προσπάθεια που είναι εθνική, που αφορά όλους µας και δεν πρέ-
πει να γίνεται αντικείµενο µικροπολιτικής εκµετάλλευσης. 

Και το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί παρά το γεγονός ότι
υπάρχουν ατυχείς δηλώσεις και συναδέλφων στη Βουλή εναν-

τίον του εµβολιασµού, αυτό δεν µπορεί να είναι το άλλοθι της
Κυβέρνησης για τον χαµηλό ρυθµό εµβολιασµών και να χρησι-
µοποιείται από την Κυβέρνηση για να δηµιουργηθεί µια εικόνα
αντιπαράθεσης, ενώ αυτή τη στιγµή πρέπει να περάσουµε ένα
κοινό µήνυµα προς τους πολίτες για την αναγκαιότητα του εµ-
βολιασµού. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας καλούµε να αδράξετε την ευκαιρία για
συναίνεση, έστω και τώρα, πριν να είναι αργά, για κοινές δρά-
σεις, πρωτοβουλίες και ενέργειες. 

Τώρα, όσον αφορά το νοµοσχέδιο πρόκειται για ενσωµάτωση
οδηγίας του 2018 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου σχετικά µε την καταπολέµηση της νοµιµοποίησης εσό-
δων από παράνοµες δραστηριότητες. Είναι αυτονόητο νοµίζω
ότι η ευρωπαϊκή οδηγία είναι απαραίτητο να ενσωµατωθεί. Ήδη
-το ανέφερε και η ειδική αγορήτριά µας- θα έπρεπε να έχει εν-
σωµατωθεί σε προγενέστερο διάστηµα. Θυµάµαι ότι το Σεπτέµ-
βριο που κάναµε ενσωµάτωση οδηγίας, της προηγούµενης, ήδη
ήταν σε ισχύ η οδηγία που συζητάµε σήµερα. Βεβαίως, το αδί-
κηµα το οποίο προσπαθεί να καταπολεµήσει, είναι εξαιρετικής
σηµασίας και συνδέεται µε όλες τις µορφές εγκληµατικότητας:
οργανωµένο έγκληµα, διακίνηση ναρκωτικών, τροµοκρατία και
διαφθορά. 

Η καταπολέµηση νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές
δραστηριότητες δεν είναι µία εύκολη υπόθεση. Είναι πάρα πολ-
λές οι υποθέσεις που έχουν απασχολήσει τη δηµοσιότητα. Εγώ
θα αναφερθώ ενδεικτικά σε κάποιες: τα Panama papers, τα Lu-
anda papers, τη µετακίνηση κεφαλαίων άνω των 2 τρισεκατοµ-
µυρίων δολαρίων µέσω της Deutsche Bank, της HSBC και της
JP MORGAN και άλλες περιπτώσεις, υποθέσεις µε εµπλοκή
Ρώσων και Ουκρανών ολιγαρχών, σπάσιµο κυρώσεων στο Ιράν,
χρηµατοδότηση Ταλιµπάν, συνεργασία πολιτικών προσώπων µε
τη διεθνή τραπεζική ελίτ. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση προωθεί συνεχώς τα τελευταία χρόνια
νέα νοµοθεσία για την καταπολέµηση ξεπλύµατος µαύρου χρή-
µατος, όπως είναι η οδηγία του 2015, η πέµπτη οδηγία που εν-
σωµατώθηκε στο Εθνικό Δίκαιο το Σεπτέµβριο 2020, αν δεν κάνω
λάθος και η παρούσα οδηγία. 

Πέρα, όµως, από την απαραίτητη ενίσχυση του µηχανισµού
εποπτείας µε την επέκταση της πρόσβασης σε αρχεία και δεδο-
µένα, είναι ζητούµενο και κατά πόσον η Επιτροπή Κεφαλαιαγο-
ράς, που πολλές φορές µπορεί να ελέγξει τις διαδικασίες αυτές,
θα µπορούσε να ανταποκριθεί σε αυτό τον ρόλο και να συµβάλει
σε αυτή την προσπάθεια. Και το λέω γιατί δεν διαθέτει το απαι-
τούµενο προσωπικό και την κατάλληλη υποδοµή. 

Προχθές µόλις εγκρίθηκε η τοποθέτηση των κυρίων Βουρ-
λιώτη και Καραγιάννη ως επικεφαλής αρµόδιας αρχής. Εµείς εί-
χαµε διαφωνήσει επί της αρχής µε τον τρόπο επιλογής και τις
αλλαγές που κάνατε, καταψηφίζοντας και στηλιτεύοντας τη σχε-
τική διάταξη. Δεν θα µπορούσαµε, όµως, να µην τοποθετηθούµε
θετικά στην επιλογή δύο προσώπων, συνυπολογίζοντας και τη
διαδροµή τους στο δικαστικό Σώµα, αλλά και την ακεραιότητα
που επέδειξαν σε πολύ δύσκολες και νευραλγικές υποθέσεις. 

Και, βεβαίως, περιµένουµε, κύριε Υπουργέ, από τους επικεφα-
λής της αρχής να γίνουν σερίφηδες, γιατί όταν καταπολεµάς το
οργανωµένο έγκληµα που συνδέεται µε δραστηριότητες ξεπλύ-
µατος ή άλλες παραβατικές και παράνοµες συµπεριφορές, πρέ-
πει οι επικεφαλής να έχουν τη λογική του σερίφη, γιατί εκεί
µιλάµε για µία µετωπική αναµέτρηση µε το οργανωµένο έγκληµα.
Ελπίζουµε, όµως, και στη µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα και
στον εκσυγχρονισµό της αρχής, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι δεν
έχει µέχρι στιγµής να επιδείξει ούτε µία επιτυχή προσπάθεια εν-
τοπισµού τροµοκρατών που χρησιµοποίησαν κρυπτονοµίσµατα
λόγω έλλειψης θεσµικού πλαισίου, όπως είχε αναφέρει χαρακτη-
ριστικά τον Σεπτέµβριο του 2020 η προηγούµενη επικεφαλής της
αρχής κατά την ακρόαση φορέων.

Η ενίσχυση διαφάνειας του οικονοµικού και χρηµατοπιστωτι-
κού περιβάλλοντος της Ένωσης είναι αναγκαία µε τον καθορισµό
κριτηρίων για συναλλαγές µε τρίτες χώρες υψηλού κινδύνου, πε-
ριορισµό της ανωνυµίας, ένταση της εποπτείας και ενίσχυση συ-
νεργασίας αρµόδιων αρχών. 

Η ενσωµάτωση των κοινοτικών οδηγιών προφανώς αποσκοπεί
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στον εντοπισµό, τη διερεύνηση και τη µελλοντική αποτροπή νο-
µιµοποίησης εσόδων. Όµως, τα προβλήµατα παραµένουν γιατί
νέες µέθοδοι αναπτύσσονται -το ξέρετε πολύ καλά- αφού η τε-
χνολογική πρόοδος γεννά πιο προωθηµένες δυνατότητες. 

Ιδιαίτερη έµφαση θα πρέπει να δοθεί στο «σκοτεινό διαδί-
κτυο». Σύµφωνα µε την έρευνα του Chain Analysis οι συναλλαγές
µε bitcoin στο «σκοτεινό διαδίκτυο» εκτινάχθηκαν στο 1 δισεκα-
τοµµύριο δολάρια το 2019 από τα 250 εκατοµµύρια δολάρια το
2012, ενώ η παρακολούθηση του ιστότοπου «Silk Road» αποκά-
λυψε εκατό χιλιάδες αγοραστές ναρκωτικών ουσιών και παρά-
νοµων αγαθών µε συναλλαγές εκατοντάδων εκατοµµυρίων
δολαρίων. Τη στιγµή που φαίνεται ότι οι συναλλαγές µε bitcoin
µειώνονται, αυξάνονται οι συναλλαγές µε ψηφιακά νοµίσµατα
στο «dark web», το σκοτεινό διαδίκτυο. 

Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα πλέον υιοθετεί επίσηµα τη
θέση ότι τα ψηφιακά νοµίσµατα απειλούν τις εθνικές οικονοµίες,
αλλά και τη σταθερότητα χρηµατοπιστωτικών συστηµάτων, προ-
σανατολιζόµενη και η ίδια στην έκδοση του ψηφιακού ευρώ. Τα
ψηφιακά νοµίσµατα απειλούν την ευρωπαϊκή χρηµατοπιστωτική,
οικονοµική, αλλά και εν τέλει πολιτική κυριαρχία. 

Επιπλέον, επισηµαίνουµε -το είπε η κ. Γιαννακοπούλου- ότι
είναι απαράδεκτη η προτεινόµενη ρύθµιση παράτασης για απε-
ριόριστο χρόνο µε την παραποµπή στο ακροατήριο και της απο-
στέρησης της περιουσίας του κατηγορουµένου αντί να
επιδιώκεται η ταχεία εκδίκαση σχετικών ποινικών υποθέσεων. 

Τώρα, δεν είµαστε στο σηµείο µηδέν. Ξαφνικά δεν γεννήθηκαν
οι πρωτοβουλίες. Εδώ υπάρχει µια προσπάθεια που έχει ξεκινή-
σει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το 2010 όταν η Ελλάδα
αντιµετωπιζόταν ως χώρα υψηλού κινδύνου. Και ήταν οι κυβερ-
νήσεις του ΠΑΣΟΚ οι οποίες έθεσαν τα θεµέλια, µε τον ειδικό
ετήσιο φόρο 15% στην αξία των ακινήτων των offshore, µε την
άρση τραπεζικού απορρήτου, µε συγκεκριµένες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες και παρεµβάσεις σε δύσκολες περιόδους, µε τη
διεύρυνση του καταλόγου των εγκληµάτων που διερευνώνται για
το ξέπλυµα µαύρου χρήµατος, µε τη θεσµοθέτηση του οικονο-
µικού εισαγγελέα, µε τη θεσµοθέτηση της Αρχής Καταπολέµη-
σης της Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές
Δραστηριότητες και µε τη θωράκιση της Γενικής Γραµµατείας
Πληροφοριακών Συστηµάτων, η οποία προώθησε όλα τα µείζονα
πληροφοριακά συστήµατα φορολογικής και τελωνειακής διοίκη-
σης. 

Εδώ λοιπόν, δεν ξεκινάµε από το µηδέν. Εδώ υπάρχει µία συ-
νέχεια σε µια προσπάθεια που, επαναλαµβάνω, ξεκίνησε από τις
κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ σε πολύ δύσκολες κοινωνικά, πολιτικά
και οικονοµικά συγκυρίες. Εµείς προφανώς υπερψηφίζουµε και
στηρίζουµε την ενσωµάτωση των ευρωπαϊκών οδηγιών. Στη µάχη
για την καταπολέµηση της εγκληµατικής δραστηριότητας και νο-
µιµοποίηση εσόδων από εγκληµατική δραστηριότητα είναι σαφές
ότι όχι µόνο είµαστε αρωγοί, αλλά έχουµε µέχρι στιγµή αποδεί-
ξεις ότι έχουµε συµβάλλει καταλυτικά και θετικά σε µια δύσκολη
προσπάθεια που θέλει εκσυγχρονισµό, αλλά πάνω απ’ όλα θέλει
συνένωση δυνάµεων. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δικαιοσύνη ως η τρίτη και η εξ

ορισµού η πλέον ανεξάρτητη κρατική λειτουργία και η συνδεόµενη
µε αυτήν αντεγκληµατική πολιτική –παρ’ ότι αυτήν την πολιτική τη
µεταφέρατε ενώ δεν θα έπρεπε γιατί δεν έχει καµµία σχέση στο
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, δείχνει όµως µια αντίληψη
που έχετε για τα θέµατα σωφρονισµού- αποτελούν λοιπόν η δι-
καιοσύνη και η αντεγκληµατική πολιτική τα τελευταία χρόνια αντι-
κείµενο εκτεταµένου δηµοσίου διαλόγου. Αυτό συµβαίνει αφ’ ενός
λόγω της µνηµονιακής πολυνοµίας και αφ’ ετέρου των υποθέσεων
διαφθοράς που απασχολούν τον δηµόσιο χώρο.

Η εκ µέρους της Κυβέρνησης εργαλειοποίηση της δικαιοσύνης
εµφανίζεται σε όλα τα πεδία που αυτή ασκείται. Πορεύεται η Κυ-
βέρνηση µε το αφήγηµα της επιβολής του νόµου και της τάξης

όταν αυτή αφορά την άσκηση των ελευθεριών και των δικαιωµά-
των των πολιτών. Εµφανίζεται άτεγκτη και χρησιµοποιεί κατασταλ-
τικές µεθόδους έναντι αυτών που την ενοχλούν διότι αντιδρούν
στις πολιτικές της. Και όσον αφορά την άλλη εγκληµατικότητα,
την εγκληµατικότητα του κοινού Ποινικού Δικαίου η Κυβέρνηση
αντί να λαµβάνει µέτρα πρόληψης εκµεταλλεύεται τη δηµοσιότητα
για να ενισχύσει τον φόβο στην κοινωνία και περαιτέρω το οπλο-
στάσιο της καταστολής. Ακόµα και το έγκληµα στα Γλυκά Νερά
έγινε αντικείµενο εκµετάλλευσης από πλευράς Κυβέρνησης.

Επιπλέον µετά από κάθε έγκληµα που λαµβάνει χώρα και κυ-
ρίως ευρεία δηµοσιότητα το Υπουργείο Δικαιοσύνης προαναγγέλ-
λει αυστηροποίηση των ποινών. Και βέβαια δεν πρέπει να ξεχνάµε
ότι ως Κυβέρνηση προτάσσετε, κύριε Υπουργέ, τον αποσυµφορη-
τικό νόµο Παρασκευόπουλου που έχει πάψει να ισχύει από το
2017 µε ψεύδη και ψευδείς αριθµούς αποφυλακίσεων και παρά το
γεγονός ότι όλες οι κυβερνήσεις, και οι δικές σας, έχουν ψηφίσει
παρόµοιους αποσυµφορητικούς νόµους.

Τώρα όσον αφορά τα οικονοµικά εγκλήµατα, τα λεγόµενα εγ-
κλήµατα του λευκού κολάρου, από πλευράς κυβερνητικής, από
πλευράς της Νέας Δηµοκρατίας υπάρχει µια άλλη προσέγγιση σε
σχέση µε όσα ανέφερα προηγουµένως η οποία οδηγεί σε ατιµω-
ρησία και µάλιστα εκ των προτέρων. Έτσι ενώ η Νέα Δηµοκρατία
οµιλεί συνεχώς για την ανάγκη αυστηροποίησης των ποινών µε το
υπό κρίση νοµοσχέδιο, που αφορά ενσωµάτωση ευρωπαϊκής οδη-
γίας την οποία φυσικά και καλωσορίζουµε, µειώνονται τα περιθώ-
ρια στο πλαίσιο επιβολής των ποινών. Αυτό ισχύει και για τα
πρόστιµα που προσδιορίζονται βάσει της οικονοµικής κατάστασης
του δράστη και όχι βάσει του οικονοµικού αντικειµένου µε αποτέ-
λεσµα να αντιµετωπίζεται ο δράστης µε τα ταξικά χαρακτηριστικά
του. Ο οικονοµικά και κοινωνικά ισχυρός που εγκληµατεί πέφτει
στα µαλακά ενώ ο φτωχός και αδύναµος, ο άνθρωπος του περι-
θωρίου δύσκολα εκφεύγει του φαύλου κύκλου του εγκλεισµού και
του εγκλήµατος.

Άλλωστε στο οργανωµένο οικονοµικό έγκληµα εµπλέκονται και
παράγοντες που του ανοίγουν τον δρόµο, που το διευκολύνουν
όπως είναι η σχέση του µε το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα, τις αγο-
ρές, η διαπλοκή µε το πολιτικό σύστηµα, η διαφθορά ως µέσο επι-
κάλυψης. Αποτελεί δηλαδή φαινόµενο µε ευρύτερες οικονοµικές,
κοινωνικές και πολιτικές προεκτάσεις.

Σκοπός της οδηγίας που ενσωµατώνεται µε το παρόν νοµοσχέ-
διο είναι η συµπλήρωση και ενίσχυση προηγούµενης οδηγίας η
οποία είχε ενταχθεί στην ελληνική έννοµη τάξη µε νόµο. Όµως µε
το υπό κρίση νοµοσχέδιο επιλέγετε µία διαφορετική κατεύθυνση
σε σχέση µε τους σκοπούς του νοµοθετήµατος αφού ορισµένες
από τις επιλογές του δεν ανταποκρίνονται στις κατευθύνσεις της
οδηγίας. Αντί δηλαδή να διατηρηθεί το υψηλό επίπεδο προστα-
σίας έναντι πράξεων ξεπλύµατος χρήµατος και να συµπληρωθεί
και να ενισχυθεί αυτό, επιλέγετε να εξορθολογιστεί, όπως ισχυρί-
ζεστε. Σε ορισµένα σηµεία το αυστηροποιείτε και σε κάποια άλλα
το καθιστάτε περισσότερο ήπιο. 

Και κυρίως -και σε αυτό θέλω να αναφερθώ- ενώ προστίθενται
και άλλες εγκληµατικές πράξεις στα βασικά εγκλήµατα αφαιρείτε
από τις διακριτές πράξεις, τα βασικά εγκλήµατα που συνιστούν
νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες, η νοµιµο-
ποίηση µέσω της χρήσης του τραπεζικού συστήµατος, τοποθέ-
τηση σε αυτό και διακίνηση µέσω αυτού εσόδων από εγκληµατική
δραστηριότητα. Αυτό, κύριε Υπουργέ, θα έχει ως αποτέλεσµα ερ-
µηνευτική σύγχυση ιδίως σε εκκρεµείς υποθέσεις που µπορεί να
οδηγήσει και σε κατάρρευση ασκηθεισών ποινικών διώξεων.

Και όλα αυτά προστίθενται σε όσα έχετε πράξει µέχρι τώρα
στις ρυθµίσεις στις οποίες έχετε προωθήσει και που αποδει-
κνύουν αυτήν την ιδιαίτερη θα έλεγα ευνοϊκή µεταχείριση τρα-
πεζικών στελεχών και άλλων που εµπλέκονται σε εγκλήµατα του
λευκού κολάρου. Έχετε προβεί σε τροποποίηση του Ποινικού
Κώδικα απαλλάσσοντας τους τραπεζίτες από την ποινική ευθύνη
για πράξεις απιστίας. Επίσης θεσπίσατε την απαλλαγή από την
αστική και ποινική ευθύνη των µελών των επιτροπών του Υπουρ-
γείου Υγείας για ζητήµατα αρµοδιότητάς τους που συνδέονται
µε την πανδηµία. 

Και βέβαια φαίνεται ότι κάνετε πίσω σε αυτό, αλλά δείχνει τη
λογική σας, δείχνει την κατεύθυνση µε την οποία νοµοθετείτε, η
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πρόβλεψη η οποία περιέχονταν γιατί δεν έχει καταστεί βέβαια
νοµοσχέδιο, είναι η πρόθεσή σας, µε την ιδιωτικοποίηση της επι-
κουρικής ασφάλισης απαλλάσσετε από οποιαδήποτε αστική και
ποινική ευθύνη τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου του νέου τα-
µείου. Δηλαδή δίδετε ασυλία σε αυτούς που θα τζογάρουν τα
χρήµατα των ασφαλισµένων. Το παίρνετε πίσω, έτσι φαίνεται, και
ελπίζω να µην το ξαναφέρετε.

Άλλη µία ρύθµιση είναι το ανώτατο χρονικό όριο διαρκείας των
µέτρων δέσµευσης, όπως επίσης και η οδηγία, µάλλον ο
ν.4734/2020 µε αναφορά σε ποινή φυλάκισης και όχι σε ποινή
στερητική της ελευθερίας, µε αποτέλεσµα να αποκλειστούν από
το πεδίο της ρύθµισης του ξεπλύµατος όλες οι περιπτώσεις των
κακουργηµάτων από τα οποία παράγεται περιουσιακό έσοδο,
αλλά δεν εµπίπτουν στις περιοριστικά αναφερόµενες στο σχετικό
άρθρο κατηγορίες εγκληµάτων. 

Θα τελειώσω, κυρία Πρόεδρε, αναφέροντας τα εξής. Με αυτόν
τον τρόπο που νοµοθετείτε τίθεται εν αµφιβόλω ακόµα και η ανε-
ξαρτησία της δικαιοσύνης. Και αυτό το λέω, διότι πρόσφατα πε-
ράσατε τροπολογία βάσει της οποίας δίνεται η δυνατότητα
Πρόεδρος της Ανεξάρτητης Αρχής να γίνεται και αφυπηρετήσας
δικαστής. 

Αυτό, όπως καταλαβαίνετε δηµιουργεί πρόβληµα για τη λει-
τουργία αυτού του δικαστή, τον οποίον προωθείτε κατά τη διάρ-
κεια της θητείας του. Με αυτό τον τρόπο τίθεται εν αµφιβόλω και
η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, για τους ευνόητους λόγους που
ανέφερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Και τέλος µε όλα όσα αναπτύχθη-
καν, αντιστρέφω αυτό που είπατε, κύριε Υπουργέ, τα περί εµµο-
νής της παράταξής µας, του ΣΥΡΙΖΑ, των προοδευτικών
δυνάµεων µε το οικονοµικό έγκληµα και υπογραµµίζω τη δική
σας εµµονή µε την απαλλαγή και τη διευκόλυνση όσων διαπράτ-
τουν τέτοιου είδους εγκλήµατα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Βασίλειος
Κοντοζαµάνης, για να αιτιολογήσει την τροπολογία που φέρνει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Θα ήθελα να υποστηρίξω την τροπολογία του Υπουργείου
Υγείας στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, η οποία
εισάγει κάποιες ρυθµίσεις. Το άρθρο 1 αφορά τη δυνατότητα
από τους Υπουργούς Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Υγείας να
αποδέχονται κάθε δωρεά υπηρεσιών και έργων ψηφιακής υπο-
στήριξης, που έχουν ως αντικείµενο την ασφαλή φύλαξη, απο-
θήκευση και µεταφορά φαρµάκων, καθώς και τη διενέργεια
εµβολίων κατά του κορωνοϊού COVID-19 από τρίτους. Για την
αποδοχή αυτής της δωρεάς απαιτείται κοινή δήλωση από τους
αναφερόµενους Υπουργούς.

Με το άρθρο 2 ουσιαστικά επέρχεται µία τροποποίηση της
σύνθεσης της επιτροπής ενστάσεων της ΥΠΕΔΥΦΚΑ, της Υπη-
ρεσίας Ελέγχου Δαπανών Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης. Είναι
επείγουσα αυτή η ρύθµιση, διότι η επιτροπή αυτή δεν λειτουργεί
και πρέπει να επανασυσταθεί, προκειµένου να προχωρήσουν τα
θέµατα τα οποία βρίσκονται σε εκκρεµότητα. 

Το άρθρο 3 αφορά την παράταση της υφιστάµενης διοίκησης
της Ένωσης Νοσηλευτών Ελλάδος, που λόγω κορωνοϊού δεν
είναι δυνατόν να διεξαχθούν εκλογές και παρατείνεται η θητεία
της υφιστάµενης διοίκησης µέχρι την 30η Σεπτεµβρίου του 2021.

Στο άρθρο 4, λόγω της πολυπλοκότητας διαδικασίας υπολο-
γισµού του ποσού επιστροφής που καταλογίζεται στα ιδιωτικά
φαρµακεία, δίνεται η δυνατότητα να ρυθµιστούν οι οφειλές των
φαρµακείων αυτών σε τριάντα έξι δόσεις. Νοµίζω ότι είναι µία
διάταξη που δίνει ανάσα στα φαρµακεία της χώρας. 

Στο άρθρο 5, για την αντιµετώπιση των ζητηµάτων που προ-
καλούνται στην οµαλή λειτουργία των νοσοκοµείων και ιδιαίτερα
των νοσοκοµείων της περιφέρειας, λόγω των ελλείψεων που πα-
ρατηρούνται σε ιατρικό προσωπικό και ειδικά στο προσωπικό, σε

γιατρούς ειδικότητας αναισθησιολογίας, θεσπίζεται µε την προ-
τεινόµενη διάταξη η παροχή οικονοµικής αποζηµίωσης και, επι-
τρέψτε µου να πω, ότι είναι µία πάρα πολύ σηµαντική ρύθµιση. 

Είναι η αρχή µιας σειράς ρυθµίσεων που θα ακολουθήσουν και
αφορούν τις διάφορες ειδικότητες στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Γνωρίζουµε όλοι ότι συγκεκριµένα η ειδικότητα της αναισθησιο-
λογίας είναι µία ειδικότητα που παρουσιάζει ελλείψεις. Η Κυβέρ-
νηση είχε δεσµευτεί να φέρει ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο
παροχής κινήτρων, όχι µόνο οικονοµικών αλλά και θεσµικών κι-
νήτρων, έτσι ώστε και να παραµείνουν οι γιατροί µας στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, αλλά και να µπορέσουµε να φέρουµε γιατρούς
που έχουν φύγει από τη χώρα, να τους φέρουµε από το εξωτε-
ρικό πίσω στη χώρα. 

Ξεκινάµε την παρέµβασή µας αυτή µε τους γιατρούς της ειδι-
κότητας της αναισθησιολογίας, που επαναλαµβάνω, είναι µία κρί-
σιµη ειδικότητα. Παρουσιάζονται µεγάλες ελλείψεις. Συγκεκρι-
µένα να πω ότι στην Δ’ Υγειονοµική Περιφέρεια της Μακεδονίας,
στην τελευταία προκήρυξη θέσεων γιατρών του ΕΣΥ, από τις δε-
καοκτώ θέσεις αναισθησιολόγων που προκηρύχθηκαν οι δεκα-
πέντε κατέληξαν να είναι άγονες.

Δίνεται ένα ισχυρό οικονοµικό κίνητρο, προκειµένου οι γιατροί
των ειδικοτήτων αυτών να στελεχώσουν τις µονάδες υγείας και
να παραµείνουν στο σύστηµα, διότι υπάρχουν και αποχωρήσεις,
όχι µόνο συνταξιοδοτήσεων, αλλά και λόγω ανταγωνισµού, ο
ιδιωτικός τοµέας πράγµατι είναι πιο θελκτικός σε ό,τι αφορά τις
οικονοµικές απολαβές για την ειδικότητα αυτή και για άλλες ει-
δικότητες. Γι’ αυτό επισηµαίνω ότι πρόκειται για την πρώτη πα-
ρέµβασή µας σε ό,τι αφορά τα κίνητρα τα οποία πρέπει να έχουν
οι γιατροί του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Το ίδιο γίνεται και στο άρθρο 8. Λόγω του προβλήµατος της
έλλειψης αναισθησιολόγων και επειδή αυτή τη στιγµή το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας βρίσκεται σε µία κρίσιµη καµπή, σε ό,τι αφορά
τόσο τη διαχείριση της πανδηµίας όσο και την επιστροφή στην
κανονικότητα, χρειάζεται να µετακινήσουµε αναισθησιολόγους
σε διάφορες περιοχές και δίνουµε ένα κίνητρο, µία αµοιβή ανά-
λογη µε το ποσό το οποίο έχει δοθεί για τις µετακινήσεις του ια-
τρικού προσωπικού κατά την περίοδο της πανδηµίας. 

Ταυτόχρονα, η Κυβέρνηση συνεχίζει την υλοποίηση προκηρύ-
ξεων για µόνιµες ιατρικές θέσεις στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας της
χώρας. Στα δύο χρόνια διακυβέρνησης της χώρας από την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχουµε προκηρύξει δυόµισι χι-
λιάδες θέσεις µόνιµου ιατρικού προσωπικού και τις επόµενες
ηµέρες θα προκηρύξουµε επιπλέον πεντακόσιες θέσεις µόνιµου
ιατρικού προσωπικού. 

Σε κάθε περίπτωση, θέλω να το επαναλάβω, πολλές ειδικότη-
τες, πολλές θέσεις βαίνουν άκαρπες και είναι πολύ σηµαντικό να
δώσουµε κίνητρα στους γιατρούς να παραµείνουν στο σύστηµα
υγείας και να λάβουν µέρος στις εν λόγω προκηρύξεις.

Με το άρθρο 6 γίνεται µία επιπλέον ρύθµιση σε διάταξη που
είχε ψηφιστεί από την Βουλή των Ελλήνων και αφορούσε το
ασυµβίβαστο µεταξύ µελών Συνεταιρισµών Φαρµακοποιών και
τις ιδιότητες που αυτά τα µέλη µπορούν να έχουν στο Διοικητικό
Συµβούλιο του Πανελληνίου Φαρµακευτικού Συλλόγου. Συµπλη-
ρώνουµε τη διάταξη αυτή, διότι υπάρχουν περιπτώσεις όπου ήδη
έχουν διενεργηθεί εκλογές και το διοικητικό συµβούλιο ακόµα
δεν έχει συσταθεί. Εποµένως, στις περιπτώσεις όπου οι εκλογές
έχουν διενεργηθεί, καταργείται και η πρόβλεψη του άρθρου το
οποίο είχε ψηφιστεί.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κέλλας από τη Νέα Δηµοκρατία και

αµέσως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Θέλω να κάνω µία ερώτηση προς τον

Υπουργό Υγείας.
ΠΡΟΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα)� Με συγχωρείτε, κύριε

Κέλλα. 
Ορίστε, κυρία Κοµνηνάκα, κάντε την ερώτηση.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Υπουργέ, σε σχέση µε την τρο-

πολογία, θα ήθελα να σας κάνω µια ερώτηση. Για την τοποθέ-
τησή µας θα πω αναλυτικά στη συνέχεια.
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Ισχύει το προβληµατικό που εντοπίζουµε και σε άλλες τροπο-
λογίες ότι υπάρχουν άρθρα θετικά και αρνητικά και µας δε-
σµεύουν ως προς την ψήφιση.

Ιδιαίτερα σε σχέση µε το άρθρο 5 της τροπολογίας φυσικά και
δεν έχουµε αντίρρηση για την πρόσθετη αµοιβή που προβλέπει
το άρθρο για τους αναισθησιολόγους. Γνωρίζουµε πολύ καλά τη
µεγάλη έλλειψη που υπάρχει. Όµως, µε αυτήν την πρόσθετη
αµοιβή θεωρείτε ότι αντιµετωπίζεται το κύριο πρόβληµα που δη-
µιουργείται µε τη µετακίνηση ουσιαστικά των αναισθησιολόγων
στο νοσοκοµείο από το οποίο µετακινούνται, ή στις θέσεις ή τις
δοµές από τις οποίες µετακινούνται; Επίσης, αντιµετωπίζεται το
γεγονός ότι ο µετακινούµενος αναισθησιολόγος µπορεί κατά κα-
νόνα να εφηµερεύει ακόµα και όλες τις ηµέρες του µήνα;

Και βέβαια αντίστοιχα θεωρούµε ότι και σε άλλες ειδικότητες
γιατρών παρουσιάζονται τέτοιου είδους κενά και δεν καταλαβαί-
νουµε γιατί εξαιρούνται από αυτήν τη ρύθµιση. Σκοπεύετε να
προχωρήσετε σε πρόσληψη µε συνοπτικές διαδικασίες µόνιµης
και πλήρους αποκλειστικής απασχόλησης προσωπικού αυτών
των ειδικοτήτων που λείπουν; Δεν µπορεί να αντιµετωπίζονται
αυτά τα κενά µε το να κλείνει ένα κενό, δηµιουργώντας ένα άλλο.

Επίσης, σε σχέση µε το άρθρο 7, µε την παράταση της σύµ-
βασης των εργαζοµένων στο Νοσοκοµείο Ιωαννίνων, γιατί δεν
προχωράτε στη µονιµοποίηση αυτού του προσωπικού που είναι
απαραίτητο; Φυσικά και συµφωνούµε µε την παράταση της σύµ-
βασής τους.

Όσον αφορά το άρθρο 4, που είναι ένα δίκαιο αίτηµα των ιδιω-
τικών φαρµακείων και το οποίο ορθώς εισάγεται, θεωρούµε ότι
θα έπρεπε να αφαιρείται το 2,5% του επιτοκίου των δόσεων της
αποπληρωµής, γιατί δεν είναι δική τους ευθύνη η καθυστέρηση
των ποσών. Βέβαια εµείς έχουµε θέση για τη συνολική κατάρ-
γηση του rebate.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Συγγνώµη, κύριε Κέλλα. Είστε και αναισθησιολόγος, είναι ευ-

καιρία να υποστηρίξετε και εσείς την τροπολογία αυτή.
Ευχαριστώ για τα σχόλιά σας, κυρία Κοµνηνάκα. Είπαµε ότι

είναι µια πρώτη µας παρέµβαση σε ό,τι αφορά τα κίνητρα τα
οποία πρέπει να δοθούν στις συγκεκριµένες ειδικότητες. Και ξε-
κινάµε από την αναισθησιολογία, διότι είναι η ειδικότητα που οι
περισσότεροι και γιατροί στην Αίθουσα αυτή γνωρίζουν ότι
έχουµε τεράστιο πρόβληµα. Είπα ότι υπάρχει ένα συνολικό
πλέγµα κινήτρων το οποίο θα δώσουµε σε όλες τις ειδικότητες
µε προτεραιότητα, προκειµένου οι άνθρωποι αυτοί να παραµεί-
νουν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Το έχω πει πολλές φορές και στο πλαίσιο του κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου ότι θέλουµε και χρειαζόµαστε µόνιµες λύσεις στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Το κάναµε και το κάνουµε πράξη. Δυό-
µισι χιλιάδες προσλήψεις µόνιµου ιατρικού προσωπικού σε τρία
χρόνια και επιπλέον πεντακόσιες θέσεις τις επόµενες ηµέρες έρ-
χονται να προκηρυχθούν και να προστεθούν στις ήδη προκηρυχ-
θείσες δυόµισι χιλιάδες θέσεις.

Είναι πολύ σηµαντικό να δώσουµε το µήνυµα στην ιατρική κοι-
νότητα ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας αλλάζει, ότι το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας εκσυγχρονίζεται και προσφέρει οικονοµικά και
άλλα κίνητρα, προκειµένου κάποιος να σταδιοδροµήσει στο σύ-
στηµα αυτό. Γνωρίζουµε όλοι ότι υπάρχει ένα µεγάλο κύµα συν-
ταξιοδότησης στο ΕΣΥ. Χρειαζόµαστε νέο αίµα. Αυτό κάνουµε,
το εκσυγχρονίζουµε, όπως το κάναµε και την περίοδο της παν-
δηµίας, τόσο σε υλικούς και οικονοµικούς πόρους όσο και σε αν-
θρώπινους πόρους και όχι µόνο στο ιατρικό προσωπικό.

Έχουµε επιπλέον εννιακόσιες δέκα θέσεις λοιπού προσωπι-
κού, οι οποίες θα προκηρυχθούν µέσω ΑΣΕΠ. Υπάρχει ήδη η
προκήρυξη 6Κ του ΑΣΕΠ µε χίλιες διακόσιες και πλέον θέσεις η
οποία βρίσκεται σε εξέλιξη και υπάρχει ένας σχεδιασµός πλήρω-
σης κενών οργανικών θέσεων, προκειµένου να καλύψουµε τις
ανάγκες. Να θυµίσω και τη δέσµευση την οποία τηρήσαµε για
την προκήρυξη τεσσάρων χιλιάδων θέσεων µόνιµου νοσηλευτι-
κού προσωπικού, το οποίο υπηρετεί στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας

µε συµβάσεις αυτήν τη στιγµή την περίοδο της πανδηµίας και
περί τα τέλη Σεπτεµβρίου θα προχωρήσουµε στην προκήρυξη
των τεσσάρων χιλιάδων θέσεων αυτών.

Και κάτι ακόµα σε ό,τι αφορά τη διάταξη για τους φαρµακο-
ποιούς. Τα δηµοσιονοµικά δεδοµένα της χώρας είναι συγκεκρι-
µένα. Αν υπήρχε η δυνατότητα και µπορούσαµε να µην επιβά-
λουµε αυτό το επιτόκιο στους φαρµακοποιούς, θα το κάναµε. Βε-
βαίως το επιτόκιο αυτό είναι το λιγότερο δυνατό το οποίο πρέπει
να επιβάλουµε. Αναφέροµαι στις δηµοσιονοµικές δυνατότητες
της χώρας, γιατί η διάταξη την οποία φέρνουµε προς ψήφιση και
αφορά το επίδοµα στους αναισθησιολόγους όχι µόνο θα είναι
ακατάσχετο, αλλά θα είναι και αφορολόγητο. Επαναλαµβάνω ότι
είναι η πρώτη µας παρέµβαση σε µια σειρά παρεµβάσεων που
έχει να κάνει µε κίνητρα που πρέπει να δώσουµε στους γιατρούς
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Τέλος, όσον αφορά την παράταση των συµβάσεων στον Πα-
νεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων, πρόκειται για λίγα άτοµα
τα οποία διάγουν τις τελευταίες ηµέρες του εργασιακού τους
βίου. Είναι λίγα τα άτοµα. Εποµένως, γι’ αυτό γίνεται η ρύθµιση
αυτή.

Και για άλλη µια φορά θέλω να πω ότι στο σύνολο του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας κοιτάζουµε τι γίνεται µε τις υφιστάµενες πα-
ρατάσεις των συµβάσεων που πήραν την παράταση λόγω του
κορωνοϊού.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κύριε Κέλλα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, το νοµοσχέδιο

για την πρόληψη και την καταστολή νοµιµοποίησης εσόδων από
εγκληµατικές δραστηριότητες και της χρηµατοδότησης της τρο-
µοκρατίας συνιστά ασφαλώς ένα νοµοθέτηµα που εξοπλίζει πε-
ραιτέρω την έννοµη τάξη ενάντια στην καταπολέµηση του
εγκλήµατος. Θα ήθελα να σηµειώσω, κύριε Υπουργέ, ότι το ζή-
τηµα της καταπολέµησης της χρηµατοδότησης της τροµοκρα-
τίας συνιστά µια από τις προτεραιότητες που έχω επισηµάνει και
ως επικεφαλής της Ελληνικής Αντιπροσωπείας στην Κοινοβου-
λευτική Συνέλευση της Μεσογείου και έχουµε θέσει σαν προτε-
ραιότητα µε τους συναδέλφους άλλων κοινοβουλίων των
κρατών-µελών.

Οι παρούσες διατάξεις πλαισιώνουν αρµονικά την σχετική νο-
µοθετική σας πρωτοβουλία για την πρόληψη και καταπολέµηση
της τροµοκρατίας µέσω του διαδικτύου. Συνεπώς εκτιµούµε ιδι-
αίτερα το γεγονός ότι ανταποκρίνεστε στις προτάσεις σε σχέση
µε ενίσχυση της κρατικής ασφάλειας στην διαπεριφέρειά µας,
ενώ ιδιαίτερα σηµαντικό είναι και το σκέλος των διατάξεων που
αφορούν στην επιτάχυνση απονοµής της δικαιοσύνης. Ασφαλώς
το Δικαστικό Σώµα υποδέχεται θετικά το γεγονός της αύξησης
του αριθµού των οργανικών θέσεων δικαστικών λειτουργών των
τακτικών διοικητικών δικαστηρίων.

Ευκαιρίας δοθείσης, όµως, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας
ευχαριστήσω για την πρωτοβουλία σας για την ενεργειακή ανα-
βάθµιση του Δικαστικού Μεγάρου της Λάρισας αλλά και της Καρ-
δίτσας που βρίσκονται στο τελικό στάδιο σχεδόν µετά από πέντε
χρόνια απραξίας. Χάρη σε εσάς, κύριε Τσιάρα και σε συνεργασία
µε την Περιφέρεια Θεσσαλίας και τον Περιφερειάρχη µας υπάρ-
χει στρατηγική στόχευση. Έχει ολοκληρωθεί η µελέτη, εντάσσε-
ται στο ΕΣΠΑ και αναµένεται η δηµοπράτηση των δύο έργων
ίσως και µέσα στον επόµενο µήνα. Μια επιτακτική ανάγκη για τον
δικαστικό κόσµο γίνεται επιτέλους πράξη.

Τώρα ως γιατρός θα ήθελα να αναφερθώ στις τροπολογίες
του Υπουργείου Υγείας οι οποίες αφορούν την ενίσχυση του ΕΣΥ
και στη διαρκή βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών υγείας
προς τους πολίτες, όπως είχαµε υποσχεθεί δηλαδή και κάνουµε
πράξη κάθε µέρα κατά τα δύο χρόνια της Κυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. Επιτέλους µε την τροπολογία µε γενικό
αριθµό 968 επιχειρείται να δοθεί λύση στο µείζον πρόβληµα της
έλλειψης αναισθησιολόγων στα νοσοκοµεία της χώρας µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται.

Και επειδή τυγχάνει να είµαι και εγώ αναισθησιολόγος, γνω-
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ρίζω από πρώτο χέρι ότι πρόκειται για µια από τις µεγαλύτερες
προκλήσεις του ΕΣΥ. Η ειδικότητά µας είναι µια δύσκολη ειδικό-
τητα η οποία δεν προτιµάται από τους πτυχιούχους γιατρούς,
αφού πρώτον περιέχει πολύ υψηλό ρίσκο σε διαρκή βάση και
δεύτερον οι απολαβές στον ιδιωτικό τοµέα είναι πολύ υψηλότε-
ρες. Αποτέλεσµα: πολύ µικρός αριθµός ειδικευοµένων και κατά
συνέπεια και ειδικών.

Θα σας αναφέρω ενδεικτικά ότι σήµερα στην αναισθησιολογία
οι ειδικευόµενοι είναι εκατόν εβδοµήντα οκτώ σε όλη την Ελ-
λάδα, ενώ στο ΕΣΥ υπηρετούν µόλις οκτακόσιοι τριάντα ένας
αναισθησιολόγοι. Πάνω από τους µισούς, δηλαδή τετρακόσιοι
τριάντα ένας διευθυντές οδεύουν προς συνταξιοδότηση, ενώ οι
νεοεισερχόµενοι είναι πολύ λιγότεροι µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.
Γι’ αυτό οι µόνιµες θέσεις που προκηρύσσονται καταλήγουν άγο-
νες τις περισσότερες φορές. Και όπως ανέφερε και ο Υπουργός,
χαρακτηριστικό παράδειγµα ήταν στην 4η ΥΠΕ όπου από τις δε-
καοκτώ προκηρυχθείσες θέσεις αναισθησιολόγων, οι δεκαπέντε
ήταν άγονες, δεν υπήρχε καµµία υποψηφιότητα.

Αναλόγως αρνητικές επιδόσεις παρουσιάζουν και οι λίστες
των επικουρικών γιατρών. Δεν υπάρχει κανένας γιατρός αναισθη-
σιολόγος στη λίστα των επικουρικών. Επιπλέον την ίδια στιγµή
ιδιώτες γιατροί και αναισθησιολόγοι µε µπλοκάκι δεν δείχνουν
κανένα ενδιαφέρον συνεργασίας. Με το άρθρο 8, λοιπόν, της
τροπολογίας χορηγείται µηνιαίο αφορολόγητο και ακατάσχετο
επίδοµα 400 ευρώ σε όλους τους αναισθησιολόγους γιατρούς
του ΕΣΥ και 250 ευρώ στους ειδικευόµενους. Στην ίδια κατεύ-
θυνση εντάσσεται και η ρύθµιση του άρθρου 5 της τροπολογίας
δια της οποίας παρέχεται διπλή αµοιβή, δηλαδή, ένα επιπλέον
ηµεροµίσθιο για κάθε ηµέρα απασχόλησης πλέον των τακτικών
αποδοχών στους αναισθησιολόγους του ΕΣΥ που µετακινούνται
σε νοσοκοµεία της ίδιας ή άλλης υγειονοµικής περιφέρειας για
την κάλυψη υπηρεσιακών αναγκών. 

Εγώ θέλω να συγχαρώ τον κύριο Υπουργό για το γεγονός ότι
προσπαθεί να δώσει λύσεις παρέχοντας σηµαντικά κίνητρα
στους συναδέλφους. Εδώ όµως θα πρέπει να πω κάτι ακόµα. Βέ-
βαια δεν πρόκειται για παράληψη γιατί ξέρω την απάντηση που
θα δώσει ο κύριος Υπουργός. Αυτό το επίδοµα πρέπει να δοθεί
και στους πανεπιστηµιακούς αναισθησιολόγους. Εξάλλου, ο
αριθµός τους είναι πολύ µικρός. Μιλάµε για γύρω στα τριάντα
άτοµα σε όλη την Ελλάδα. Βέβαια, θα πει ο Υπουργός από την
πλευρά του ότι αυτό είναι θέµα του Υπουργείου Παιδείας και όχι
του Υπουργείου Υγείας. Πρέπει όµως να υπάρξει συνεννόηση.
Και βέβαια να προβλέψω ότι θα δοθούν ανάλογα κίνητρα και σε
άλλες ειδικότητες για τη στελέχωση των µονάδων εντατικής θε-
ραπείας, ας πούµε. Βέβαια εδώ η λύση είναι µία και ριζική: η αύ-
ξηση των µισθών των γιατρών του ΕΣΥ. 

Περαιτέρω η τροπολογία περιλαµβάνει και άλλες κρίσιµες
ρυθµίσεις, όπως η πρόβλεψη για την εξόφληση οφειλών των
φαρµακείων µε ορθολογικό τρόπο και σε τριάντα έξι δόσεις και
η πολυτιµότατη για τη µάχη κατά της πανδηµίας παροχή δυνα-
τότητας αποδοχής δωρεάν υπηρεσιών και έργων ψηφιακής υπο-
στήριξης που ως αντικείµενο έχουν την ασφαλή φύλαξη,
αποθήκευση και µεταφορά φαρµάκων και τη διενέργεια εµβο-
λίων κατά του COVID-19. 

Το έχω πει και άλλες φορές και θα το ξαναπώ. Οι συµπολίτες
µας που είναι δύσπιστοι ή φοβούνται τον εµβολιασµό πρέπει να
έχουν υπ’ όψιν τους ότι το 99% αυτών που βρίσκονται στις εντα-
τικές ή έχουν καταλήξει είναι ανεµβολίαστοι. Ο εµβολιασµός συ-
νιστά τη µόνη λύση προκειµένου να αποτρέψουµε ένα νέο κύµα
πανδηµίας και να επαναφέρουµε τη ζωή µας στην κανονικότητα.
Πολύ σωστά ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας πήρε την πρωτο-
βουλία να δώσει τη δυνατότητα εµβολιασµού κατ’ οίκον µέσω
των ιδιωτών γιατρών, προχωρώντας στην πρόσκληση ένταξής
τους στο εθνικό πρόγραµµα εµβολιασµών. Το ζήτηµα των εµβο-
λιασµών είναι παγκόσµιο και εθνικό συγχρόνως και όλες οι πολι-
τικές δυνάµεις, αυτοδιοίκηση, εκκλησία, επιχειρηµατίες και
κοινωνία των πολιτών πρέπει να συµβάλουµε οµόθυµα ώστε να
εµβολιαστεί το απαραίτητο ποσοστό πληθυσµού για να επιτευχ-
θεί η πολυπόθητη ανοσία. 

Τέλος, επειδή διάφορα ακούγονται για τη δήθεν αποδυνά-
µωση του ΕΣΥ, εγώ θα ήθελα να υπογραµµίσω πως αποδεδειγ-

µένα συµβαίνει ακριβώς το αντίθετο. Τα δύο χρόνια αυτά της
πανδηµίας έχουν προκηρυχθεί δυόµισι χιλιάδες θέσεις σχεδόν
µόνιµων γιατρών. Τις επόµενες µέρες όπως είπε και ο Υπουργός
ακολουθεί νέα προκήρυξη για πεντακόσιες θέσεις µόνιµων για-
τρών στο ΕΣΥ µε έµφαση στις θέσεις όπου σήµερα υπηρετούν
οι επικουρικοί ώστε να γίνουν µόνιµοι. Και βέβαια πιστά στις προ-
εκλογικές δεσµεύσεις του Πρωθυπουργού, τον Οκτώβριο προ-
κηρύσσονται τέσσερις χιλιάδες θέσεις νοσηλευτών κατηγοριών
ΠΕ, ΤΕ και ΔΕ, καθώς και προκήρυξη εννιακοσίων ατόµων λοιπού
προσωπικού διαφόρων κλάδων και κατηγοριών, παραϊατρικό, δι-
οικητικό και λοιπό προσωπικό. Βεβαίως σε όλους αυτούς θα λη-
φθεί υπ’ όψιν η προϋπηρεσία κατά τη διάρκεια της πανδηµίας. 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε και σας ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο χρόνια µετά την ανάληψη

της διακυβέρνησης του τόπου από τον Κυριάκο Μητσοτάκη και
τη Νέα Δηµοκρατία η πατρίδα µας προχωράει µπροστά. Το ελ-
ληνικό κράτος εκσυγχρονίζεται διαρκώς απαντώντας αποφασι-
στικά σε όλες τις προκλήσεις. Μέσα σε δύο µόλις χρόνια η χώρα
µας από παρατηρητής των περιφερειακών και διεθνών εξελίξεων
έχει γίνει συνδιαµορφώτρια αδύναµη και διαθέτει ισχυρές προ-
οπτικές ανάπτυξης µετά το τέλος της πανδηµίας. Το παρόν σχέ-
διο νόµου συνιστά τµήµα των πολιτικών µας για την Ελλάδα του
αύριο, την Ελλάδα της ανάπτυξης, της ανάτασης, της αξιοπι-
στίας, της αυτοπεποίθησης, την Ελλάδα της νέας εποχής, της
Νέας Δηµοκρατίας. Ασφαλώς και το υπερψηφίζουµε και εύχοµαι
και στον Πρόεδρο και στην Κυβέρνηση χρόνια πολλά και µεγα-
λύτερες επιτυχίες στην προσεχή διετία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Ραγκούσης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Σήµερα, όλη µέρα, κύριε Τσιάρα σας βλέπουµε µε το κινητό

στο χέρι, σαν κάτι να σας δυσκολεύει. Πακιστανικό είναι; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Πι-

στεύετε ότι υπάρχει κάτι σ’ αυτό το νοµοσχέδιο που µε δυσκο-
λεύει, κύριε Ραγκούση; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Σ’ αυτό το νοµοσχέδιο µπορεί να µην
υπάρχει. Αυτό έλειπε να µας φέρνατε και την ηλεκτρονική εφαρ-
µογή για το πώς θα λειτουργεί η Κυβέρνηση και τα κρατικά στε-
λέχη, όπως αποκαλύπτουν τα πακιστανικά κινητά. 

Εν πάση περιπτώσει, πέρα από το χιούµορ υπάρχει και η σο-
βαρή πλευρά αυτής της ιστορίας, κύριε Τσιάρα. Ελπίζω να το κα-
τανοείτε. Ποια είναι η σοβαρή πλευρά; Η σοβαρή πλευρά
προκύπτει από το γεγονός ότι µια εφηµερίδα της χώρας απολύ-
τως έγκριτη αποκάλυψε χθες ότι υπάρχουν αυτή τη στιγµή εν
ενεργεία κρατικοί αξιωµατούχοι οι οποίοι αναφέρονται και µάλι-
στα γραπτώς –είναι γραπτά τα µηνύµατα αυτά- στην ύπαρξη πα-
κιστανικών κινητών µε βάση τα οποία επικοινωνούν. Πρόκειται
για κινητά που δεν υπάγονται στο ελληνικό δίκτυο. Υπάρχει βε-
βαίως το πολύ σοβαρό θέµα που ανέκυψε για τον κ. Χαρδαλιά
προσωπικά, για το αν έδωσε την εντολή να περάσουν ασθενείς
µπασκετµπολίστες της τουρκικής οµάδας, αλλά υπάρχει όµως
και το θέµα της αποκάλυψης ότι υπάρχουν κρατικοί λειτουργοί,
στελέχη κυβερνητικά τα οποία λειτουργούν µε πακιστανικά κι-
νητά. 

Τι γίνεται µια µέρα µετά από την Κυβέρνηση της χώρας; Τί-
ποτα. Τι έχετε κάνει γι’ αυτό; Τι έχετε κάνει, κύριε Τσιάρα, για να
κινήσετε στο εσωτερικό του κρατικού µηχανισµού τις απαραίτη-
τες ελεγκτικές διαδικασίες ώστε οι συγκεκριµένοι να εντοπιστούν
και µέχρι να υπάρξει ένα τελικό πόρισµα, αν µη τι άλλο, να τε-
θούν σε διαθεσιµότητα; Η στάση σας, κύριε Υπουργέ της Κυβέρ-
νησης του κ. Μητσοτάκη -ως Κυβέρνηση µιλάω τώρα κι όχι
προσωπικά για σας- αποδεικνύει την ενοχή σας. Γιατί µία Κυβέρ-
νηση η οποία δεν θα είχε κανένα πρόβληµα να έρθει αντιµέτωπη
µε µια τέτοια καταγγελία µιας εφηµερίδας το πρώτο που θα
έκανε θα ήταν να διατάξει µια ένορκη διοικητική εξέταση και να
κινήσει τη διαδικασία να τεθούν σε διαθεσιµότητα όσοι αναφέ-
ρονται τις συγκεκριµένες καταγγελίες. Κι έχεις τον κ. Μητσοτάκη
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και τους Υπουργούς περί άλλων να τυρβάζουν αποδεικνύοντας,
επαναλαµβάνω, την ενοχή τους. Και αν νοµίζετε ότι είναι µικρό
θέµα να αποκαλύπτεται ότι υπάρχει ένα παρακράτος ουσιαστικά
στηµένο από εσάς µέσα στο κράτος, νοµίζω ότι κάνετε πολύ µε-
γάλο λάθος. Γελιέστε και αν µη τι άλλο προσβάλλετε το Σύν-
ταγµα, τους νόµους, τους θεσµούς και την ελληνική πολιτεία µε
τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργείτε. 

Ήρθε σήµερα µια τροπολογία ανάµεσα σε άλλες, την οποία
προφανώς και θα καταψηφίσουµε. Εννοώ την τροπολογία που
εισηγήθηκε το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής. Εδώ οµολόγησε
ο ίδιος ο Υφυπουργός µέλος της Κυβέρνησης ότι δεν έχει έρθει
µετά από γνωµοδότηση της αρχής προστασίας των προσωπικών
δεδοµένων. Κύριε Τσιάρα, αναγνωρίζετε ότι στην αντίστοιχη πε-
ρίπτωση της γαλλικής αρχής για την προστασία των προσωπικών
δεδοµένων στη Γαλλία υποβλήθηκαν ένα σωρό τροποποιήσεις
και µέριµνες που πρέπει να ληφθούν για να εφαρµοστεί ένα τέ-
τοιο σύστηµα, όπως έχει εφαρµοσθεί στην περίπτωση της Γαλ-
λίας. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε την οµολογία της Κυβέρνησης να παρα-
δέχεται ότι δεν έχει στα χέρια της µια τέτοια γνωµοδότηση και
την ίδια στιγµή να την βλέπουµε σαν να µη συµβαίνει τίποτα, να
προχωρά στην εφαρµογή µιας τέτοιας ρύθµισης χωρίς σε καµµία
απολύτως περίπτωση να διευκρινίζει πάρα πολλά θέµατα και να
ρίχνει νερό στο µύλο της αµφισβήτησης, της καχυποψίας, του
ανορθολογισµού. 

Μετά σας φταίνε οι δηλώσεις του ενός και του άλλου αλλά δεν
σας φταίνε οι πράξεις σας. Τι θα σας πείραζε να περιµένατε
λίγες µέρες να πάρετε τη γνωµοδότηση της αρχής; Τι θα σας
πείραζε αυτό το βήµα, εφόσον το πιστεύετε, τουλάχιστον να το
εξοπλίσετε θεσµικά και νοµικά µε ένα τρόπο πλήρη; Προφανώς
τίποτα, παρά µόνο η επιπολαιότητά σας, η προχειρότητά σας και
η ανευθυνότητα µε βάση την οποία κυβερνάτε. 

Σας έχει ρωτήσει ο αρµόδιος τοµεάρχης, ο συνάδελφος Μά-
ριος Κάτσης τόσες φορές. Πάτε να ελέγξετε όχι την ύπαρξη -το
είπαµε και πριν-, αλλά την πλαστότητα αυτών των εγγράφων και
να την αναθέσετε για πρώτη φορά στους ιδιώτες ιδιοκτήτες ερ-
γαζόµενους στην εστίαση. Τι θα κάνετε µε τους ξένους; Τι θα κά-
νετε µε τους τουρίστες, κύριε Τσιάρα; Τι θα κάνετε; Σας έχει
ρωτήσει ο συνάδελφος δέκα φορές και δεν έχετε απαντήσει
ποτέ. Τι θα κάνετε; Όλα τα τουριστικά µέρη της χώρας αυτή τη
στιγµή, όπως και όλα τα καταστήµατα εστίασης έχουν καθηµε-
ρινά πελάτες που προέρχονται από το εξωτερικό. Είναι τουρί-
στες. Τι θα κάνετε µε αυτούς; 

Πάτε για πρώτη φορά λοιπόν, να κάνετε έλεγχο πλαστότητας
αυτών των εγγράφων µέσω ιδιωτών, που δεν ανήκουν στον κρα-
τικό µηχανισµό και αυτό το επιχειρείτε χωρίς γνωµοδότηση της
αρχής για την προστασία των προσωπικών δεδοµένων. Και την
ίδια στιγµή βέβαια, θεσµοθετείτε και αυτό το περιβόητο φιλοδώ-
ρηµα των 150 ευρώ, που νοµίζω ότι επαξίως θα µείνει στην ιστο-
ρία σαν µια πράξη προσβολής της αξιοπρέπειας της νέας γενιάς
της πατρίδας µας. Εµφανίζετε τη νέα γενιά να έχει ανάγκη από
150 ευρώ, προκειµένου να ανταποκριθεί στο βαθµό που το απο-
φασίζει και το επιθυµεί σε αυτό το σηµαντικό, το κορυφαίο κοι-
νωνικό και ατοµικό καθήκον για την προστασία της ατοµικής
υγείας του ο κάθε νέος και η κάθε νέα. 

Και όλα αυτά βεβαίως, ενταγµένα σε ένα συνολικό πλαίσιο που
δυστυχώς πάλι φέρνει την ελληνική κοινωνία προ καταστάσεων
αδιέξοδων και γεµάτων προβλήµατα. Διότι, ναι µεν η µετάλλαξη
«Δέλτα» προφανώς είναι µια µετάλλαξη που δυστυχώς αυτήν τη
στιγµή εξελίσσεται παγκοσµίως, αλλά εδώ έχουµε να αντιµετω-
πίσουµε πάλι ως κοινωνία την δυναµική επιστροφή του κορω-
νοϊού, µέσω της µετάλλαξης «Δέλτα», βασισµένοι σε µια
Κυβέρνηση η οποία παλινωδεί και η οποία µε έναν τρόπο εντελώς
πρόχειρο, επιπόλαιο συνεχίζει να διαχειρίζεται αυτό το µείζον
πρόβληµα για την κοινωνία. 

Το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι αυτό που κάνατε µε
τις µάσκες. Βγήκατε να πείτε στον ελληνικό λαό ότι δεν χρειάζε-
ται πια να φορά µάσκες. Βγήκατε για µια ακόµη φορά να πείτε
πράγµατα, τα οποία δεν βρίσκουν σύµφωνους ούτε καν τους επι-
στήµονες που έχετε διορίσει στην επιτροπή λοιµωξιολόγων, για
να φτάσουµε πάλι σε ένα σηµείο που πρέπει να γυρίσουµε πίσω,

να αλλάξουν τα δεδοµένα, να αλλάξουν οι συµπεριφορές, να αλ-
λάξουν οι αποφάσεις και µαζί µε όλα αυτά στο τέλος να καταρ-
ρεύσει ακόµη πιο κάτω η κλονισµένη εµπιστοσύνη της ελληνικής
κοινωνίας απέναντι στην Κυβέρνηση. 

Και αυτό µη νοµίζετε, κύριε Τσιάρα και κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας ότι είναι απλώς µια κριτική. Είναι πανθοµολο-
γούµενο πια και καταγράφεται σε όλες τις έρευνες που διερευ-
νούν την άποψη της ελληνικής κοινωνίας για το πώς
διαχειρίζεστε την πανδηµία ως Κυβέρνηση. Σε όλες τις έρευνες
εµφανίζονται πάρα πολύ αρνητικά δεδοµένα για την εκτίµηση
που έχει η κοινωνία για το πώς διαχειρίζεστε την πανδηµία ως
Κυβέρνηση. 

Και βέβαια, δίπλα σε αυτό, έχουµε και το θράσος του ίδιου του
κ. Μητσοτάκη, ένα πραγµατικά πρωτοφανές στα χρονικά θράσος
για Έλληνα Πρωθυπουργό σε περίοδο εθνικής κρίσης, να ξεστο-
µίζει αυτήν την ακραία, χυδαία και διχαστική φράση για το υγει-
ονοµικό δήθεν σαµποτάζ της Αντιπολίτευσης το οποίο, λέει, ότι
υφίσταται η Κυβέρνησή του. Ειλικρινά σε περίοδο εθνικής κρίσης
–διότι η κρίση του κορωνοϊού είναι και εθνική κρίση- δεν υπήρξε
Πρωθυπουργός να εκστοµίσει πιο διχαστική, πιο διασπαστική της
ενότητας -που πρέπει να διακρίνει και το πολιτικό και κοµµατικό
σύστηµα της χώρας- από αυτήν που τόλµησε, που διανοήθηκε ο
κ. Μητσοτάκης. Δεν µπορεί πια να συγκρατήσει την αλαζονεία
του, µιλώντας για υγειονοµικό σαµποτάζ της Αντιπολίτευσης.

Και ποιος κάνει σαµποτάζ; Σαµποτάζ δεν είναι όταν εν µέσω
του βαθύτατου lockdown πήγαινε στην Ικαρία και συµµετείχε στο
κορωνοπάρτι; Σαµποτάζ υγειονοµικό δεν ήταν η δική του συµπε-
ριφορά, που πήγαινε ποδηλατάδα στην Πάρνηθα σαν να µην
συµβαίνει τίποτα, χωρίς κανένα µέτρο προστασίας και φωτογρα-
φιζόταν και έπαιζε µε τους όποιους πολίτες συνάντησε εκείνη
την ηµέρα εκεί; Τι είναι αυτό; Αλλά δυστυχώς, απ’ ότι φαίνεται
δεν αλλάζει ούτε πρόκειται να αλλάξει κάτι. Θα παραµείνετε ανε-
πίδεκτοι µαθήσεως και δυστυχώς, η χώρα θα συνεχίζει να έχει
τη διαχείριση της πανδηµίας αφηµένη στα χέρια µιας Κυβέρνη-
σης που αποδεικνύεται και πρόχειρη και επιπόλαια και πάνω από
όλα ανεύθυνη.

Κύριε Υπουργέ, θα κλείσω µε µια κουβέντα σχετικά µε το νο-
µοσχέδιο, καθώς τα είπε µε εξαιρετική πληρότητα και απολύτως
αναλυτικά και τεκµηριωµένα ο εισηγητής µας, λέγοντας ότι από
πλευράς σας γράψαµε ιστορία στο θέµα αυτό. Και την ιστορία
δεν την γράψατε µε το σηµερινό νοµοσχέδιο και δεν θα τη γρά-
ψετε και µε κανένα άλλο νοµοσχέδιο που µπορεί να φέρετε στον
συγκεκριµένο τοµέα. Σας το είπε ο κ. Αυλωνίτης και σας το είπαν
και άλλοι συνάδελφοι. Την ιστορία σας -και δυστυχώς δεν είναι
µε καλά γράµµατα γραµµένη, κύριε Τσιάρα-, τη γράψατε µε την
αλλαγή που κάνατε στο νοµοθετικό πλαίσιο για τον διορισµό της
διοίκησης της αρχής, για την καταπολέµηση του µαύρου χρήµα-
τος. Διότι, για πρώτη φορά τολµήσατε και διανοηθήκατε να αναι-
ρέσετε τον ανεξάρτητο ρόλο αυτής της αρχής που απέρρεε από
το γεγονός ότι η διοίκησή της µέχρι πρότινος διοριζόταν από τη
δικαιοσύνη και όχι από την εκάστοτε κυβέρνηση. Θεσµοθετήσατε
πριν από λίγους µήνες τη δυνατότητά σας να διορίσετε εσείς ως
Κυβέρνηση τους επικεφαλής της αρχής για την καταπολέµηση
του µαύρου χρήµατος και προχωρήσατε και στον διορισµό, µε
δική σας απόφαση, των επικεφαλής της συγκεκριµένης αρχής.
Δεν είναι προσωπικό θέµα, σας το είπε και ο κ. Ξανθόπουλος. Οι
άνθρωποι είναι εξαίρετοι και δεν έχει κανείς καµµία αµφιβολία.
Ξέρετε, όµως, κύριε Τσιάρα, τι έχετε κάνει, που θα είναι η ιστορία
που γράψατε; Οι συγκεκριµένοι λειτουργοί, πρώην εισαγγελικοί
λειτουργοί και νυν επικεφαλής της αρχής, στην πρώτη περί-
πτωση που θα βρεθούν αντιµέτωποι µε µια σκανδαλώδη υπό-
θεση που θα αφορά ενδεχοµένως έναν κολλητό του κ.
Μητσοτάκη -και έχει πολλούς τέτοιους κολλητούς ο κ. Μητσοτά-
κης- θα τους οδηγήσετε σε παραίτηση.

Αυτοί οι συγκεκριµένοι, αν είχαν διοριστεί µε απόφαση της ελ-
ληνικής δικαιοσύνης, ούτε θα µπορούσατε να τους οδηγήσετε
ποτέ σε παραίτηση, ούτε και θα οδηγούνταν ποτέ σε παραίτηση.
Τώρα τους έχετε στην πραγµατικότητα τοποθετήσει εκεί υπό την
προϋπόθεση ότι εσείς δεν θα κρίνετε ότι ήρθε η ώρα να τους πα-
ραιτήσετε ή να τους οδηγήσετε στην παραίτηση.

Αυτή, λοιπόν, κύριε Τσιάρα, είναι και η ουσιώδης...
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): ...(δεν
ακούστηκε)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Θα το πείτε µετά, γιατί δεν ακούγε-
στε. Αφήστε και το πακιστανικό κινητό. Βλέπω ότι έχετε πολλά
κινητά. Τρία έχετε; Το ένα σίγουρα θα είναι πακιστανικό, δεν µπο-
ρεί να είναι και τα τρία ελληνικά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κανένα
δεν είναι πακιστανικό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Τσιάρα, λοιπόν, σας λέω ότι
αυτή ήταν η ιστορία που γράψατε στο θέµα αυτό. Αυτό δεν αλ-
λάζει τώρα. Όποιος ερευνητής, επιστήµονας, πολιτικός θα ανα-
φέρεται στην ιστορία των προσπαθειών που έκανε η χώρα
θεσµικά και πολιτικά για την καταπολέµηση του µαύρου χρήµα-
τος θα πέφτει πάνω στην εξής πρωταρχική αλήθεια: Ότι από τότε
που ιδρύθηκε αυτή η αρχή µέχρι και πρότινος που εσείς νοµο-
θέτησε την αλλαγή, όλες οι διοικήσεις δεν ορίζονταν από καµµία
κυβέρνηση, οι επικεφαλής τους δηλαδή, αλλά ορίζονταν από τη
δικαιοσύνη. Μέχρι που ήρθατε εσείς και το αλλάξετε. Τους το-
ποθετήσατε και θα δούµε και τη συνέχεια.

Εδώ θα είµαστε, κύριε Τσιάρα, έχετε ουσιαστικά και κυριολε-
κτικά ναρκοθετήσει την ανεξαρτησία αυτής της αρχής ακριβώς
για να µπορείτε ανά πάσα στιγµή να πατάτε το κουµπί της πα-
ραίτησης αυτών των ανθρώπων, αν δείτε ποτέ ότι µπορεί οι έρευ-
νες που θα κάνουν για την καταπολέµηση του µαύρου χρήµατος
να πέφτουν πάνω σε κολλητούς δικούς σας, του Πρωθυπουργού
και της Κυβέρνησής σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κωνσταντινίδης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην τελική ευ-

θεία για την ψήφισή του βρίσκεται άλλος ένας νόµος για την κα-
ταπολέµηση της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές
δραστηριότητες µετά και από τις ορθές νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
ιδίως αυτή για την εναρµόνιση της άρσης της δέσµευσης µε τη
σχετική πρόβλεψη του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας.

Πρόκειται για την τρίτη νοµοθετική πρωτοβουλία τα τελευταία
τρία χρόνια στο συγκεκριµένο πεδίο. Αρχικά µε τον ν.4557/2018
ενσωµατώθηκε στην εθνική έννοµη τάξη η οδηγία 2015/849, ενώ
µε τον ν.4734/2020 επήλθαν τροποποιήσεις και ενσωµατώθηκαν
η οδηγία 2018/843 και το άρθρο 3 της οδηγίας 2019/2177. Όµως,
και πριν από αυτές είχαν σηµειωθεί επανειληµµένες νοµοθετικές
παρεµβάσεις µε πιο σηµαντικές τον ν.3691/2008 µε τον οποίο αν-
τικαταστάθηκε ο ν.2331/1995 και ενσωµατώθηκαν στη νοµοθεσία
µας οι οδηγίες 2005/60 και 2006/70, τον ν.3875/2010 µε τον οποίο
κυρώθηκε και η σύµβαση του ΟΗΕ κατά του εθνικού οργανωµένου
εγκλήµατος, γνωστή και ως Σύµβαση του Παλέρµο, τον
ν.3932/2011 µε τον οποίο µάλιστα συνεστήθη ως ανεξάρτητη αρχή
αντί επιτροπής η Αρχή Καταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσό-
δων από Εγκληµατικές Δραστηριότητες και τον ν.4478/2017 µε
τον οποίον, µεταξύ άλλων, κυρώθηκε η Σύµβαση του Συµβουλίου
της Ευρώπης που είχε υπογραφεί στη Βαρσοβία τον Μάιο του
2005. Σηµειακές αλλαγές είχαν γίνει εξάλλου και µε τους εξής νό-
µους: τον ν.4099/2012, τον ν.4174/2013 και τον ν.4389/2016.

Από την επιγραµµατική αναδροµή προκύπτει διψήφιος αριθ-
µός νοµοθετικών παρεµβάσεων µόλις τα τελευταία δεκατρία
χρόνια. Πολυνοµία µεν, αναγκαία δε, αφού το συγκεκριµένο αν-
τικείµενο έχει υπερεθνικές διαστάσεις και παρουσιάζει διαρκή
εξέλιξη που υποχρεώνει σε ανάλογη αναµόρφωση αλλά και ευ-
θυγράµµιση των εθνικών νοµοθεσιών στο ευρωπαϊκό πλαίσιο για
την από κοινού αντιµετώπιση εγκληµάτων αυξηµένης επικινδυ-
νότητας και απαξία.

Ως ξέπλυµα χρήµατος νοείται η πρακτική της νοµιµοποίησης
των προϊόντων του εγκλήµατος µέσα από το πέρασµά τους στην
κανονική οικονοµία προκειµένου να συγκαλυφθεί η παράνοµη
προέλευσή τους. Η καταπολέµηση της νοµιµοποίησης εσόδων
από εγκληµατικές δραστηριότητες, Anti-Money Laundering, άρ-
χισε από τη δεκαετία του 1980 να αποτελεί προτεραιότητα πολ-

λών κρατών. Εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης η αξία των ύποπτων
συναλλαγών εκτιµάται σε εκατοντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ,
στο 1,3% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος, ενώ σε παγκό-
σµιο επίπεδο υπολογίζεται στο 3% του αντίστοιχου ΑΕΠ.

Στη χώρα µας, εκτός των διωκτικών και δικαστικών αρχών, ου-
σιώδη ρόλο στην πρόληψη και καταστολή τέτοιων πράξεων
έχουν η Τράπεζα της Ελλάδος, η οποία ελέγχει τη συµµόρφωση
των εποπτευόµενων ιδρυµάτων στο θεσµικό πλαίσιο και αξιολο-
γεί την αποτελεσµατικότητα των διαδικασιών που εφαρµόζουν
και φυσικά οι προς τούτο συσταθείσα ανεξάρτητη αρχή.

Αναφορικά τώρα µε το προς ψήφιση σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης εισάγονται ρυθµίσεις αφ’ ενός για την πρό-
ληψη και την καταστολή της νοµιµοποίησης εσόδων από
εγκληµατικές δραστηριότητες και της χρηµατοδότησης της τρο-
µοκρατίας µε την τροποποίηση των διατάξεων του ν.4557/ 2018
και την ενσωµάτωση της οδηγίας 2018/1673 και αφ’ ετέρου για
την επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης.

Ειδικότερα, οι σηµαντικότερες µεταβολές που προωθούνται
από την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας αναφέρονται
στον επανακαθορισµό των πράξεων που συνιστούν νοµιµοποί-
ηση εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες και των βασικών
αδικηµάτων, των επιβαλλόµενων κυρώσεων, των προϋποθέσεων
και της διαδικασίας δέσµευσης και δήµευσης των προϊόντων του
εγκλήµατος της νοµιµοποίησης και της ευθύνης των νοµικών
προσώπων από την τέλεση τέτοιων πράξεων.

Περαιτέρω στο σκέλος που αφορά στην επιτάχυνση της απο-
νοµής της δικαιοσύνης επανακαθορίζεται η αρµοδιότητα των δι-
οικητικών δικαστηρίων σε ακυρωτικές και αποφάσεις ουσίας,
δίνεται η δυνατότητα προβολής ισχυρισµών για την παραγραφή
του δικαιώµατος του δηµοσίου για επιβολή φόρου ή τέλους για
πρώτη φορά κατά την άσκηση ανακοπής υπό την προϋπόθεση
ότι δεν έχουν κριθεί αυτά από άλλο δικαστήριο µε ισχύ δεδικα-
σµένου. Αυξάνεται ο αριθµός των οργανικών θέσεων δικαστικών
λειτουργών στα διοικητικά δικαστήρια και τέλος εισάγονται µε-
ταβατικές διατάξεις για την εκδίκαση εκκρεµών υποθέσεων ενώ-
πιον των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων και ορίζονται οι
καταργούµενες διατάξεις µετά και την αφαίρεση του άρθρου 17
που ρύθµιζε το ζήτηµα της δέσµευσης.

Στόχο λοιπόν του σχεδίου νόµου αποτελεί η βελτίωση της εθνι-
κής νοµοθεσίας προκειµένου να ευθυγραµµιστεί µε το ευρω-
παϊκό πλαίσιο και να καταστεί δυνατή η αποτελεσµατικότερη
συνεργασία µε άλλα κράτη. 

Όπως κατ’ επανάληψη ειπώθηκε, οι πρακτικές στην παράνοµη
νοµιµοποίηση εσόδων εξελίσσονται ραγδαία, γι’ αυτό και απαι-
τείται η διαρκής νοµοθετική προσαρµογή στα νέα δεδοµένα. Σε
πρόσφατη µε αριθµό 13 του 2021 ειδική έκθεση του ευρωπαϊκού
Ελεγκτικού Συνεδρίου επισηµαίνεται ότι σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ένωσης οι δράσεις που αναλαµβάνονται για την πρόληψη του
ξεπλύµατος και τη χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας χαρακτη-
ρίζονται από θεσµικό κατακερµατισµό και ελλιπή συντονισµό. Τα
θεσµικά της όργανα διαθέτουν περιορισµένα εργαλεία για τη
διασφάλιση της επαρκούς εφαρµογής του ευρωπαϊκού κανονι-
στικού πεδίου στις εθνικές έννοµες τάξεις, ενώ  δεν υπάρχει ενι-
αία ευρωπαϊκή εποπτική αρχή και οι σχετικές αρµοδιότητες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης κατανέµονται σε διάφορους φορείς της.

Ελπίζουµε ότι µε την υιοθέτηση των συστάσεων του ευρωπαϊ-
κού Ελεγκτικού Συνεδρίου και άλλων αρµόδιων φορέων στο σύν-
θετο αλλά εξαιρετικά σηµαντικό αυτό ζήτηµα θα καταστεί
αποτελεσµατικότερη η καταπολέµηση του ξεπλύµατος που τρο-
φοδοτεί το οργανωµένο έγκληµα και την τροµοκρατία.

Εις ό,τι µας αφορά η επιχειρούµενη εναρµόνιση µε την ευρω-
παϊκή νοµοθεσία αποτελεί ένα ακόµα βήµα στον περιορισµό του
φαινοµένου και γι’ αυτό υπερψηφίζουµε το συζητούµενο σχέδιο
νόµου και τις εισαχθείσες τροπολογίες οι οποίες αντιµετωπίζουν
αποτελεσµατικά ειδικότερα ζητήµατα του τοµέα της αρµοδιότη-
τάς τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα µέσω Webex ο κ. Λάππας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
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ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, συζητάµε σήµερα πάλι µια

οδηγία η οποία περιέχει ποινικές διατάξεις και είναι µια πολύ
καλή ευκαιρία να πούµε κάποιες απόψεις σχετικά µε το σύστηµα
απονοµής δικαιοσύνης στη χώρα µας.

Σας έλεγα και σε όλα τα νοµοσχέδια σε προηγούµενες οδη-
γίες -είναι νοµίζω η έκτη ή η έβδοµη αυτή που συζητάµε σήµερα
µε το συγκεκριµένο θέµα καταπολέµηση προϊόντων ξεπλύµατος,
χρηµατοδότηση τροµοκρατίας, είχαµε και άλλες οδηγίες και συ-
ζητήσαµε και τις τροποποιήσεις του Ποινικού Κώδικα που φέ-
ρατε- ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει µια γενική τοποθέτηση που είναι και
γενική του αρχή: Επιείκεια στα µικρής και µεσαίας βαρύτητας
αδικήµατα, αυστηρότητα στα µεγάλης βαρύτητας τηρώντας πάλι
την αρχή της αναλογικότητας του άρθρου 25 του Συντάγµατος
και φυσικά των αρχών που διέπουν το Ενωσιακό Δίκαιο. 

Είναι µια καλή ευκαιρία να πούµε δύο πράγµατα -κυρίως για
τον κ. Κώτσηρα θα το πω αυτό- για την ποινική δικαιοσύνη. Το
Ποινικό Δίκαιο, κυρία Πρόεδρε, και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι
ουδέτερο δίκαιο. Δεν είναι κανονιστικό δίκαιο, δεν ρυθµίζει σχέ-
σεις ιδιωτικού δικαίου, δεν τακτοποιεί απαιτήσεις των πολιτών.
Είναι σηµαντικό βέβαια και αυτό, ασφαλώς, οπωσδήποτε. 

Τι κάνει όµως; Θα έλεγα ότι κάνει αυτό που είπε ο καθηγητής
Στέφανος Παύλου σε µια ηµερίδα πριν από λίγο καιρό: Τιµωρεί,
το «ius puniendi» δηλαδη. Αυτή η τροµερή, τροµερότατη εξουσία
που διαθέτει το κράτος απονέµοντας δίκαιο τηρώντας βέβαια
πάντα την αρχή της αναλογικότητας και αυτοπεριοριζόµενη σε
όλα τα επίπεδα έκφανσης από την αρχή µέχρι το τέλος της ποι-
νικής διαδικασίας διότι ο αυτοπεριορισµός της κρατικής εξου-
σίας σε σχέση µε το «ius puniendi» είναι ένδειξη πολιτισµού και
όλα τα πολιτισµένα κράτη το πρώτο που έκαναν ήταν ακριβώς
αυτό, ο αυτοπεριορισµός του κράτους όταν ασκούσε την τερά-
στια αυτή εξουσία το «ius puniendi».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Επίσης για τον κ. Κώτσηρα ήθελα να πω ότι ο προηγούµενος
Ποινικός Κώδικας ξέρετε ότι χαρακτηρίστηκε από τη νοµική κοι-
νότητα µετά το 1950 ως ένα γιγαντιαίο δηµιούργηµα της ευρω-
παϊκής πρωτίστως, γιατί εκεί ήταν τα πρώτα µεγάλα ζητήµατα
και ο µεγάλος διάλογος, αλλά και της ελληνικής νοµικής διανόη-
σης ιδίως µετά το σφαγείο του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου. Και ο
παλιός Ποινικός Κώδικας του 1950 δηλαδή µέχρι την αλλαγή που
κάναµε το 2019, ήταν ένας κώδικας που είχε ανθρωπιστικό χα-
ρακτήρα, ήταν προσωποκεντρικό και κατάφερε να ισορροπεί
ανάµεσα στην προστασία των έννοµων αγαθών από τη µία µεριά
αλλά και από την άλλη να εξασφαλίζει ένα πεδίο δικαιωµάτων για
τους εµπλεκόµενους πολίτες. Αυτή ήταν η ισορροπία και αυτό
διατηρήθηκε για πολλές δεκαετίες.

Πότε άρχισε να µεταβάλλεται; Ακούστε να δείτε. Θα σας πω
πότε άρχισε να µεταβάλλεται και αυτό που θα σας πω να το κρα-
τήσετε. Άρχισε να αλλάζει αυτή η ισορροπία -δεν ήταν ισορροπία
του τρόµου, ήταν µια αρµονία µεταξύ αυτών των δύο πεδίων που
σας είπα- όταν πλέον η ελληνική πολιτεία άρχισε να φέρνει τρο-
ποποιήσεις, προσθήκες, προσαρµογές, µεταβολές νοµοθετώντας
όχι σύµφωνα µε τα στοιχεία που υπήρχαν µε την πορεία των δει-
κτών της εγκληµατικότητας. Αλλά µε τι; Με την συγκυρία, την επι-
καιρότητα και τα πρωτοσέλιδα του Τύπου, τα οποία φαίνεται ότι
την ελληνική πολιτεία την τροµοκρατούν και την τροµάζουν και
την φοβίζουν ασύστολα, κακώς κατά την άποψή µου! Η ποινική δι-
καιοσύνη δεν απονέµεται µε πρωτοσέλιδα, δεν απονέµεται µε
πρωτοβουλίες συγκυρίες και επικαιρότητας. Απονέµεται µε πολύ
περίσκεψη, µε πολύ στοχασµό και µε βάση πάντα αντικειµενικά
δεδοµένα τα οποία τα παρείχε πρωτίστως -να µην πω- αποκλει-
στικά η επιστηµονική κοινότητα και δικαιοσύνη. Ένα είναι αυτό. 

Έτσι λοιπόν αρχίσαµε να βοµβαρδίζουµε τους ποινικούς κώ-
δικες µε τροπολογίες κα προσθήκες που τελικά κατάντησε, κύ-
ριοι Υπουργοί, ο Ποινικός Κώδικας να είναι στα χαρτιά ο
αυστηρότερος στην Ευρώπη και γενικά ως προς την έκτιση των
ποινών να είναι ο πιο ευνοϊκός Ποινικός Κώδικας. Είναι δυνατόν
να -κύριε Κώτσηρα το θυµάστε- καταλογίζεται ποινή δεκαπέντε
χρόνια για κακούργηµα και να αναστέλλεται η ποινή; Γινόταν µε
τον Ποινικό Κώδικα.

Είναι δυνατόν να υπάρχει ο εικοσαετής κάθειρξη και να υπάρ-
χει µετατροπή; Γινόταν και αυτό µε τον Ποινικό Κώδικα! Έτσι κα-
ταντήσαµε στα χαρτιά να έχουµε υπέρ αυστηρό νοµοθετικό
πλαίσιο και τελικά η έκτιση των ποινών να είναι βαµβακερές, βαµ-
βακερά τα χαστούκια.

Αυτή ήταν η ανάγκη που επέβαλλε µετά απ’ αυτή την κατάληξη
ενός ωραίου νοµοθετήµατος που ήταν υπέροχο για τον καιρό
του, να φτιάξουµε τους νέους Ποινικούς Κώδικες. Και τι έκανε ο
νέος Ποινικός Κώδικας; Επανέφερε -θα το πω µε µία λέξη- τη χα-
µένη αρχή της αναλογικότητας στο θέµα του ποινολογίου, του
καταλογισµού των ποινών δηλαδή. Και δεν είναι αποτέλεσµα
ούτε της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, ούτε ενός ανθρώπου, ούτε
µιας επιτροπής. Και πάψτε να σπεκουλάρετε µε την εκφορά ενός
αρνητικού, απαξιωτικού λόγου για το θέµα των κωδίκων. Οι κώ-
δικες είναι τεράστια δηµιουργήµατα συγκέντρωσης, ταξινόµη-
σης και αποτύπωσης σοφίας δεκαετιών. Μεγάλα, τεράστια
µεγέθη είναι, που τίµησαν τη χώρα µας.

Πανεπιστήµια στο εξωτερικό έχουν επικεφαλίδα έξω από τα
πανεπιστήµιά τους το όνοµά τους, όπως Ανδρουλάκης, Εµµα-
νουηλίδης. Σήµερα η κ. Συµεωνίδου - Καστανίδου, η Ένωση Ποι-
νικολόγων, οι καθηγητές των νοµικών σχολών, του Ποινικού
Δικαίου, τιµούν τη χώρα µας. Αυτούς να ακούσουµε λοιπόν. Τι
σκέπτεται το Υπουργείο σας να κάνει, δεν ξέρω. 

Όµως θεωρώ ότι είναι σοφή η τοποθέτηση του Λάµπρου Μαρ-
γαρίτη, συντοπίτη και αυτού, κύριε Υπουργέ, και πιστεύω ότι κά-
ποιες ακραίες φωνές του κόµµατός σας θα τις συγκρατήσει και
θα κοιτάξει κυρίως σε επιστηµονικό επίπεδο τι επιβάλλεται. Τε-
λείωσα µε αυτό το θέµα. 

Πάµε τώρα σε ένα δεύτερο θέµα. Θα πω δύο λόγια για την
οδηγία, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ. Αλήθεια γιατί έχουµε
ανάγκη συνέχεια να επαναλαµβάνονται τέτοιες οδηγίες σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο; 

Γιατί εµείς οι νοµικοί λέµε ότι ένας νόµος, ο οποιοσδήποτε
νόµος, είτε εγχώριος είτε ευρωπαϊκός υπερνοµοθετικός είτε διε-
θνής, αν υφίσταται συνέχεια µεταβολές, προσθήκες, αλλοιώσεις,
τροποποιήσεις, χάνει τη συστηµατική και ορολογική του υπό-
σταση και σηµασία. 

Όµως, αυτό το οπλοστάσιο, που δίνουµε συνέχεια οδηγίες,
οδηγίες, οδηγίες, τελικώς βοηθάει πράγµατι στην αποτελεσµα-
τικότητα της αντιµετώπισης της νοµιµοποίησης εσόδων ως προ-
ϊόντων εγκλήµατος; Όχι, σας απαντώ, κύριε Υπουργέ! Και δεν το
λέω αυθαίρετα. Να σας πω γιατί. 

Ακούστε τώρα δύο έρευνες: µία του «BBC» -η αξιοπιστία του
οποίου δεν πιστεύω να αµφισβητείται από κανέναν κι αν αµφι-
σβητείται, θα αµφισβητείται ελάχιστα- και µία δηµοσίευση µιας
Ιταλίδας δηµοσιογράφου - ερευνήτριας του «BLOOMBERG».

To FinCEN είναι η Αρχή Δίωξης Οικονοµικών Εγκληµάτων του
Υπουργείου Οικονοµικών των ΗΠΑ. Σε µελέτες σε δύο χιλιάδες
εξακόσιες πενήντα επτά υποθέσεις ύποπτων λογαριασµών, οι
δύο χιλιάδες εκατόν έντεκα αποδείχθηκαν ότι επρόκειτο για µε-
ταφορά προϊόντων εγκλήµατος, δηλαδή ήταν νοµιµοποίηση από
εγκληµατική οργάνωση. Και λέει το «BBC»: «Το βρώµικο χρήµα
είναι πια τόσο πολύ, που αποτελεί αιµοδότη του τραπεζικού συ-
στήµατος. Είναι χρήµα που χρειάζεται το σύστηµα, για να µπορεί
να εµφανίζει κάτι από τα κέρδη και για να σταθεί στον διεθνή αν-
ταγωνισµό.». Και παρακάτω λέει η δηµοσιογράφος και ακούστε
τώρα την ειρωνεία: «Όλοι πρέπει να ξέρουν ότι, εντάξει, γνωρί-
ζεις να κλέψεις. Γνωρίζεις να το κρύψεις;». Αυτό γίνεται και είναι
ένα θέατρο του παραλόγου και σε ευρωπαϊκό και σε διεθνές επί-
πεδο.

Μάλιστα, η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, κύ-
ριοι Υπουργοί, ταξινόµησαν ποια κράτη είναι ύποπτα για τέτοιες
συναλλαγές και, αφού συµπεριέλαβαν σηµεία και τέρατα, το
µισό πλανήτη της Αφρικής και της Ασίας, ούτε µία τράπεζα ενός
ευρωπαϊκού κράτους δεν συµπεριέλαβαν σε αυτόν τον κατά-
λογο, λες και είναι άγνωστο στη νοµική κοινότητα, την ευρω-
παϊκή, την παγκόσµια, τη διεθνή, αλλά και την ελληνική ότι οι
συστηµικές µεγάλες τράπεζες των κρατών του πυρήνα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης δεν κάνουν τίποτα άλλο τα τελευταία χρόνια
παρά να έχουν καταντήσει πλυντήρια βρώµικου χρήµατος από
τροµοκρατικές οργανώσεις, από εµπόριο ναρκωτικών, από εµ-
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πόριο όπλων, trafficking και άλλα πολλά, τα οποία λέει το δηµο-
σίευµα και δεν θέλω να επαναλάβω.

Πάω τώρα στο δηµοσίευµα του «BLOOMBERG», για να κατα-
λάβετε τη µεγάλη σηµασία. Ενώ, λέει, είναι υποχρεωµένες από
την ευρωπαϊκή κεντρική σύµβαση οι τράπεζες να γνωρίζουν
πάντα τον πελάτη που συναλλάσσεται µεγάλα ποσά και πρέπει
να τον ανακοινώνουν εντός εξήντα ηµερών, όλες οι συστηµικές
τράπεζες κάνουν µία αναφορά ατελή, σχεδόν υπαινικτικού
τύπου, µετά από διακόσιες µέρες. Και ρωτά η δηµοσιογράφος:
«Τι µπορεί να γίνει µεταξύ της εξηκοστής µέρας που είναι η ηµε-
ροµηνία µέχρι τη διακοσιοστή ηµέρα, όταν µέσα σε ώρες µπο-
ρούν να αλλάξουν χέρια, κράτη ή ήπειρο τα κεφάλαια, που
µετακινούνται ηλεκτρονικά;»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Λάππα, ολο-
κληρώστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε φτάσει τα

δέκα λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ένα λεπτό και έκλεισα, κύριε Πρό-

εδρε. Έχω να πω κάτι σηµαντικό.
Θα µπορούσα, αν είχα χρόνο, να σας πω τελευταίες δηλώσεις

κορυφαίων προσωπικοτήτων των ευρωπαϊκών επιτροπών και του
Ευρωπαϊκού Συµβουλίου. Επιβεβαιώνουν αυτά που σας είπα
πριν, ότι πρέπει να κάνουµε κάτι παραπάνω. Και το κάτι παρα-
πάνω είναι αυτό που σας είπα πριν. Δεν υπολειπόµαστε ως ευ-
ρωπαϊκή κοινότητα -και νοµική και ελληνική, θα έλεγα εγώ-
νοµικών διατάξεων. Εγώ αυτό που λέω, κύριοι Υπουργοί, είναι
ότι πρέπει να υπάρχει η συγκεκριµένη, σφοδρή, θαρραλέα πολι-
τική απόφαση να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα και της ανεύρε-
σης στοιχείων µόνο.

Φανταστείτε ότι ο Gabriel το 2015 µίλησε για τη χώρα µας -
ξέρει από τη δική του µεγάλη τράπεζα, τη Deutsche Bank, που
είναι πρωταθλητής στο ξέπλυµα σε πανευρωπαϊκό επίπεδο- και
κατηγορούσε την Ελλάδα. Βέβαια, τότε ήταν άλλες κυβερνήσεις.
Είπε: «Δίναµε αθρόα δάνεια και χρήµατα στην Ελλάδα, τα δια-
σπάθιζαν από εδώ και από εκεί. Πουθενά δεν πήγαιναν επωφε-
λώς. Κι εµείς καθόµασταν και ακούγαµε.». Το είπε ο Gabriel, ο
πρώην καγκελάριος! 

Τώρα ο Gabriel Zucman, άλλος παράγοντας της ευρωπαϊκής
διανόησης, είπε ότι οι ελληνικές καταθέσεις στην Ελβετία µόνο
ανέρχονται σε 60 δισεκατοµµύρια και αποτελούν το 30% του
ΑΕΠ, όταν καµµία ευρωπαϊκή χώρα δεν έχει καταθέσεις σε ευ-
ρωπαϊκή τράπεζα χρηµάτων που ποτέ δεν ελέγχθηκαν και δεν
φορολογήθηκαν παραπάνω από το 3%. Κι εµείς έχουµε το 30%
του ΑΕΠ!

Και ρωτάω τον κύριο Υπουργό και κλείνω, κύριε Πρόεδρε:
Ελέγχθηκε ποτέ αυτό το πράγµα, τα 60 δισεκατοµµύρια, το 30%
σε έναν φορολογικό παράδεισο, σε µια τράπεζα µόνο, την HSBC;

Άρα, λοιπόν, εγώ σε ό,τι απόφαση παίρνετε να ενισχύσετε το
οπλοστάσιο, είµαι θετικός. Όµως, ξέρετε ότι, επειδή αυτή η υπο-
κρισία υπάρχει και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, αυτή η υπο-
κρισία αποσταθεροποιεί την έννοµη τάξη, προσβάλλει τα
ανθρώπινα δικαιώµατα, υπονοµεύει τη δηµοκρατία και κλονίζει
τις οικονοµικές προσδοκίες του λαού µας και της κοινωνίας. Ας
φροντίσουµε, λοιπόν, αυτές οι προσδοκίες να έχουν κάποτε αν-
τίκρισµα. 

Ευχαριστώ θερµά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Λάππα.
Και τον λόγο τώρα έχει ο τελευταίος εκ των συναδέλφων κ.

Γιώργος Κοτρωνιάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-

µοσχέδιο για µια ακόµη φορά το Υπουργείο Δικαιοσύνης κάνει
ένα βήµα µπροστά, ένα βήµα προς τον εξορθολογισµό του δι-
καιικού µας συστήµατος, ένα βήµα που σε συνάρτηση και µε ευ-
θυγράµµιση µε τις οδηγίες και τις ορθές πρακτικές της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ενισχύει το νοµικό µας οπλοστάσιο. Στο
πλαίσιο αυτό ενσωµατώνεται στην ελληνική νοµοθεσία η οδηγία
2018/1673 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 23-10-2018 σχετικά µε την καταπολέµηση της νοµιµοποίησης

εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες µέσω του Ποινικού Δι-
καίου και έχει στόχο τη βελτίωση και την ενίσχυση της υφιστά-
µενης εθνικής νοµοθεσίας και του νοµικού πλαισίου. 

Επιπλέον, µε την ενσωµάτωση αυτή επιτυγχάνεται η προσαρ-
µογή στις πρόσφατες νοµοθετικές εξελίξεις σε εγχώριο και ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο, καθώς και η επίτευξη της βέλτιστης
συνοριακής συνεργασίας µεταξύ των αρµοδίων αρχών. Μακρο-
πρόθεσµος στόχος του νοµοσχεδίου αποτελεί ο εξορθολογισµός
της ποινικής νοµοθεσίας σχετικά µε την αντιµετώπιση των πρά-
ξεων νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δράσεις και την
επιβολή των ανάλογων κυρώσεων στους δράστες, ώστε να επι-
τευχθεί η πρόληψη αλλά και η διασφάλιση των δικαιωµάτων των
καλόπιστων τρίτων κι αυτών που ζηµιώθηκαν από το έγκληµα. 

Η ανάγκη για τη θέσπιση του παρόντος διαφαίνεται από το
διαρκώς εξελισσόµενο φαινόµενο της νοµιµοποίησης εσόδων
από παράνοµες δραστηριότητες αλλά και της συγκέντρωσης πε-
ριουσιακών στοιχείων για τροµοκρατικούς σκοπούς, γεγονός το
οποίο υπαγορεύει τα τελευταία χρόνια και σε ευρωπαϊκό επίπεδο
συχνή επανεξέταση και άµεση εφαρµογή νέων οδηγιών και κα-
νόνων αλλά και αποτελεσµατική συνεργασία µεταξύ των εµπλε-
κοµένων αρµόδιων αρχών. 

Οι ρυθµίσεις του σχεδίου νόµου αφορούν οποιοδήποτε φυσικό
πρόσωπο, Έλληνα ή αλλοδαπό, ο οποίος τελεί στην Ελλάδα
πράξη νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες,
ενώ περιλαµβάνει πράξεις που τελεί και Έλληνας στην αλλο-
δαπή, καθώς και πράξεις νοµιµοποίησης που τελεί αλλοδαπός
στην αλλοδαπή προς όφελος όµως νοµικού προσώπου ή οντό-
τητας που συνδέεται µε την Ελλάδα.

Πιο συγκεκριµένα, όπως αναφέρεται και στο άρθρο 2, στο
οποίο περιγράφεται το αντικείµενο του νοµοσχεδίου και οι βασι-
κοί άξονες επίτευξης του σκοπού του, προβλέπεται: Πρώτον, η
ενσωµάτωση της οδηγίας του 2018 στην οποία αναφέρθηκα.
Δεύτερον, η επικαιροποίηση του καταλόγου των βασικών αδικη-
µάτων. Τρίτον, η αναδιαµόρφωση των προβλεπόµενων πλαισίων
ποινής. Τέταρτον, η προσαρµογή και ευθυγράµµιση των προϋπο-
θέσεων και της διαδικασίας δέσµευσης και δήµευσης των προ-
ϊόντων του εγκλήµατος από νοµιµοποίηση εσόδων από
παράνοµες δραστηριότητες µε τον Ποινικό Κώδικα. Και πέµπτον,
η πρόβλεψη των κυρώσεων για τα νοµικά πρόσωπα και τις οντό-
τητες.

Στο άρθρο 4 περιγράφονται αναλυτικά οι περιπτώσεις που συ-
νιστούν νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότη-
τες σε άλλο κράτος. Επιπλέον, προβλέπεται η δυνατότητα
καταδίκης για νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατικές δραστη-
ριότητες, όταν αποδεικνύεται ότι η περιουσία προήλθε εγκληµα-
τική δραστηριότητα, χωρίς µάλιστα να απαιτείται η στοιχειοθέ-
τηση όλων των πραγµατικών στοιχείων που σχετίζονται µε την εν
λόγω εγκληµατική δραστηριότητα.

Στο άρθρο 5 καταγράφονται οι εγκληµατικές δράσεις που ορί-
ζονται ως βασικά αδικήµατα και από τα οποία προέρχεται η προς
νοµιµοποίηση περιουσία. Στο άρθρο αυτό επικαιροποιήθηκαν τα
εγκλήµατα µε βάση τις αλλαγές που επέφερε ο Ποινικός Κώδι-
κας και περιελήφθησαν νέα αδικήµατα, όπως η δωροδοκία και η
δωροληψία για την αλλοίωση αποτελέσµατος αγώνα, τα εγκλή-
µατα διασυνοριακής απάτης µε το ΦΠΑ και εγκλήµατα για την
ποινική προστασία των συµφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Πλέον στη λίστα των βασικών αδικηµάτων συµπεριλήφθηκε και
κάθε άλλο έγκληµα που τιµωρείται µε ποινή στερητική της ελευ-
θερίας από το οποίο προκύπτει περιουσιακό όφελος, περιλαµ-
βάνοντας ακόµα και κάθε κακούργηµα ή πληµµέληµα που δεν
προβλέπεται ειδικώς στον κατάλογο των βασικών αδικηµάτων,
αλλά που µπορεί να αποτελέσει το βασικό αδίκηµα νοµιµοποί-
ησης υπό συγκεκριµένες προϋποθέσεις.

Στο άρθρο 6 επίσης επέρχονται αλλαγές στις επιβλητέες ποι-
νικές κυρώσεις σε περίπτωση τέλεσης αδικηµάτων νοµιµοποί-
ησης. Με τον τρόπο αυτόν ενσωµατώνονται οι διατάξεις της
οδηγίας 2018, οι οποίες προβλέπουν την υποχρέωση των κρατών
- µελών να θεσπίσουν ποινικές κυρώσεις, αλλά και επιβαρυντικές
περιστάσεις για τα αδικήµατα νοµιµοποίησης και ενσωµατώνον-
ται επίσης οι διατάξεις για τη δικαιοδοσία των κρατών - µελών
επί των αδικηµάτων νοµιµοποίησης και για την υποχρέωσή τους
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να εξασφαλίσουν την ύπαρξη αποτελεσµατικών ερευνητικών
µέσων για την καταπολέµηση της νοµιµοποίησης εσόδων από
παράνοµες δραστηριότητες.

Με τον νέο Ποινικό Κώδικα ευθυγραµµίζονται και οι προβλέ-
ψεις περί δηµεύσεως περιουσιακών στοιχείων και οι ρυθµίσεις
για την αποζηµίωση υπέρ του δηµοσίου, σύµφωνα µε τα άρθρα
7 και 8 αντίστοιχα, ενώ µε το άρθρο 9 εξορθολογίζεται η διαδι-
κασία δέσµευσης και προσαρµόζεται η επιβολή της και τα µέσα
άµυνας κατ’ αυτής στις δικονοµικές απαιτήσεις του νέου Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το προς ψήφιση νοµοσχέδιο
υπηρετεί έναν πολύ σηµαντικό σκοπό, αυτόν της καταστολής του
οργανωµένου εγκλήµατος και της προστασίας του χρηµατοπι-
στωτικού συστήµατος της χώρας, αλλά και της διασφάλισης της
ακεραιότητας και της αξιοπιστίας της απέναντι στους Ευρωπαί-
ους εταίρους µας. Αυτόν τον σκοπό τον υπηρετεί µε συνέπεια
και σοβαρότητα και γι’ αυτόν τον λόγο πιστεύω ότι θα πρέπει να
τύχει της θετικής ψήφου όλων των συναδέλφων Βουλευτών.

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι

εµείς τον κ. Κοτρωνιά και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Πριν ολοκληρωθεί η διαδικασία µε την οµιλία του Υπουργού,

θα ήθελα να ρωτήσω ποιος από τους ειδικούς αγορητές και ει-
σηγητές επιθυµεί ολιγόλεπτη παρέµβαση. Αρχίζουµε από το
τέλος προς την αρχή και θα τελειώσουµε µε τον κ. Υψηλάντη.

Τον λόγο έχει για τρία λεπτά -µε µια µικρή ανοχή- η ειδική αγο-
ρήτρια του ΜέΡΑ25 κ. Αγγελική Αδαµοπούλου.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχω εξαντλήσει τις παρατηρήσεις µου και την τοποθέτησή µου

επί του νοµοσχεδίου. Θα αναφερθώ στην τροπολογία για τα 150
ευρώ για τις ηλικίες δεκαοκτώ µε είκοσι πέντε ετών για τους νέους
οι οποίοι θα κάνουν την πρώτη δόση του εµβολιασµού. Εδώ
έχουµε µια συνοµολογία εκ µέρους της Κυβέρνησης για την πα-
ταγώδη αποτυχία της ως προς τη διαχείριση αφ’ ενός της πανδη-
µίας ευρύτερα, αλλά και πολύ περισσότερο ως προς τους
εµβολιασµούς. Η Κυβέρνηση αντιµετώπιζε τους νέους στοχοποι-
ώντας τους, θεωρώντας τους ως ταραξίες, ως ανεύθυνους, τους
αντιµετώπιζε µε προπηλακισµούς και µπόλικο ξύλο σε πλατείες
και δρόµους. Τα σχολεία κλειστά, τα πανεπιστήµια κλειστά, κλεί-
σιµο πανεπιστηµιακών τµηµάτων, υποβάθµιση της δηµόσιας
υγείας. Τώρα τους αντιµετωπίζει ως κακοµαθηµένα παιδιά τα
οποία προκειµένου να πειστούν να κάνουν το εµβόλιο, θα πρέπει
να δεχθούν αυτό το µπαξίσι, γιατί για µπαξίσι πρόκειται, για δω-
ροδοκία, για ξεκάθαρη εξαγορά συνειδήσεων και αυτό διότι η Κυ-
βέρνηση έχει χάσει τον έλεγχο σε σχέση µε τους εµβολιασµούς.
Είχε εξαγγείλει ότι γύρω στα τέλη Ιουνίου θα βρισκόµασταν στο
70% των εµβολιασµών. Βρισκόµαστε στο 32% µε 36%. Άρα, λοι-
πόν, αυτή τη στιγµή επιχειρεί να µεταθέσει την ευθύνη µε κοινω-
νικούς αυτοµατισµούς και µε «σαλαµοποίηση» της κοινωνίας. 

Θα έπρεπε τόσο καιρό οι νέοι µας, που είναι από τα πιο ευά-
λωτα και εξαθλιωµένα κοµµάτια της κοινωνίας, να αντιµετωπί-
ζονται µε παροχές, να ενισχύονται και όχι να φθάσουµε αυτή τη
στιγµή στο σηµείο να τους εργαλειοποιούµε ως ένα µέσο πυρο-
δότησης κοινωνικών αυτοµατισµών µε σκοπό να διχάζεται, να πο-
λώνεται η ελληνική κοινωνία, όταν την πρωταρχική ευθύνη για
την αποτυχία της διαχείρισης της πανδηµίας την έχει η Κυβέρ-
νηση. 

Καλούµε, λοιπόν, τον Πρωθυπουργό να µην ξοδεύεται. Τα παι-
διά θα κρατήσουν την αξιοπρέπειά τους. Βεβαίως καταψηφί-
ζουµε την τροπολογία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την

κυρία Αδαµοπούλου.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης κ. Κων-

σταντίνος Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι πολύ σύντοµος. Τα έχουµε πει όλα. Άλλωστε στο

150άρι αναφερθήκαµε στις προηγούµενες συνεδριάσεις της
Ολοµέλειας πάρα πολλές φορές. 

Κύριε Πρόεδρε, καµιά φορά αναρωτιόµαστε. Δεν µπορεί αυτά
που βλέπουµε εµείς, ο κοινός νους, τα αυτονόητα να µην τα αν-

τιλαµβάνεται η Κυβέρνηση. Άρα, λοιπόν, προφανώς έχουν έναν
στόχο, έναν σκοπό. Δεν ξέρω αν επιτελούν ένα συγκεκριµένο
έργο. Δεν ξέρω τι έχουν στο µυαλό τους. Όµως, δεν περιµέναµε
ποτέ ότι θα φτάναµε σ’ αυτό το σηµείο. Τα είπα και στον κ. Γε-
ωργαντά προηγουµένως. Το 150άρι είναι µια ελεεινή κίνηση ξε-
κάθαρης εξαγοράς για τους νέους, τους οποίους βρίζατε κ.λπ..
Κακοµαθηµένους τους έλεγε ο Γεωργιάδης, ο Πρωθυπουργός
κουνούσε το δάχτυλο εδώ και έλεγε ότι είναι οι απόλυτα υπεύ-
θυνοι για τη διασπορά της πανδηµίας µε τα κορωνοπάρτι κ.λπ..
Τα είπαµε αυτά, ας µην τα ξαναπούµε. Τα παιδιά σάς πήραν χαµ-
πάρι, είναι πολύ έξυπνα. Μην υποτιµάτε τους νέους. Τα νιάτα µας
είναι πανέξυπνα και έχουν κρίση και έχουν τα πάντα.

Το ότι θα φτάναµε στο σηµείο πραγµατικά ένας ιδιοκτήτης κα-
ταστήµατος υγειονοµικού ενδιαφέροντος, ένας ταβερνιάρης,
ένας ιδιοκτήτης µπαρ να µε ελέγχει µε ειδικό µηχάνηµα που φέ-
ρατε σήµερα εδώ να τα περάσετε για το αν θα πάω να καθίσω,
πού θα καθίσω, εάν µπορώ κ.λπ. είναι ανήκουστο και προτείνετε
µέτρα ανεφάρµοστα που ανήκουν στη σφαίρα της φαντασίας. 

Είπε προηγουµένως ο Υπουργός: «Εάν πάµε οι δυο µας για
φαγητό, εγώ θα µπω ενώ εσείς θα ταλαιπωρείστε γιατί θα πρέπει
κάθε φορά να κάνετε rapid - test ή PCR». Πρώτον, λοιπόν, υπο-
χρεώνετε τον κόσµο να πληρώνει εικοσάρια και σαραντάρια.
Τέσσερα άτοµα, µια οικογένεια ίσον 160 ευρώ πριν κάτσει στην
ταβέρνα, πριν παραγγείλει. Αν παραγγείλει, άλλα 160. Δεν γίνον-
ται αυτά.

Δεύτερον, τώρα άµα φύγουµε από εδώ στις 15 Ιουλίου -πότε
θα εφαρµοστεί το µέτρο- και πάµε σ’ ένα µαγαζί, εσείς θεωρείτε
ότι εκεί που θα κάθεστε στα τραπέζια θα ισχύει αυτό το πραγµα-
τικά αστείο µέτρο που παίρνετε; Το µέτρο δεν αφορά στο 20%
που µπορεί να είναι ανεµβολίαστοι, άρα έχετε καλύψει τον µε-
γάλο πληθυσµό. Εδώ το 30% είναι εµβολιασµένοι και το 70% το
αποµονώνετε. Είστε σε πανικό. Είναι δύσκολη η εξίσωση, είναι
δύσκολος ο χειρισµός. Τα έχετε κάνει θάλασσα από την πρώτη
στιγµή µέχρι και τώρα και κάνετε κινήσεις πανικού, σπασµωδικές
κινήσεις.

Ερώτηση: Πάω εγώ σ’ ένα µαγαζί. Ορίστε, πιστοποιητικό όχι
εµβολιασµού. Τεστ θέλετε; Θέλετε νόσησης; Ας πούµε ότι είναι
πλαστό. Τι θα µε κάνει ο µαγαζάτορας; Θα φωνάξει την Αστυνο-
µία να µε συλλάβει; Τι θα κάνει ο µαγαζάτορας, ο ιδιοκτήτης
µπαρ σε εµένα; Τι θα µου κάνει; Τι θα κάνει στον πολίτη; Και αν
πάρω εγώ του γιού µου και πάω; Θα ελέγξει; Δεν λέει όνοµα
πάνω. Εκτός αν λέει όνοµα, στοιχεία, ΑΦΜ, τα πάντα. Άρα, λοι-
πόν, αυτά είναι ανεφάρµοστα µέτρα.

Ναι, οι εποχές είναι κρίσιµες, αλλά όχι όµως µ’ αυτόν τον
τρόπο. Μη διχάζετε την κοινωνία. Έρχεστε κιόλας και µας τα πα-
ρουσιάζετε και σαν φοβερά επιτεύγµατα, φοβερές ιδέες. Απορώ
πραγµατικά ποιο µυαλό τα σκέφτεται αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Χήτα.

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Μαρία Κοµνηνάκα.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ δεν θα αναφερθώ στο νοµοσχέδιο. Μιλήσαµε αναλυτικά.

Θα µιλήσω για τις τροπολογίες. Έκανα µια σύντοµη αναφορά
στην πρωτολογία µου. 

Είναι χαρακτηριστική η τροπολογία σχετικά µε τις ρυθµίσεις
οφειλών προς τον Ενιαίο Δηµοσιογραφικό Οργανισµό Επικουρι-
κής Ασφάλισης και Περίθαλψης. Είναι µια από τις χαρακτηριστι-
κές περιπτώσεις όπου µια παρανοµία βαφτίζεται µε νοµοθετικές
ρυθµίσεις νόµιµη, γιατί τι άλλο µπορεί να πει κανείς όταν τα πρό-
στιµα και οι τόκοι που επιβλήθηκαν προς τους ιδιοκτήτες των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης επειδή παρανόµως και αυθαίρετα
κρατούσαν ασφαλιστικές εισφορές, δηλαδή το τµήµα του µισθού
των εργαζοµένων, διαγράφονται προκειµένου να µπουν αυτές οι
ασφαλιστικές παροχές στη ρύθµιση, όταν όλα αυτά οι εργοδό-
τες, οι ιδιοκτήτες των µέσων µαζικής ενηµέρωσης παρανόµως
τα παρακρατούσαν και µάλιστα ακόµα και για το τµήµα αυτό του
2% του τζίρου προς τον ΕΟΔΕΠ, όπου το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας έκρινε ότι σωστά νοµοθετήθηκε και ισχύει ότι αποτελεί
πόρο του ασφαλιστικού ταµείου και πρέπει να καταβάλλονται;

Μια τέτοια επιλογή, που χαρίζει πρόστιµα και προσαυξήσεις,

16242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ανοίγει ουσιαστικά την όρεξη και σε άλλους επιχειρηµατίες των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης να µην πληρώνουν παρακρατώντας
λεφτά των εργαζοµένων, να δυσκολεύουν τα ασφαλιστικά ταµεία
στην αποστολή τους για την κάλυψη ιατροφαρµακευτικής περί-
θαλψης των εργαζοµένων και βέβαια να περιµένουν για άτοκες
ρυθµίσεις που φτάνουν µέχρι και το κλείσιµο ή την πτώχευση των
επιχειρήσεων και τελικά χάνονται. Και βέβαια µπορούµε να δια-
κρίνουµε ότι και στα περιφερειακά κανάλια υπάρχουν µικροί και
µεγάλοι ιδιοκτήτες. Γι’ αυτό θα µπορούσε να µπει ένα όριο για
τις πολύ µικρές επιχειρήσεις, όπως για παράδειγµα στους αυτο-
απασχολούµενους για όσους έχουν κάτω των 12.000 ευρώ ετή-
σιο εισόδηµα. Σε αυτούς πράγµατι, που είναι µικρές οι
επιχειρήσεις και δυσκολεύονται, να παραγράφονται οι τόκοι και
οι προσαυξήσεις. 

Τώρα, σε σχέση µε την τροπολογία του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, για την οποία έγινε πολύ µεγάλη κουβέντα, είναι
χαρακτηριστικό της προσπάθειας που κάνει η Κυβέρνηση να
κρύψει τις εγκληµατικές ευθύνες της για τη διαχείριση της παν-
δηµίας, η οποία µάλιστα κορυφώνεται αυτό το διάστηµα, όταν
ως συµπέρασµα από την όλη κατάσταση που βιώσαµε εξαγγέλ-
λει νέα συγχώνευση των νοσοκοµείων. 

Και βέβαια για ακόµη µια φορά προχωράει όχι απλά στην επί-
κληση της ατοµικής ευθύνης, αλλά µε την πιο εκφυλιστική εκ-
δοχή της σε αυτή την προσπάθεια παροχής, αν θέλετε, το
αντάλλαγµα προς τους νέους για να τους σπρώξει στον εµβο-
λιασµό, κάτι το οποίο εµείς θεωρούµε προφανώς ότι είναι απα-
ραίτητο και πρέπει να κάνουν, όµως αυτό δεν µπορεί να
αντιµετωπίζεται µε τέτοιους όρους δώρων και αντίδωρων, αλλά
θα πρέπει να γίνει µε την εξασφάλιση της ουσιαστικής ενηµέρω-
σης του λαού, να εγκαταλείψει η Κυβέρνηση τις παλινωδίες και
τις αντιφάσεις της, να στηρίξει αποφασιστικά το πρωτοβάθµιο
και το δηµόσιο σύστηµα υγείας, ώστε να µην ενισχύονται τελικά
και οι όποιες λογικές ανορθολογισµού που υπονοµεύουν τελικά
την υγεία και την προστασία του λαού. 

Την ίδια στιγµή µεταφέρει την ευθύνη και για τη διατήρηση και
τον έλεγχο των µέτρων του εµβολιασµού και των µέτρων προ-
στασίας στους καταστηµατάρχες, τους αυτοαπασχολούµενους,
στους οποίους θα µεταφέρει το βάρος τόσο της επιλογής ως
προς τον τρόπο λειτουργίας του καταστήµατός τους όσο και
προς την σωστή εφαρµογή του µέτρου. Την ίδια ώρα βέβαια δεν
λέτε ότι µια τέτοια ρύθµιση ουσιαστικά αποσκοπεί στο να διακο-
πούν εντελώς τα µέτρα οικονοµικής στήριξης καταστηµαταρχών,
καθώς, όπως διαµηνύουν και τα στελέχη της Κυβέρνησης, τα
χρήµατα για την οικονοµική στήριξη τελείωσαν, αφού θεωρητικά
λέτε ότι θα µπορούσαν οι καταστηµατάρχες να ανοίγουν τα κα-
ταστήµατά τους ελέγχοντας οι ίδιοι την τήρηση των µέτρων. Με
αυτόν τον τρόπο δηµιουργείτε ακόµα µεγαλύτερα προβλήµατα
από αυτά που επιχειρείτε να λύσετε. Προφανώς και θα καταψη-
φίσουµε αυτή την τροπολογία.

Σε σχέση µε την τροπολογία -και κλείνω- του Υπουργείου
Υγείας αναφέρθηκα προηγούµενα. Όµως, είναι χαρακτηριστικό
και δηµιουργεί πρόβληµα, αν θέλετε, για την επιλογή µας να ψη-
φίσουµε την τροπολογία ότι µαζί µε θετικές ρυθµίσεις υπάρχουν
και άλλες τις οποίες δεν µπορούµε να στηρίξουµε, όπως για πα-
ράδειγµα ότι η Κυβέρνηση εναποθέτει ουσιαστικά αυτήν την
πραγµατικά σοβαρή διαδικασία της ασφαλούς φύλαξης, µετα-
φοράς και αποθήκευσης των φαρµάκων αποκλειστικά ουσια-
στικά σε ενδεχόµενες δωρεές ή προσφορές. Και τι θα γίνει αν
αυτές οι δωρεές και οι προσφορές δεν δοθούν; Και µάλιστα όταν
αυτές κατά κανόνα δίνονται και έναντι ανταλλαγµάτων, όπως
έγινε, προς τις φαρµακοβιοµηχανίες, όπου η δωρεάν χρησιµο-
ποίηση των υποδοµών τους για τα εµβόλια συνέπεσε µε δωράκια
που δόθηκαν, µε τη µείωση των ποσών της υποχρεωτικής επι-
στροφής τους προς τον ΕΟΠΥΥ, την προκλητική δεκαετή και
άτοκη αποπληρωµή των χρωστούµενών της και την ισόποση
απαλλαγή της από υποχρεωτικές επιστροφές µε τις επενδύσεις
που πραγµατοποιούν για την έρευνα και την καινοτοµία. Εκεί βέ-
βαια υπάρχουν διαθέσιµα στα ταµεία που δεν υπάρχουν για να
δοθούν στους αυτοαπασχολούµενους και άλλους που πραγµα-
τικά βιώνουν σοβαρά προβλήµατα. Στην τροπολογία αυτή λοιπόν
θα τοποθετηθούµε µε το «παρών», παρ’ ότι υπάρχουν θετικές

ρυθµίσεις στις οποίες αναφέρθηκα προηγουµένως, στο άρθρο
4, 7 και 8, τις οποίες θα θέλαµε να τις ψηφίσουµε, αλλά δεν µπο-
ρούµε συνολικά να ψηφίσουµε την τροπολογία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Κοµνηνάκα.
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του Κινήµατος Αλλα-

γής, η κ. Νάντια Γιαννακοπούλου. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι έγινε µια πραγµα-

τικά πολύ σοβαρή και πολύ εποικοδοµητική συζήτηση µε το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο τόσο κατά τη διάρκεια των επιτροπών όσο
και στην Ολοµέλεια. Υπήρξαν, νοµίζω, µια σειρά από προτάσεις
που έκανε η Αντιπολίτευση, που κάναµε και εµείς ως Κίνηµα Αλ-
λαγής, που πρότειναν οι φορείς και οφείλω να οµολογήσω ότι
είναι απολύτως προς τη θετική κατεύθυνση το γεγονός ότι τις
ακούσατε, τις κατανοήσετε, συµφωνήσατε και τις συµπεριλάβετε
στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Αυτό είναι κάτι το οποίο οφείλουµε
να σας το αναγνωρίσουµε. Είναι κάτι το οποίο σας τιµά και µα-
κάρι να συνεχίσουµε να κινούµαστε και σε όλα τα επόµενα νο-
µοσχέδια του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε αυτόν τον τρόπο,
κύριε Υπουργέ. Νοµίζω ότι αυτό θα έπρεπε να αποτελεί τον
τρόπο που θα κινούµασταν σε όλα τα νοµοσχέδια, εµείς µε προ-
τάσεις, εσείς να ακούτε, να υιοθετείτε και να προχωρούµε µε
αυτόν τον τρόπο. 

Θα µιλήσω για τις τροπολογίες και εγώ πολύ συνοπτικά, κύριε
Πρόεδρε. Ιδιαίτερα για τις δύο τελευταίες τροπολογίες, κύριε
Υπουργέ, πρέπει να σηµειωθούν ορισµένες παρατηρήσεις. Δυ-
στυχώς παραµένει σε εφαρµογή η στρεβλή πρακτική της Κυβέρ-
νησης να φέρνει µεγάλες τροπολογίες και πολλές διατάξεις
ετερόκλητες µεταξύ τους που καθιστούν ανέφικτη την εποικοδο-
µητική και δηµιουργική αντιπολίτευση που εµείς τουλάχιστον στο
Κίνηµα Αλλαγής θέλουµε να ασκούµε. 

Ζητούµε ξανά και θα καταθέσουµε, κύριε Πρόεδρε και κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, άµεσα σχετική πρόταση τροποποίησης
του Κανονισµού της Βουλής, να δώσετε δηλαδή το δικαίωµα στο
Σώµα να ψηφίζει την κάθε διάταξη ξεχωριστά, κύριε Υπουργέ,
ώστε να µπορεί να αποτυπωθεί η ψήφος µας καθαρά και χωρίς
περιθώρια για παρερµηνείες για την κάθε ξεχωριστή διάταξη που
υπάρχει, εµπεριέχεται µέσα σε τροπολογίες. Δυστυχώς όµως για
µία ακόµη φορά αυτό το πράγµα δεν έγινε ούτε και σήµερα. Δεν
µπορούµε λοιπόν να έχουµε µία ενιαία ψήφο για τροπολογίες
πολλών άρθρων που δεν µας βρίσκουν σε όλα σύµφωνους ούτε
σε όλα αντίθετους και γι’ αυτό δεν µπορούµε να συµµετέχουµε
στην ψηφοφορία για τις δύο τελευταίες τροπολογίες, κύριε Πρό-
εδρε. 

Για παράδειγµα, θεωρούµε θετική, πολύ θετική την πλατ-
φόρµα του «MyHealth» ή την έκδοση ηλεκτρονικών ιατρικών βε-
βαιώσεων. Θεωρούµε θετικές αρκετές διατάξεις και της
τροπολογίας 968 του Υπουργείου Υγείας για τις δωρεές υπέρ
των εµβολιασµών, για την κάλυψη έκτακτων αναγκών στο Πανε-
πιστηµιακό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων. Αλλά αναρωτιέµαι, κύριε
Υπουργέ, πώς µπορούµε να ψηφίσουµε όταν στην ίδια τροπολο-
γία υπάρχουν διατάξεις για τους φαρµακοποιούς µε τις οποίες
εµείς τουλάχιστον διαφωνούµε ριζικά, διαφωνούµε κάθετα και
το έχουµε πει και στο παρελθόν ή όταν δεν δίνονται πειστικές
απαντήσεις γιατί µιλάµε µόνο για ενίσχυση των αναισθησιολόγων
και όχι άλλων ειδικοτήτων οι οποίες είναι απολύτως κρίσιµες για
την αντιµετώπιση της πανδηµίας. 

Στην τροπολογία 969 νοµίζω -κι εγώ θα µείνω σε αυτό, κύριε
Υπουργέ- ότι είναι ατόπηµα ακόµη και σε συµβολικό επίπεδο, αν
θέλετε, ένα µέτρο που για την Κυβέρνηση, για εσάς, είναι θετικό,
το επίδοµα των 150 ευρώ, να το βάζετε σηµειολογικά στο νοµο-
σχέδιο για το ξέπλυµα «µαύρου» χρήµατος. Νοµίζω ότι το αντι-
λαµβάνεστε αυτό. Κατ’ αρχάς, αδικεί και την πρόθεση σας που
κανείς δεν αµφιβάλλει ότι είναι θετική. 

Από εκεί και πέρα, σε καµµία περίπτωση εµείς δεν νοµίζουµε
ότι είναι αρκετό ούτε καν κατάλληλο το µέσο για την ενθάρρυνση
των εµβολιασµών. Πειθώς χρειάζεται, κύριε Υπουργέ, ενηµέ-
ρωση χρειάζεται. Μια σοβαρή και στοχευµένη εκστρατεία χρει-
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άζεται µε την επιστήµη στην πρώτη θέση, όχι την πολιτική και τα
επιδόµατα, αλλά την επιστήµη, τη γνώση για το τι είναι το εµβό-
λιο, για το πώς λειτουργεί, για το πώς βοηθά, για το πόσο επικίν-
δυνο είναι το να µένει κανείς ανεµβολίαστος την ώρα που οι
µεταλλάξεις διαδέχονται η µία την άλλη. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Είναι πολύ σηµαντικό
µέσα από κάθε δηµόσια τοποθέτησή µας και από την Ολοµέλεια
της Βουλής να τονίζουµε την ανάγκη να πείσουµε τους Έλληνες
πολίτες να εµβολιαστούν. Εµείς πιστεύουµε -και είµαστε πρωτο-
πόροι- στην ενίσχυση της καµπάνιας του εµβολιασµού. Θα πα-
ραµείνουµε υπέρµαχοι των εµβολίων και καλούµε τους Έλληνες
πολίτες να εµβολιαστούν.

Κλείνω µε µία µόνο παρατήρηση σε σχέση µε το άρθρο 1 της
τροπολογίας για  την εφαρµογή ελέγχου των µέτρων για την
εστίαση. Δεν είµαστε αντίθετοι να υπάρχουν τέτοιες εφαρµογές,
αλλά είναι άλλο το κατά πόσον θα εφαρµοστούν τα µέτρα και
πόσο ρεαλιστικά είναι αυτά τα µέτρα τα οποία µας φέρνετε. Φαί-
νεται, όµως, αδικαιολόγητο και είναι τελείως αναποτελεσµατικό
η Κυβέρνηση να βάζει σε ρόλο ελεγκτή τις ίδιες τις επιχειρήσεις
της εστίασης. Το καταλαβαίνετε ότι αυτό θα δηµιουργήσει προ-
βλήµατα. Είναι µία πρόταση η οποία ήδη ούτως ή άλλως προκα-
λεί εύλογες αντιδράσεις στον χώρο της εστίασης και µπορεί να
οδηγήσει σε πολύ επικίνδυνα αποτελέσµατα.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι αυτή η ρύθµιση πρέπει να αλλάξει και
αυτόν τον ελεγκτικό ρόλο πρέπει να τον έχει η πολιτεία. Αυτό
είναι κάτι στο οποίο όλοι συµφωνούµε και σε αυτό βεβαίως είµα-
στε αρνητικοί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι

εµείς την κ. Γιαννακόπουλου.
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Αυλωνίτης.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Τι να αλλάξει τώρα, κυρία Γιαννακοπούλου; Ό,τι και να πούµε,

ήδη µας έδωσαν το νοµοσχέδιο πλήρως συµπληρωµένο µε τις
τροποποιήσεις του κ. Τσιάρα. Έτσι γίνεται πάντοτε στη Βουλή.
Μακάρι να µπορούσαµε να κουβεντιάζουµε εδώ πέρα και να βρί-
σκαµε την κοινή συνισταµένη για όλα τα ζητήµατα. Δυστυχώς,
έτσι είναι το πολιτικό µας σύστηµα και νοµίζω ότι µέσα από τη
διαφορετικότητα και την αντίθεση παράγεται η σύνθεση και προ-
χωράει το πολιτικό µας σύστηµα. Αρκεί να είµαστε σοβαροί και
να κρατάµε ψηλά το πολιτικό µας ανάστηµα.

Κύριε Υπουργέ, θα σας πω γιατί το λέω αυτό. Σας είπα στην
πρώτη τοποθέτησή µου ότι διατηρούµε κάποιες επιφυλάξεις σε
σχέση µε τη στάση µας και πώς θα εξελιχθεί η όλη διαδικασία.
Αυτό δεν το είπα έτσι γενικά και αόριστα. Θα σας εξηγήσω γιατί.
Προηγουµένως, πριν από την τρίτη συνεδρίαση της επιτροπής
µας, συνεδρίαζε η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας -αν δεν
κάνω λάθος- στην οποία συζητήθηκε το θέµα του ορισµού του
Προέδρου και του Αντιπροέδρου της αρχής για το ξέπλυµα
«µαύρου» χρήµατος. 

Θυµάστε που ψηφίσατε διάταξη πριν από λίγο καιρό -σας τα
είπε ο κ. Ραγκούσης- µε την οποία σας δίνεται η δυνατότητα να
επιλέγετε γι’ αυτές τις θέσεις και συνταξιούχους δικαστικούς;
Και σας ρωτήσαµε γιατί. Η παλιά ρύθµιση που προβλέπει ότι η
δικαιοσύνη θα ορίζει εν ενεργεία δικαστικούς είναι καλή ρύθµιση.
Αποδεικνύεται στην πράξη -γι’ αυτό είναι και η επιφύλαξη- ότι πε-
ριµένατε 30 Ιουνίου και οι δύο δικαστικοί αντιεισαγγελείς του
Αρείου Πάγου που διορίσατε, να τερµατίσουν τη θητεία τους
λόγω ηλικίας και αµέσως τους διορίσατε. Ούτε δυο - τρεις µέρες
δεν πέρασαν. 

Γιατί να σας πιστεύουµε, λοιπόν, ότι η όποια ενέργεια κάνετε
την κάνετε καλοπροαίρετα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα σας
απαντήσω.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Να µου απαντήσετε.
Σας τα είπε και ο κ. Ραγκούσης.

Θα σας πω και κάτι άλλο τώρα. Παρακολούθησα τον κ. Πλεύρη
που ήρθε εδώ. Έβλεπα το ρολόι απέναντι. Είχε δώδεκα λεπτά
και τα εννέα λεπτά από τα δέκα της οµιλίας του τα αφιέρωσε

στον κ. Πολάκη. Σας πονάει πολύ ο κ. Πολάκης. Όµως, εγώ γνω-
ρίζω ότι το κόµµα το δικό µου, το κόµµα το δικό σας, τα κόµµατα
όλων έχουν τη διοικητική τους διάρθρωση και η πολιτική τους
θέση εκφράζεται διά των οργάνων. Είναι έτσι ή δεν είναι;

Εσείς πήρατε µία άστοχη, κατά την άποψή σας, ενέργεια του
κ. Πολάκη και την έχετε κάνει σηµαία. Αν καθίσουµε εµείς για τον
καθένα από σας να καταγράψουµε τι έχετε κάνει -κι εσείς, κύριε
Πλεύρη και εγώ, πείτε και για µένα- στην πορεία της πολιτικής
σας σταδιοδροµίας, τότε θα προσδιορίζαµε τα όποια λάθη σας
ως λάθη του κοµµατικού µηχανισµού του κόµµατός σας; Όχι βέ-
βαια! Αν θεωρηθούν λάθη αυτά τα οποία έχει κάνει ο κ. Πολάκης,
γιατί επί πολύ καιρό και ως γιατρός έχει πει την επιστηµονική του
άποψη και ποτέ δεν αρνήθηκε τον εµβολιασµό, για να λέµε την
αλήθεια.

Να σας πω και κάτι άλλο για το θέµα της αξιοπιστίας, κύριε
Πλεύρη; Είπατε για τη δωροδοκία και τη δωροληψία. Σας ρωτώ
ευθέως κάτι, για το οποίο ρώτησα και τον Υπουργό Δικαιοσύνης.
Είµαστε δικηγόροι οι δυο µας. Θέλω να µου πείτε αν η νοµοπα-
ρασκευαστική επιτροπή που συστήθηκε το 2017 και παρέλαβε
τη δουλειά της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής για τον Ποινικό
Κώδικα το 2013, τη διάταξη για δωροδοκία την παρέλαβε έτσι
ακριβώς όπως ψηφίστηκε µία µέρα πριν παραιτηθεί η κυβέρνηση
του Αλέξη Τσίπρα. Να µου το πείτε όµως, γιατί δεν τρώµε όλοι
σανό εδώ µέσα. Κανένας δεν τρώει σανό. Εµείς ξέρουµε. Ο κό-
σµος, όµως, προς τα έξω δεν ξέρει τι ακριβώς συνέβη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δυστυχώς, πέρασε ο χρόνος. 
Θέλω να πω δύο πράγµατα σε σχέση µε τις νοµοτεχνικές βελ-

τιώσεις. Είναι θετική η αλλαγή που κάνετε σε σχέση µε την πρό-
ταση Καστανίδη. Το είπα και στην πρωτοµιλία µου. Δεν θα πω ότι
είναι στα πλαίσια της πολιτικής ευγένειας. Ήταν ζήτηµα ασκη-
θείσας πολιτικής, λογικής πίεσης όλων µας, όλης της Αντιπολί-
τευσης και των επιστηµόνων που παρέλασαν από την επιτροπή.
Σας τα είπε αυτά και ο κ. Καστανίδης, αλλά και οι άλλοι και για
το άρθρο 262 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Μη λέµε τώρα
ότι είµαστε όλοι αγαπηµένοι και θα φύγουµε από δω πέρα να
πάµε µε τα µπρατσάκια µας να κάνουµε µπάνιο στη θάλασσα!
Αυτή είναι η νοµική και η πολιτική πραγµατικότητα, την οποία
αποδεχθήκατε. Καλώς.

Παρά ταύτα, όµως, στο ίδιο άρθρο που αφορά στην πρόταση
Καστανίδη παραµένει το πρόβληµα ότι έχει αφαιρεθεί η αναφορά
στη σύσταση εγκληµατικής οργάνωσης. Να σας πω και κάτι άλλο
για το άρθρο 17 που καταργήσατε; Κατά τη γνώµη µου, έπρεπε,
αν θεωρούσατε ότι υπάρχει αντικείµενο συζήτησης και λέµε και
εµείς, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, σωστά πράγµατα, να προβλέ-
ψετε διετή παράταση για όλες τις υποθέσεις που κατέλαβε η
ρύθµισή σας µε τον ν.4637/2019. Ξέρετε τι είχε συµβεί µε αυτή
την ιστορία, έτσι; Το ξέρετε, τρεις φορές το έχω πει εδώ πέρα
στις οµιλίες µου. Σε πάρα πολλούς υπόπτους ή κατηγορούµε-
νους που έχουν παραπεµφθεί ή είναι προς παραποµπή στο ακρο-
ατήριο µε βούλευµα ή απευθείας, αποδεσµεύτηκαν οι
λογαριασµοί τους και ουσιαστικά, αν υποθέσουµε ότι οδηγηθούν
σε καταδικαστική απόφαση, δεν θα υπάρχει το υλικό αντικείµενο
το οποίο θα δηµευτεί.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ που µου δώσατε αυτή
τη δυνατότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι
εµείς τον κ. Αυλωνίτη.

Ολοκληρώνουµε τις δευτερολογίες των εισηγητών και ειδικών
αγορητών µε τον κ. Βασίλειο - Νικόλαο Υψηλάντη, εισηγητή της
Νέας Δηµοκρατίας.

Ορίστε, κύριε Υψηλάντη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι µε το τέλος της συ-

ζήτησης πρέπει να οµολογήσουµε ορισµένα πράγµατα. Πρώτον,
οι συγκεκριµένοι Υπουργοί και η συγκεκριµένη Κυβέρνηση έχει
ευήκοα ώτα σε αυτά τα οποία η κοινωνία έρχεται και µας µετα-
φέρει βάσει της κοινοβουλευτικής διαδικασίας των φορέων,
αλλά και των απόψεων των Κοινοβουλευτικών µας εδώ, όταν οι
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απόψεις αυτές είναι σοβαρές, όταν εδράζονται στη λογική και
όταν δεν είναι απόψεις οι οποίες έρχονται και εκφράζονται στο
Κοινοβούλιό µας µε γνώµονα τον λαϊκισµό και τη στείρα κοµµα-
τική εκµετάλλευση.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι πράγµατι ο Υπουργός και ο Υφυπουργός
σήµερα, το Υπουργείο Δικαιοσύνης, έκανε δεκτές τροπολογίες
τέτοιες οι οποίες πραγµατικά εισάκουσαν πράγµατα τα οποία
είτε έφερναν κενά, είτε δηµιουργούσαν προβλήµατα τόσο για τη
δήµευση της περιουσίας, όσο και για τις άλλες διορθώσεις οι
οποίες έγιναν, όπως αυτή που αφορά την ταυτότητα του προσώ-
που, κ.λπ..

Θέλω µε αυτή τη θέση γύρω από τη λειτουργία µας και στην
επιτροπή και στην Ολοµέλεια και την αποδοχή αυτών των προ-
τάσεων, να πω κάτι, διότι βάσει των τροπολογιών έγινε µία εκτε-
νής αναφορά και στα θέµατα της αντιµετώπισης της πανδηµίας.
Υπεύθυνα αυτή η Κυβέρνηση, όπως πρέπει να κάνει ο οποιοσδή-
ποτε σοβαρός κυβερνήτης, η οποιαδήποτε σοβαρή κυβέρνηση,
θέτει σε προτεραιότητα την προστασία της δηµόσιας υγείας και
µαζί βέβαια και τη στήριξη του συστήµατος υγείας στον τόπο
µας. 

Από εκεί και πέρα, όταν υπάρχουν δεδοµένα για τα οποία χρει-
άζεται µια αναπροσαρµογή, µια διόρθωση, µια βελτίωση, όταν
χρειάζεται ταυτόχρονα και να υπάρχουν ακόµα και αποφάσεις
πριµοδότησης των καλών ενεργειών, των καλών τακτικών που
ακολουθούν κάποιοι οι οποίοι βοηθούν και στηρίζουν µια ερ-
γώδη, µια τεράστια προσπάθεια και της δικής µας κοινωνίας
αλλά και όλων των κοινωνιών σε όλον τον κόσµο και ειδικά και
στην Ευρώπη βέβαια, αυτό εδώ δεν µπορεί να κατακριθεί. Δεν
µπορεί να ερχόσαστε και να λέτε ότι η επιβράβευση σ’ αυτήν εδώ
τη µεγάλη προσπάθεια αποτελεί χρηµατισµό, ότι αποτελεί -το
άκουσα εδώ- µπαξίσια, ότι αποτελεί κοινωνική αυτοµατοποίηση
της νεολαίας µας. Αυτά τα ακούει η ίδια η νεολαία, η οποία µας
παρακολουθεί. Και σε έναν τέτοιο αγώνα ο οποίος δίνεται αυτή
τη στιγµή στον τόπο µας, αλλά και σε όλον τον κόσµο για να φύ-
γουµε από αυτό το κακό, για να ξεπεράσουµε τα καινούργια κύ-
µατα τα οποία έρχονται, όταν ακούγονται από υπεύθυνες
πολιτικές δυνάµεις τέτοιες θέσεις άραγε πού οδηγούνται τα
πράγµατα; Πώς θέλουµε να τα οδηγήσουµε; Πάλι στους διαχω-
ρισµούς αυτούς τους οποίους είχαµε την περίοδο των µνηµο-
νίων, «οι καλοί» και «οι κακοί»; Δεν άκουσα καµµία σοβαρή ιδέα
εδώ να κατατίθεται για το πώς θα αντιµετωπιστεί από εδώ και
πέρα η κατάσταση. Δεν ειπώθηκε τίποτα, απολύτως τίποτα. 

Τουλάχιστον αυτή η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
αυτά τα χρόνια έχει δώσει ένα στίγµα πολύ διαφορετικό, ένα
στίγµα σοβαρότητας, ένα στίγµα που θέλει τα πράγµατα να τα
ελέγχει και να µπορεί να τα οδηγεί στον σωστό τους δρόµο. Έτσι
ήταν και η αντιµετώπιση του µεγάλου προβλήµατος της πανδη-
µίας και έτσι συνεχίζουµε να δίνουµε τον αγώνα, έναν αγώνα ο
οποίος πρέπει να βρει νικηφόρο και ενωµένο τον λαό µας. Εµείς
δεν δηµιουργούµε παρατάξεις «οι υπέρ και οι κατά». Θέλουµε
όµως όλους τους Έλληνες ενωµένους σε αυτήν εδώ την προ-
σπάθεια και δεν θα σταµατήσουµε να επιβραβεύουµε αυτούς οι
οποίοι ανταποκρίνονται. Δεν θα σταµατήσουµε όµως, εδώ του-
λάχιστον µέσα, επίσης να στιγµατίζουµε αυτούς οι οποίοι θέλουν
να διχάσουν τον λαό µας και να οδηγήσουν τα πράγµατα σε δια-
φορετικά µονοπάτια.

Με αυτές τις σκέψεις, κύριε Υπουργέ, θέλω να κλείσω και να
σας ευχαριστήσω για τη συνεργασία. Ωστόσο θέλω να σας υπεν-
θυµίσω για άλλη µια φορά ότι το θέµα του Κτηµατολογίου της
Ρόδου πρέπει να λυθεί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Υψηλάντη.

Και τώρα τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταν-
τίνος Τσιάρας, για να ολοκληρώσει την πολύωρη σηµερινή συ-
νεδρίαση.

Κύριε Υπουργέ, ο λόγος σε εσάς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όντως ολοκληρώσαµε τη συζή-

τηση ενός ακόµη νοµοσχεδίου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, το
οποίο βεβαίως αφορά κατά κύριο λόγο στην ενσωµάτωση µιας
ευρωπαϊκής οδηγίας για την καταπολέµηση του «βρώµικου»,
όπως συνηθίζουµε να λέµε, χρήµατος. Και η αλήθεια είναι ότι
κατά βάση ακολουθήσαµε την ίδια πρακτική που ακολουθούµε
στις συζητήσεις όλων των νοµοσχεδίων του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης, µε την προσπάθεια να ενσωµατώσουµε παρατηρήσεις οι
οποίες διατυπώνονται τόσο κατά την ακρόαση των φορέων όσο
βεβαίως και από τις τοποθετήσεις των συναδέλφων. 

Ξέρετε ότι προσωπικά έχω σαφή και σταθερή πρόθεση όταν
υπάρχουν προτάσεις οι οποίες όντως πρέπει να αναλυθούν, πρέ-
πει να προσεχθούν και πρέπει ενδεχοµένως να τύχουν µιας συγ-
κεκριµένης αντιµετώπισης να καταφεύγουµε συνολικά κι ο
Υφυπουργός και οι συνεργάτες µου στο να τις ενσωµατώσουµε
στο τελικό κείµενο του νοµοσχεδίου. Αυτό ακριβώς κάναµε και
σήµερα. Ακούσαµε τους φορείς -φαντάζοµαι να συµφωνήσετε
ότι το σύνολο των φορέων στάθηκε θετικά απέναντι στο νοµο-
σχέδιο-, ακούσαµε τις παρατηρήσεις ειδικά από την επιτροπή
των ποινικολόγων που είχαν µια πολύ συγκεκριµένη προσέγγιση
σε κάποια συγκεκριµένα θέµατα του προτεινόµενου νοµοσχε-
δίου, ακούσαµε πολλές από τις προτάσεις των συναδέλφων που
εκφράστηκαν από τους εισηγητές, τους αγορητές των κοµµά-
των, από τον κ. Αυλωνίτη, από την κ. Γιαννακοπούλου, από την
κ. Αδαµοπούλου, ακούσαµε συναδέλφους όπως ο κ. Καστανίδης,
ο οποίος όντως χτύπησε το καµπανάκι σε µια - δυο περιπτώσεις
τις οποίες θα έπρεπε να τις δούµε µέσα από µια άλλη οπτική και
νοµίζω ότι βρεθήκαµε απέναντί σας στην τελική συζήτηση στην
Ολοµέλεια του ελληνικού Κοινοβουλίου έχοντας καταφέρει να
ενσωµατώσουµε πολλές από τις παρατηρήσεις, δείχνοντας µε
αυτόν τον τρόπο ότι η σταθερή µου άποψη ότι τα νοµοσχέδια
του Υπουργείου Δικαιοσύνης µπορεί όντως να είναι µια κοινο-
βουλευτική άσκηση επιβεβαιώνεται.

Βεβαίως, υπήρξαν και πολλά άλλα θέµατα τα οποία είτε η ίδια
η επικαιρότητα τα προέβαλε, µε αποτέλεσµα να είναι θέµατα συ-
ζήτησης από το Βήµα της Βουλής, είτε οι τροπολογίες που
ήρθαν µέσω άλλων Υπουργείων δηµιούργησαν µια γενικότερη
συζήτηση. Είναι και αυτό κατανοητό, είναι γενικότερα αν θέλετε
και εντάσσεται µέσα στην κοινοβουλευτική πρακτική. Έχει όµως
µεγάλη σηµασία να ξεκαθαρίσουµε κάποια πράγµατα. Και το λέω
αυτό διότι οι ευρωπαϊκές οδηγίες -το ξέρετε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι- έχουν µια πολύ συγκεκριµένη λογική και βεβαίως
επιδιώκουν να υιοθετήσει το ελληνικό δίκαιο όλα αυτά τα οποία
συµβαίνουν στο ευρωπαϊκό δικαιικό σύστηµα.

Αντιλαµβάνοµαι ότι µπορεί να υπάρχουν επιφυλάξεις, προφα-
νώς υπάρχει το περιθώριο κάποια θέµατα ή ζητήµατα που ενσω-
µατώνονται στην ελληνική νοµοθεσία να µπορεί κανείς να τα δει
µε τη δική του µατιά, αλλά από εκεί και πέρα αντιλαµβάνεται κα-
νείς ότι το µεγαλύτερο µέρος των προτεινόµενων άρθρων είναι
άρθρα τα οποία δεν µπορούµε στην ουσία να τα αλλάξουµε.
Άρα, λοιπόν, πρέπει κανείς να δει αν είναι θετικός απέναντι σε
κάτι το οποίο βεβαίως µπορεί να προτείνει αυτή τη στιγµή η ευ-
ρωπαϊκή έννοµη τάξη -είναι µια ευρωπαϊκή οδηγία, αλλά από την
άλλη αντιµετωπίζει ένα πολύ µεγάλο πανευρωπαϊκό και παγκό-
σµιο ζήτηµα- ή αν απλά είναι αντίθετος σε οποιαδήποτε τέτοια
λογική. Και η στάση του καθενός από εµάς νοµίζω ότι υπαγο-
ρεύεται µέσα από µια στάση ευθύνης και µέσα από µια προσέγ-
γιση η οποία δεν µπορεί να έχει διαφορετικές αναγνώσεις. Μια
ευρωπαϊκή οδηγία ή υιοθετείται µε τη λογική που προτείνεται ή
εφόσον δεν υπάρχει η διάθεση να ακολουθήσει κανείς το Ευρω-
παϊκό Δίκαιο -που, επαναλαµβάνω, το σέβοµαι, είναι άποψη κά-
ποιων κοµµάτων- προφανώς βρίσκεται ακριβώς στην απέναντι
πλευρά. 

Όµως επαναλαµβάνω, η συζήτηση από εκεί και πέρα -και δεν
το κρύβω ότι εγώ θεωρώ ότι ήταν µια εποικοδοµητική συζήτηση
αυτή που προηγήθηκε και µας έδωσε την ευκαιρία να αναδεί-
ξουµε ζητήµατα, να τα προσεγγίσουµε και να τα ενσωµατώ-
σουµε- νοµίζω ότι είχε και όλες τις άλλες πτυχές που αφορούν
είτε στην καθηµερινότητα είτε στην επικαιρότητα.

Και επειδή ακούστηκαν πολλά πράγµατα, τα οποία νοµίζω ότι
πρέπει να τα απαντήσει κανείς µέσα από µια λογική που όχι απλώς
µπορεί να έχει µια άλλη οπτική, αλλά η ίδια η πραγµατικότητα επι-
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βάλλει, θέλω να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µε µε-
γάλη ευκολία µπορεί να έρχεται εδώ ο οποιοσδήποτε εξ υµών και
να λέει αυτά τα οποία πιστεύει, αλλά δεν µπορεί να µιλάτε µε λέ-
ξεις οι οποίες σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό δηµιουργούν ερωτη-
µατικά. Άκουσα, παραδείγµατος χάριν, να λέγεται ότι εκφράζοµαι
εγώ υβρίζοντας ή ότι λέω αθλιότητες απέναντι σε κάποιες προ-
ηγούµενες τοποθετήσεις είτε συναδέλφων της Αντιπολίτευσης
είτε της προηγούµενης κυβέρνησης. Νοµίζω ότι πρέπει να δούµε,
αν όχι στο λεξικό, στην πραγµατικότητα τι σηµαίνει ύβρις και τι
σηµαίνει αθλιότητα. Διότι όταν υπάρχουν πραγµατικά δεδοµένα,
τα οποία δεν µπορεί κανείς να τα αµφισβητήσει και τα οποία είναι
συγκεκριµένα, δεν µιλάµε ούτε για ύβρη, ούτε για αθλιότητα, ούτε
για ψέµατα πολύ περισσότερο. Όταν, βεβαίως, αυτό δεν µας αρέ-
σει είναι µια, αν θέλετε, πολιτική αντιπαράθεση την οποία κανείς
µπορεί να τη δεχθεί, αλλά σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να υιο-
θετήσει τέτοιους όρους και τέτοιες εκφράσεις οι οποίες δεν έχουν
καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Πάµε λοιπόν να δούµε, γιατί πολλά πράγµατα έχουν τεθεί και
πρέπει να τα δούµε και να τα αναλύσουµε. Ο νόµος Παρασκευό-
πουλου, κατά την άποψη κάποιων συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ,
έδωσε τη δυνατότητα προκειµένου η δικαιοσύνη να κινηθεί γρη-
γορότερα, έδωσε τη δυνατότητα δηλαδή στο να απαντηθεί ένα
µεγάλο πρόβληµα, που είναι η επιτάχυνση της δικαιοσύνης. Αλή-
θεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ο νόµος Παρασκευόπουλου
επιτάχυνε τη δικαιοσύνη; 

Το άκουσα από το Βήµα εδώ νωρίτερα. Εάν εννοείτε ότι οι
πρόωρες αποφυλακίσεις µπορούν να βοηθήσουν, ώστε να επι-
ταχυνθεί η δικαιοσύνη, αυτή µάλλον είναι µια θέση η οποία δεν
στέκει σε καµµία λογική. Κάτι δεν καταλαβαίνουµε µεταξύ µας.
Και το λέω, διότι εγώ προσωπικά θέλω να ξεκαθαρίσω ότι τον κ.
Παρασκευόπουλο τον σέβοµαι και ως επιστήµονα και ως άν-
θρωπο και για όσο χρονικό διάστηµα ήταν ένα από τα µέλη του
πολιτικού συστήµατος του ελληνικού Κοινοβουλίου πιστεύω ότι
ο ίδιος προσωπικά προσπάθησε µε αγαθή πρόθεση. Άλλο εάν
υπήρχε µια διαφορετική προσέγγιση ή µια ιδεολογική αντίθεση. 

Όµως, ξέρετε πού βρίσκεται το πρόβληµα; Στο ίδιο το αποτέ-
λεσµα. Τι πετύχαµε µε τις πρόωρες αποφυλακίσεις; Να βλέπουµε
ανθρώπους να επαναλαµβάνουν ακριβώς την ίδια παραβατική -
εγκληµατική συµπεριφορά. Αυτό θέλαµε να πετύχουµε;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αυτό είναι; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Προφα-

νώς όχι και αυτή είναι η πραγµατικότητα.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Η αποσυµφόρηση;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Το να

προσπαθούµε τώρα, όµως, να δικαιολογήσουµε κάτι µε έναν
άλλο τρόπο, προφανώς δεν προσιδιάζει σε καµµία λογική εξή-
γηση, ούτε πολύ περισσότερο σε µια πραγµατικότητα η οποία
είναι ήδη καταγεγραµµένη. 

Άρα, λοιπόν, αυτό είναι κάτι το οποίο είναι απολύτως ξεκαθα-
ρισµένο.

Πάµε να δούµε, λοιπόν, την ύβρη που αφορά στο «λευκό κο-
λάρο». Είναι ή δεν είναι πραγµατικότητα το γεγονός ότι η συν-
τριπτική πλειοψηφία των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης, όταν
βρίσκονται στο Βήµα της Βουλής, µονίµως έχουν ως συγκεκρι-
µένο ζήτηµα, ως συγκεκριµένο θέµα αναφοράς τα οικονοµικά εγ-
κλήµατα; Το γεγονός ότι υπήρξε ένας Ποινικός Κώδικας που
αποµείωσε σε έναν πολύ µεγάλο βαθµό τις ποινές για όλους αυ-
τούς τους εγκληµατίες του κοινού ποινικού δικαίου, τους δολο-
φόνους, τους βιαστές, υπάρχει καµία δικαιολογία;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Το συνεχίζετε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Μήπως

θα µου πείτε ότι εσείς είχατε το 1/3 της ποινής και εµείς βάλαµε
τα 2/5; Ξεχάσατε ότι µειώσατε τις ποινές, για να µου πείτε ότι βά-
λατε µεγαλύτερες ποινές;  

Εδώ, λοιπόν, υπάρχουν πράγµατα τα οποία δεν αντέχουν σε
καµµία τέτοιου είδους ρητορική προσέγγιση, παρά µόνο απαν-
τώνται από την ίδια την πραγµατικότητα και πρέπει, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, κάποια στιγµή να αφήσουµε κατά µέρος όλη
αυτή τη µικροπολιτική αντιπαράθεση για τα θέµατα της δικαιο-
σύνης και να δούµε πού βρίσκεται η πραγµατικότητα και τι µπο-
ρούµε να κάνουµε. 

Αφήστε το άλλο που άκουσα νωρίτερα, ότι η Κυβέρνηση ερ-
γαλειοποιεί τη δικαιοσύνη. Αλήθεια, κύριοι συνάδελφοι της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, αυτή η Κυβέρνηση εργαλειοποιεί τη
δικαιοσύνη; Είδατε καµµιά φορά εµένα ή τον κύριο Υφυπουργό
να πηγαινοερχόµαστε στον Άρειο Πάγο ή σε οποιοδήποτε δικα-
στήριο, πλην κάποιας επίσηµης εκδήλωσης; Γιατί τουλάχιστον
τα ακούσµατα και οι εικόνες µιας προηγούµενης περιόδου µας
παρέπεµπαν κάπου αλλού. Είναι γνωστό ότι λέµε πως στο σπίτι
του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σχοινί, αλλά εδώ νοµίζω ότι
υπάρχει µια υποκρισία η οποία ξεπερνάει οτιδήποτε και κάποια
στιγµή, επαναλαµβάνω, πρέπει να γίνουµε ελάχιστα σοβαροί
απέναντι σε µια πραγµατικότητα, η οποία είναι αδιάψευστη, είναι
γνωστή, είναι καταγεγραµµένη και δεν επιδέχεται καµµίας απο-
λύτως αµφισβήτησης.

Η διαχείριση της πανδηµίας, ένα τεράστιο θέµα. Όντως, είναι
ένα τεράστιο θέµα, τεράστια πολιτική αντιπαράθεση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεγαλύτερη αξία από την αν-
θρώπινη ζωή δεν υπάρχει. Αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να το
δεχτούµε. Το αν η Κυβέρνηση αντιµετώπισε µε επιτυχία το θέµα
της πανδηµίας ή όχι είναι κάτι το οποίο εύκολα κανείς µπορεί να
το διαπιστώσει µέσα από τις πολλές δηµοσκοπικές έρευνες, οι
οποίες το τελευταίο χρονικό διάστηµα βλέπουν το φως της δη-
µοσιότητας. Δεν χρειάζεται κανείς να ανατρέξει στην προσωπική
του άποψη, για να δει και να διαπιστώσει ότι η ελληνική Κυβέρ-
νηση κατάφερε να αντιµετωπίσει στην Ελλάδα την πανδηµία µε
έναν από τους πιο επιτυχηµένους τρόπους συγκριτικά µε τις πε-
ρισσότερες ευρωπαϊκές χώρες. Υπάρχουν προβλήµατα; Ναι,
υπάρχουν προβλήµατα. Υπάρχουν δυσρυθµίες. Ναι, υπάρχουν
δυσρυθµίες. Αντιµετωπίζουµε κάτι που δεν ξέρουµε, αντιµετω-
πίζουµε κάτι πρωτόγνωρο, αντιµετωπίζουµε κάτι το οποίο δεν
έχει ξανασυµβεί ποτέ και όσοι έρχονται εδώ µε περισσή διάθεση
του να πουν τη δική τους δήθεν έξυπνη ή µοναδική λύση, αντι-
λαµβάνεστε ότι τις περισσότερες φορές βρίσκονται αντιµέτωποι
µε µια πραγµατικότητα που έχει µια άλλη εκδοχή. 

Η αντιµετώπιση της πανδηµίας δεν είναι θέµα µικροπολιτικής
αντιπαράθεσης, είναι θέµα µιας σοβαρής στάσης όλων µας. Και
βεβαίως, αν θέλετε, να µιλήσουµε και για τους εµβολιασµούς,
προφανώς οι εµβολιασµοί θα έπρεπε να είναι σε µια εντελώς δια-
φορετική λογική για όλη την ελληνική κοινωνία. Αν δεν διαπιστώ-
νουµε όλοι µας ότι έχουν χαθεί άνθρωποι, φίλοι µας, συγγενείς
µας, κοντινοί µας άνθρωποι από τον κορωνοϊό και ακόµα καθό-
µαστε και συζητάµε αν πρέπει κανείς να κάνει ή όχι εµβόλιο, νο-
µίζω ότι αυτή η συζήτηση είναι µόνο στη σφαίρα της ουτοπίας
και όχι σε µια πραγµατική προσέγγιση. Ούτε θέλω να µπω σε µια
λογική µικροπολιτική, αν κάποια στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ έρχονται
και δηλώνουν δηµόσια ότι είναι εναντίον του εµβολιασµού ή κά-
ποιοι άλλοι λένε ότι αναλαµβάνουν την ευθύνη για να πάνε οι πο-
λίτες στις συγκεντρώσεις. Δεν είναι η συζήτησή µας αυτή τη
στιγµή. Η συζήτηση είναι ότι πρέπει να αντιµετωπίσουµε κάτι
πρωτόγνωρο, κάτι το οποίο βάζει σε µέγιστο κίνδυνο την ανθρώ-
πινη ζωή, άρα λοιπόν και την πορεία της όποιας κοινωνίας, της
ελληνικής ή της ευρωπαϊκής κοινωνίας, σε µεγάλο κίνδυνο. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα και εκεί πρέπει να σταθούµε. Οποιαδή-
ποτε άλλη συζήτηση δεν συνιστά θέση ευθύνης του όποιου πο-
λιτικού συστήµατος απέναντι στην κοινωνία, την οποία
υποτίθεται ότι εκπροσωπεί. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, το ξα-
ναλέω για άλλη µια φορά.

Πάµε να δούµε το θέµα της Αρχής Καταπολέµησης Οικονοµι-
κού Εγκλήµατος. Το τόνισα από την πρώτη στιγµή, το τόνισα
κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας, ότι η συγκεκριµένη αρχή είναι µια διοικητική αρχή. Είναι
η διοικητική αρχή που έχει ένα ρόλο ενδιάµεσο µεταξύ του
Υπουργείου Οικονοµικών και βεβαίως της Δικαιοσύνης. Σε αυτή,
λοιπόν, τη διοικητική αρχή στην Ευρώπη, µε βάση τουλάχιστον
το τι συµβαίνει, µε βάση τις υποχρεώσεις της χώρας, δεν υπάρ-
χει λόγος συγκεκριµένος να προΐσταται κάποιος ανώτατος δικα-
στικός. Αντίθετα, µπορεί να είναι δικαστικός επί τιµή, µπορεί να
είναι πανεπιστηµιακός, µπορεί να είναι ο οποιοσδήποτε επικεφα-
λής αυτής της αρχής. 

Για την ακρίβεια των λόγων, θα σας καταθέσω και τα συγκε-
κριµένα έγγραφα τα οποία υπάρχουν και σας διαβεβαιώνω ότι
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κανένας από τους µεγάλους φορείς που αυτή τη στιγµή ελέγ-
χουν το τι συµβαίνει, το αν υπάρχει πρόβληµα µε ζητήµατα διάρ-
θρωσης οικονοµικών ή ελεγκτικών µηχανισµών, δεν έχει
διατυπώσει διαφορετική άποψη. Εδώ, λοιπόν, αποδεικνύεται και
καταθέτω τα έγγραφα στα Πρακτικά, για να περιέλθει σε γνώση
ειδικά των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ, η συγκεκριµένη άποψη η
οποία υπάρχει για το πώς στελεχώνονται οι συγκεκριµένες αρχές
σε όλη την Ευρώπη.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Θέλετε, όµως, να σας πω και κάτι ακόµα; Είναι πραγµατικά
πολύ φιλότιµη η προσπάθεια του ΣΥΡΙΖΑ. Και µόνο το γεγονός
ότι ο κ. Ξανθόπουλος, ως υπεύθυνος του τοµέα δικαιοσύνης του
ΣΥΡΙΖΑ, αναγκάστηκε να βγάλει δελτίο Τύπου για να δικαιολο-
γήσει γιατί δεν ψήφισε τον κ. Βουρλιώτη, ενώ κατά τα άλλα ήταν
ένας άνθρωπος εξαιρετικών προσόντων, αποδεικνύει και την
αποδοχή του συγκεκριµένου προσώπου και την ακεραιότητά του
και την ανεξαρτησία του και την εντιµότητά του. 

Και εδώ θα σας έλεγα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας αφή-
σουµε τον χρόνο να τρέξει και ας κάνουµε και µια σύγκριση µε
µια προηγούµενη περίοδο, πότε ενδεχοµένως υπήρχε µεγαλύ-
τερη αποτελεσµατικότητα και ποτέ όχι. Είναι πραγµατικά κρίµα,
το λέω και ειλικρινά λυπάµαι πάρα πολύ, η επιµονή των συναδέλ-
φων του ΣΥΡΙΖΑ από το Βήµα να επαναφέρουν το συγκεκριµένο
θέµα, δυστυχώς, αδικεί δύο ανθρώπους, τον πρόεδρο και τον
αναπληρωτή του στη συγκεκριµένη αρχή, οι οποίοι τουλάχιστον
καθ’ όλη τη διαδροµή της προσωπικής τους ζωής στο δικαστικό
χώρο ήταν άνθρωποι αµέµπτου ήθους, ήταν εισαγγελικοί λει-
τουργοί οι οποίοι έχουν χειριστεί πραγµατικά πολύ σηµαντικές
υποθέσεις και ήταν άνθρωποι οι οποίοι µε την ακεραιότητά τους
και µε την ανεξαρτησία τους έχουν αποδείξει πολλά µέχρι σή-
µερα. 

Κάποια στιγµή, λοιπόν, πρέπει να καταλάβουµε τι είναι αυτό
που αφήνει κάποιον στην ιστορία και τι είναι αυτό που κάποιος
νοµίζει ότι δεν τον αφήνει στην ιστορία. Δεν το λέω απλώς και
µόνο για να διασκεδάσω τη φράση του κ. Ραγκούση, ο οποίος
είπε ότι εγώ θα µείνω στην ιστορία για αυτήν την επιλογή, το λέω,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί µε αναγκάζετε και θα το
κάνω. Στην ιστορία θα µείνει ο ΣΥΡΙΖΑ και ο χρόνος της διακυ-
βέρνησής του. Διότι απ’ αυτό πάλι το Βήµα άκουσα να αµφισβη-
τούν κάποιοι, να επαναφέρουν και να λένε ότι το θέµα της
πληµµεληµατοποίηση της ενεργητικής δωροδοκίας ήταν ένα
θέµα που µεταφέρθηκε από τις προηγούµενες νοµοπαρασκευα-
στικές επιτροπές. Αλήθεια, δεν σας χτύπησε κανένας το καµπα-
νάκι του κινδύνου; Κανένας πραγµατικά; Δεν σας είπε κανείς ότι
αυτό που κάνετε εκθέτει ανεπανόρθωτα τη χώρα;

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τι έχει γίνει, µιας και αµφισβητήσατε
κατά κάποιον τρόπο αυτά τα οποία εγώ προσωπικά είπα σε µια
από τις προηγούµενες συνεδριάσεις των Επιτροπών. 

Είναι γεγονός η ψήφιση νέων κωδίκων, αν θυµάµαι καλά, στις
3-6-2019. Ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΟΤΑΜΙ στη Βουλή. Πάρτε να δείτε
από τις κάµερες εκείνης της ηµέρας ότι ένας ελάχιστος αριθµός
Βουλευτών υπερψηφίζει έναν νέο Ποινικό Κώδικα και έναν νέο
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, προϊόν µιας σχεδόν δεκαετούς επε-
ξεργασίας τριών διαφορετικών νοµοπαρασκευαστικών επιτρο-
πών. Ναι, σε αυτή τη συζήτηση συµµετείχε και η Νέα Δηµοκρατία
νωρίτερα.

Βεβαίως, είχαµε εκφράσει τις ενστάσεις µας και είχαµε εκφρά-
σει τις αντιθέσεις µας και η «συµφωνία» µεταξύ της συζήτησης
των κοµµάτων ήταν ότι όποια πράγµατα ενδεχοµένως ο καθένας
από µας τα έβλεπε διαφορετικά, όταν θα γινόταν συζήτηση, θα
µπορούσαµε ενδεχοµένως να τα κατευθύνουµε εκεί που θα
υπήρχε µια γενικότερη συναίνεση. Πού υπήρξε αυτή η συναί-
νεση;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Μα, δεν γίνεται αυτό,
κύριε Υπουργέ. Γιατί το λέτε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Εγώ
δεν θα σας πω και επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά το γεγονός
ότι ενδεχοµένως ένα κοµµάτι του νόµου Παρασκευόπουλου εν-

σωµατώθηκε ειδικά για τα κοµµάτια των υφ’ όρων απολύσεων
στον νέο Ποινικό Κώδικα. Δεν θα σας µιλήσω ότι ενδεχοµένως
εγκλήµατα τα οποία σοκάρουν και προκαλούν την κοινή γνώµη
αντιµετωπίζονται µε ένα µικρό ή χαµηλό πλαίσιο ποινών. Δεν θα
σας πω ούτε ότι σε αυτή την προσπάθεια τού να εναρµονίσει κα-
νείς τη φιλοσοφία του ελληνικού δικαιικού συστήµατος µε το ευ-
ρωπαϊκό έπρεπε να κάνει κάποιες υποχωρήσεις ή ενδεχοµένως
έπρεπε να αλλάξει κάποια πράγµατα. 

Θα σας πω το πιο σηµαντικό που υπάρχει. Την ίδια στιγµή που
ψηφίσατε τον Ποινικό Κώδικα κάνατε στην πραγµατικότητα
πληµµέληµα την ενεργητική δωροδοκία. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό;
Καµπανάκι συναγερµού για την GRECO και τον ΟΟΣΑ. Στις 3-6
ψηφίσατε και στις 7 Ιουνίου, τέσσερις ηµέρες µετά υπάρχει προ-
ειδοποίηση -θα σας την καταθέσω για να την έχετε, κύριε Αυλω-
νίτη και αν θέλετε, να τη δώσετε στον κ. Ραγκούση για να την
έχει υπ’ όψιν του- η οποία λέει ότι η Ελλάδα πρέπει οπωσδήποτε
να δει τον άρτι ψηφισθέντα Ποινικό Κώδικα και Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας, διότι η ενεργητική δωροδοκία δεν µπορεί σε καµµία
περίπτωση να αντιµετωπίζεται µε τέτοιο τρόπο.

Λίγες ηµέρες αργότερα, στις 18 Ιουνίου GRECO και ΟΟΣΑ κα-
ταθέτουν πρόταση για την ολοµέλεια µε συγκεκριµένη αναφορά
στην Ελλάδα. Λίγες µέρες αργότερα, στο «NEWSROOM» στις 8-
7-2021 µπαίνει η απόφαση της έκτακτης αξιολόγησης της Ελλά-
δος, γιατί ακριβώς πλέον η διαφάνεια και η δικαιοσύνη στην
Ελλάδα ετίθετο σε µεγάλη αµφισβήτηση. Βεβαίως συµπτωµατικά
θα σας διαβάσω και τον τίτλο: “Anti-corruption body GRECO will
carry out urgent evaluations of Greece and Slovenia», για να ξέ-
ρετε ακριβώς τι έχει συµβεί.

Και βεβαίως, στις 9 Αυγούστου είναι η κοινοποίηση της από-
φασης της ολοµέλειας στον εκπρόσωπο της χώρας στον ΟΟΣΑ,
η οποία διαβιβάζεται και επίσηµα στο Υπουργείο Δικαιοσύνης
µέσω της πρεσβείας µας και 4 Αυγούστου αποστέλλεται επι-
στολή και σε εµένα, στον Υπουργό Δικαιοσύνης και στον Πρω-
θυπουργό, που ούτε λίγο ούτε πολύ δείχνει ότι η χώρα µας
δυστυχώς δεν είναι ευρωπαϊκή χώρα όταν έχει ψηφίσει την πληµ-
µεληµατική ποινή για την ενεργητική δωροδοκία. Αυτά µένουν
στην ιστορία να πείτε στον κ. Ραγκούση.

Δυστυχώς, κύριε Αυλωνίτη. Λυπάµαι πάρα πολύ, αλλά αυτά
ήταν και µένουν στην ιστορία. Τα καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Κωνσταντίνος
Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έτσι γράφεται δυστυχώς η αρνητική ιστορία. 
Η καλή τύχη ήταν ότι µετά τις εκλογές αµέσως στείλαµε επι-

στολή και είπαµε ότι στις αλλαγές που θα κάνουµε στον Ποινικό
Κώδικα θα φροντίσουµε το συγκεκριµένο άρθρο να το αλλά-
ξουµε και την ενεργητική δωροδοκία να την κάνουµε κακούρ-
γηµα.

Και µέχρι να υπάρξει η διαβεβαίωση και βεβαίως η οργάνωση
των κοινοβουλευτικών βηµάτων που έπρεπε να γίνουν, η ενδεχό-
µενη κατά κάποιον τρόπο και η πολύ πιθανή έκτακτη αξιολόγηση
της χώρας ήταν επί θύραις. Όταν είδαν ότι η Ελλάδα πραγµατικά
προχώρησε σε αυτήν τη νοµοθετική ρύθµιση, αντιλαµβάνεστε
ότι αυτοµάτως αναβαθµίστηκε και η θέση της χώρας και βεβαίως
αντιµετωπίστηκε µε µια εντελώς διαφορετική λογική. 

Κλείνω, λέγοντας το εξής. Είναι εντυπωσιακό -ήρθαν εδώ οι
αρµόδιοι Υπουργοί και υποστήριξαν τις τροπολογίες τους- ότι η
επίκληση της γνώµης της συγκεκριµένης αρχής που αφορά στα
προσωπικά δεδοµένα. Ξέρετε τι είναι το ειρωνικό σε αυτή την πε-
ρίπτωση;  Ότι η προηγούµενη κυβέρνηση, ενώ ήταν υποχρεω-
µένη να φέρει την οδηγία και τον κανονισµό για την αρχή
προστασίας προσωπικών δεδοµένων µέχρι τις 8 Μαΐου του 2018,
επί έναν χρόνο και πλέον µέχρι να γίνουν εκλογές όχι µόνο δεν
τον είχε φέρει, αλλά είχε φέρει σε πολύ δύσκολη θέση τη χώρα:
η χώρα να πληρώνει καθηµερινά πρόστιµο, να πληρώνει εφάπαξ
ποσό και να λοιδορείται, µιας και ήταν η τελευταία χώρα στην
Ευρώπη που δεν είχε ενσωµατώσει τη συγκεκριµένη οδηγία για
την προστασία των προσωπικών δεδοµένων. 

Είναι εντυπωσιακό όµως ότι τώρα που έχουµε και κανονισµό
και ενσωµατωµένη οδηγία προστασίας προσωπικών δεδοµένων,
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ο κ. Ραγκούσης και οποιοσδήποτε εκλεκτός συνάδελφος από τον
ΣΥΡΙΖΑ µπορεί να έρχεται και να ζητάει τη γνώµη της αρχής.
Αυτά απλά για να ξέρουµε τι γίνεται και πού βρίσκεται η πραγ-
µατικότητα.

Για τις τροπολογίες αυτό που θα ήθελα να σας πω είναι ότι
είναι δεκτές οι υπουργικές τροπολογίες και µόνο. 

Και βεβαίως, να σας πω ότι η τροπολογία του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης η οποία έχει τρία άρθρα αντιµετωπίζει µε το πρώτο
άρθρο την αντίφαση που προκύπτει από τη σύσταση της µόνιµης
επιτροπής δοκιµασίας επάρκειας του Δικηγορικού Συλλόγου Αθη-
νών, µε το δεύτερο άρθρο αντιµετωπίζεται το ζήτηµα της αδυνα-
µίας πληρωµής των µελών των κεντρικών επιτροπών εξετάσεων,
των οργανωτικών επιτροπών των εφετείων και των οµάδων βαθ-
µολόγησης των πανελληνίων διαγωνισµών δικηγόρων πρώτης εξε-
ταστικής περιόδου 2019 και δεύτερης εξεταστικής περιόδου του
έτους 2019 και µε το τρίτο άρθρο αντιµετωπίζονται προβλήµατα
που σχετίζονται µε τη συµµετοχή δικαστικών λειτουργών σε οµά-
δες εργασίας για έργα πληροφορικής και δικαιοσύνης και την επε-
ξεργασία διαταγµάτων µε τη χρήση τεχνολογιών πληροφορικής
και επικοινωνιών. 

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω λέγοντας το εξής.
Υπήρξε µια επίκληση πάλι από το Βήµα ότι η σηµερινή Κυβέρνηση
δεν προωθεί την ψηφιακή δικαιοσύνη. Πάλι δεν µπορώ να το κα-
τανοήσω. Διότι και πάλι τα δεδοµένα έρχονται να µιλήσουν από
µόνα τους. Αλήθεια, δεν ξέρετε τι έχει γίνει το τελευταίο χρονικό
διάστηµα; Δεν έχετε δει ότι έχουµε προχωρήσει στον τοµέα της
ψηφιακής δικαιοσύνης µε βήµατα που δεν έχουν γίνει ποτέ στο
παρελθόν; Δεν έχετε δει ότι είναι ήδη πραγµατικότητα η ψηφιακή
αποµαγνητοφώνηση των πρακτικών των ποινικών δικαστηρίων;
Δεν ξέρετε ότι από τον Σεπτέµβριο θα έχουµε την ηλεκτρονική
ροή της µήνυσης; Δεν ξέρετε ότι ξεκινάνε οι τηλεδίκες; Δεν ξέρετε
ότι έχουµε ηλεκτρονικά πιστοποιητικά στα δικαστήρια και δεν ξέ-
ρετε ότι έχουµε ενοποιήσει διαφορετικά πιστοποιητικά προκειµέ-
νου να διευκολύνονται οι πολίτες; 

Ολοκληρώνονται και τα µεγάλα έργα που αφορούν στο ΟΣ-
ΔΥΠΠ 2 και στην επέκταση του ΟΣΔΔΥ-ΔΔ. Σε λίγο θα έχουµε ηλε-
κτρονικό ψηφιακό Ποινικό Μητρώο. Και βεβαίως, ευελπιστούµε
ότι και η δικαιοσύνη στην Ελλάδα θα πάρει µία και καλή τον δρόµο
της ψηφιακής εποχής. 

Κι επειδή όλα αυτά δροµολογούνται αυτό το χρονικό διάστηµα,
δεν είχαν γίνει πριν, ναι έγιναν βήµατα, η προσπάθεια ψηφιοποί-
ησης της δικαιοσύνης ξεκινά από το 2008, αλλά αν καθίσουµε και
δούµε ποια είναι τα βήµατα της προηγούµενης περιόδου, σε
σχέση µε τα βήµατα που έγιναν αυτά τα δύο χρόνια, είµαι βέβαιος,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η όποια σύγκριση είναι απολύ-
τως καταλυτική. 

Άρα, λοιπόν, όταν τουλάχιστον έχουµε τη γνώση µιας πραγµα-
τικότητας, πρέπει ευρισκόµενοι στο Βήµα της Βουλής να µιλάµε
για την πραγµατικότητα και όχι γι’ αυτό που νοµίζουµε, γι’ αυτό
που θέλουµε ή γι’ αυτό που µας αρέσει ή δεν µας αρέσει αντί-
στοιχα. 

Η πραγµατικότητα λοιπόν είναι ότι το τελευταίο διάστηµα υλο-
ποιούµε ένα πραγµατικά µεγάλο πρόγραµµα µεταρρυθµίσεων
στον χώρο της δικαιοσύνης, που ναι, έχουν ως λόγο και αναφορά
την αλλαγή των κωδικών, των «ευαγγελίων» της δικαιοσύνης. 

Ήδη ψηφίσαµε νέο κώδικα δικαστικών υπαλλήλων, ψηφίσαµε
τη νέα δικονοµία του Ελεγκτικού Συνεδρίου, έρχονται το επόµενο
χρονικό διάστηµα οι αλλαγές και στον Κώδικα Πολιτικής Δικονο-

µίας και στον Ποινικό Κώδικα. Και µέχρι το τέλος του χρόνου θα
αλλάξουµε τον κώδικα του οργανισµού δικαστηρίων και των δικα-
στικών λειτουργών. 

Ναι, προχωράµε στην ψηφιακή εποχή. Σας ανέφερα νωρίτερα
πόσα βήµατα έγιναν και πόσα έπονται στο προσεχές χρονικό διά-
στηµα. 

Και βεβαίως, όλα αυτά συνδυάζονται µε τον προγραµµατισµό
της κατασκευής νέων δικαστικών µεγάρων. Επτά νέα δικαστικά
µέγαρα έχουν εγκριθεί από τη διυπουργική επιτροπή, έχουµε ήδη
ολοκληρώσει τη διαδικασία προκειµένου να αναζητήσουµε νέο δι-
καστικό µέγαρο Πειραιά κι έχουµε εντάξει στη χρηµατοδότηση
του Ταµείου Ανάκαµψης το νέο Πρωτοδικείο της Αθήνας. 

Είναι µια προσπάθεια η οποία είναι πολυεπίπεδη, είναι µια προ-
σπάθεια η οποία συµπληρώνει τα κοµµάτια του παζλ σε ένα πίνακα
που πρέπει όλοι µαζί να προσπαθήσουµε να ολοκληρώσουµε,
ούτως ώστε η δικαιοσύνη στην Ελλάδα να είναι αντάξια των προσ-
δοκιών των Ελλήνων πολιτών, αλλά και της ίδιας της πατρίδας
µας, µιας χώρας ευρωπαϊκής που πρέπει να βλέπει το µέλλον µε
αισιοδοξία και µε όλα τα δεδοµένα τα οποία υπάρχουν σε όλες τις
ευρωπαϊκές χώρες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Πρόληψη και
καταστολή της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δρα-
στηριότητες και της χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας - Τρο-
ποποίηση του ν.4557/2018 - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2018/1673 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου,
της 23ης Οκτωβρίου 2018, σχετικά µε την καταπολέµηση της νο-
µιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες µέσω του
ποινικού δικαίου και διατάξεις για την επιτάχυνση της απονοµής
της δικαιοσύνης».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, δεκαοκτώ άρθρα, τέσσερις τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Θα πρέπει να βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, τις
τροπολογίες, καθώς και το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο
του νοµοσχεδίου. Αφού καταχωρηθεί η ψήφος σας, έχετε τη δυ-
νατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη
λήξη της ψηφοφορίας.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Πρόληψη και καταστολή της νοµιµοποίησης εσόδων από εγ-
κληµατικές δραστηριότητες και της χρηµατοδότησης της τρο-
µοκρατίας – Τροποποίηση του ν. 4557/2018 – Ενσωµάτωση της
Οδηγίας (ΕΕ) 2018/1673 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου, της 23ης Οκτωβρίου 2018, σχετικά µε την καταπο-
λέµηση της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριό-

τητες µέσω του ποινικού δικαίου και διατάξεις για την
επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης»

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 9 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 15 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Υπ. τροπ. 967/77 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Υπ. τροπ. 966/76 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 968/78 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: -

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 969/79  όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: -

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Ακροτελεύτιο άρθρο όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Πρόληψη και καταστολή
της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες
και της χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας - Τροποποίηση του
ν.4557/2018 - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2018/1673 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 23ης Οκτω-
βρίου 2018, σχετικά µε την καταπολέµηση της νοµιµοποίησης
εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες µέσω του ποινικού δι-
καίου επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης και άλλες επεί-
γουσες διατάξεις έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη
συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

«Πρόληψη και καταστολή της νοµιµοποίησης εσόδων από εγ-
κληµατικές δραστηριότητες και της χρηµατοδότησης της τρο-
µοκρατίας - Τροποποίηση του ν. 4557/2018 - Ενσωµάτωση της
Οδηγίας (ΕΕ) 2018/1673 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου, της 23ης Οκτωβρίου 2018, σχετικά µε την κατα-
πολέµηση της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δρα-
στηριότητες µέσω του ποινικού δικαίου, επιτάχυνση της
απονοµής της δικαιοσύνης και άλλες επείγουσες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ  Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1: Σκοπός
Άρθρο 2: Αντικείµενο

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΠΡΟΛΗΨΗ ΚΑΙ ΚΑΤΑΣΤΟΛΗ ΤΗΣ ΝΟΜΙΜΟΠΟΙ-
ΗΣΗΣ ΕΣΟΔΩΝ ΑΠΟ ΕΓΚΛΗΜΑΤΙΚΕΣ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ ΚΑΙ ΤΗΣ
ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ ΤΗΣ ΤΡΟΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Άρθρο 3: Σκοπός - Αντικατάσταση του άρθρου 1 του  ν.
4557/2018 

Άρθρο 4: Αντικείµενο - Αντικατάσταση του άρθρου 2 του ν.
4557/2018 (παρ. 1, περ. β’ και γ’, παρ. 3, παρ. 4 του άρθρου 3, περί
των αδικηµάτων νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστη-
ριότητες, της Οδηγίας 2018/1673)

Άρθρο 5: Βασικά αδικήµατα - Αντικατάσταση του άρθρου 4 του
ν. 4557/2018 (Άρθρο 2 περί του ορισµού εγκληµατικών δραστη-
ριοτήτων της Οδηγίας 2018/1673)

Άρθρο 6: Ποινικές κυρώσεις για το βασικό αδίκηµα και τις πα-
ραλλαγές του - Αντικατάσταση του άρθρου 39 του    ν. 4557/2018
(περ. α’ της παρ.3, παρ. 5 του άρθρου 3, άρθρο 5, άρθρο 6, παρ.
1 και 2 του άρθρου 10 και άρθρο 11 περί των αδικηµάτων νοµιµο-
ποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες των ποινών σε
βάρος φυσικών προσώπων, των επιβαρυντικών περιστάσεων, της
δικαιοδοσίας και των ερευνητικών µέσων της Οδηγίας 2018/1673) 

Άρθρο 7: Δήµευση περιουσιακών στοιχείων - Αντικατάσταση
του άρθρου 40 του ν. 4557/2018 (Άρθρο 9 περί δήµευσης της
Οδηγίας 2018/1673)

Άρθρο 8: Αποζηµίωση υπέρ του Δηµοσίου - Τροποποίηση της
παρ. 2 του άρθρου 41 του ν. 4557/2018 

Άρθρο 9: Δέσµευση και απαγόρευση εκποίησης περιουσιακών
στοιχείων - Αντικατάσταση του άρθρου 42 του        ν. 4557/2018
(Άρθρο 9 περί δήµευσης της Οδηγίας 2018/1673)

Άρθρο 10: Ευθύνη νοµικών προσώπων και οντοτήτων - Τροπο-
ποίηση των παρ. 1 και 8 του άρθρου 45 του                 ν. 4557/2018

(Άρθρα 7 και 8, περί ευθύνης νοµικών προσώπων και κυρώσεων
για νοµικά πρόσωπα, της Οδηγίας 2018/1673)

Άρθρο 11: Μονάδες και αρµοδιότητες της Αρχής - Τροποποί-
ηση της περ. δ’ της παρ. 2 του άρθρου 48 του            ν. 4557/2018

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΠΙΤΑΧΥΝΣΗ ΤΗΣ ΑΠΟΝΟ-
ΜΗΣ ΤΗΣ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

Άρθρο 12: Κατά τόπον αρµόδιο διοικητικό Εφετείο - Προσθήκη
εδαφίου στην παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 702/1977

Άρθρο 13: Κατά τόπον αρµόδιο διοικητικό δικαστήριο για δια-
φορές ουσίας - Αντικατάσταση της παρ. 2 του άρθρου 7 του Κώ-
δικα Διοικητικής Δικονοµίας

Άρθρο 14: Κατά τόπον αρµόδιο δικαστήριο για τις διαφορές του
άρθρου 216 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας - Τροποποίηση

της παρ. 2 του άρθρου 218 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας
Άρθρο 15: Εξουσία του δικαστηρίου - Προσθήκη εδαφίου στην

παρ. 5 του άρθρου 224 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας 
Άρθρο 16: Αύξηση οργανικών θέσεων δικαστικών λειτουργών

Τακτικών Διοικητικών Δικαστηρίων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΥΠΑΛΛΗΛΟΥΣ ΚΑΙ ΤΟΥΣ

ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥΣ ΤΗΣ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ
Άρθρο 17: Μόνιµη Επιτροπή Δοκιµασίας Επάρκειας - Τροποποί-

ηση της παρ. του 2 άρθρου 16 του ν. 4194/2013
Άρθρο 18: Αποζηµίωση µελών των Κεντρικών Επιτροπών Εξε-

τάσεων, των Οργανωτικών Επιτροπών των Εφετείων και των Οµά-
δων Βαθµολόγησης των Πανελλήνιων Διαγωνισµών Δικηγόρων

Άρθρο 19: Καθήκοντα δικαστικών υπαλλήλων - Τροποποίηση
του άρθρου 112 του ν. 4798/2021

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 20: Μεταβατική διάταξη για τις εκκρεµείς υποθέσεις

ενώπιον των διοικητικών δικαστηρίων

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 21: Καταργούµενη διάταξη

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’: ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 22: Παράταση συµβάσεων ταχυδροµικών υπηρεσιών
Άρθρο 23: Ρύθµιση οφειλών προς τον Ενιαίο Δηµοσιογραφικό

Οργανισµό Επικουρικής Ασφάλισης και Περίθαλψης
(Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π.) από εισφορές των περ. α’ και β’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 6 του α.ν. 248/1967 - Τροποποίηση της παρ. 4 του άρθρου
50 του ν. 4779/2021

Άρθρο 24: Παράταση θητείας διοικητικού συµβουλίου Α.Π.Ε. -
Μ.Π.Ε. Α.Ε.

Άρθρο 25: Δωρεές κινητών, υπηρεσιών και έργων υποστηρικτι-
κών της διαδικασίας εµβολιασµού κατά του κορωνοϊού COVID-19

Άρθρο 26: Επιτροπή Ενστάσεων
Άρθρο 27: Παράταση θητείας οργάνων Διοίκησης
Άρθρο 28: Ρύθµιση οφειλών ιδιωτικών φαρµακείων του άρθρου

34 του ν. 3918/2011 - Προσθήκη παρ. 9 στο άρθρο 34 του ν.
3918/2011

Άρθρο 29: Μετακίνηση ιατρικού προσωπικού ειδικότητας αναι-
σθησιολογίας

Άρθρο 30: Ασυµβίβαστο µελών Διοικητικού Συµβουλίου Φαρµα-
κευτικών Συλλόγων και Συνεταιρισµών Φαρµακοποιών (ΣΥ.ΦΑ.) -
Τροποποίηση του άρθρου εβδοµηκοστού ένατου του ν. 4812/2021 

Άρθρο 31:  Παράταση ισχύος συµβάσεων για την κάλυψη έκτα-
κτων αναγκών στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων

Άρθρο 32: Οικονοµικό κίνητρο σε ιατρούς κλάδου ΕΣΥ και ειδι-
κευόµενους ειδικότητας αναισθησιολογίας

Άρθρο 33: Διευκολύνσεις ως προς τη λειτουργία επιχειρήσεων
ή άλλων χώρων συνάθροισης 

Άρθρο 34: Υποστηρικτικά µέτρα των εµβολιασθέντων ατόµων
Άρθρο 35: Ηλεκτρονικές ιατρικές βεβαιώσεις
Άρθρο 36: Ηλεκτρονική εφαρµογή «myHealth»
Άρθρο 37: Παράταση της χρήσης χώρου του κτιρίου του Εθνι-

κού Ιδρύµατος Ερευνών (Ε.Ι.Ε.) από το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε την επωνυµία «Εθνικό
Κέντρο Τεκµηρίωσης και Ηλεκτρονικού Περιεχοµένου» (Ε.Κ.Τ.)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 38: Έναρξη ισχύος

ΚΕΦΑΛΑΙΟ  Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του Κεφαλαίου Β’ είναι η βελτίωση και ο εξορθολογι-
σµός του υφιστάµενου νοµοθετικού πλαισίου για την καταπολέ-
µηση εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες µέσω του
ποινικού δικαίου δια της ενσωµάτωσης της Οδηγίας (ΕΕ)
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2018/1673 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου,
της 23ης Οκτωβρίου 2018, σχετικά µε την καταπολέµηση της νο-
µιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστηριότητες µέσω του
ποινικού δικαίου (L 284). Με το δε Κεφάλαιο Γ’ σκοπούνται η επι-
τάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης, καθώς και η διευκό-
λυνση των πολιτών στην αναζήτηση δικαστικής προστασίας, στο
πλαίσιο της ενίσχυσης του δικαιώµατος δικαστικής προστασίας
(παρ. 1 του άρθρου 20 του Συντάγµατος).  

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του Κεφαλαίου Β’ είναι η ενσωµάτωση της Οδη-
γίας (ΕΕ) 2018/1673 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου, της 23ης Οκτωβρίου 2018, σχετικά µε την
καταπολέµηση της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δρα-
στηριότητες µέσω του ποινικού δικαίου (L 284), καθώς και η επι-
καιροποίηση του καταλόγου των βασικών αδικηµάτων που
αφορούν στη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστηριό-
τητες, η αναδιαµόρφωση των προβλεπόµενων πλαισίων ποινής
και των κυρώσεων και η ευθυγράµµιση των προϋποθέσεων και
της διαδικασίας δέσµευσης και δήµευσης των προϊόντων του εγ-
κλήµατος της νοµιµοποίησης εσόδων από παράνοµες δραστη-
ριότητες µε τον Ποινικό Κώδικα (Π.Κ., 4619/2019, Α’ 95).
Επιπροσθέτως, µε το Κεφάλαιο Γ’ δίνεται έµφαση στην ορθολο-
γική κατανοµή της δικαστηριακής ύλης µεταξύ των διοικητικών
δικαστηρίων, προκειµένου να επιτευχθεί επιτάχυνση και βελ-
τίωση της απονοµής της διοικητικής δικαιοσύνης. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ  Β’
ΠΡΟΛΗΨΗ ΚΑΙ ΚΑΤΑΣΤΟΛΗ ΤΗΣ ΝΟΜΙΜΟΠΟΙΗΣΗΣ 
ΕΣΟΔΩΝ ΑΠΟ ΕΓΚΛΗΜΑΤΙΚΕΣ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΕΣ
ΚΑΙ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ ΤΗΣ ΤΡΟΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Άρθρο 3
Σκοπός - Αντικατάσταση του άρθρου 1 

του ν. 4557/2018 

Το άρθρο 1 του ν. 4557/2018 (Α’ 139) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η πρόληψη και καταστολή της νο-
µιµοποίησης εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες και της
χρηµατοδότησης της τροµοκρατίας, καθώς και η προστασία του
χρηµατοπιστωτικού συστήµατος από τους κινδύνους που αυτές
ενέχουν.»

Άρθρο 4
Αντικείµενο - Αντικατάσταση του άρθρου 2

του ν. 4557/2018  (Παρ. 1, περ. β’ και γ’, παρ. 3, παρ. 4
του άρθρου 3, περί των αδικηµάτων νοµιµοποίησης        εσό-

δων από παράνοµες δραστηριότητες,
της Οδηγίας 2018/1673)

Το άρθρο 2 του ν. 4557/2018 (Α’ 139) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 2
Αντικείµενο

1. Νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες
(ξέπλυµα χρήµατος) συνιστούν οι εξής πράξεις:

α) η µετατροπή ή η µεταβίβαση περιουσίας εν γνώσει του γε-
γονότος ότι προέρχεται από εγκληµατική δραστηριότητα, ή από
πράξη συµµετοχής σε τέτοια δραστηριότητα, µε σκοπό την από-
κρυψη ή τη συγκάλυψη της παράνοµης προέλευσής της, ή την
παροχή συνδροµής σε οποιονδήποτε ενέχεται στη δραστηριό-
τητα αυτή για να αποφύγει τις έννοµες συνέπειες των πράξεών
του,

β) η απόκρυψη ή συγκάλυψη της αλήθειας, όσον αφορά τη

φύση, την προέλευση, τη διάθεση, τη διακίνηση ή τη χρήση πε-
ριουσίας ή τον τόπο όπου αυτή βρίσκεται ή την κυριότητα επ’
αυτής, ή τα σχετικά µε αυτή δικαιώµατα, εν γνώσει του γεγονό-
τος ότι η περιουσία αυτή προέρχεται από εγκληµατική δραστη-
ριότητα ή από πράξη συµµετοχής σε τέτοια δραστηριότητα,

γ) η απόκτηση, κατοχή ή χρήση περιουσίας, εν γνώσει, κατά
τον χρόνο κτήσης, ή κατά τον χρόνο περιέλευσης της κατοχής ή
της χρήσης, του γεγονότος ότι η περιουσία προέρχεται από εγ-
κληµατική δραστηριότητα ή από πράξη συµµετοχής σε τέτοια
δραστηριότητα,

δ) η χρησιµοποίηση του χρηµατοπιστωτικού τοµέα µε την το-
ποθέτηση σε αυτόν ή τη διακίνηση µέσω αυτού εσόδων που προ-
έρχονται από εγκληµατικές δραστηριότητες, µε σκοπό να
προσδοθεί νοµιµοφάνεια στα εν λόγω έσοδα.

2. Νοµιµοποίηση εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες
υπάρχει και όταν οι δραστηριότητες από τις οποίες προέρχεται
η προς νοµιµοποίηση περιουσία έχουν λάβει χώρα στο έδαφος
άλλου κράτους, εφόσον αυτές θα ήταν βασικό αδίκηµα αν δια-
πράττονταν στην Ελλάδα και θεωρούνται αξιόποινες, σύµφωνα
µε τη νοµοθεσία του κράτους αυτού. Δεν απαιτείται να είναι αξιό-
ποινες, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία του ξένου κράτους οι δραστη-
ριότητες που, αν είχαν λάβει χώρα στην Ελλάδα, θα συνιστούσαν
ένα από τα βασικά αδικήµατα των περ. α’, β’, γ’, δ , η’, θ’, ια’, ιγ’,
ιθ’ του άρθρου 4 του παρόντος και του άρθρου 323Α περί εµπο-
ρίας ανθρώπων του Ποινικού Κώδικα (Π.Κ., 4619/2019, Α’ 95).

3. Καταδίκη για τα αδικήµατα της παρ. 1 είναι δυνατή όταν
αποδεικνύεται ότι η περιουσία προήλθε από συγκεκριµένο βα-
σικό αδίκηµα του άρθρου 4, χωρίς να απαιτείται η στοιχειοθέ-
τηση µε κάθε λεπτοµέρεια όλων των πραγµατικών στοιχείων ή
περιστάσεων που σχετίζονται µε την εν λόγω εγκληµατική δρα-
στηριότητα, µεταξύ των οποίων και η ταυτότητα του δράστη.»

Άρθρο 5
Βασικά αδικήµατα - Αντικατάσταση

του άρθρου 4 του ν. 4557/2018 
(Άρθρο 2 περί του ορισµού εγκληµατικών 
δραστηριοτήτων της Οδηγίας 2018/1673)

Το άρθρο 4 του ν. 4557/2018 (Α’ 139) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 4
Βασικά αδικήµατα

Για τους σκοπούς του παρόντος, ως «βασικά αδικήµατα» νο-
ούνται τα ακόλουθα:

α) η εγκληµατική οργάνωση κατά το άρθρο 187 του Ποινικού
Κώδικα (ΠΚ, ν. 4619/2019, Α’ 95),

β) οι τροµοκρατικές πράξεις, η τροµοκρατική οργάνωση και η
αξιόποινη υποστήριξη και χρηµατοδότησή τους κατά τα άρθρα
187Α, 187Β ΠΚ και 32 έως 35 του ν. 4689/2020 (Α’ 103),

γ) η δωροληψία και η δωροδοκία πολιτικών προσώπων και δι-
καστικών λειτουργών κατά τα άρθρα 159, 159Α και 237 ΠΚ και η
δωροληψία και η δωροδοκία υπαλλήλου κατά τα άρθρα 235 και
236 ΠΚ,

δ) η εµπορία επιρροής-µεσάζοντες και η δωροληψία και δω-
ροδοκία στον ιδιωτικό τοµέα κατά τα άρθρα 237Α και 396 ΠΚ και
η δωροδοκία-δωροληψία για αλλοίωση αποτελέσµατος αγώνα
κατά το άρθρο 132 του ν. 2725/1999      (Α’ 121),

ε) τα εγκλήµατα κατά των τηλεπικοινωνιών κατά τις παρ. 1 έως
4 του άρθρου 292Α, τα άρθρα 292Β, 292Γ, 292Δ και τις παρ. 1
και 2 του άρθρου 292Ε ΠΚ και η παράνοµη πρόσβαση σε σύ-
στηµα πληροφοριών ή σε δεδοµένα κατά τα άρθρα 370Α, 370Β,
370Γ, τις παρ. 2 και 3 του άρθρου 370Δ και το άρθρο 370Ε ΠΚ,

στ) η ανθρωποκτονία µε πρόθεση κατά το άρθρο 299 ΠΚ, η
βαριά σωµατική βλάβη κατά το άρθρο 310 ΠΚ, η θανατηφόρα
βλάβη κατά το άρθρο 311 ΠΚ, η αρπαγή κατά το άρθρο 322 ΠΚ,
η εµπορία ανθρώπων κατά το άρθρο 323Α ΠΚ, η αρπαγή ανηλί-
κων κατά το άρθρο 324 ΠΚ και η παράνοµη κατακράτηση κατά
το άρθρο 325 ΠΚ,

ζ) η παραχάραξη νοµίσµατος και άλλων µέσων πληρωµής κατά
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το άρθρο 207 ΠΚ, η κυκλοφορία πλαστών νοµισµάτων και άλλων
µέσων πληρωµής κατά το άρθρο 208 ΠΚ, η καθ’ υπέρβαση κα-
τασκευή νοµίσµατος κατά το άρθρο 208Α ΠΚ, η πλαστογραφία
και κατάχρηση ενσήµων κατά την παρ. 1 του άρθρου 208Γ ΠΚ,
οι προπαρασκευαστικές πράξεις του άρθρου 211 ΠΚ, η πλαστο-
γραφία κατά το άρθρο 216 ΠΚ, η διακεκριµένη πλαστογραφία πι-
στοποιητικών κατά την παρ. 3 του άρθρου 217 ΠΚ, η κλοπή κατά
το άρθρο 372 ΠΚ, η διακεκριµένη κλοπή κατά το άρθρο 374 ΠΚ,
η υπεξαίρεση κατά το άρθρο 375 ΠΚ, η ληστεία κατά το άρθρο
380 ΠΚ, η εκβίαση κατά το άρθρο 385 ΠΚ, η απάτη κατά το
άρθρο 386 ΠΚ, η απάτη µε υπολογιστή κατά το άρθρο 386Α ΠΚ,
η απάτη σχετικά µε τις επιχορηγήσεις κατά το άρθρο 386Β ΠΚ,
η απιστία κατά το άρθρο 390 ΠΚ, η αποδοχή και διάθεση προ-
ϊόντων εγκλήµατος κατά την παρ. 1 του άρθρου 394 ΠΚ και η το-
κογλυφία κατά το άρθρο 404 ΠΚ,

η) η διευκόλυνση προσβολών της ανηλικότητας κατά το άρθρο
348 ΠΚ, η πορνογραφία ανηλίκων κατά το άρθρο 348Α ΠΚ, η
προσέλκυση παιδιών για γενετήσιους λόγους κατά το άρθρο
348Β ΠΚ, οι πορνογραφικές παραστάσεις ανηλίκων κατά το
άρθρο 348Γ ΠΚ, η µαστροπεία κατά το άρθρο 349 ΠΚ και η γε-
νετήσια πράξη µε ανήλικο έναντι αµοιβής κατά το άρθρο 351Α
ΠΚ,

θ) τα εγκλήµατα των άρθρων 20 έως και 23 του  ν. 4139/2013
(Α’ 74) περί εξαρτησιογόνων ουσιών,

ι) τα εγκλήµατα των άρθρων 6, 15 και 17 του   ν. 2168/1993 (Α’
147) περί θεµάτων που αφορούν όπλα, πυροµαχικά, εκρηκτικές
ύλες, εκρηκτικούς µηχανισµούς,

ια) τα εγκλήµατα των άρθρων 53, 54, 55, 61 και 63 του   ν.
3028/2002 (Α’ 153) περί προστασίας των αρχαιοτήτων και της πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς,

ιβ) τα εγκλήµατα των παρ. 1 και 3 του άρθρου 8 του      ν.δ.
181/1974 (Α’ 347) περί προστασίας από τις ιοντίζουσες ακτινο-
βολίες,

ιγ) τα εγκλήµατα των παρ. 5 έως και 8 του άρθρου 29 και του
άρθρου 30 του ν. 4251/2014 (Α’ 80) περί µετανάστευσης και κοι-
νωνικής ένταξης,

ιδ) τα εγκλήµατα για την ποινική προστασία των οικονοµικών
συµφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης του άρθρου 24 του ν.
4689/2020 (Α’ 103),

ιε) τα χρηµατιστηριακά εγκλήµατα των άρθρων 28 έως και 31
του ν. 4443/2016 (Α’ 232),

ιστ) τα εγκλήµατα:
ιστα) της φοροδιαφυγής του άρθρου 66 του   ν. 4174/2013 (Α’

170) µε την εξαίρεση του πρώτου εδαφίου της παρ. 5, και της
διασυνοριακής απάτης σχετικά µε τον Φόρο Προστιθέµενης
Αξίας (ΦΠΑ) του άρθρου 23 του ν. 4689/2020,

ιστβ) της λαθρεµπορίας των άρθρων 155 έως και 157 του ν.
2960/2001 (Α’ 265),

ιζ) τα εγκλήµατα των παρ. 1 έως 3 του άρθρου 28 του      ν.
1650/1986 (Α’ 160) περί προστασίας του περιβάλλοντος και των
παρ. 1 έως 5 του άρθρου 6 του ν. 4037/2012           (Α’ 10) για τη
θαλάσσια ρύπανση και της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 13 του
ν. 743/1977 (Α’ 319), όπως κωδικοποιήθηκε σε ενιαίο κείµενο µε
το π.δ. 55/1998 (Α’ 58) περί προστασίας του θαλασσίου περιβάλ-
λοντος,

ιη) τα εγκλήµατα του άρθρου 66 του ν. 2121/1993         (Α’ 25)
περί πνευµατικής ιδιοκτησίας και των παρ. 1 και 2 του άρθρου
45 του ν. 4679/2020 (Α’ 71) περί εµπορικών σηµάτων,

ιθ) η πειρατεία κατά το άρθρο 215 του ν.δ. 187/1973     (Α’ 261), 
κ) τα εγκλήµατα της µη καταβολής χρεών προς το Δηµόσιο

του άρθρου 25 του ν. 1882/1990 (Α’ 43), µε την εξαίρεση της περ.
α’ της παρ. 1, καθώς και της µη καταβολής χρεών που προκύ-
πτουν από χρηµατικές ποινές ή πρόστιµα που έχουν επιβληθεί
από τα δικαστήρια ή από διοικητικές και άλλες αρχές, και 

κα) κάθε άλλο έγκληµα που τιµωρείται µε ποινή στερητική της
ελευθερίας, της οποίας το ελάχιστο όριο είναι άνω των τριών (3)
µηνών, από το οποίο προκύπτει περιουσιακό όφελος.»

Άρθρο 6 

Ποινικές κυρώσεις για το βασικό αδίκηµα 
και τις παραλλαγές του - Αντικατάσταση του άρθρου 39

του  ν. 4557/2018  (Περ. α’ παρ. 3, παρ. 5 άρθρου 3, άρθρο 5,
άρθρο 6, παρ. 1 και 2 άρθρου 10 και άρθρο 11 

περί των αδικηµάτων νοµιµοποίησης εσόδων 
από παράνοµες δραστηριότητες, των ποινών σε βάρος

φυσικών προσώπων, των επιβαρυντικών περιστάσεων, 
της δικαιοδοσίας και των ερευνητικών µέσων 

της Οδηγίας 2018/1673) 

Το άρθρο 39 του ν. 4557/2018 (Α’ 139) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 39
Ποινικές κυρώσεις

1. α) Ο υπαίτιος πράξεων νοµιµοποίησης εσόδων από εγκλη-
µατικές δραστηριότητες τιµωρείται µε κάθειρξη έως οκτώ (8) έτη
και µε χρηµατική ποινή από τριακόσιες (300) έως χίλιες (1.000)
ηµερήσιες µονάδες.

β) Ο υπαίτιος των πράξεων της περ. α’ τιµωρείται µε κάθειρξη
έως δέκα (10) έτη και µε χρηµατική ποινή από χίλιες (1.000) έως
πέντε χιλιάδες (5.000) ηµερήσιες µονάδες:

αα) αν το αντικείµενο της νοµιµοποίησης υπερβαίνει συνολικά
σε αξία το ποσό των εκατό είκοσι χιλιάδων  (120.000) ευρώ, ή

ββ) αν η πράξη τελείται από υπόχρεο φυσικό πρόσωπο κατά
την άσκηση της επαγγελµατικής του δραστηριότητας ή από πρό-
σωπο του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 46, ή

γγ) αν η περιουσία που είναι αντικείµενο νοµιµοποίησης προ-
έρχεται από τα κακουργήµατα των περ. α’, β’, γ’, η’ και θ’ του άρ-
θρου 4, καθώς και των άρθρων 323Α, 374, 380, της παρ. 2 και
του δεύτερου εδαφίου της παρ. 3 του άρθρου 385 του Ποινικού
Κώδικα (ΠΚ, 4619/2019, Α’ 95), της παρ. 5 του άρθρου 29 και του
άρθρου 30 του   ν. 4251/2014 (Α’ 80).

γ) Ο υπαίτιος των πράξεων της περ. α’ τιµωρείται µε κάθειρξη
και µε χρηµατική ποινή από δύο χιλιάδες (2.000) έως δέκα χιλιά-
δες (10.000) ηµερήσιες µονάδες, αν ασκεί τέτοιου είδους δρα-
στηριότητες κατ' επάγγελµα ή ως µέλος εγκληµατικής
οργάνωσης, η οποία επιδιώκει την τέλεση πράξεων νοµιµοποί-
ησης.

δ) Αν το βασικό αδίκηµα τιµωρείται σε βαθµό πληµµελήµατος,
η ποινή για το αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκλη-
µατικές δραστηριότητες είναι φυλάκιση έως τρία (3) έτη και χρη-
µατική ποινή έως τριακόσιες (300) ηµερήσιες µονάδες. Αν η
πράξη τελέστηκε κατ’ επάγγελµα επιβάλλονται οι κυρώσεις της
περ. γ’.

ε) Η ποινική ευθύνη για το βασικό αδίκηµα δεν αποκλείει την
τιµωρία των υπαιτίων, αυτουργού και συµµετόχων για τις πράξεις
των περ. α’, β’, γ’ και δ’, εφόσον τα στοιχεία της αντικειµενικής
υπόστασης των πράξεων νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµα-
τικές δραστηριότητες είναι διαφορετικά από εκείνα του βασικού
αδικήµατος. Σε κάθε περίπτωση, ο αυτουργός ή ο συµµέτοχος
της πράξης της περ. γ’ της παρ. 1 του άρθρου 2 µένει ατιµώρη-
τος εάν κριθεί ένοχος, µε την ίδια ή µε προγενέστερη απόφαση,
για την τέλεση του βασικού αδικήµατος, εκτός εάν για την πράξη
της νοµιµοποίησης απειλείται στερητική της ελευθερίας ποινή
µε υψηλότερο ανώτατο όριο. Η απαλλαγή κατά το προηγούµενο
εδάφιο δεν αποκλείει την επιβολή ποινής στους λοιπούς αυτουρ-
γούς ή συµµετόχους της πράξης της νοµιµοποίησης. Αν εχώ-
ρησε καταδίκη του υπαιτίου για βασικό αδίκηµα, η ποινή κατ’
αυτού ή των οικείων του για το αδίκηµα της νοµιµοποίησης εσό-
δων που έχουν προκύψει από το ίδιο βασικό αδίκηµα δεν µπορεί
να υπερβαίνει την επιβληθείσα ποινή για την τέλεση του βασικού
αδικήµατος.

στ) Με φυλάκιση και χρηµατική ποινή έως πεντακόσιες (500)
ηµερήσιες µονάδες τιµωρείται ο υπαίτιος του εγκλήµατος της
νοµιµοποίησης εσόδων της περ. γ’ της παρ. 1 του άρθρου 2 που
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δεν είναι συµµέτοχος στη διάπραξη του βασικού αδικήµατος,
εφόσον είναι οικείος του υπαιτίου του βασικού αδικήµατος.

ζ) Το τελευταίο εδάφιο της περ. ε’ και η περ. στ’ δεν εφαρµό-
ζονται αν συντρέχουν περιστάσεις κατ’ επάγγελµα τέλεσης της
νοµιµοποίησης. 

η) Κατά την επιµέτρηση της ποινής για πράξεις νοµιµοποίησης
εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες λαµβάνονται υπόψη
ως επιβαρυντικές περιστάσεις οι αµετάκλητες καταδικαστικές
αποφάσεις για το αδίκηµα αυτό που εκδίδουν δικαστήρια άλλων
κρατών µερών της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης της
16ης Μαΐου 2005 για τη νοµιµοποίηση, την ανίχνευση, την κατά-
σχεση και τη δήµευση εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότη-
τες και τη χρηµατοδότηση της τροµοκρατίας, η οποία κυρώθηκε
µε τον ν. 4478/2017 (Α’ 91). 

2. Η παρ. 1 εφαρµόζεται και όταν οι πράξεις νοµιµοποίησης
εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες τελέστηκαν στην αλ-
λοδαπή από ηµεδαπό, ακόµη και αν δεν συντρέχουν οι προϋπο-
θέσεις των παρ. 1 και 3 του άρθρου 6 ΠΚ. Εφαρµόζεται επίσης
και όταν οι πράξεις αυτές τελέστηκαν στην αλλοδαπή προς όφε-
λος νοµικού προσώπου ή οντότητας που έχει έδρα ή εγκατά-
σταση στην Ελλάδα. 

3. Η άσκηση ποινικής δίωξης και η καταδίκη για νοµιµοποίηση
εσόδων από εγκληµατικές δραστηριότητες δεν προϋποθέτουν
ποινική δίωξη ή καταδίκη του υπαιτίου για το βασικό αδίκηµα.

4. Στις περιπτώσεις εξάλειψης του αξιόποινου, δικαστικής
άφεσης της ποινής, αθώωσης λόγω του ότι η πράξη κατέστη
ανέγκλητη ή απαλλαγής του υπαιτίου από την ποινή λόγω ικανο-
ποίησης του ζηµιωθέντος για το βασικό αδίκηµα, για το οποίο
προβλέπεται ότι η ικανοποίηση του ζηµιωθέντος επιφέρει αυτό
το αποτέλεσµα, εξαλείφεται το αξιόποινο, δεν επιβάλλεται ποινή,
κηρύσσεται αθώος ή απαλλάσσεται αντίστοιχα ο υπαίτιος από
την ποινή και για τις συναφείς πράξεις νοµιµοποίησης εσόδων.
Η παρούσα δεν εφαρµόζεται όταν το αξιόποινο του βασικού αδι-
κήµατος εξαλείφθηκε λόγω παραγραφής.

5. Με φυλάκιση µέχρι δύο (2) έτη και χρηµατική ποινή έως δια-
κόσιες (200) ηµερήσιες µονάδες τιµωρείται ο υπάλληλος του
υπόχρεου νοµικού προσώπου ή όποιο άλλο υπόχρεο προς ανα-
φορά ύποπτων συναλλαγών πρόσωπο παραλείπει να αναφέρει
αρµοδίως ύποπτες ή ασυνήθεις συναλλαγές ή δραστηριότητες
ή παρουσιάζει ψευδή ή παραπλανητικά στοιχεία, κατά παράβαση
των σχετικών νοµοθετικών, διοικητικών ή κανονιστικών διατά-
ξεων και κανόνων, εφόσον για την πράξη του δεν προβλέπεται
βαρύτερη ποινή από άλλες διατάξεις.

6. Τα κακουργήµατα που προβλέπονται στον παρόντα νόµο δι-
κάζονται από το Τριµελές Εφετείο Κακουργηµάτων και τα πληµ-
µελήµατα από το Τριµελές Πληµµελειοδικείο.

7. Επί των εγκληµάτων της παρ. 1 δύνανται να διενεργηθούν
οι ειδικές ανακριτικές πράξεις του άρθρου 254 του Κώδικα Ποι-
νικής Δικονοµίας (ΚΠΔ, ν. 4620/2019, Α’ 96).»

Άρθρο 7
Δήµευση περιουσιακών στοιχείων - 

Αντικατάσταση του άρθρου 40 του ν. 4557/2018 
(Άρθρο 9 περί δήµευσης της Οδηγίας 2018/1673)

Το άρθρο 40 του ν. 4557/2018 (Α’ 139) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 40
Δήµευση περιουσιακών στοιχείων

1. Τα περιουσιακά στοιχεία που αποτελούν προϊόν βασικού
αδικήµατος του άρθρου 4, ή των αδικηµάτων του άρθρου 2, ή
που έχουν αποκτηθεί αµέσως ή εµµέσως ως προϊόν τέτοιων αδι-
κηµάτων, ή τα µέσα που έχουν χρησιµοποιηθεί ή προορίζονταν
να χρησιµοποιηθούν προς τέλεση αυτών των αδικηµάτων, κατά-
σχονται και, εφόσον δεν συντρέχει περίπτωση απόδοσής τους
στον ιδιοκτήτη, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 311 και το
δεύτερο εδάφιο του άρθρου 372 του Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας (ΚΠΔ, ν. 4620/2019, Α’ 96), δηµεύονται υποχρεωτικά µε την
καταδικαστική απόφαση. Σε περίπτωση ανάµειξης του προϊόντος

του αδικήµατος µε περιουσία που προέρχεται από νόµιµες
πηγές, η κατάσχεση και η δήµευση επιβάλλονται µέχρι του
ποσού της αξίας του προϊόντος αυτού. Η δήµευση επιβάλλεται
ακόµη και αν τα περιουσιακά στοιχεία ή µέσα ανήκουν σε τρίτο,
εφόσον αυτός τελούσε εν γνώσει του βασικού αδικήµατος ή των
αδικηµάτων του άρθρου 2 κατά τον χρόνο κτήσης τους. Η γνώση
του τρίτου πρέπει να αιτιολογείται ειδικά στη δικαστική από-
φαση. Όταν ο τρίτος είναι νοµικό πρόσωπο, εξετάζεται αν
υπήρχε η προβλεπόµενη γνώση σχετικά µε την προέλευση των
περιουσιακών στοιχείων σε όποιον έχει εξουσία εκπροσώπησής
του ή είναι εξουσιοδοτηµένος για τη λήψη αποφάσεων ή για την
άσκηση ελέγχου, στο πλαίσιο του νοµικού προσώπου ή της επι-
χείρησης ή σε όποιον ασκεί εν τοις πράγµασι τα καθήκοντα αυτά.
Η παρούσα ισχύει και σε περίπτωση απόπειρας των ανωτέρω
αδικηµάτων. Δήµευση δεν επιβάλλεται όταν το δικαστήριο, αυ-
τεπαγγέλτως ή µετά από αίτηµα διαδίκου ή τρίτου, κρίνει ότι
αυτή είναι στη συγκεκριµένη περίπτωση δυσανάλογη, όπως όταν
υπάρχει κίνδυνος να αποστερήσει τον καταδικασθέντα ή τρίτο,
ιδίως την οικογένειά τους, από πράγµα που εξυπηρετεί τον ανα-
γκαίο βιοπορισµό τους ή να προκαλέσει σε αυτούς υπέρµετρη
και ανεπανόρθωτη βλάβη. Στις περιπτώσεις του προηγούµενου
εδαφίου, το δικαστήριο µπορεί να επιβάλει αναλόγως περιορι-
σµένη δήµευση ή χρηµατική ποινή, σύµφωνα µε την παρ. 2.

2. Αν η περιουσία ή το προϊόν, σύµφωνα µε την παρ. 1, δεν
υπάρχει πλέον, δεν έχει βρεθεί ή δεν είναι δυνατόν να κατασχε-
θεί, κατάσχονται και δηµεύονται µε τους όρους της παρ. 1 περι-
ουσιακά στοιχεία ίσης αξίας προς εκείνη της προαναφερθείσας
περιουσίας ή του προϊόντος κατά τον χρόνο της καταδικαστικής
απόφασης, όπως την προσδιορίζει το δικαστήριο (αναπληρωµα-
τική δήµευση). Το δικαστήριο µπορεί να επιβάλει και χρηµατική
ποινή µέχρι του ποσού της αξίας της περιουσίας ή του προϊόν-
τος, αν κρίνει ότι δεν υπάρχουν πρόσθετα περιουσιακά στοιχεία
προς δήµευση ή τα υπάρχοντα υπολείπονται της αξίας της περι-
ουσίας ή του προϊόντος ή ανήκουν σε τρίτο στον οποίο δεν µπο-
ρεί να επιβληθεί δήµευση. Το πρώτο και δεύτερο εδάφιο δεν
εφαρµόζονται όταν η περιουσία ή το προϊόν της παρ. 1 έχει ήδη
αποτελέσει αντικείµενο δήµευσης, µε βάση αµετάκλητη από-
φαση η οποία εκδόθηκε σε άλλη δίκη. Τα εδάφια αυτά εφαρµό-
ζονται όµως, αν η προηγηθείσα δήµευση ήταν αναπληρωµατική
δήµευση και τα δηµευθέντα περιουσιακά στοιχεία δεν είχαν προ-
έλθει από την αξιόποινη συµπεριφορά για την οποία είχε επιβλη-
θεί η δήµευσή τους. Η δήµευση που επιβάλλεται µε τους όρους
της παρ. 1 και της παρούσας δεν θίγει προγενέστερα δικαιώµατα
που έχουν αποκτήσει καλόπιστοι τρίτοι ή ο ζηµιωθείς από το βα-
σικό αδίκηµα ή από το αδίκηµα νοµιµοποίησης επί των δηµευ-
θέντων περιουσιακών στοιχείων. Τα δικαιώµατα αυτά µπορούν
να ασκηθούν σύµφωνα µε τις διατάξεις του ιδιωτικού δικαίου και
του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας.

3. Δήµευση διατάσσεται και όταν δεν έχει ασκηθεί δίωξη λόγω
θανάτου του υπαιτίου ή η δίωξη που είχε ασκηθεί έπαυσε ορι-
στικά, ή κηρύχθηκε απαράδεκτη. Στις περιπτώσεις αυτές, η δή-
µευση διατάσσεται µε βούλευµα του δικαστικού συµβουλίου, ή
µε απόφαση του δικαστηρίου που παύει ή κηρύσσει απαράδεκτη
την ποινική δίωξη και, αν δεν έχει ασκηθεί δίωξη, µε βούλευµα
του κατά τόπον αρµόδιου συµβουλίου πληµµελειοδικών. Το
άρθρο 495 και η παρ. 3 του άρθρου 504 ΚΠΔ εφαρµόζονται ανα-
λόγως και στην προκειµένη περίπτωση.

4. Η παρ. 2 του άρθρου 311 και το δεύτερο εδάφιο του άρθρου
372 ΚΠΔ, εφαρµόζονται αναλόγως και αν έχει διαταχθεί δήµευση
κατά της περιουσίας τρίτου, ο οποίος δεν συµµετείχε στη δίκη
ούτε κλητεύθηκε σε αυτήν.

5. Σε κάθε περίπτωση δήµευσης, το δικαστήριο αποφασίζει αν
αυτά που δηµεύθηκαν επιβάλλεται να καταστραφούν, ή αν µπο-
ρούν να χρησιµοποιηθούν για το δηµόσιο συµφέρον, για κοινω-
νικούς σκοπούς, ή για την ικανοποίηση του ζηµιωθέντος από το
βασικό αδίκηµα ή το αδίκηµα νοµιµοποίησης. Στην τελευταία πε-
ρίπτωση ο ζηµιωθείς µπορεί να ασκήσει τα δικαιώµατά του επί
του δηµευθέντος αντικειµένου σύµφωνα µε τις διατάξεις του
ιδιωτικού δικαίου και του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας.»
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Άρθρο 8
Αποζηµίωση υπέρ του Δηµοσίου -Τροποποίηση

της παρ. 2 του άρθρου 41 του ν. 4557/2018 

Η παρ. 2 του άρθρου 41 του ν. 4557/2018 (Α’ 139)  τροποποι-
είται µε την επικαιροποίηση των αναφερόµενων αδικηµάτων και
το άρθρο 41 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 41
Αποζηµίωση υπέρ του Δηµοσίου

(άρθρα 58 και 59 περί κυρώσεων της Οδηγίας 2015/849)

1. Το Δηµόσιο µπορεί, ύστερα από πρακτικό ή γνωµοδότηση
του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, να αξιώσει ενώπιον των
αρµόδιων πολιτικών δικαστηρίων από τον αµετακλήτως καταδι-
κασµένο σε στερητική της ελευθερίας ποινή τουλάχιστον τριών
(3) ετών για ποινικό αδίκηµα της παρ. 2, κάθε άλλη περιουσία
που αυτός έχει αποκτήσει από άλλο αδίκηµα της παρ. 2, έστω
και αν δεν έχει ασκηθεί για το αδίκηµα αυτό δίωξη, λόγω θανάτου
του υπαιτίου ή η δίωξη που είχε ασκηθεί έπαυσε οριστικά ή κη-
ρύχθηκε απαράδεκτη.

2. Η παρ. 1 εφαρµόζεται στα παρακάτω ποινικά αδικήµατα,
εφόσον αυτά αµέσως ή εµµέσως µπορούν να οδηγήσουν σε οι-
κονοµικό όφελος:

α) των περ. α’, β’, γ’ και  θ’ του άρθρου 4 του παρόντος, και
των άρθρων 237Α, 323Α και 396 του Ποινικού Κώδικα (ΠΚ,
4619/2019, Α’ 95),

β) των άρθρων 207, 208, 208Α ΠΚ,
γ) των άρθρων 216, 372, 374, 375 και της παρ. 1 του άρθρου

394 ΠΚ, εφόσον αφορούν µέσα πληρωµής πλην των µετρητών,
δ) των άρθρων 348Α, 348Β, 348Γ, 349 ΠΚ,
ε) του άρθρου 292Β ΠΚ.
3. Αν η περιουσία που αναφέρεται στην παρ. 1 έχει µεταβιβα-

στεί σε τρίτο, ο καταδικασµένος υποχρεούται σε αποζηµίωση ίση
µε την αξία της κατά τον χρόνο συζήτησης της αγωγής. Η παρα-
πάνω αξίωση µπορεί να ασκηθεί και κατά τρίτου που απέκτησε
από χαριστική αιτία, εφόσον κατά το χρόνο της κτήσης ήταν σύ-
ζυγος ή συγγενής εξ αίµατος κατ’ ευθεία γραµµή µε τον καταδι-
κασµένο ή αδελφός του ή θετό τέκνο του, καθώς και εναντίον
κάθε τρίτου που απέκτησε την περιουσία µετά την άσκηση κατά
του καταδικασµένου ποινικής δίωξης για το πιο πάνω έγκληµα,
αν τα ανωτέρω πρόσωπα κατά τον χρόνο που την απέκτησαν,
γνώριζαν την άσκηση ποινικής δίωξης κατά του καταδικασµένου.
Ο τρίτος και ο καταδικασµένος ευθύνονται εις ολόκληρον.»

Άρθρο 9
Δέσµευση και απαγόρευση εκποίησης 

περιουσιακών στοιχείων - 
Αντικατάσταση του άρθρου 42  του ν. 4557/2018 

(Άρθρο 9 περί δήµευσης της Οδηγίας 2018/1673)

Το άρθρο 42 του ν. 4557/2018 (Α’ 139) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 42
Δέσµευση και απαγόρευση εκποίησης 

περιουσιακών στοιχείων - Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Όταν διεξάγεται τακτική ανάκριση για τα αδικήµατα του άρ-
θρου 2, ο ανακριτής µπορεί, µε σύµφωνη γνώµη του εισαγγελέα,
να διατάξει τη δέσµευση κάθε είδους λογαριασµών, τίτλων ή
χρηµατοπιστωτικών προϊόντων που τηρούνται σε πιστωτικό
ίδρυµα ή χρηµατοπιστωτικό οργανισµό, καθώς και του περιεχο-
µένου των θυρίδων θησαυροφυλακίου του κατηγορουµένου,
έστω και κοινών οποιουδήποτε είδους µε άλλο πρόσωπο, εφόσον
υπάρχουν σοβαρές ενδείξεις ότι τα περιουσιακά αυτά στοιχεία
προέρχονται άµεσα ή έµµεσα από την τέλεση των αδικηµάτων
του άρθρου 2. Το ίδιο ισχύει και όταν διεξάγεται ανάκριση για
βασικό αδίκηµα και υπάρχουν σοβαρές ενδείξεις ότι τα περιου-
σιακά αυτά στοιχεία προέρχονται άµεσα ή έµµεσα από την τέ-
λεση του ανωτέρω αδικήµατος ή υπόκεινται σε δήµευση,
σύµφωνα µε το άρθρο 40. Η δέσµευση µπορεί να αφορά και σε

περιουσιακά στοιχεία τρίτου φυσικού ή νοµικού προσώπου όταν
υπάρχουν σοβαρές ενδείξεις ότι συντρέχουν οι προϋποθέσεις
της δήµευσης αυτών κατά την παρ. 1 του άρθρου 40. Σε περί-
πτωση διεξαγωγής προκαταρκτικής εξέτασης ή προανάκρισης,
µε την επιφύλαξη της παρ. 2 του άρθρου 36 του Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας (ΚΠΔ, ν. 4620/2019, Α’ 96) για την επιβολή του µέ-
τρου αυτού από τους εισαγγελείς οικονοµικού εγκλήµατος, η δέ-
σµευση των παραπάνω περιουσιακών στοιχείων µπορεί να
διαταχθεί από το δικαστικό συµβούλιο, εφόσον συντρέχουν βά-
σιµες υπόνοιες ότι αυτά προέρχονται άµεσα ή έµµεσα από την
τέλεση βασικού αδικήµατος ή αδικήµατος νοµιµοποίησης ή υπό-
κεινται σε δήµευση, σύµφωνα µε το άρθρο 40. Η διάταξη του
ανακριτή ή το βούλευµα του συµβουλίου επέχει θέση έκθεσης
κατάσχεσης, εκδίδεται χωρίς προηγούµενη κλήση του κατηγο-
ρουµένου ή του τρίτου, δεν είναι απαραίτητο να αναφέρει συγ-
κεκριµένο λογαριασµό, τίτλο, χρηµατοπιστωτικό προϊόν ή
θυρίδα, γνωστοποιείται µε κάθε µέσο, µε προϋποθέσεις που εξα-
σφαλίζουν την έγγραφη απόδειξη και επιτρέπουν τη διαπίστωση
της γνησιότητάς τους, στο πιστωτικό ίδρυµα ή τον χρηµατοπι-
στωτικό οργανισµό και επιδίδεται σε εκείνον κατά του οποίου
στρέφεται η δέσµευση εντός είκοσι (20) ηµερών από την έκδοσή
του. Σε περίπτωση κοινών λογαριασµών, τίτλων ή χρηµατοπιστω-
τικών προϊόντων επιδίδεται και στον τρίτο συνδικαιούχο, σε πε-
ρίπτωση δε θυρίδων και στον πληρεξούσιο του µισθωτή. Η
επιβολή της δέσµευσης δεν κωλύει το άνοιγµα νέων τραπεζικών
λογαριασµών για την εξυπηρέτηση αποκλειστικά βιοτικών και
επαγγελµατικών αναγκών εκείνου κατά του οποίου στρέφεται η
δέσµευση. Στην περίπτωση του προηγούµενου εδαφίου λαµβά-
νονται υποχρεωτικά µέτρα αυξηµένης δέουσας επιµέλειας και
ενηµερώνεται ο αρµόδιος εισαγγελέας ή ο ανακριτής για τις διε-
νεργούµενες συναλλαγές. Στην περίπτωση αυτή δεν ισχύει το
τραπεζικό απόρρητο.

2. Η δέσµευση που προβλέπεται στην παρ. 1 ισχύει από τη
χρονική στιγµή της αποδεδειγµένης γνωστοποίησης της διάτα-
ξης του ανακριτή ή του βουλεύµατος στο πιστωτικό ίδρυµα ή
στον χρηµατοπιστωτικό οργανισµό. Από τότε απαγορεύεται το
άνοιγµα της θυρίδας και είναι άκυρη έναντι του Δηµοσίου εκτα-
µίευση χρηµάτων από τον λογαριασµό ή εκποίηση τίτλων ή χρη-
µατοπιστωτικών προϊόντων. Διευθυντικό στέλεχος ή υπάλληλος
του πιστωτικού ιδρύµατος ή του χρηµατοπιστωτικού οργανισµού
που παραβαίνει µε πρόθεση τις διατάξεις της παρούσας τιµω-
ρείται µε φυλάκιση µέχρι δύο (2) ετών και µε χρηµατική ποινή. Η
δέσµευση δεν θίγει προγενέστερα δικαιώµατα που έχουν απο-
κτήσει καλόπιστοι τρίτοι επί του λογαριασµού, των τίτλων ή των
χρηµατοπιστωτικών προϊόντων ή του περιεχοµένου της θυρίδας.
Δεν εµποδίζεται επίσης ο ζηµιωθείς από το βασικό αδίκηµα ή το
αδίκηµα νοµιµοποίησης, ακόµη και µετά από την επιβολή της δέ-
σµευσης, να αποκτήσει δικαιώµατα επί των περιουσιακών στοι-
χείων της παρ. 1. Τα δικαιώµατα των προηγούµενων δύο
εδαφίων µπορούν να ασκηθούν σύµφωνα µε τις διατάξεις του
ιδιωτικού δικαίου και του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας.

3. Αν συντρέχουν οι προϋποθέσεις της παρ. 1, ο ανακριτής ή
το δικαστικό συµβούλιο µπορεί να διατάξει την απαγόρευση εκ-
ποίησης ορισµένου ακινήτου ή άλλου περιουσιακού στοιχείου
του κατηγορουµένου. Η διάταξη του ανακριτή ή το βούλευµα
επέχει θέση έκθεσης κατάσχεσης, εκδίδεται χωρίς προηγούµενη
κλήση του κατηγορουµένου και γνωστοποιείται µε κάθε µέσο, µε
προϋποθέσεις που εξασφαλίζουν την έγγραφη απόδειξη και επι-
τρέπουν τη διαπίστωση της γνησιότητάς τους, κατά περίπτωση
στον αρµόδιο υποθηκοφύλακα ή προϊστάµενο κτηµατολογικού
γραφείου ή νηολογίου ή άλλης αρµόδιας υπηρεσίας προς κατα-
χώριση της σχετικής εγγραφής, οι οποίοι υποχρεούνται να προ-
βούν την ίδια ηµέρα σε σχετική σηµείωση στα οικεία βιβλία και
να αρχειοθετήσουν το έγγραφο που τους έχει κοινοποιηθεί. Η
διάταξη του ανακριτή ή το βούλευµα επιδίδεται στον κατηγορού-
µενο εντός είκοσι (20) ηµερών από την έκδοσή του, καθώς και
στον τρίτο συγκύριο του περιουσιακού στοιχείου ή στον δι-
καιούχο άλλου δικαιώµατος εγγεγραµµένου στα βιβλία των ανω-
τέρω υπηρεσιών. Κάθε δικαιοπραξία, υποθήκη, κατάσχεση ή
άλλη πράξη που εγγράφεται στα βιβλία των ανωτέρω αρµόδιων
υπηρεσιών µετά από την εγγραφή της ανωτέρω σηµείωσης είναι
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άκυρη έναντι του Δηµοσίου. Το τέταρτο, πέµπτο και έκτο εδάφιο
της παρ. 2 εφαρµόζονται αναλόγως και στην παρούσα περί-
πτωση. 

4. Εκείνος κατά του οποίου στρέφεται το µέτρο της δέσµευ-
σης και ο τρίτος συγκύριος ή δικαιούχος επί του δεσµευµένου
περιουσιακού στοιχείου δικαιούνται να ζητήσουν την άρση της
διάταξης του ανακριτή, ή την ανάκληση του βουλεύµατος, ή τον
περιορισµό αυτών σε περιουσιακά στοιχεία µικρότερης αξίας
από τα δεσµευθέντα, µε προσφυγή που απευθύνεται προς το αρ-
µόδιο δικαστικό συµβούλιο και κατατίθεται στον ανακριτή ή τον
εισαγγελέα, µέσα σε είκοσι (20) ηµέρες από την επίδοση σε
αυτόν της διάταξης ή του βουλεύµατος. Στη σύνθεση του συµ-
βουλίου δεν µετέχει ο ανακριτής. Η υποβολή της προσφυγής και
η προθεσµία προς τούτο δεν αναστέλλουν την εκτέλεση της διά-
ταξης ή του βουλεύµατος. Το συµβούλιο, κατά την κρίση του για
τον περιορισµό των δεσµευµένων περιουσιακών στοιχείων, λαµ-
βάνει ιδιαίτερα υπόψη την ύπαρξη και άλλων συγκυρίων ή δι-
καιούχων επί των στοιχείων αυτών.

5. Ανεξάρτητα από την υποβολή της προσφυγής κατά την παρ.
4 ή από την κρίση επ’ αυτής, η διάταξη ή το βούλευµα µπορούν
να ανακληθούν, ή να µεταρρυθµισθούν και η δέσµευση να αρθεί
ή να περιορισθεί αυτεπάγγελτα από τον ανακριτή ή το δικαστικό
συµβούλιο ή µε αίτηση εκείνου κατά του οποίου στρέφεται ή του
τρίτου συγκυρίου ή δικαιούχου επί του δεσµευµένου περιουσια-
κού στοιχείου, αν προκύψουν νέα στοιχεία, ή συντρέξουν ιδιαί-
τερες περιστάσεις στο πρόσωπο αυτών ή των µελών των
οικογενειών τους. Επιτρέπεται, επίσης, η άρση ή ο περιορισµός
της δέσµευσης, προκειµένου να ικανοποιηθεί ο ζηµιωθείς από το
βασικό αδίκηµα, ή από το αδίκηµα νοµιµοποίησης και όταν ακόµη
δεν συντρέχει περίπτωση από τις προβλεπόµενες στο άρθρο 304
ΚΠΔ. Μετά από την παραποµπή του κατηγορουµένου στο ακρο-
ατήριο είναι δυνατή η ανάκληση ή µεταρρύθµιση της διάταξης ή
του βουλεύµατος από το δικαστικό συµβούλιο ή το δικαστήριο,
κατά το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 και την παρ. 2 του άρθρου 294
ΚΠΔ, οι οποίες εφαρµόζονται αναλόγως. 

6. Δικαίωµα υποβολής προσφυγής ή αίτησης στο δικαστικό
συµβούλιο, κατά τις παρ. 4 και 5, έχουν και οι τρίτοι οι οποίοι
διεκδικούν για λογαριασµό τους την κυριότητα ή άλλο δικαίωµα
επί του δεσµευµένου περιουσιακού στοιχείου. 

7. Όταν διεξάγεται έρευνα από την Αρχή, η δέσµευση των λο-
γαριασµών, τίτλων και χρηµατοπιστωτικών προϊόντων και του πε-
ριεχοµένου των θυρίδων, καθώς και η απαγόρευση της
µεταβίβασης ή εκποίησης οποιουδήποτε περιουσιακού στοιχείου
µπορεί να διαταχθούν σε επείγουσες περιπτώσεις από τον Πρό-
εδρο της Αρχής, µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που προ-
βλέπονται στις παρ. 1 έως 3, εφόσον συντρέχουν βάσιµες
υπόνοιες κατά την περ. δ’ της παρ. 2 του άρθρου 48. Τα σχετικά
µε τη δέσµευση στοιχεία που συλλέγονται νόµιµα από την Αρχή,
αποτελούν στοιχεία της τυχόν σχηµατισθείσης ποινικής δικογρα-
φίας που σχετίζονται µε τα αδικήµατα που αναφέρει η Αρχή και
λαµβάνονται υπόψιν, κατά παρέκκλιση των διατάξεων περί τρα-
πεζικού, φορολογικού, τηλεπικοινωνιακού, χρηµατιστηριακού και
κάθε άλλου απορρήτου.  Τα σχετικά µε τη δέσµευση στοιχεία και
αντίγραφο του φακέλου της υπόθεσης διαβιβάζονται στον αρ-
µόδιο εισαγγελέα, χωρίς αυτό να παρακωλύει τη συνέχιση της
έρευνας από την Αρχή. Τα πρόσωπα που βλάπτονται από την πα-
ραπάνω δέσµευση έχουν τα δικαιώµατα που προβλέπονται στις
παρ. 4, 5 και 6. Τα χρονικά όρια διάρκειας των µέτρων δέσµευ-
σης που περιγράφονται στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρ-
θρου 36 ΚΠΔ ισχύουν και για τη δέσµευση ή απαγόρευση
µεταβίβασης ή εκποίησης, η οποία διατάσσεται από τον Πρό-
εδρο της Αρχής, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρούσας. Για
την εξακολούθηση της ισχύος της διάταξης του Προέδρου της
Αρχής πέραν των χρονικών ορίων του προηγούµενου εδαφίου
αποφαίνεται, πριν από την παρέλευση αυτών, ο ανακριτής µε διά-
ταξή του, αν η υπόθεση εκκρεµεί στο στάδιο της ανάκρισης, ή
το δικαστικό συµβούλιο σε κάθε άλλη περίπτωση, σύµφωνα µε
τους όρους και τις προϋποθέσεις των παρ. 1 έως 3. 

8. Κατά την έκδοση της διάταξης ή του βουλεύµατος των παρ.
1, 3 και 7 εξαιρούνται τα ποσά που είναι αναγκαία για την κάλυψη

των αναγκών διαβίωσης, συντήρησης ή λειτουργίας των ενδια-
φερόµενων προσώπων ή των οικογενειών τους, των εξόδων για
τη νοµική τους υποστήριξη και των βασικών εξόδων για τη δια-
τήρηση των δεσµευµένων περιουσιακών στοιχείων. Τα ενδιαφε-
ρόµενα πρόσωπα, µε αίτησή τους που απευθύνεται στην αρχή
που αποφάσισε τη δέσµευση ή µε την προσφυγή ή την αίτηση
που προβλέπεται στις παρ. 4, 5 και 7, µπορούν να ζητούν την
αποδέσµευση συγκεκριµένων ποσών για τους παραπάνω λό-
γους. Είναι δυνατόν, επίσης, να εξαιρεθούν από τη δέσµευση,
ολικά ή µερικά, τραπεζικοί λογαριασµοί στους οποίους κατατί-
θενται µισθοί, συντάξεις ή ανάλογες πρόσοδοι εκείνου κατά του
οποίου στρέφεται η δέσµευση. 

9. Η δέσµευση του παρόντος αίρεται αυτοδικαίως όταν παρέλ-
θουν τα χρονικά όρια που ορίζονται στην παρ. 4 του άρθρου 262
ΚΠΔ. Σε κάθε περίπτωση, το δικαστικό συµβούλιο, όταν παρα-
πέµπει τον κατηγορούµενο στο ακροατήριο, αποφασίζει για τη
διατήρηση της δέσµευσης, εφόσον συντρέχουν οι σοβαρές εν-
δείξεις της παρ. 1, ή για τον περιορισµό ή την άρση αυτής. Όταν
το συµβούλιο αποφαίνεται ότι δεν πρέπει να γίνει κατηγορία κατά
του κατηγορουµένου, αίρει τη δέσµευση και διατάσσει την από-
δοση των περιουσιακών στοιχείων στον δικαιούχο τους. Εφαρ-
µόζεται, επίσης, η παρ. 3 του άρθρου 311 ΚΠΔ. Κατά τη
διαδικασία στο ακροατήριο εφαρµόζεται το άρθρο 373 ΚΠΔ. Στις
περιπτώσεις των παρ. 3 και 4 του άρθρου 43 ΚΠΔ και των παρ. 2
και 3 του άρθρου 51 ΚΠΔ την άρση της δέσµευσης διατάσσει ο
εισαγγελέας κατά ανάλογη εφαρµογή της παρ. 3 του άρθρου
269 ΚΠΔ. Εφαρµόζεται, επίσης, το άρθρο 544 ΚΠΔ για την απο-
ζηµίωση σε περίπτωση που η δέσµευση δεν ήταν δικαιολογη-
µένη.

10. Κάθε διάταξη, βούλευµα ή δικαστική απόφαση µε τα οποία
τροποποιείται ή αίρεται επιβληθείσα δέσµευση ή εξακολουθεί η
ισχύς της κατά την παρ. 7, καθώς και κάθε παραπεµπτικό βού-
λευµα µε το οποίο διατηρείται η δέσµευση, γνωστοποιείται ή επι-
δίδεται εντός είκοσι (20) ηµερών από την έκδοσή του, µε µέριµνα
των εισαγγελικών αρχών ή του Προέδρου της Αρχής, εφόσον η
µεταβολή επήλθε µε διάταξή του, στους αποδέκτες στους οποί-
ους γνωστοποιείται ή επιδίδεται και η αντίστοιχη διάταξη ή το
βούλευµα µε τα οποία επιβάλλεται το µέτρο αυτό. Οι υπηρεσίες
της παρ. 3 οφείλουν, στην περίπτωση του προηγούµενου εδα-
φίου, να προβούν σε σχετική σηµείωση στα βιβλία τα οποία τη-
ρούν. Οι τρίτοι συγκύριοι του περιουσιακού στοιχείου ή
δικαιούχοι δικαιώµατος επ’ αυτού, καθώς και οι παραπάνω απο-
δέκτες έχουν δικαίωµα να πληροφορούνται τις παραπάνω µετα-
βολές από τα στοιχεία της οικείας δικογραφίας και να λαµβάνουν
αντίγραφα από τα σχετικά έγγραφα, κατόπιν εγκρίσεως του ανα-
κριτή, αν η υπόθεση εκκρεµεί στο στάδιο της ανάκρισης, ή του
εισαγγελέα σε κάθε άλλη περίπτωση. Για κάθε αµφιβολία, ως
προς την ισχύ, τη χρονική διάρκεια, την έκταση ή την άρση της
δέσµευσης αποφαίνεται το αρµόδιο κατά τις περ. α’ και β’ του
δεύτερου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 292 ΚΠΔ δικαστικό
συµβούλιο, ή το δικαστήριο κατά τη διάρκεια της εκδίκασης κατ’
άρθρο 373 ΚΠΔ, κατόπιν αιτήσεως εκείνου κατά του οποίου
στρέφεται η δέσµευση, του τρίτου συγκύριου ή δικαιούχου επί
του δεσµευµένου περιουσιακού στοιχείου, καθώς και των παρα-
πάνω αποδεκτών. Στις περιπτώσεις αυτοδίκαιης άρσης της
ισχύος της διάταξης, διαπιστώνεται η παρέλευση των χρονικών
ορίων µε πράξη του αρµόδιου εισαγγελέα που χειρίζεται την
υπόθεση και το αποτέλεσµά της γνωστοποιείται  στον ενδιαφε-
ρόµενο.

11. Τα δικαιώµατα που έχει εκείνος κατά του οποίου στρέφεται
η δέσµευση κατά το παρόν µπορούν να ασκηθούν και από τους
κληρονόµους του, σε περίπτωση θανάτου του. 

12. Το παρόν εφαρµόζεται αναλόγως εκτός των πιστωτικών
ιδρυµάτων και χρηµατοπιστωτικών οργανισµών και στα λοιπά
υπόχρεα πρόσωπα του άρθρου 5.

13. Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης ρυθµίζονται όλα
τα ειδικότερα ζητήµατα σχετικά µε τη δέσµευση και απαγόρευση
εκποίησης περιουσιακών στοιχείων που προβλέπονται στο
παρόν.»
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Άρθρο 10
Ευθύνη νοµικών προσώπων και οντοτήτων -
Τροποποίηση των παρ. 1 και 8 του άρθρου 45 

του  ν. 4557/2018
(Άρθρα 7 και 8, περί ευθύνης νοµικών προσώπων

και κυρώσεων για νοµικά πρόσωπα, 
της Οδηγίας 2018/1673)

Οι περ. β’ και δ’ της παρ. 1 και το πρώτο εδάφιο της παρ. 8
του άρθρου 45 του ν. 4557/2018 (Α’ 139) περί διοικητικών κυρώ-
σεων κατά νοµικών προσώπων και οντοτήτων, τροποποιούνται
και το άρθρο 45 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 45
Ευθύνη νοµικών προσώπων και οντοτήτων

1. Αν αξιόποινη πράξη νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατι-
κές δραστηριότητες ή κάποιο από τα βασικά αδικήµατα τελείται
προς όφελος ή για λογαριασµό νοµικού προσώπου ή οντότητας
από φυσικό πρόσωπο που ενεργεί είτε ατοµικά είτε ως µέλος ορ-
γάνου του νοµικού προσώπου ή της οντότητας και κατέχει διευ-
θυντική θέση εντός αυτών ή έχει εξουσία εκπροσώπησής τους ή
εξουσιοδότηση για τη λήψη αποφάσεων για λογαριασµό τους ή
για την άσκηση ελέγχου εντός αυτών, επιβάλλονται αιτιολογη-
µένα στο νοµικό πρόσωπο ή την οντότητα, σωρευτικά ή διαζευ-
κτικά, οι εξής κυρώσεις:

α) Διοικητικό πρόστιµο από πενήντα χιλιάδες (50.000) ευρώ
έως δέκα εκατοµµύρια (10.000.000) ευρώ. Το ακριβές ποσό του
προστίµου ορίζεται κατ’ ελάχιστον στο διπλάσιο του ποσού του
κέρδους που προήλθε από την παράβαση, εφόσον το κέρδος
µπορεί να προσδιοριστεί, είτε εφόσον δεν µπορεί να προσδιορι-
στεί σε ένα εκατοµµύριο (1.000.000) ευρώ.

β) Οριστική ή προσωρινή, για χρονικό διάστηµα από έναν (1)
µήνα έως δύο (2) έτη, ανάκληση ή αναστολή της άδειας λειτουρ-
γίας ή απαγόρευση άσκησης της επιχειρηµατικής δραστηριότη-
τας, ή λύση του νοµικού προσώπου ή της οντότητας και θέση
αυτού ή αυτής υπό εκκαθάριση.

γ) Απαγόρευση άσκησης ορισµένων επιχειρηµατικών δραστη-
ριοτήτων ή εγκατάστασης υποκαταστηµάτων ή αύξησης του µε-
τοχικού κεφαλαίου, για το ίδιο χρονικό διάστηµα.

δ) Οριστικός ή προσωρινός για το ίδιο χρονικό διάστηµα απο-
κλεισµός από δηµόσιες παροχές, ενισχύσεις, αναθέσεις έργων
και υπηρεσιών, προµήθειες, επιδοτήσεις, διαφηµίσεις και διαγω-
νισµούς του ελληνικού Δηµοσίου ή των νοµικών προσώπων δη-
µόσιου δίκαιου συµπεριλαµβανοµένων των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης (ΟΤΑ) και των νοµικών τους προσώπων, µε την
επιφύλαξη των άρθρων 73 και 74 του ν. 4412/2016 (Α’ 147) και
39 και 42 του ν. 4413/2016 (Α’ 148).

Το διοικητικό πρόστιµο της περ. α’ επιβάλλεται πάντοτε ανε-
ξαρτήτως της επιβολής άλλων κυρώσεων. Οι ίδιες κυρώσεις επι-
βάλλονται και όταν φυσικό πρόσωπο που έχει κάποια από τις
αναφερόµενες στο πρώτο εδάφιο ιδιότητες είναι ηθικός αυτουρ-
γός ή συνεργός στις ίδιες πράξεις. Για την επιβολή των διοικητι-
κών κυρώσεων απαιτείται αµετάκλητη καταδικαστική απόφαση
σε βάρος του φυσικού προσώπου. 

2. Όταν η έλλειψη εποπτείας ή ελέγχου από φυσικό πρόσωπο
που αναφέρεται στην παρ. 1 κατέστησε δυνατή την τέλεση από
ιεραρχικά κατώτερο στέλεχος ή από εντολοδόχο του νοµικού
προσώπου ή της οντότητας της πράξης νοµιµοποίησης εσόδων
από εγκληµατικές δραστηριότητες ή του βασικού αδικήµατος
προς όφελος ή για λογαριασµό του νοµικού προσώπου ή της ον-
τότητας, επιβάλλονται αιτιολογηµένα στο νοµικό πρόσωπο ή την
οντότητα, σωρευτικά ή διαζευκτικά, οι εξής κυρώσεις:

α) Διοικητικό πρόστιµο από δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ έως
πέντε εκατοµµύρια (5.000.000) ευρώ.

Το ακριβές ποσό του προστίµου ορίζεται κατ’ ελάχιστον στο
διπλάσιο του ποσού του κέρδους που προήλθε από την παρά-
βαση, εφόσον το κέρδος µπορεί να προσδιοριστεί, είτε εφόσον
δεν µπορεί να προσδιοριστεί σε ένα εκατοµµύριο (1.000.000)
ευρώ.

β) Οι προβλεπόµενες στις περ. β’, γ’ και δ’ της παρ. 1 κυρώ-

σεις, για χρονικό διάστηµα έως ένα (1) έτος.
3. Αν πρόκειται για υπόχρεο νοµικό πρόσωπο ή οντότητα, οι

ανωτέρω κυρώσεις επιβάλλονται µε αιτιολογηµένη απόφαση της
αρµόδιας εποπτικής αρχής. Αν πρόκειται για µη υπόχρεο νοµικό
πρόσωπο ή οντότητα, επιβάλλονται µε αιτιολογηµένη απόφαση
του Προϊσταµένου της αρµόδιας Επιχειρησιακής Διεύθυνσης
Σ.Δ.Ο.Ε..

4. Για τη σωρευτική ή διαζευκτική επιβολή των κυρώσεων που
προβλέπονται στις παρ. 1, 2 και 3 και για την επιµέτρηση των κυ-
ρώσεων αυτών λαµβάνονται υπόψη όλες οι σχετικές περιστάσεις
και ιδίως:

α) η βαρύτητα και η διάρκεια της παράβασης,
β) ο βαθµός ευθύνης του νοµικού προσώπου ή της οντότητας,
γ) η οικονοµική επιφάνεια του νοµικού προσώπου ή της οντό-

τητας,
δ) το ύψος των παράνοµων εσόδων ή του προκύψαντος οφέ-

λους,
ε) οι ζηµίες τρίτων που προέκυψαν από το αδίκηµα,
στ) οι ενέργειες του νοµικού προσώπου ή της οντότητας µετά

την τέλεση της παράβασης,
ζ) η υποτροπή του νοµικού προσώπου ή της οντότητας.
5. Καµιά κύρωση δεν επιβάλλεται χωρίς προηγούµενη κλή-

τευση των νόµιµων εκπροσώπων του νοµικού προσώπου ή της
οντότητας για παροχή εξηγήσεων. Η κλήση κοινοποιείται στον
ενδιαφερόµενο τουλάχιστον δέκα (10) πλήρεις ηµέρες πριν από
την ηµέρα της ακρόασης. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται οι παρ. 1
και 2 του άρθρου 6 του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας (ν.
2690/1999, Α’ 45). Για τη διαπίστωση τέλεσης των παραβάσεων
και για την επιβολή των προβλεπόµενων κυρώσεων, οι αρµόδιες
αρχές ασκούν τις ελεγκτικές αρµοδιότητες που έχουν, σύµφωνα
µε τις διατάξεις που διέπουν τη λειτουργία τους.

6. Η εφαρµογή των διατάξεων των παρ. 1 έως 5 είναι ανεξάρ-
τητη από την αστική, πειθαρχική ή ποινική ευθύνη των φυσικών
προσώπων που αναφέρονται σε αυτές.

7. Οι εισαγγελικές αρχές ενηµερώνουν αµέσως, κατά περί-
πτωση, την αρµόδια για την επιβολή των κυρώσεων αρχή για την
άσκηση ποινικής δίωξης επί υποθέσεων στις οποίες υπάρχει εµ-
πλοκή νοµικού προσώπου ή οντότητας, σύµφωνα µε την έννοια
των παρ. 1 και 2 και τους αποστέλλουν αντίγραφο της σχετικής
δικογραφίας. Σε περίπτωση καταδίκης φυσικού προσώπου για
τις αξιόποινες πράξεις που αναφέρονται στις παρ. 1 και 2, το δι-
καστήριο µπορεί αντίστοιχα να διατάξει την αποστολή αντιγρά-
φου της καταδικαστικής απόφασης και της σχετικής
δικογραφίας στην αρµόδια για την επιβολή των κυρώσεων αρχή.

8. Για το κακούργηµα της παρ. 1 του άρθρου 187Β του Ποινι-
κού Κώδικα (ΠΚ, 4619/2019, Α’ 95), η ευθύνη των νοµικών προ-
σώπων ή οντοτήτων καθορίζεται στο άρθρο 36 του ν. 4689/2020
(Α’ 103) µε την επιφύλαξη των άρθρων 73 και 74 του ν. 4412/2016
και 39 και 42 του ν. 4413/2016. Ειδικές διατάξεις, µε τις οποίες
καθιερώνεται ευθύνη νοµικών προσώπων για άλλα βασικά αδι-
κήµατα, διατηρούνται σε ισχύ.»

Άρθρο 11
Μονάδες και αρµοδιότητες της Αρχής - Τροποποίηση της

περ. δ’ της παρ. 2 του άρθρου 48 του  ν. 4557/2018

Στο πέµπτο εδάφιο της περ. δ’ της παρ. 2 του άρθρου 48 του
ν. 4557/2018 (Α’ 139), κατόπιν των αλλαγών που επήλθαν στο
άρθρο 42 του ίδιου νόµου, η αναφορά στην «παρ. 5» διορθώνεται
σε «παρ. 7» και η περ. δ’ διαµορφώνεται ως εξής:

«δ) Σε επείγουσες περιπτώσεις, όταν υπάρχει υπόνοια ότι πε-
ριουσία ή συναλλαγή σχετίζεται µε νοµιµοποίηση εσόδων από
εγκληµατικές δραστηριότητες ή µε χρηµατοδότηση της τροµο-
κρατίας, ο Πρόεδρος διατάσσει την προσωρινή δέσµευση της
περιουσίας ή την αναστολή εκτέλεσης της συγκεκριµένης συ-
ναλλαγής, για να διερευνηθεί η βασιµότητα της υπόνοιας το συν-
τοµότερο δυνατόν και πάντως µέσα σε προθεσµία δεκαπέντε
(15) εργάσιµων ηµερών. Εφόσον η έρευνα ολοκληρωθεί πριν από
την εκπνοή της προθεσµίας χωρίς επιβεβαίωση της υπόνοιας, ο
Πρόεδρος αίρει την προσωρινή δέσµευση ή την αναστολή. Μετά
από την παρέλευση της προθεσµίας η προσωρινή δέσµευση ή
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αναστολή αίρεται αυτοδικαίως. Η προσωρινή δέσµευση ή ανα-
στολή διατάσσεται µε τους ίδιους όρους και όταν ζητείται από
αντίστοιχη αρχή άλλου κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Όταν από την έρευνα της Αρχής προκύπτουν βάσιµες υπό-
νοιες για τέλεση των ανωτέρω αδικηµάτων, ο Πρόεδρος
διατάσσει τη δέσµευση των περιουσιακών στοιχείων των ελεγ-
χόµενων προσώπων, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παρ. 7 του
άρθρου 42. Μετά το πέρας της εκάστοτε έρευνας, η Μονάδα
αποφασίζει αν πρέπει να τεθεί η υπόθεση στο αρχείο ή να παρα-
πεµφθεί µε αιτιολογηµένο πόρισµά της στον αρµόδιο εισαγγε-
λέα, εφόσον τα συλλεγέντα στοιχεία κρίνονται επαρκή για τέτοια
παραποµπή. Υπόθεση που έχει αρχειοθετηθεί µπορεί οποτεδή-
ποτε να ανασυρθεί για να συνεχιστεί η έρευνα ή να συσχετιστεί
µε οποιαδήποτε άλλη έρευνα της Αρχής.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΠΙΤΑΧΥΝΣΗ ΤΗΣ 

ΑΠΟΝΟΜΗΣ ΤΗΣ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

Άρθρο 12
Κατά τόπον αρµόδιο διοικητικό Εφετείο -

Προσθήκη εδαφίου στην παρ. 1 του άρθρου 3 
του ν. 702/1977

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 3 του  ν. 702/1977
(Α’ 268) επικαιροποιείται, στη δηµοτική προστίθεται νέο δεύτερο
εδάφιο και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Αρµόδιο κατά τόπον για την εκδίκαση των ανωτέρω αιτή-
σεων ακυρώσεως, είναι το διοικητικό εφετείο στην περιφέρεια
του οποίου εδρεύει, η εκδούσα την προσβαλλοµένη πράξη διοι-
κητική αρχή.

Επί µεταβίβασης από όργανο οποιασδήποτε αρχής του δικαιώ-
µατος υπογραφής, η αρµοδιότητα του προηγούµενου εδαφίου
κρίνεται µε βάση την περιφέρεια στην οποία εδρεύει το όργανο
που τελικώς υπογράφει.

Οι παραπάνω αιτήσεις ακυρώσεως µπορούν να ασκηθούν και
στο διοικητικό εφετείο του τόπου στον οποίο υπηρετεί ή εκπαι-
δεύεται ή απασχολείται ο αιτών. Η προτεραιότητα µεταξύ των δι-
καστηρίων καθορίζεται από το χρόνο άσκησης της αίτησης.»

Άρθρο 13
Κατά τόπον αρµόδιο διοικητικό δικαστήριο για 
διαφορές ουσίας - Αντικατάσταση της παρ. 2 

του άρθρου 7 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας

Στην παρ. 2 του άρθρου 7 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας
(ν. 2717/1999, Α’ 97) περί της αρµοδιότητας εκδίκασης των διοι-
κητικών διαφορών ουσίας, προστίθεται νέα περ. ε’ ως εξής:

«ε) αν πρόκειται για φορολογικές διαφορές από πράξεις ελεγ-
κτικών Αρχών που εδρεύουν στην Αθήνα, αλλά η αρµοδιότητα
ελέγχου τους εκτείνεται και πέραν της Αττικής, αρµόδιο δικαστή-
ριο είναι εκείνο στην περιφέρεια του οποίου εδρεύει ή κατοικεί
το ελεγχόµενο φυσικό ή νοµικό πρόσωπο.»

Άρθρο 14
Κατά τόπον αρµόδιο δικαστήριο για τις διαφορές 

του άρθρου 216 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας - 
Τροποποίηση της παρ. 2 του άρθρου 218

του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 218 του Κώδικα Δι-
οικητικής Δικονοµίας (ν. 2717/1999, Α’ 97) τροποποιείται και
προσδιορίζεται ότι αρµόδιο δικαστήριο για κατασχέσεις εις χεί-
ρας πιστωτικών ιδρυµάτων είναι µόνο το δικαστήριο του τόπου
κατοικίας του οφειλέτη, και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Κατά τόπον αρµόδιο δικαστήριο σε πρώτο βαθµό είναι, σε
περίπτωση ανακοπής κατά πράξης ταµειακής βεβαίωσης, το δι-
καστήριο όπου εδρεύει η αρχή που εξέδωσε την προσβαλλόµενη
πράξη, ενώ, σε κάθε άλλη περίπτωση ανακοπής, το δικαστήριο
του τόπου της εκτέλεσης.

Ειδικώς, όταν πρόκειται για κατασχέσεις εις χείρας πιστωτικών

ιδρυµάτων, αρµόδιο είναι το δικαστήριο του τόπου κατοικίας του
οφειλέτη.»

Άρθρο 15
Εξουσία του δικαστηρίου - Προσθήκη εδαφίου

στην παρ. 5 του άρθρου 224 
του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας 

Στην παρ. 5 του άρθρου 224 του Κώδικα Διοικητικής Δικονο-
µίας (ν. 2717/1999, Α’ 97) προστίθεται δεύτερο εδάφιο και η παρ.
5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Ισχυρισµοί, που αφορούν την απόσβεση της απαίτησης για
την ικανοποίηση της οποίας επισπεύδεται η εκτέλεση, µπορούν
να προβάλλονται µε την ευκαιρία άσκησης ανακοπής κατά της
πράξης ταµειακής βεβαίωσης ή οποιασδήποτε πράξης της εκτέ-
λεσης, πρέπει δε να αποδεικνύονται αµέσως. Ισχυρισµοί που
αφορούν παραγραφή της αξίωσης του Δηµοσίου για επιβολή
φόρου ή τέλους µπορούν επίσης να προβληθούν µε την ευκαιρία
άσκησης ανακοπής για πρώτη φορά, εφόσον δεν έχουν προταθεί
και κριθεί από άλλο δικαστήριο µε ισχύ δεδικασµένου.»

Άρθρο 16
Αύξηση οργανικών θέσεων δικαστικών λειτουργών 

Τακτικών Διοικητικών Δικαστηρίων

Οι οργανικές θέσεις των δικαστικών λειτουργών των Τακτικών
Διοικητικών Δικαστηρίων αυξάνονται από 1ης Σεπτεµβρίου 2021
ως εξής: 

α) των Προέδρων Εφετών κατά τρεις (3) και ο συνολικός τους
αριθµός ορίζεται σε εβδοµήντα οκτώ (78),

β) των Εφετών κατά έξι (6) και ο συνολικός τους αριθµός ορί-
ζεται σε διακόσους εβδοµήντα δύο (272).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΥΠΑΛΛΗΛΟΥΣ 

ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥΣ ΤΗΣ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

Άρθρο 17
Μόνιµη Επιτροπή Δοκιµασίας Επάρκειας - 

Τροποποίηση της παρ. 2 του άρθρου 16 του 
ν. 4194/2013

Η παρ. 2 του άρθρου 16 του ν. 4194/2013 (Α’ 208), ως προς τη
συγκρότηση της Μόνιµης Επιτροπής Δοκιµασίας Επάρκειας του
Δικηγορικού Συλλόγου Αθηνών, τροποποιείται και διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«2. α) Η Επιτροπή της παρ. 1 ορίζεται για τρία (3) έτη, εδρεύει
στην Αθήνα και λειτουργεί στα γραφεία του Δικηγορικού Συλλό-
γου Αθηνών και αποτελείται από:

αα) τον Κοσµήτορα ή τον Πρόεδρο του Νοµικού Τµήµατος Νο-
µικών Σχολών της Χώρας ή τον αναπληρωτή του, ως Πρόεδρο,

αβ) έναν (1) καθηγητή Νοµικού Τµήµατος ή Νοµικής Σχολής
Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος ή τον αναπληρωτή του, ως
µέλος και

αγ) τους Προέδρους των Δικηγορικών Συλλόγων Αθηνών,
Θεσσαλονίκης και Πειραιώς ή τους αναπληρωτές τους ως µέλη.

β) Γραµµατέας της Επιτροπής ορίζεται υπάλληλος του Δικη-
γορικού Συλλόγου Αθηνών, πτυχιούχος νοµικής ή έµµισθος δι-
κηγόρος του Δικηγορικού Συλλόγου Αθηνών. Στην Επιτροπή
παρέχεται υποστήριξη και υλικοτεχνική υποδοµή από τις υπηρε-
σίες του Δικηγορικού Συλλόγου Αθηνών.»

Άρθρο 18
Αποζηµίωση µελών των Κεντρικών Επιτροπών

Εξετάσεων, των Οργανωτικών Επιτροπών 
των Εφετείων και των Οµάδων Βαθµολόγησης

των Πανελλήνιων Διαγωνισµών Δικηγόρων

Κατά παρέκκλιση του άρθρου 40 του ν. 849/1978          (Α’ 232),
στις κατ’ εξουσιοδότηση της παρ. 2 του άρθρου 20 του ν.
4194/2013 (Α’ 208) κοινές αποφάσεις των Υπουργών Οικονοµι-
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κών και Δικαιοσύνης στις οποίες καθορίζεται, η αποζηµίωση των
µελών των Κεντρικών Επιτροπών Εξετάσεων, των Οργανωτικών
Επιτροπών των Εφετείων και των Οµάδων Βαθµολόγησης των
Πανελλήνιων Διαγωνισµών Δικηγόρων Α’ εξεταστικής περιόδου
έτους 2019 και Β’ εξεταστικής περιόδου έτους 2019, δύναται να
προσδίδεται αναδροµική ισχύς έως τρία (3) έτη πριν από τη δη-
µοσίευσή τους.

Άρθρο 19
Καθήκοντα δικαστικών υπαλλήλων - 

Τροποποίηση του άρθρου 112 του ν. 4798/2021

1. Στο άρθρο 112 του ν. 4798/2021 (Α’ 68), περί των καθηκόν-
των των δικαστικών υπαλλήλων, προστίθεται παρ. 3 και το άρθρο
112 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 112
Υποχρέωση εκτέλεσης καθηκόντων

1. Ο υπάλληλος εκτελεί τα καθήκοντα του κλάδου και της ει-
δικότητάς του.

2. Σε περίπτωση επιτακτικών υπηρεσιακών αναγκών, οι οποίες
δεν µπορούν να καλυφθούν µε άλλον τρόπο, επιτρέπεται η ανά-
θεση σε δικαστικό υπάλληλο καθηκόντων άλλου κλάδου ή ειδι-
κότητας. Σε όµοιες περιπτώσεις επιτρέπεται να ανατίθενται στον
υπάλληλο εργασίες συναφείς µε την ειδικότητα ή τα καθήκοντά
του ή για τις οποίες έχει την απαιτούµενη εµπειρία ή ειδίκευση.
Η ανάθεση γίνεται µε απόφαση του διευθύνοντος το δικαστήριο
ή την εισαγγελία ή του Γενικού Επιτρόπου, για χρονικό διάστηµα
έως έξι (6) µηνών, µε δυνατότητα παράτασης για έξι (6) ακόµη
µήνες, µε όµοια απόφαση. Ειδικά για τις περιφερειακές υπηρε-
σίες του Ελεγκτικού Συνεδρίου, η ανάθεση γίνεται µε απόφαση
του αρµόδιου Επιτρόπου. Ο χρόνος ανάθεσης µπορεί να παρα-
ταθεί συνολικά έως δύο (2) έτη, µε απόφαση του αρµόδιου ορ-
γάνου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, µετά από σύµφωνη γνώµη
του αρµόδιου υπηρεσιακού συµβουλίου.

3. Η συµµετοχή δικαστικών υπαλλήλων στην υλοποίηση προ-
γραµµάτων και δράσεων µε αντικείµενο την ανάπτυξη, την προ-
ώθηση και τη βελτίωση της ηλεκτρονικής δικαιοσύνης,
εντάσσεται στο πλαίσιο των υπηρεσιακών καθηκόντων τους. Οι
δικαστικοί υπάλληλοι που συµµετέχουν σε επιτροπές ή οµάδες
εργασίας για την υλοποίηση των ως άνω προγραµµάτων και δρά-
σεων, επιλέγονται µε πράξη του οργάνου που διευθύνει το δικα-
στήριο ή την εισαγγελία, στην οργάνωση του οποίου ή της
οποίας αποσκοπούν οι προς υλοποίηση δράσεις και στο οποίο
υπηρετούν.»

2. Το άρθρο 96 του ν. 4798/2021 τροποποιείται προκειµένου,
να προστεθεί παραποµπή στην παρ. 3 του άρθρου 112, και το
άρθρο διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 96
Δικαίωµα άσκησης καθηκόντων

Ο δικαστικός υπάλληλος έχει δικαίωµα να εκτελεί τα καθή-
κοντα του κλάδου στον οποίο ανήκει και της ειδικότητάς του, µε
την επιφύλαξη των παρ. 2 και 3 του άρθρου 112.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 20
Μεταβατική διάταξη για τις εκκρεµείς υποθέσεις

ενώπιον των διοικητικών δικαστηρίων

Tα άρθρα 12 και 13 καταλαµβάνουν και τις εκκρεµείς υποθέ-
σεις, που δεν έχουν συζητηθεί, οι οποίες παραπέµπονται στο αρ-
µόδιο διοικητικό δικαστήριο �ε τη διαδικασία της παρ. 4 του
άρθρου 34Α του π.δ. 18/1989 (Α’ 8) και του άρθρου 126Α του ν.
2717/1999 (Α’ 97).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 21
Καταργούµενη διάταξη

Το άρθρο 25 του ν. 4689/2020 (Α’ 103) περί των αδικηµάτων
που στρέφονται κατά των οικονοµικών συµφερόντων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, καταργείται.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 22
Παράταση συµβάσεων ταχυδροµικών υπηρεσιών

H από 19.4.2019 σύµβαση του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτι-
κής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης µε την εταιρεία «ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΑ ΤΑΧΥΔΡΟΜΕΙΑ» (ΕΛ.ΤΑ.) Α.Ε. για το έργο «ΤΑΧΥΔΡΟΜΙΚΗ
ΥΠΗΡΕΣΙΑ ΔΙΑΚΙΝΗΣΗΣ ΕΝΤΥΠΩΝ ΠΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥΝΤΑΙ ΕΙΔΙΚΟΥ
(ΜΕΙΩΜΕΝΟΥ) ΤΙΜΟΛΟΓΙΟΥ ΣΤΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΟ ΤΗΣ ΧΩΡΑΣ ΓΙΑ
ΔΥΟ (2) ΕΤΗ» (ΚΗΜΔΗΣ SΥΜV004954332 2019.05.16), παρατεί-
νεται αυτοδίκαια µε τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις από τη
λήξη της έως την υπογραφή νέας σύµβασης µε τον ανάδοχο,
που θα προκύψει από την ολοκλήρωση της σχετικής διαγωνιστι-
κής διαδικασίας από τη Γενική Γραµµατεία Επικοινωνίας και Ενη-
µέρωσης και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν της 31ης.12.2021.

Άρθρο 23
Ρύθµιση οφειλών προς τον Ενιαίο Δηµοσιογραφικό 
Οργανισµό Επικουρικής Ασφάλισης και Περίθαλψης

(Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π.) από εισφορές των περ. α’ και β’
της παρ. 1 του άρθρου 6 του α.ν. 248/1967 - 

Τροποποίηση της παρ. 4 του άρθρου 50 
του ν. 4779/2021

Η παρ. 4 του άρθρου 50 του ν. 4779/2021 (Α’ 27) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«4. α. Οφειλές προς τον Ενιαίο Δηµοσιογραφικό Οργανισµό
Επικουρικής Ασφάλισης και Περίθαλψης (Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π.), οι οποίες
προκύπτουν από τις εισφορές των περ. α’ και β’ της παρ. 1 του
άρθρου 6 του α.ν. 248/1967, για τα έτη από 2017 έως και 2020,
µπορούν να ρυθµιστούν µε αίτηση του οφειλέτη προς τον
Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. σε έως εβδοµήντα δύο (72) δόσεις, µε ελάχιστο
ποσό εκάστης δόσης τα εκατό (100) ευρώ και µε απαλλαγή από
πρόστιµα και προσαυξήσεις εκπρόθεσµης υποβολής και κατα-
βολής. Η ρύθµιση του πρώτου εδαφίου αφορά στις επιχειρήσεις
που εντάσσονται στην παρ. 1 του άρθρου 86 του ν. 4674/ 2020
(Α’ 53), στους παρόχους περιεχοµένου περιφερειακής εµβέλειας
επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης, στους ραδιοφωνικούς σταθµούς
και στον περιοδικό τύπο, καθώς επίσης στις επιχειρήσεις διαδι-
κτύου από την έναρξη ισχύος του ν. 4498/2017 (Α’ 172), υπό τον
όρο υποβολής σχετικού αιτήµατος εντός δύο (2) µηνών από τη
δηµοσίευση του παρόντος. Τα ως άνω ισχύουν και για τους ερ-
γοδότες, οι οποίοι έχουν ασφαλισµένους στο Ταµείο Επικουρι-
κής Ασφάλισης Συντακτών Πελοποννήσου, Ηπείρου και Νήσων
(ΤΕΑΣ) και στο Επικουρικό Ταµείο Αρωγής Συντακτών Θεσσα-
λίας, Στερεάς Ελλάδας και Ευβοίας (ΕΤΑΣ). 

β. Η υπαγωγή στη ρύθµιση του παρόντος συνεπάγεται τη µε-
τάπτωση του υπολειπόµενου ποσού οφειλής που έχει ήδη υπαχ-
θεί σε οποιαδήποτε ρύθµιση τµηµατικής καταβολής, η οποία
είναι σε ισχύ, στη ρύθµιση του παρόντος. Στην περίπτωση αυτή,
επέρχεται απώλεια των διευκολύνσεων της προηγούµενης ρύθ-
µισης. Αν µετά από έλεγχο προκύψει οφειλή, που ανάγεται στη
χρονική περίοδο της παρούσας ρύθµισης, είναι δυνατή είτε η
εφάπαξ εξόφλησή της είτε η ένταξή της στη ρύθµιση µε ανακα-
θορισµό των ποσών της. Ο οφειλέτης δύναται να επιλέξει, σε
οποιοδήποτε στάδιο της ρύθµισης, την εφάπαξ εξόφληση του
υπόλοιπου αριθµού των δόσεων των ρυθµισµένων οφειλών ή τη
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µετάπτωση σε µικρότερο αριθµό δόσεων. Κατά τη διάρκεια της
ρύθµισης, εφόσον τηρούνται οι όροι αυτής και οι λοιποί όροι του
παρόντος, δύναται να χορηγείται στον οφειλέτη αποδεικτικό
ασφαλιστικής ενηµερότητας διµηνιαίας ισχύος. 

γ. Κατά τη διάρκεια της ρύθµισης, εφόσον τηρούνται οι όροι
της ρύθµισης και οι λοιποί όροι του παρόντος: (i) Αναστέλλονται
η λήψη αναγκαστικών µέτρων και η συνέχιση της διαδικασίας
αναγκαστικής εκτέλεσης επί της κινητής και ακίνητης περιουσίας
του οφειλέτη. Ειδικώς στις κατασχέσεις εις χείρας τρίτων, οι
οποίες έχουν επιβληθεί έως την ηµεροµηνία υπαγωγής στη ρύθ-
µιση, εφαρµόζεται η παρ. 3 του άρθρου 60 του ν. 3863/2010 (Α’
115). (ii) Αναστέλλεται η ποινική δίωξη σε βάρος του οφειλέτη
σύµφωνα µε το άρθρο 1 του α.ν. 86/1967 (Α’ 136). (iii) Αναστέλε-
ται η εκτέλεση ποινής που έχει επιβληθεί ή, εφόσον άρχισε η
εκτέλεσή της, αυτή διακόπτεται.

δ. Η ρύθµιση απόλλυται, εάν σωρευτικά: α) δεν καταβληθεί
ποσό δόσεων που αντιστοιχεί σε δύο (2) συνεχόµενες δόσεις της
παρούσας ρύθµισης και β) δεν καταβληθούν βεβαιωµένες οφει-
λές που δηµιουργήθηκαν µετά την 1η.1.2021. Η απώλεια της
ρύθµισης επιφέρει τις ακόλουθες συνέπειες: 

(1) Την απώλεια των ευεργετηµάτων της ρύθµισης. 
(2) Την αναβίωση της οφειλής και των πάσης φύσεως προσαυ-

ξήσεων, πρόσθετων τελών και τόκων λόγω µη εµπρόθεσµης κα-
ταβολής στην κατάσταση που είχαν κατά την ηµεροµηνία
υπαγωγής στη ρύθµιση, πριν τον τυχόν επανυπολογισµό τους,
και την κατάστασή τους ως ληξιπρόθεσµων και απαιτητών. Για
τον υπολογισµό του οφειλόµενου ποσού, το ποσό που έχει κα-
ταβληθεί κατά τη διάρκεια της ρύθµισης του παρόντος έως την
απώλειά της αφαιρείται από το ποσό της οφειλής που αναβιώνει,
σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο.

(3) Την άρση της αναστολής των µέτρων εκτέλεσης και των
προβλεπόµενων από την κείµενη νοµοθεσία ποινικών διώξεων. 

(4) Την επιδίωξη της είσπραξης της οφειλής µε όλα τα προ-
βλεπόµενα από την κείµενη νοµοθεσία µέσα.»

Άρθρο 24
Παράταση θητείας διοικητικού συµβουλίου 

Α.Π.Ε. - Μ.Π.Ε. Α.Ε.

Παρατείνεται από τη λήξη της η θητεία του διοικητικού συµ-
βουλίου της εταιρείας µε την επωνυµία «ΑΘΗΝΑΪΚΟ ΠΡΑΚΤΟ-
ΡΕΙΟ ΕΙΔΗΣΕΩΝ - ΜΑΚΕΔΟΝΙΚΟ ΠΡΑΚΤΟΡΕΙΟ ΕΙΔΗΣΕΩΝ» Α.Ε.
(Α.Π.Ε. - Μ.Π.Ε. Α.Ε.) έως και την 31η.10.2021.

Άρθρο 25
Δωρεές κινητών, υπηρεσιών και έργων

υποστηρικτικών της διαδικασίας εµβολιασµού 
κατά του κορωνοϊού COVID-19

1. Εφόσον εξακολουθεί να υφίσταται άµεσος κίνδυνος δηµό-
σιας υγείας από τη διασπορά του κορωνοϊού COVID-19, και πάν-
τως για χρονικό διάστηµα που δεν µπορεί να υπερβαίνει την
30ή.9.2021, οι Υπουργοί Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Υγείας
δύνανται να αποδέχονται κάθε δωρεά κινητών, υπηρεσιών και
έργων ψηφιακής υποστήριξης προς επίτευξη της ασφαλούς φύ-
λαξης, αποθήκευσης και µεταφοράς φαρµάκων, καθώς και της
διενέργειας εµβολίων κατά του COVID-19, από τρίτους, φυσικά
και νοµικά πρόσωπα. Η αποδοχή των ανωτέρω δωρεών διενερ-
γείται αµελλητί µε κοινή δήλωση αποδοχής των Υπουργών Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης και Υγείας ως προς τα δωριζόµενα, προς
τον δωρητή τους. 

2. Τα δωριζόµενα κινητά, υπηρεσίες και έργα ψηφιακής υπο-
στήριξης µπορούν να προσδιορίζονται µε επιστολή του Υπουρ-
γού Ψηφιακής Διακυβέρνησης προς τον δωρητή, στην οποία
αναφέρονται, ιδίως, τα βασικά τους στοιχεία ή οι απαιτήσεις του
έργου ή της υπηρεσίας και ορίζονται η τυχόν διάρκειά τους και
το ελάχιστο αναγκαίο περιεχόµενό τους.  Οι ανωτέρω συµβάσεις
δωρεάς δύνανται να προσυπογράφονται και από τον οικονοµικό
φορέα, ως εκ τρίτου συµβαλλόµενο που θα εκπονήσει το έργο ή
την ψηφιακή υπηρεσία, οπότε, στην περίπτωση αυτή, περιέχεται

και αναλυτική καταγραφή των υποχρεώσεων του οικονοµικού
φορέα αναφορικά µε το υπό εκπόνηση έργο ή υπηρεσία. 

3. Τα δωριζόµενα αντικείµενα και ο σχετικός εξοπλισµός,
καθώς και κάθε δικαίωµα πνευµατικής ιδιοκτησίας επ’ αυτών πα-
ραχωρούνται στο Ελληνικό Δηµόσιο, και ειδικότερα στο Υπουρ-
γείο Υγείας.

4. Για τις δωρεές, των οποίων η διαδικασία αποδοχής διενερ-
γείται σύµφωνα µε το παρόν εφαρµόζεται η περ.      ιστ’ της παρ.
1 του άρθρου 27 του ν. 2859/2000 (Α’ 248), χωρίς να απαιτείται
έγκριση από τον Υπουργό Οικονοµικών. Η αποδοχή των εν λόγω
δωρεών από τους Υπουργούς Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
Υγείας κοινοποιείται υποχρεωτικά στο Υπουργείο Οικονοµικών.

Άρθρο 26
Επιτροπή Ενστάσεων

Η παρ. 4 του άρθρου 18 του ν. 3846/2010 (Α’ 66) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«4. Στον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. συνιστάται Επιτροπή Ενστάσεων η οποία
αποτελείται από: α) τον Διοικητή του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., τον οποίο ανα-
πληρώνει ο νόµιµος αναπληρωτής του, β) έναν εκ των  Προϊστα-
µένων Διεύθυνσης της Υπηρεσίας Ελέγχου Δαπανών Υγείας
Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης (ΥΠΕΔΥΦΚΑ), µε τον αναπλη-
ρωτή του, γ) τον Προϊστάµενο µιας εκ των Γενικών Διευθύνσεων
του Οργανισµού αναπληρούµενο από τον Προϊστάµενο µιας εκ
των Διευθύνσεων του Οργανισµού. Γραµµατέας ορίζεται υπάλ-
ληλος του Ε.Ο.Π.Υ.Υ.. Τα µέλη της ανωτέρω επιτροπής και ο
Γραµµατέας µε τους αντίστοιχους αναπληρωτές τους διορίζον-
ται µε απόφαση του Διοικητή του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. για τριετή θητεία.
Ως εισηγητής ορίζεται κάθε φορά ένας από τους συντάξαντες
το πόρισµα από τον Γενικό Επιθεωρητή της ΥΠΕΔΥΦΚΑ. Αντικεί-
µενο της Επιτροπής Ενστάσεων αποτελεί η εκδίκαση των προ-
σφυγών επί των αποφάσεων επιβολής κυρώσεων από τον Γενικό
Επιθεωρητή της ΥΠΕΔΥΦΚΑ και οι αποφάσεις της ως άνω Επι-
τροπής είναι άµεσα εκτελεστές.»

Άρθρο 27
Παράταση θητείας οργάνων Διοίκησης

Η ισχύς του άρθρου 43 του ν. 4764/2020 (Α’ 256), ως προς την
παράταση της θητείας των οργάνων διοίκησης της Ένωσης Νο-
σηλευτών - Νοσηλευτριών Ελλάδος (Ε.Ν.Ε.), παρατείνεται από
τη λήξη της έως και την 30ή.9.2021. Οι επόµενες από τη δηµοσί-
ευση του παρόντος εκλογές για την ανάδειξη των οργάνων Διοί-
κησης της Ε.Ν.Ε. διεξάγονται µέχρι το τέλος Σεπτεµβρίου 2021.

Άρθρο 28
Ρύθµιση οφειλών ιδιωτικών φαρµακείων του άρθρου 34 

του ν. 3918/2011 - Προσθήκη  παρ. 9 στο άρθρο 34 
του ν. 3918/2011

Προστίθεται παρ. 9 στο άρθρο 34 του ν. 3918/2011       (Α’ 31)
ως εξής:

«9. Σε περιπτώσεις λογαριασµών φαρµάκων ιδιωτικών φαρµα-
κείων, για τα οποία είναι σε ισχύ παρακρατήσεις λόγω κατασχέ-
σεων-εκχωρήσεων, τα ποσά επιστροφής προς τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. του
παρόντος άρθρου που υπολογίζονται από την τελική επεξεργα-
σία των λογαριασµών στο Τµήµα Επεξεργασίας και Ελέγχου Συν-
ταγών (ΤΕΕΣ) παρακρατούνται σε τριάντα έξι (36)  έντοκες
δόσεις µε επιτόκιο 2,5% κατά την πληρωµή τους. Σε περιπτώσεις
µη ύπαρξης ενεργού σύµβασης µε τα φαρµακεία, το υπολειπό-
µενο ποσό οφειλής καταβάλλεται σε τριάντα έξι (36) έντοκες δό-
σεις µε επιτόκιο 2,5% σε λογαριασµό που υποδεικνύει ο
Ε.Ο.Π.Υ.Υ.. Η διάταξη εφαρµόζεται για λογαριασµούς που έχουν
κατατεθεί στον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. έως την έναρξη ισχύος του παρόντος.
Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, κατόπιν εισήγησης του Δι-
οικητικού Συµβουλίου του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., καθορίζονται οι όροι της
ρύθµισης, η διαδικασία είσπραξης των ποσών, καθώς και κάθε
αναγκαίο ειδικότερο ζήτηµα για την εφαρµογή του παρόντος.»
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Άρθρο 29
Μετακίνηση ιατρικού προσωπικού

ειδικότητας αναισθησιολογίας

1. Στους ιατρούς κλάδου ΕΣΥ ειδικότητας αναισθησιολογίας
που µετακινούνται κατ’ εφαρµογή του άρθρου 24 του ν.
3599/2007 (Α’ 176) σε νοσοκοµεία της ίδιας ή άλλης Υγειονοµι-
κής Περιφέρειας (Υ.Πε.), λόγω έκτακτων υπηρεσιακών αναγκών
και εξαντλούν το χρονικό διάστηµα της µετακίνησης, χορηγείται
για κάθε ηµέρα απασχόλησής τους, ως πρόσθετη αποζηµίωση,
ποσό ίσο µε ένα (1) επιπλέον ηµεροµίσθιο, πλέον των µηνιαίων
αποδοχών τους. Η παραπάνω παροχή�  είναι ακατάσχετη και αφο-
ρολόγητη, δεν υπόκειται σε ασφαλιστικές εισφορές κύριας και
επικουρικής ασφάλισης, εφάπαξ παροχής και υγειονοµικής πε-
ρίθαλψης και δεν προσµετράται στο ανώτατο όριο αποδοχών
που προβλέπεται για τους ιατρούς του ΕΣΥ. Το χρονικό διάστηµα
της µετακίνησης δεν µπορεί να υπερβαίνει τον έναν (1) µήνα και
καθορίζεται στην απόφαση µετακίνησης, στην οποία επίσης
προσδιορίζεται ο σκοπός της µετακίνησης ως ανωτέρω.

2. Ο φορέας υποδοχής του µετακινούµενου προσωπικού απο-
στέλλει στον φορέα προέλευσης αναλυτική κατάσταση όσων
απασχολούνται σε αυτόν στο πλαίσιο της εφαρµογής του παρόν-
τος, στην οποία καταχωρίζονται το χρονικό διάστηµα της απα-
σχόλησής τους και η συµµετοχή τους στο πρόγραµµα
εφηµεριών, προκειµένου να υπολογιστεί και να καταβληθεί από
τον φορέα προέλευσης που είναι υπόχρεος για τη µισθοδοσία
τους το ποσό της πρόσθετης αποζηµίωσης, πλέον των τακτικών
αποδοχών, και της συµµετοχής τους σε εφηµερίες.  

3. Η δαπάνη διαµονής, µετακίνησης και ηµερήσιας αποζηµίω-
σης καταβάλλεται από τον φορέα υποδοχής.

4. Με απόφαση του Διοικητή της Υγειονοµικής Περιφέρειας
(Υ.Πε.) ή κοινή απόφαση των Διοικητών των οικείων Υγειονοµικών
Περιφερειών (Υ.Πε.) δύνανται να µετακινούνται σύµφωνα µε τα
ισχύοντα στο παρόν και επικουρικοί ιατροί ειδικότητας αναισθη-
σιολογίας για την κάλυψη έκτακτων υπηρεσιακών αναγκών.

5. Το παρόν έχει εφαρµογή έως τις 31.12.2021.

Άρθρο 30
Ασυµβίβαστο µελών Διοικητικού Συµβουλίου
Φαρµακευτικών Συλλόγων και Συνεταιρισµών

Φαρµακοποιών (ΣΥ.ΦΑ.) - Τροποποίηση
του άρθρου εβδοµηκοστού ένατου του ν. 4812/2021 

Η παρ. 3 του άρθρου εβδοµηκοστού ένατου του    ν. 4812/2021
(Α’ 110) διαγράφεται, η παρ. 4 αναριθµείται σε παρ. 3, ο τίτλος
του άρθρου εβδοµηκοστού ενάτου τροποποιείται και το άρθρο
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο εβδοµηκοστό ένατο
Ασυµβίβαστο µελών Διοικητικού Συµβουλίου
Φαρµακευτικών Συλλόγων και Συνεταιρισµών

Φαρµακοποιών (ΣΥ.ΦΑ.)

1. Η ιδιότητα του Προέδρου, του Αντιπροέδρου, του Γραµµα-
τέα και του Ταµία του Φαρµακευτικού Συλλόγου δεν δύναται να
συµπίπτει µε την ιδιότητα του µέλους του Διοικητικού Συµβου-
λίου των Συνεταιρισµών Φαρµακοποιών (ΣΥ.ΦΑ.).

2. Στην περίπτωση που ο κατέχων τις δύο ιδιότητες της παρ.
1 δεν παραιτηθεί µίας εξ αυτών, ο αρµόδιος Περιφερειάρχης µε
απόφασή του διατάσσει αυτοδικαίως την άµεση έκπτωση του εν
λόγω προσώπου από το αξίωµα που κατέχει στον Φαρµακευτικό
Σύλλογο. 

3. Το παρόν εφαρµόζεται από τη διενέργεια των πρώτων µετά
τη δηµοσίευση του παρόντος αρχαιρεσιών για την ανάδειξη του
νέου Διοικητικού Συµβουλίου του Συνεταιρισµού Φαρµακοποιών
(ΣΥ.ΦΑ.). Μέχρι το χρονικό σηµείο του πρώτου εδαφίου δεν απο-
τελεί ασυµβίβαστο η κατοχή των δύο ανωτέρω ιδιοτήτων της
παρ. 1.» 

Άρθρο 31
Παράταση ισχύος συµβάσεων για την κάλυψη 

έκτακτων αναγκών στο Πανεπιστηµιακό
Νοσοκοµείο Ιωαννίνων

Παρατείνονται αυτοδικαίως από τη λήξη τους και για ένα (1)
έτος οι συµβάσεις εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού δικαίου, που
έχουν συναφθεί από το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων
κατ’ εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 4613/2019 (Α’
78).

Άρθρο 32
Οικονοµικό κίνητρο σε ιατρούς κλάδου ΕΣΥ

και ειδικευόµενους ειδικότητας αναισθησιολογίας

1. Στους ιατρούς ειδικότητας αναισθησιολογίας, που διορίζον-
ται σε θέση κλάδου ιατρών ΕΣΥ, ανεξαρτήτως βαθµού, καταβάλ-
λεται µηνιαίο επίδοµα ύψους τετρακοσίων (400) ευρώ. Το εν
λόγω επίδοµα καταβάλλεται και στους ήδη υπηρετούντες ια-
τρούς κλάδου ΕΣΥ ειδικότητας αναισθησιολογίας, αντί της ήδη
χορηγούµενης προσαύξησης του άρθρου 3 του π.δ. 131/1987
(Α’ 73).

2. Στους ιατρούς που ειδικεύονται στην ειδικότητα της αναι-
σθησιολογίας, κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων, χορη-
γείται µηνιαίο επίδοµα ύψους διακοσίων πενήντα (250) ευρώ, το
οποίο καταβάλλεται µε την ολοκλήρωση του κάθε έτους ειδίκευ-
σης στην ειδικότητα της αναισθησιολογίας.  

3. Το επίδοµα των παρ. 1 και 2 χορηγείται έως τις 31.12.2022,
είναι αφορολόγητο,  δεν υπόκειται σε οποιαδήποτε κράτηση,
τέλος ή εισφορά, συµπεριλαµβανοµένης και της ειδικής εισφο-
ράς αλληλεγγύης του άρθρου 43Α του ν. 4172/2013 (Α’ 167), δεν
υπόκειται σε ασφαλιστικές εισφορές κύριας και επικουρικής
ασφάλισης, εφάπαξ παροχής και υγειονοµικής περίθαλψης και
δεν προσµετράται στο ανώτατο όριο αποδοχών που προβλέπεται
για τους ιατρούς του ΕΣΥ. 

4. Αναστέλλεται η εφαρµογή του άρθρου 3 του  π.δ. 131/1987
έως τις 31.12.2022.

Άρθρο 33
Διευκολύνσεις ως προς τη λειτουργία επιχειρήσεων 

ή άλλων χώρων συνάθροισης 

1α. Αναπτύσσεται ειδική ηλεκτρονική εφαρµογή για κινητές
συσκευές (mobile application) αποκλειστικά προς τον σκοπό της
ορθής εφαρµογής των µέτρων που λαµβάνονται δυνάµει της κοι-
νής υπουργικής απόφασης της παρ. 1 του άρθρου τεσσαρακο-
στού τετάρτου της από 1.5.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου, η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 2 του ν.
4690/2020 (Α’ 104). Η ειδική ηλεκτρονική εφαρµογή  λειτουργεί
για όσο χρονικό διάστηµα εξακολουθεί να υφίσταται άµεσος κίν-
δυνος δηµόσιας υγείας από τη διασπορά του κορωνοϊού COVID-
19, η απουσία του οποίου διαπιστώνεται µε απόφαση του
Υπουργού Υγείας. Μέσω της ανωτέρω εφαρµογής πραγµατοποι-
είται ο έλεγχος της εγκυρότητας, της γνησιότητας και της ακε-
ραιότητας του Ψηφιακού Πιστοποιητικού COVID-19 της Ε.Ε. (EU
Digital COVID Certificate - EUDCC) του Κανονισµού (ΕΕ)
2021/953 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
14ης Ιουνίου 2021 και του άρθρου πρώτου της από 30.5.2021
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 87), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 1 του ν. 4806/2021 (Α’ 95) και της βεβαίωσης εµβο-
λιασµού της παρ. 5 του άρθρου 55 του ν. 4764/2020 (Α’ 256) ή
ισοδύναµου πιστοποιητικού ή βεβαίωσης τρίτης χώρας, που
φέρει το φυσικό πρόσωπο - κάτοχος, δια της σάρωσης του σχε-
τικού κωδικού QR.

1β. Στο ρυθµιστικό πεδίο των µέτρων της παρ. 1α δεν εµπί-
πτουν οι ανήλικοι, εφόσον, βάσει των κριτηρίων της Εθνικής Επι-
τροπής Εµβολιασµών, δεν εµπίπτουν σε κατηγορία φυσικών
προσώπων προς εµβολιασµό κατά του κορωνοϊού COVID-19.

2α. Η χρήση της ηλεκτρονικής εφαρµογής πραγµατοποιείται
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από τους ιδιοκτήτες ή νοµίµους εκπροσώπους και από εξουσιο-
δοτηµένους  από αυτούς υπαλλήλους επιχειρήσεων εστίασης,
επιχειρήσεων προβολής κινηµατογραφικών ταινιών, κέντρων δια-
σκέδασης, επιχειρήσεων διεξαγωγής ζωντανών θεαµάτων και
ακροαµάτων, λοιπών παραστατικών τεχνών ή κάθε είδους πολι-
τιστικών ή αθλητικών ή εορταστικών εκδηλώσεων ή εµπορικών
εκθέσεων, οι οποίες:

i)  στεγάζονται ή διοργανώνονται σε  κλειστούς χώρους, ή
ii) λειτουργούν ή διοργανώνονται σε υπαίθριους χώρους.
2β. Σε κάθε περίπτωση, τα αρµόδια κρατικά όργανα δύνανται

να κάνουν χρήση της εφαρµογής της παρ. 1α για τον έλεγχο της
εγκυρότητας, της γνησιότητας και της ακεραιότητας των πιστο-
ποιητικών ή των βεβαιώσεων της ίδιας παραγράφου.

3α. Κατά τη σάρωση του σχετικού κωδικού QR, στην ηλεκτρο-
νική εφαρµογή εµφανίζονται αποκλειστικά τα εξής στοιχεία:

i) το ονοµατεπώνυµο του φυσικού προσώπου και 
ii) ένδειξη σχετικά µε την εγκυρότητα, γνησιότητα ή ακεραι-

ότητα ή µη του σαρωθέντος πιστοποιητικού ή βεβαίωσης. 
3β. Η Εθνική Αρχή Διαφάνειας ορίζεται ως υπεύθυνος επεξερ-

γασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα της παρ. 3α,
κατά την έννοια της παρ. 7 του άρθρου 4 του Κανονισµού (ΕΕ)
2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
27ης Απριλίου 2016 (L 119) (Γενικού Κανονισµού για την Προ-
στασία Δεδοµένων - Γ.Κ.Π.Δ.) κατά τη διενέργεια των ελέγχων
µε χρήση της ανωτέρω εφαρµογής. Οι ιδιοκτήτες ή οι νόµιµοι εκ-
πρόσωποι της παρ. 2α ορίζονται επίσης ως αυτοτελώς υπεύθυ-
νοι επεξεργασίας των ανωτέρω δεδοµένων για τον σκοπό του
ελέγχου της εγκυρότητας, της γνησιότητας και της ακεραιότη-
τας των πιστοποιητικών ή των βεβαιώσεων της παρ. 1α.

3γ. Η ανώνυµη εταιρεία µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε την
επωνυµία «ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑ-
ΛΙΣΗΣ Ανώνυµη Εταιρεία» και τον διακριτικό τίτλο «Η.ΔΙ.Κ.Α.
Α.Ε.» ορίζεται ως εκτελούσα την επεξεργασία, υπό τις προϋπο-
θέσεις του άρθρου 28 του Γ.Κ.Π.Δ.. Ως εκτελούσα την επεξερ-
γασία αναλαµβάνει την υποχρέωση λήψης και διαρκούς τήρησης
των κατάλληλων και αναγκαίων τεχνικών και οργανωτικών µέ-
τρων ασφάλειας των λαµβανοµένων στοιχείων και, κατ’ ελάχι-
στον, την καταγραφή και παρακολούθηση των προσβάσεων, τη
διασφάλιση ιχνηλασιµότητας και την προστασία των διακινούµε-
νων δεδοµένων από κάθε παραβίαση, καθώς και από σκόπιµη ή
τυχαία απειλή, ενεργώντας σύµφωνα µε το ενωσιακό και εθνικό
δίκαιο και, ιδίως, σύµφωνα µε τον Γ.Κ.Π.Δ. και τον ν. 4624/2019
(Α’ 137). Στο πλαίσιο της ανωτέρω επεξεργασίας η Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.
επιφορτίζεται µε όλες τις υποχρεώσεις του Γ.Κ.Π.Δ. για τον εκτε-
λούντα την επεξεργασία και ιδίως:

α) επεξεργάζεται τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα µόνο
βάσει καταγεγραµµένων εντολών της Εθνικής Αρχής Διαφά-
νειας, ως υπευθύνου επεξεργασίας, 

β) διασφαλίζει ότι τα πρόσωπα που είναι εξουσιοδοτηµένα να
επεξεργάζονται τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα, έχουν
αναλάβει δέσµευση τήρησης εµπιστευτικότητας ή τελούν υπό τη
δέουσα κανονιστική υποχρέωση τήρησης εµπιστευτικότητας,

γ) λαµβάνει όλα τα απαιτούµενα µέτρα για τη διασφάλιση του
απορρήτου και της ασφάλειας της επεξεργασίας δυνάµει του
άρθρου 32 του Γ.Κ.Π.Δ.,

δ) δύναται να προσλαµβάνει υποεκτελούντα την επεξεργασία
µετά από ενηµέρωση της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας,

ε) λαµβάνει υπόψη τη φύση της επεξεργασίας και επικουρεί
την Εθνική Αρχή Διαφάνειας µε τα κατάλληλα τεχνικά και οργα-
νωτικά µέτρα, στον βαθµό που αυτό είναι δυνατό, για την εκπλή-
ρωση της υποχρέωσής της να απαντά σε αιτήµατα για άσκηση
των προβλεπόµενων στο Κεφάλαιο III του Γ.Κ.Π.Δ. δικαιωµάτων
του υποκειµένου των δεδοµένων,

στ) επικουρεί την Εθνική Αρχή Διαφάνειας, στη διασφάλιση
της συµµόρφωσης προς τις υποχρεώσεις που απορρέουν από
τα άρθρα 32 έως 34 του Γ.Κ.Π.Δ., λαµβάνοντας υπόψη τη φύση
της επεξεργασίας και τις πληροφορίες που διαθέτει, 

ζ) θέτει στη διάθεση της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας κάθε απα-
ραίτητη πληροφορία προς απόδειξη της συµµόρφωσης προς τις
υποχρεώσεις που θεσπίζονται στο άρθρο 28 του Γ.Κ.Π.Δ., επι-
τρέπει και διευκολύνει τους ελέγχους, περιλαµβανοµένων των

επιθεωρήσεων, που διενεργούνται από την Εθνική Αρχή Διαφά-
νειας.

Η ανώνυµη εταιρεία του Ελληνικού Δηµοσίου µε την επωνυµία
«ΕΘΝΙΚΟ ΔΙΚΤΥΟ ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ ΚΑΙ ΕΡΕΥΝΑΣ
Α.Ε.» και διακριτικό τίτλο «Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε.» ορίζεται ως υποεκτε-
λούσα την επεξεργασία για τους σκοπούς εφαρµογής του πα-
ρόντος και αναπτύσσει, υλοποιεί και συντηρεί την ειδική
ηλεκτρονική εφαρµογή της παρ. 1α.

Για τους σκοπούς του παρόντος δύναται να συνάπτεται Μνη-
µόνιο Συνεργασίας µεταξύ του «Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε.» και της
«Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.», στο οποίο εξειδικεύονται οι µεταξύ τους σχέ-
σεις.

4. Τα πρόσωπα των παρ. 2α και 2β προβαίνουν στην απολύτως
αναγκαία επεξεργασία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα
που περιλαµβάνονται στα πιστοποιητικά ή τις βεβαιώσεις της
παρ. 1α για τον σκοπό του ελέγχου της εγκυρότητας, της γνη-
σιότητας και της ακεραιότητας αυτών. Απαγορεύεται, ύστερα
από την ολοκλήρωση της διαδικασίας ελέγχου ή επαλήθευσης,
η καθ’ οιονδήποτε τρόπο αποθήκευση ή τήρηση αντιγράφων των
πιστοποιητικών ή βεβαιώσεων της παρ. 1α ή των δεδοµένων προ-
σωπικού χαρακτήρα που εµφανίζονται κατά τη σάρωση.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών, Προστασίας
του Πολίτη, Υγείας, Εσωτερικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
εξειδικεύονται τα πιστοποιητικά ή οι βεβαιώσεις τρίτων χωρών
που µπορούν να αποτελέσουν αντικείµενο σάρωσης σύµφωνα
µε την παρ. 1α.

Άρθρο 34
Υποστηρικτικά µέτρα των εµβολιασθέντων ατόµων 

1. Εφόσον εξακολουθεί να υφίσταται άµεσος κίνδυνος δηµό-
σιας υγείας από τη διασπορά του κορωνοϊού COVID-19, η απου-
σία του οποίου διαπιστώνεται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας
και σε κάθε περίπτωση για χρονικό διάστηµα όχι πέραν της
31ης.12.2021, δίνεται οικονοµική διευκόλυνση ύψους εκατόν πε-
νήντα (150) ευρώ σε κάθε φυσικό πρόσωπο ηλικίας 18 - 25 ετών,
που έχει ολοκληρώσει την πρώτη δόση εµβολιασµού ή, σε περί-
πτωση µονοδοσικού εµβολίου, τη µόνη δόση εµβολιασµού, στο
πλαίσιο του Εθνικού Προγράµµατος Εµβολιασµού κατά του κο-
ρωνοϊού COVID-19. Η οικονοµική διευκόλυνση χορηγείται και σε
όλους τους δικαιούχους του πρώτου εδαφίου που έχουν λάβει
την πρώτη ή µοναδική δόση του εµβολίου από την έναρξη του
Εθνικού Προγράµµατος µέχρι και τη δηµοσίευση του παρόντος. 

2. Η ως άνω οικονοµική διευκόλυνση πιστώνεται από την ανώ-
νυµη εταιρεία του Ελληνικού Δηµοσίου «Κοινωνία της Πληροφο-
ρίας Mονοπρόσωπη Α.Ε.» (ΚτΠ Μ.Α.Ε.), που εποπτεύεται από τον
Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, στον δικαιούχο σε ψηφιακή
χρεωστική κάρτα, που εκδίδεται ειδικά για τον σκοπό αυτόν από
πιστωτικό ίδρυµα ή χρηµατοπιστωτικό οργανισµό, κατά την έν-
νοια των παρ. 2 και 3 του άρθρου 3 του ν. 4557/2018 (Α’ 139),
αντίστοιχα. Για την έκδοση της ανωτέρω ψηφιακής χρεωστικής
κάρτας και την πίστωση του χρηµατικού ποσού δηµιουργείται ει-
δική εφαρµογή από την ανώνυµη εταιρεία του Ελληνικού Δηµο-
σίου µε την επωνυµία «ΕΘΝΙΚΟ ΔΙΚΤΥΟ ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑΣ ΚΑΙ ΕΡΕΥΝΑΣ Α.Ε.» (Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε.) στην Ενιαία
Ψηφιακή Πύλη της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr - ΕΨΠ). 

3. Ο δικαιούχος, αφότου αυθεντικοποιηθεί µε τους προσωπι-
κούς κωδικούς του - διαπιστευτήρια της Γενικής Γραµµατείας
Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης (Γ.Γ.Π.Σ.Δ.Δ.)
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης (taxisnet) σύµφωνα
µε το άρθρο 24 του ν. 4727/2020        (Α’ 184), εισέρχεται στην
εφαρµογή  και αιτείται την έκδοση της ψηφιακής χρεωστικής
κάρτας και την πίστωση του ανωτέρω χρηµατικού ποσού σε
αυτήν. Ο αιτών συµπληρώνει τον Αριθµό Μητρώου Κοινωνικής
Ασφάλισης (Α.Μ.Κ.Α.) ή τον προσωρινό Αριθµό Μητρώου Κοινω-
νικής Ασφάλισης του άρθρου 248 του ν. 4782/2021 (Α’ 36)
(Π.Α.Μ.Κ.Α.) ή τον Προσωρινό Αριθµό Ασφάλισης και Υγειονοµι-
κής Περίθαλψης Αλλοδαπού (ΠΑ.Α.Υ.Π.Α.) και τα στοιχεία επι-
κοινωνίας του και  ειδικότερα, τη διεύθυνση ηλεκτρονικού
ταχυδροµείου και τον αριθµό του κινητού τηλεφώνου. Για τον
σκοπό της επαλήθευσης των προϋποθέσεων της παρ. 1, το πλη-
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ροφοριακό σύστηµα της εφαρµογής διαλειτουργεί, ιδίως, µε το
Εθνικό Μητρώο Εµβολιασµών κατά του κορωνοϊού COVID-19 του
άρθρου 55 του     ν. 4764/2020 (Α’ 256) και το Φορολογικό Μη-
τρώο της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.). Ο
δικαιούχος µπορεί να υποβάλει αίτηση για την έκδοση της ψη-
φιακής χρεωστικής κάρτας και την πίστωση του ποσού και στα
Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών (Κ.Ε.Π.).

4. Υπεύθυνος επεξεργασίας της ειδικής εφαρµογής ορίζεται
η ΚτΠ Μ.Α.Ε., η οποία, ως υπεύθυνη επεξεργασίας, διασφαλίζει
την προστασία των δικαιωµάτων των προσώπων, της ιδιωτικής
ζωής και των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε
το ενωσιακό και εθνικό δίκαιο και ιδίως, σύµφωνα µε τις διατάξεις
του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου 2016 (ΕΕ L 119) (Γενικού
Κανονισµού για την Προστασία Δεδοµένων - Γ.Κ.Π.Δ.) και του
ν. 4624/2019 (Α’ 137). Η Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε. ορίζεται ως εκτελούσα,
για λογαριασµό της ΚτΠ Μ.Α.Ε., την επεξεργασία των δεδοµένων
που καταχωρίζονται στην ως άνω εφαρµογή. Προς τον σκοπό
αυτόν, η Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε., κατ’ εφαρµογή της περ. ε’ της παρ. 1
του άρθρου 6, της περ. ε’ της παρ. 2 του άρθρου 9 και του άρ-
θρου 28 του Γ.Κ.Π.Δ., αναλαµβάνει τον τεχνικό σχεδιασµό, την
υλοποίηση, την οργάνωση των δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα και άλλων δεδοµένων από κάθε πηγή, την τήρηση υπό
συνθήκες που διασφαλίζουν την ακεραιότητα, την εµπιστευτικό-
τητα και τη διαθεσιµότητα των δεδοµένων και κάθε άλλο θέµα
που αφορά στην οµαλή λειτουργία της εφαρµογής, τηρώντας
τις διατάξεις της νοµοθεσίας για την προστασία των δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα. Τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα
που καταχωρίζονται στην ανωτέρω εφαρµογή, συλλέγονται, τη-
ρούνται και τυγχάνουν περαιτέρω επεξεργασίας αποκλειστικά
για τους αναφερόµενους στην παρ. 2 σκοπούς, για τη διενέργεια
εκκαθάρισης µετά την ολοκλήρωση της ως άνω ψηφιακής υπη-
ρεσίας και για ελεγκτικούς σκοπούς που προβλέπονται ή επιβάλ-
λονται από τη νοµοθεσία και µε την τήρηση των κατάλληλων
τεχνικών και οργανωτικών µέτρων. Τα ανωτέρω δεδοµένα τη-
ρούνται για τους ως άνω σκοπούς για περίοδο δύο (2) ετών και
στη συνέχεια διαγράφονται. Μεταξύ της ΚτΠ Μ.Α.Ε. και της
Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε. συνάπτεται Μνηµόνιο Συνεργασίας, σύµφωνα µε
την παρ. 3 του άρθρου 28 του Γ.Κ.Π.Δ..

5. Μετά την ολοκλήρωση της αίτησης του δικαιούχου και εφό-
σον πληρούνται οι ως άνω προϋποθέσεις, διαβιβάζονται αποκλει-
στικά και µόνο για τους σκοπούς της παρ. 2 στο πιστωτικό
ίδρυµα ή χρηµατοπιστωτικό οργανισµό τα στοιχεία του δικαιού-
χου και ειδικότερα το όνοµα, το επώνυµο, η διεύθυνση ηλεκτρο-
νικού ταχυδροµείου και ο αριθµός κινητού τηλεφώνου, τα οποία
είναι απαραίτητα για την έκδοση της ψηφιακής χρεωστικής κάρ-
τας. Η ψηφιακή χρεωστική κάρτα παραµένει ενεργοποιηµένη
έως την 31η.12.2021, µετά την πάροδο της οποίας το πιστωτικό
ίδρυµα ή ο χρηµατοπιστωτικός οργανισµός υποχρεούται άµεσα
να την απενεργοποιήσει. Το ανωτέρω ποσό ή το εναποµείναν
υπόλοιπο αυτού επιστρέφεται στο Ελληνικό Δηµόσιο και απο-
κλείεται η περαιτέρω αναζήτησή του από τον δικαιούχο. 

6. Το χρηµατικό ποσό δύναται να χρησιµοποιείται  αποκλει-
στικά από τον δικαιούχο για την πραγµατοποίηση αγορών ή τη
λήψη υπηρεσιών από επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται
στους τοµείς του τουρισµού, του πολιτισµού και των µεταφορών
και δεν είναι εφικτή οποιαδήποτε µεταφορά σε τρίτο πρόσωπο
εκτός των ανωτέρω ή η ανάληψή του.  

7. Για την εξυπηρέτηση των σκοπών της παρ. 2 και την εφαρ-
µογή του παρόντος, καταβάλλεται ποσό ύψους πενήντα εκατοµ-
µυρίων (50.000.000) ευρώ από το Υπουργείο Ψηφιακής
Διακυβέρνησης µέσω επιχορήγησης προς την ΚτΠ Μ.Α.Ε., κατό-
πιν ενίσχυσης των σχετικών πιστώσεων του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης από τις πιστώσεις του Ειδικού Φορέα
1023-711-0000000 (Γενικές Κρατικές Δαπάνες) του Υπουργείου
Οικονοµικών.

8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Υγείας και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, καθορί-
ζονται οι Κωδικοί Αριθµοί Δραστηριότητας των επιχειρήσεων της
παρ. 6, ο χρόνος έναρξης της παραγωγικής λειτουργίας της ει-
δικής εφαρµογής της παρ. 2 και τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα

για τη λειτουργία της και ρυθµίζονται τα ειδικότερα ζητήµατα εκ-
καθάρισης του χρηµατικού ποσού της οικονοµικής διευκόλυνσης
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του πα-
ρόντος. Με όµοια απόφαση δύναται να παρατείνεται το χρονικό
διάστηµα εφαρµογής του παρόντος.

Άρθρο 35
Ηλεκτρονικές ιατρικές βεβαιώσεις

1. Κάθε θεράπων ιατρός δύναται να συντάσσει ιατρικές βεβαι-
ώσεις, προκειµένου να χρησιµοποιηθούν από τον ενδιαφερό-
µενο, σε ειδική ηλεκτρονική εφαρµογή, που είναι προσβάσιµη
µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης
(gov.gr-ΕΨΠ). 

2. Για την πρόσβαση στην ως άνω υπηρεσία απαιτείται η προ-
ηγούµενη αυθεντικοποίηση του ιατρού, ο οποίος εισέρχεται στην
ηλεκτρονική εφαρµογή µε τους µοναδικούς κωδικούς πρόσβα-
σης στο Σύστηµα Ηλεκτρονικής Συνταγογράφησης.  

3. Μετά την είσοδο στην ηλεκτρονική εφαρµογή της παρ. 1, ο
ιατρός καταχωρίζει τον Αριθµό Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλισης
(Α.Μ.Κ.Α.) ή τον Προσωρινό Αριθµό        Ασφάλισης και Υγειονο-
µικής Περίθαλψης Αλλοδαπού (Π.Α.Α.Υ.Π.Α.) ή άλλο ταυτοποι-
ητικό στοιχείο  του ενδιαφεροµένου και καταχωρίζει λοιπά
στοιχεία ταυτοποίησης του ενδιαφεροµένου στα πεδία που εµ-
φανίζονται στο σύστηµα, και κατ’ ελάχιστο: α) το ονοµατεπώνυµο
του ενδιαφεροµένου, β) την ηµεροµηνία γέννησής του και γ) τον
σκοπό χρήσης, όπου αυτός κατά νόµο προβλέπεται. 

4. Η ιατρική βεβαίωση που εκδίδεται, φέρει αριθµό βεβαίωσης
(barcode) και γίνεται υποχρεωτικά αποδεκτή, σε ηλεκτρονική
µορφή, από όλους τους φορείς του δηµόσιου και του ιδιωτικού
τοµέα. 

5. Ο ενδιαφερόµενος ενηµερώνεται για την έκδοση της ιατρι-
κής βεβαίωσης µε λήψη µηνύµατος (sms), που περιλαµβάνει τον
αριθµό βεβαίωσης (barcode) στο κινητό τηλέφωνο που έχει δη-
λώσει κατά την εγγραφή του στην υπηρεσία της άυλης συντα-
γογράφησης και λαµβάνει το έγγραφο της ιατρικής βεβαίωσης
στην αντίστοιχη διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου (e-mail).

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, καθορίζονται τα είδη ιατρικών βεβαιώσεων που εµ-
πίπτουν στη ρύθµιση του παρόντος, τα τεχνικά και οργανωτικά
µέτρα για τη διαδικασία έκδοσής τους, ο τύπος, το περιεχόµενο
και τα ειδικότερα χαρακτηριστικά αυτών και ρυθµίζεται κάθε ανα-
γκαία τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόν-
τος.

Άρθρο 36
Ηλεκτρονική εφαρµογή «myHealth»

1. Η διαχείριση και παρακολούθηση των συνταγών, των ηλε-
κτρονικών ιατρικών βεβαιωσεων και των άυλων παραπεµπτικών,
που  διακινούνται και εκτελούνται ηλεκτρονικά  στο Σύστηµα
Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, το οποίο λειτουργεί και δια-
χειρίζεται η ανώνυµη εταιρεία µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε
την επωνυµία «ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ Ανώνυµη Εταιρεία» και τον διακριτικό τίτλο
«Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.», σύµφωνα µε το άρθρο 13 του ν. 4704/2020 (Α’
133), δύναται να πραγµατοποιείται και µε τη χρήση της εφαρµο-
γής για κινητές συσκευές (mobile application) «myHealth», µέσω
της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-
ΕΨΠ). Με την ίδια εφαρµογή, ο ασθενής - χρήστης έχει πρό-
σβαση στον αριθµό και το είδος των συνταγών φαρµάκων, των
ηλεκτρονικών ιατρικών βεβαιώσεων και των παραπεµπτικών ια-
τρικών εξετάσεων που τον αφορούν και έχουν καταχωρισθεί στη
βάση δεδοµένων του Συστήµατος Ηλεκτρονικής Συνταγογράφη-
σης του άρθρου 6 του  ν. 3892/2010 (Α’ 189). Για τη χρήση της
εφαρµογής απαιτείται η προηγούµενη εγγραφή του ασθενούς -
χρήστη στην υπηρεσία της άυλης συνταγογράφησης. 

2. Δικαίωµα πρόσβασης στην εφαρµογή έχουν οι ασθενείς, οι
οποίοι έχουν προηγουµένως αυθεντικοποιηθεί είτε µε τη χρήση
των κωδικών-διαπιστευτηρίων της Γενικής Γραµµατείας Πληρο-
φοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Ψη-
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φιακής Διακυβέρνησης (taxisnet) είτε µε τη χρήση των κωδικών-
διαπιστευτηρίων των συστηµάτων ηλεκτρονικής τραπεζικής (e-
banking), σύµφωνα µε το άρθρο 24 του ν. 4727/2020 (Α’184). Για
την ολοκλήρωση της αυθεντικοποίησης απαιτείται η καταχώ-
ρηση κωδικού µιας χρήσης (One Time Password - OTP), o οποίος
αποστέλλεται µέσω του συστήµατος στην κινητή συσκευή του
χρήστη.

3. Μέσω της εφαρµογής ο ασθενής - χρήστης δύναται να λαµ-
βάνει ηλεκτρονικά τις συνταγές φαρµάκων, τις ηλεκτρονικές ια-
τρικές βεβαιώσεις και τα παραπεµπτικά ιατρικών εξετάσεων, που
έχουν καταχωρισθεί από τον θεράποντα ιατρό στο Σύστηµα Ηλε-
κτρονικής Συνταγογράφησης, καθώς και πρόσθετα στοιχεία
αυτών, όπως το στάδιο εκκρεµότητας, την εκτέλεσή τους και τη
λήξη ισχύος αυτών.

4. Ο ασθενής - χρήστης δύναται να λαµβάνει µε την ίδια διαδι-
κασία τα στοιχεία της παρ. 3 και για τα προστατευόµενα µέλη
του.      

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, ορίζεται η έναρξη της παραγωγικής λειτουργίας
της εφαρµογής, ρυθµίζονται τα ειδικότερα ζητήµατα λειτουργίας
της και καθορίζονται η διαδικασία και τα απαιτούµενα στοιχεία
εγγραφής του ασθενούς - χρήστη και καταχώρισης των προστα-
τευοµένων µελών αυτού, τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα ασφα-
λείας, καθώς και κάθε αναγκαία τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του παρόντος. 

Άρθρο 37
Παράταση της χρήσης χώρου του κτιρίου 

του Εθνικού Ιδρύµατος Ερευνών (Ε.Ι.Ε.) από το νοµικό 
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα 

µε την επωνυµία «Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης 
και Ηλεκτρονικού Περιεχοµένου» (Ε.Κ.Τ.)

Η ισχύς της παρ. 22 του άρθρου  59 του ν. 4623/2019   (Α’ 134),
ως προς τη δυνατότητα χρήσης των χώρων του κτιρίου του Εθνι-
κού Ιδρύµατος Ερευνών (Ε.Ι.Ε.) από το Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίω-
σης και Ηλεκτρονικού Περιεχοµένου (Ε.Κ.Τ.), παρατείνεται από
τη λήξη της έως και την 31η Δεκεµβρίου 2021.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 38
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν προβλέπεται ειδικότερα
στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,...........................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.31’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 9 Ιουλίου 2021 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.
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